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سرمقاله
عبدالله گنجی ؛ مدیرمسئول

وقتی آمریکا از برجام خارج شــد، طی سرمقاله ای در 
روزنامه جوان از روحانی تشکر کردم و نوشتم که گرچه 
شما به دستاوردهای مدنظر در ۲سال مذاکره و چند سال علافی دست پیدا نکردید، 
اما دستاورد بزرگی را رقم زدید. دستاورد شما این بود که برای نسل های متاخر انقلاب 
اسلامی که امام، جنگ و انقلاب را ندیده بودند یک نمایشگاه یا کارگاه آمریکاشناسی 
برگزار کردید. آنان که ما را متهم به فــرار از مذاکره می کردند، بعد از توافق و خروج 
آمریکا زمینگیر شــدند و چهره آمریکا که عده ای در تلاش برای تطهیر آن بودند، 

مجددا به تنظیمات کارخانه برگشت.
در داستان اوکراین نیز همین است. جنگ اوکراین به جز ابعاد انسانی آن که قلب هر 
انسانی را آزرده می کند، برای ما نفع و ضرر جدی ندارد. بی طرفی بهترین گزینه ای 
بود که انتخاب کردیم و این بی طرفی دقیقا مبتنی بر منافع ملی است. حتی منطبق 
بر آن منافعی است که مدعیان ایدئولوژیک بودن سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
می خواهند. بدون تردید حمله به یک کشور مستقل در قرن ۲1 امری چندش آور، 
بی حاصل و غیرانسانی است و ما نیز همراه جهانیان در این باره آهنگ موزون زدیم. 
اما برخی در ایران جنگ را محکوم کردند ولی حاضر نیستند به علل و زمینه های آن 
بپردازند. گویی موضع و جهت گیری شان بر این اساس تنظیم شده که چیزی بگویند 

که مخالف گفته نظام باشد و تمام.
نخستین دستاورد این جنگ تنظیم نگرش نخبگان و روشنفکران ایرانی به 

مقولات غیرنظامی و غیرجنگی است، ورزش، رسانه ها، نرم افزارهای جهانی 1
و حتی مسابقه گربه های روسی حذف شد بنابراین فهمیدیم که همه  چیز در جهان 

سیاسی است و شعار قشنگ »سیاست را همه جا وارد نکنید« دروغی بیش نیست.
 بحران اوکراین ذهنیت قبلی ما را تکمیل می کند که هیچ نزاع و بحرانی در 

جهان وجود ندارد که غرب در آن دیده نشــود. این 2
پدیده ای است که کمتر بدان پرداخته می شود. از شرق آسیا تا 

عمق آفریقا تا لیبی، عراق، سوریه، جنوب روسیه، افغانستان، یمن و... غیرممکن است 
بحرانی باشد که غرب از آن دور باشد. 

 جنگ درون تمدنی
و تنظیمات ما
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

 NPR-Marist نظرسنجی

 نظرسنجی ها درباره نقش بایدن
در حمله پوتین به اوکراین چه می گویند؟

براســاس یک نظرســنجی کــه هفته گذشــته 
منتشــر شــده اســت، مردم آمریکا معتقدند 
ضعف رئیس جمهور آمریکا در حمله روســیه 
به اوکراین اثر گذار بوده است. در این داده نما 
به بررسی نتایج 2 نظرسنجی كه در این زمینه 

انجام شده،  پرداخته ایم.

%56
از آمریکایی ها 

معتقدند ریاست  
جمهوری بایدن 
با »شکست« 
همراه بوده است.

%91
جمهوریخواهان: 
بایدن در سال 
اول، عملکرد 

موفقی نداشته 
است.

%39
نخستین سال 

ریاست جمهوری 
بایدن را 

موفقیت آمیز 
خوانده اند.

%80
دمکرات ها: 

بایدن عملکرد 
مثبتی در سال 

اول داشته 
است.

Caps-Harris نظرسنجی

 اگر ترامپ رئیس جمهور بود
پوتین دستور اعزام نیرو به اوکراین را نمی داد.

جمهوری 
خواهان 

پوتین دستور حمله به اوکراین را داده است 
زیرا ضعف جوبایدن را مشاهده کرد. %85%59

گفته اند که رئیس جمهور آمریکا عاملی 
در تصمیم پوتین نبوده است. دمکرات ها  %38%41

پیشنهاد ویژه برای مهار ریزگردها
استاندار خوزستان از پیشنهاد تشکیل دبیرخانه دائمی برای 
پیگیری موضوع ریزگردها در وزارت امورخارجه خبر داد

 استان های  لرستان، کرمانشاه، اصفهان، ایلام، همدان، مرکزی، کردستان
 و خوزستان  روز جمعه را با هوای ناسالم و حتی خطرناک سپری کردند

 جنگ درون تمدنی
و تنظيمات ما

وقتی آمریکا از برجام خارج شد، طی 
سرمقاله ای در روزنامه جوان از روحانی 
تشکر کردم و نوشتم که گرچه شما به 
دستاوردهای مدنظر در ۲سال مذاکره 
و چند سال علافی دست پیدا نکردید، 

اما دستاورد بزرگی را رقم زدید.
متن کامل را  در همین صفحه بخوانید.

سرمقاله مدیرمسئول
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آخرین تحولات  روسیه و اوکراین

1/2میلیون اوکراینی 
کشورشان را ترک کردند

ادامه در 
صفحه2

  میزان آسیب هجوم ریزگردها به 8 استان

هر سهم پرسپولیس و استقلال چند؟
طلسم واگذاری سرخابی ها فردا شکسته می شود

11/5%درصد عرضه سهام %10

2910ریالقیمت هر سهام 3387 ریال

1030 سهمحداکثر سهم  هر نفر 885 سهم

1700 میلیارد تومانارزش برند 1900 میلیارد تومان

 ده ها شهید 
در انفجار 

مسجد شیعیان 
در پاکستان
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درحالی کــه برخــی دیپلمات های 
غربــی حاضــر در گفت وگوهــای 
هســته ای ایران و 1+4در روزهای 
اخیر با انتشار عکس های یادگاری 
به همراه تیم مذاکره کننده خود، از پایان مذاکرات 
در هتل کوبورگ خبر دادند، اما شواهد موجود نشان 
می دهد اگرچه کار روی پیش نویش توافق تقریبا به 
پایان رسیده، اما مذاکرات هنوز تمام نشده  است و 
همه طرف ها همچنان به یک اصل بدیهی اشــاره 
می کنند؛ »تا زمانی که همه چیــز مورد توافق قرار 

نگیرد، توافقی در کار نیست«.
برهمین اساس هم بود که رایزنی های دیپلماتیک 
در قالب دیدارهای دوجانبه و چندجانبه در روزهای 
اخیر نیــز ادامه یافت و طرف هــای حاضر در هتل 
کوبورگ همچنان درحال گفت وگو و رایزنی با هدف 
یافتن راه حل برای رفع مــوارد اختلافی با آمریکا 
و نهایی کــردن متن پیش نویس هســتند. دیدار 
علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشــد کشــورمان 
در وین با انریکه مــورا، هماهنگ کننده مذاکرات و 
میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در گفت وگوهای 
هســته ای نیز درهمین چارچوب انجام شد. پس از 
این دیدارها بود که انریکه مورا در توییتی نوشت که 
»ما در مراحل پایانی مذاکرات وین هستیم. برخی 
از موضوع های مرتبط هنوز باز هســتند و موفقیت 
در چنین مذاکره پیچیده ای هرگز تضمین شــده 

نیست«.

اخبار خوب، اما زودرس 
در چنین شــرایطی بــا وجــود اینکــه برخی از 
مذاکره کنندگان از پایان گفت وگوها خبر می دهند 
و معتقدند نفس مذاکرات به شماره افتاده  است، اما 
مقام های جمهوری اســلامی ایران و آمریکا چنین 
نظری ندارند و معتقدند که »هیچ  چیز تمام نشده  

اســت«. پس از آنکه اولیانوف در توییتی نوشــت 
»یک ماراتن طولانی طاقت فرســا تقریبا به پایان 
رسیده است« و مذاکره کنندگان فرانسه و انگلیس 
هم با انتشــار تصاویری، از تلاش همــکاران خود 
درطول 11ماه مذاکرات تشکر کردند، بازار شایعات 
درباره به دســت آمدن توافق داغ شــد، اما ظاهرا 
همه چیز همچنان در انتظار تصمیم گیری سیاسی 
در واشنگتن است. براین اساس هم بود که سخنگوی 
وزارت امورخارجه تأکید کــرد گفت وگوها در وین 
ادامه دارد و نباید فریب اخبار خوب زودرس را خورد. 
ســعید خطیب زاده دراین باره در توییتی نوشت: 
»گفت وگوهــای وین همچنان ادامــه دارد. اخبار 
خــوب زودرس جایگزین توافق خوب نمی شــود. 
هیچ کس نمی تواند بگوید توافق انجام شده اســت، 
تا زمانی که همه مسائل مهم باقی مانده حل و فصل 
شــود. تلاش مضاعفی لازم اســت. اکنون همه بر 
گام های کلیدی نهایی متمرکز شــده اند.« ازسوی 
دیگر معاون ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا 
نیز در یک نشست خبری با اشاره به پیشرفت های 
چشمگیر محقق شده در مذاکرات، تأکید کرد هنوز 
برخی مسائل سخت، حل نشــده باقی مانده است. 
جالینا پورتر همچنین با تکرار ادعاهای واهی آمریکا 
درباره فعالیت های صلح آمیز هســته ای کشورمان 
عنوان کرد:»با وجود ســرعت پیشرفت هسته ای 

ایران، زمان کمی برای رســیدن به یک توافق باقی 
مانده است و امروز بازهم تأکید می کنم تا زمانی که 
راجع به همه چیز توافق نشود، درباره چیزی توافق 

نخواهد شد.«

شرط حضور امیرعبداللهیان در وین 
اینها درحالی بود که وزیر امورخارجه کشورمان در 
تماس تلفنی با مسئول سیاســت خارجی اتحادیه 
اروپا با وجود اعلام آمادگی ایران برای نهایی کردن 
یک »توافــق خوب«، بار دیگر بــر ضرورت رعایت 
خطوط قرمز ایران در توافق نهایی تأکید کرد؛ »ما 
برای نهایی کردن توافق خوب و فوری آمادگی داریم، 
اما شتاب و عجله طرف غربی نمی تواند مانع رعایت 

خطوط قرمز ایران شود«.
حســین امیرعبداللهیان با استقبال از نهایی کردن 
هرچه زودتر توافــق افزود: لازمه حضــور وزرای 
امورخارجه در وین و اعــلام توافق نهایی، منوط بر 
رعایت کامل خطوط قرمــز اعلامی ایران و ازجمله 
موضوع تضمین مؤثر اقتصادی اســت. وی تأکید 
کرد: هر زمانی که طرف هــای غربی خطوط قرمز 
باقیمانده و اعلام شده ما را بپذیرند، آماده حضور در 
وین هستم. جوزپ بورل نیز در این تماس تلفنی با 
بیان اینکه ازنظر ما عمده درخواست های جمهوری 
اســلامی ایران در توافق پیش رو مــورد توجه قرار 

گرفته  است، از حرکت گفت وگوها در وین در مسیر 
پیشرفت و رسیدن به نتیجه نهایی خبر داد.

بازی سیاسی با گزارش های فنی آژانس
در چنیــن شــرایطی طرف های غربــی حاضر در 
وین در روزهای اخیــر تلاش کردند با اســتفاده 
سیاســی از برگ آژانس بین المللــی انرژی اتمی، 
مذاکره کنندگان کشــورمان را تحت  فشــار قرار 
دهند تا بتوانند با دادن امتیاز حداقلی به کشورمان، 
امتیازات حداکثری کســب کنند، امــا مقام های 
کشــورمان با اذعان به اینکه ایران به همکاری های 
فنی خود با آژانس ادامه خواهد داد، بر حفظ ماهیت 

فنی این نهاد بین المللی تأکید دارند.
برهمین اساس قرار است رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، امروز وارد تهران شود 
تا ضمن دیدار و گفت وگو با مقام های کشــورمان، 
درباره سازوکارهای تداوم همکاری های فنی میان 
ایران و آژانــس رایزنی کند؛ موضوعــی که به نظر 
می رسد نقشی محوری در گشایش آخرین گره های 
احیای توافق هسته ای سال2015دارد. پیش از این 
آژانس بین المللی انژی اتمی در جدیدترین گزارش 
خود از برنامه صلح آمیز هسته ای کشورمان، اعلام 
کرده بود میزان اورانیوم ۶0درصد غنی سازی شده 

ایران نزدیک به 2 برابر افزایش یافته  است. 

گام آخر توافق در دستان غرب
  امیرعبداللهیان: هر زمانی که طرف های غربی خطوط قرمز باقیمانده و اعلام شده ما را بپذیرند

 آماده حضور در وین هستم

رئیس قوه قضاییه در جریان سفر پایان هفته قبل خود 
به استان هرمزگان با تعدادی از خانواده های زندانیان و 
همچنین مراجعه کنندگان به دادگســتری این استان، 
به صورت چهره به چهره و بدون واسطه دیدار و گفت وگو 
کرد. براساس گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، غلامحسین محسنی اژه ای 
در جریان این دیدارها دســتور اعمال ارفاقــات قانونی در مورد برخی 
زندانیان که خانواده آنهــا در این دیدار حضور داشــتند را صادر کرد. 

محسنی اژه ای در بخشــی از این دیدارها وقتی با فردی مواجه شد که 
خانواده اش خواستار اعمال ارفاقات قانونی برای وی شدند، با بیان اینکه 
آزادی و مرخصی دادن به برخی محکومین مانند اشرار و ... با سابقه بالا 
موجب  گرفتاری مردم و خانواده ها می شــود، تأکید کرد: فردی که در 
هر نوبت رفت و برگشت به زندان، مرتکب جرم شده و به نوعی به تکرار 
جرمش مبادرت ورزیده و برای مردم  مزاحمت ایجاد کرده، به هیچ عنوان 

نباید شامل عفو یا ارفاقات قانونی یا حتی مرخصی شود.
رئیس قوه قضاییه 25بهمن ماه در جلســه شــورای عالی قوه قضاییه به 
زندانیانی که به مرخصی می روند توصیه کرد در ایام مرخصی از ارتکاب 
هرگونه تخلف و جرمی اجتناب کنند تا هم شرایط برای اعمال ارفاقات 
بعدی فراهم باشــد، هم این ذهنیت در جامعه ایجاد نشود که اعطای 

مرخصی به زندانیان دارای تبعات نامطلوب است.
همزمان با سفر هفته گذشــته رئیس قوه قضاییه به استان هرمزگان، 
3محکوم به قصاص دارای شاکی خصوصی پس از تحمل چندین سال 
حبس با وساطت و میانجیگری رئیس عدلیه و گذشت شاکیان خصوصی 
از زندان بندرعباس آزاد شدند. رئیس قوه قضاییه در دومین روز از سفر 
به هرمزگان ضمن بازدید از مجتمع بندری شــهیدرجایی، گمرکات و 
انبارهای اموال تملیکی استان بر جلوگیری از معطلی کشتی های حامل 
کالاهای ثبت سفارش شده در لنگرگاه ها و ترخیص سریع محموله های 
آنها تأکید کرد. محسنی اژه ای پنجشنبه شب در پایان سفر از پیش اعلام 
نشده به هرمزگان با حضور در پرواز عمومی و میان مردم به گفت وگوی 

چهره به چهره فرودگاهی با مراجعان پرداخت.

دیپلماسی

قضایی

پیشرفت و سازندگی در گلستان
سفرهای استانی رئیس جمهور پس از 5هفته اجبار شرایط کرونایی، 
روز جمعه از سر گرفته شد. سیدابراهیم رئیسی این بار به گوشه 
شمال شرق دریای خزر، استان گلســتان در مرز ترکمنستان، 
سفر کرد. او در سفر قبلی خود به گیلان و مرز شمال غرب کشور 
رفته بود. شرایط ویژه گرگان با آسیب های گسترده منابع طبیعی 
و گرفتاری های ناشــی از سیل و خشکســالی تصمیمات ویژه 
سیدابراهیم رئیسی و وزرای همراه او را در این سفر ایجاب می کرد.  
رئیسی روز جمعه در برنامه های سفر خود به استان گلستان با حضور 
در جزیره آشوراده و کانال خزینی از نزدیک در جریان مشکلات 
توسعه ای این مناطق قرار گرفت. رئیسی با بیان اینکه ضروری است 
که کانال های ورودی آب به این منطقه لایروبی شود، تصریح کرد: 
آب باید در خلیج گرگان جریان داشته باشد. مسئولان بدون فوت 
وقت سریعاً برای احیای خلیج گرگان اقدام کنند.  رئیس جمهور در 
ادامه برنامه های سفر به استان گلستان با حضور در مرکز لجستیک 
مرزی و گمرک اینچه برون، به اهمیت کریدور شمال-جنوب اشاره 
و تأکید کرد: این کریدور از آن دسته زیرساخت هایی است که کمک 

مؤثر و زیادی به توسعه کشور می کند. 

سردار علی فدوی
جانشین فرمانده کل سپاه

یــک مقــام آمریکایــی گفــت مــا در هر 
جای منطقه و دنیا حضــور پیدا کردیم 
قبــل از مــا ســپاه پاســداران انقــاب 
اسامی آنجا بوده اســت. پاسداری از 
انقاب اســامی نه فضا می شناســد، 
نه موضوع. ما می توانیم بگوییم که در 
همه توطئه هایی که دشمنان علیه ما 

برقرار کرده اند پیروز شده ایم.

محمدجواد حاج علی اکبری
خطیب نماز جمعه تهران

در پشــت صحنــه بحــران اوکرایــن 
مــا  آمریکاســت.  ماجراجویی هــای 
بــا جنــگ مخالفیــم، تمامیــت ارضــی 
کشــورها را به رســمیت می شناســیم. 
ایــران بــرای حــل و فصــل مســئله 
اعــام آمادگــی کــرده اســت، حــوادث 
امــروز اوکرایــن نمایــش تناقض هــای 

آمریکاست.

علی بهادری جهرمی
سخنگوی دولت

۹۹درصــد از ســواحلی کــه در اختیــار 
نهادهــای دولتی بود آزادســازی شــده 
است، کمتر از یک کیلومتر باقی مانده 
کــه پیگیــر آزادســازی آن هســتیم. از 
سمت دولت هیچ مجوزی برای تصرف 
ســاحل صــادر نخواهــد شــد و دولــت 
اجازه نخواهــد داد که دوباره ســواحل 
توســط نهادهای دولتی تسخیر شوند 
و اگــر چنیــن اقداماتــی رخ داد، مــردم 
بــه دولــت اطــاع دهند تــا مانــع از آن 

شویم.

مدیریت به دست دولت 
مردمی و بانشاط افتاده است

پرویز سروری، رئیس شــورای عالی استان های 
سراسر کشــور در هشــتمین کنگره جمعیت 
ایثارگران انقلاب اسلامی، عملکرد شورای شهر 
ششم تهران و دولت ســیزدهم را مثبت ارزیابی 

کرد. گزیده اظهارات او را می خوانید.
   اولویت هــا  نیروهــای انقلاب ایــن بود که 
مدیریت را از یک دولت و شوراهای شهر لیبرال، 
غربگرا و ناکارآمد به دولت و شوراهای مردمی و 

با نشاط منتقل کنند.
   امروز یک دولت مردمی بر سرکار است، امروز 
دولتی هست که نه تنها برخی عناصر آن در مقابل 
آقا نیستند، بلکه خودشــان را سرباز تمام نمای 

انقلاب و رهبری می دانند.
   من، شما و همه دوســتانی که در این فرایند 
نقش آفرینی کردند، ممکن اســت انتقادهایی 
به برخی انتصابات داشته باشند، انتقادهایی به 
کندی بعضی از حرکت ها داشــته باشند، انتقاد 
به فقدان شتاب مورد نظرشان در جریان انقلاب 
برای خدمت داشته باشند؛ اینها نقدهایی هست 
که بعضا وارد اســت و همه ما باید به دنبال رفع 

آنها باشیم.
   ما، شما و همه دوســتانی که تمام آرزویمان 
این بود که روزی را ببینیم که این نگاه غربگرایانه 
بر کشــور حاکم نباشد و ما شــاهد شکل گیری 
جریان انقلاب در عرصه های مختلف باشیم این 
هدف محقق شده و این باقیات صالحاتی است که 
به واسطه زحمات شما شکل گرفته است./ فارس

نقل قول خبر

احزاب

دولت

 جنگ درون تمدنی
و تنظیمات ما

بنابر این محور، زمینه یا محرک همه جنگ ها 
و تنش ها در جهان، غرب است.

 ثابت شد که تکیه بر غرب در دقیقه 90 موجب تنهایی 
خواهد شد. غرب بهره می برد اما هزینه نمی کند. از شاه 3

ایران تا اشرف غنی تا مبارک و بن علی و ده ها دیکتاتور در این قاعده 
قابل جاسازی هستند.

 ثابت شــد باید قوی باشــیم، امنیت عاریتی، وارداتی، 
التماسی نمی شود و خوشبختانه در همه سال های پس از 4

امام ما ایــن راه را پیموده ایــم و امثال قضایــای اوکراین باعث 
مصمم تر شدن و ارزشگذاری ما را بیشتر خواهد کرد.

جنگ اوکراین، جنگ روسیه – اوکراین نیست و این موضوع 
کاملا در سخنرانی رئیس جمهور روســیه )قبل از شروع 5

 جنگ( ملموس اســت. از منظــر جهان بینی ما، ایــن جنگ بین
باطل- باطل است. جنگ ماتریالیست ها و  زیاده خواهان با همدیگر 
است، اما آنچه قابل کتمان نیست، اینکه جنگ مذکور حاصل »انباشت 
تحقیر« روسیه و قبل از آن تحقیر شوروی سابق در پایان جنگ سرد 
است. میدان ندادن غربی ها به روســیه در لیبی، عراق، صربستان  و 
بی توجهی به نظرات امنیتی این کشور در شرق اروپا – به قول پوتین 
»گفت وگو در این زمینه با ما را ضروری نمی دانند«- باعث شد خرس 
تحقیر شده، خود را بیابد و میدان داری کند. قطعا این جنگ برای دو 
طرف خســارت بار خواهد بود و چهره اروپای به اصطلاح متمدن را 
خدشه دار می کند. از نظر مسلمانان، این جنگ بین غربی هاست و 
روسیه از نظر فرهنگ، دین و صنعتی یک کشور غربی است و ما باید 
آن را جنگ »درون تمدنی« بدانیم. جنگ اوکراین و همچنین برجام 
درستی نگرش جمهوری اســلامی به پدیده های جهانی را اثبات 
می کند و موضع اصولی ایران را به رخ دوستان و دشمنان می کشد. 
آنچه مهم است، تبیین درست این موضع اصولی در جهاد تبیین است.

هر بحراني که در جهــان به وجود مي آید، غرب محور آن اســت و 
دریچه اي به سوي اثبات حقانیت منطق ما همانجا باز مي شود.

ادامه از 
صفحه اول

ارائه اطلاعات دوربین ها به آژانس، فقط درصورت اجرای برجام
سرپرست نمایندگی ایران در وین درباره گزارش جدید مدیرکل آژانس 
انرژی اتمی در مورد راســتی آزمایی توضیحاتی ارائه داد: این نخستین 
گزارش فصلی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در ســال ۲۰۲۲ به 
نشست شــورای حکام در زمینه نظارت بر اجرای برجام وفق قطعنامه 
۲۲3۱ شورای امنیت اســت که مانند ادوار گذشته گزارش به روزرسانی 
معمول آژانس است که آخرین تحولات و همچنین اطلاعات فنی جدید 
در ارتباط با فعالیت های هسته ای ایران را به اطلاع اعضای این سازمان 
می رساند. به گزارش ایرنا، محمدرضا غائبی افزود: در این گزارش اعلام 

شده  است که متعاقب مشورت های ســازنده مدیرکل با رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایران در ۱5 دسامبر ۲۰۲۱، ترتیبات جدیدی در زمینه نظارت 
و بازرسی در چارچوب برجام در زمینه نصب مجدد دوربین ها در کارگاه 
تسای کرج توافق شد و متعاقبا ایران اطلاع داد قصد دارد به  جای کرج در 
مکان جدیدی در اصفهان به تولید لوله های روتور سانتریفیوژ بپردازد و 
آژانس نیز در ۲۲ ژانویه تمهیدات نظارتی خود را دراین مکان نصب کرد. 
البته تا زمانی که ایران مجددا به اجرای برجام برنگردد، اطلاعات مربوطه در 

اختیار آژانس قرار نخواهد گرفت و نزد ایران ذخیره می شود.

مکث

 پادرمیانی  اژه ای 
برای 3 اعدامی در هرمزگان

دولت به گلستان چه وعده هایی داد؟
برخی اعضای کابینه دولت ســیزدهم در سرکشــی به 
بخش های مختلف اســتان گلســتان، وعده حل وفصل 
مســائل بر زمین مانده آنها را دادند که مهم ترین آنها به 

شرح زیر هستند:

 علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو
   تأمین اعتبار سدها برای حل مشکل آب گلستان

   خودکفا شدن گلستان در تولید برق طی 4سال

 رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی 
   تامین 65۰میلیارد تومان اعتبار فاز یک لجســتیک 

راه آهن اینچه برون
   رکوردشکنی صادرات و واردات مرز اینچه برون

حمید سجادی، وزیر ورزش و جوانان 
   دوبرابر شدن اعتبارات ورزش گلستان

   تکمیل ۱۱۰پروژه نیمه تمام ورزشی استان

جواد ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی 
   تخصیص ۲5درصد اعتبارات سفر دولت برای کشاورزی

   تامین اعتبار ۲میلیارد دلاری خودکفایی تولید برنج
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هنوز به هفته آخر سال و حوادث چهارشنبه سوری 
نرسیده ایم اما تعداد آتش سوزی هایي که در خانه ها 
رخ می دهد هم آنقدر کم نیســت که تصور کنیم 
آپارتمان های 5-4طبقه در مقابل این دست اتفاقات 
خطرناک ایمن هستند. بسیاری از انفجار ها به دلیل 
ناایمنی هایی رخ می دهد که قابل پیشگیری است؛ 
ایراداتی جزئی که شــاید هیچ کس فکرش را هم 

نمی کرد که روزی بلای خانمان سوزی شود. طی 
هفته های اخیر هم مواردي از این دست بسیار رخ 
داده که متأسفانه نتیجه اش جان سپردن تعدادی 
از شــهروندان بوده؛ و غم انگیزتر آنکه در بین آنها 
حتی کودکانی هم قربانی بی توجهی به مســائل 

ایمنی شده اند.
نشت گاز، نگهداری موادآتش زا، سیم کشی نادرست، 
انبار کردن ماده های خطرناکی که نیازی به نگهداری 
دائم از آنها نیست و... ممکن اســت با یک اشتباه 
کوچک منجر به آتش سوزی مهیب شوند. در این 
بین، سازمان آتش نشانی از مراکز حساس و پرخطر، 

مراکز صنعتی و تجاری و منــازل بازدید می کند 
و این کار را به صــورت دوره ای انجــام می دهد. از 
این بازدیدها اطلاعاتی به دســت می آید که باعث 
طبقه بندی این ســاختمان ها از پرخطر گرفته تا 

میان خطر و بسیار خطرناک می شود.
در کنــار این پــروژه، طــرح پلاک ایمــن برای 
ساختمان های مسکونی نیز آغاز شده که براساس 
آن، کارشناسان سازمان آتش نشانی از ساختمان ها 
بازرسی ایمنی به عمل می آورند تا چک لیست هایی 
که مربوط به این کار هســتند را پر کنند. البته که 
نباید تنها به بازدید کارشناسان آتش نشانی اکتفا 
کرد. همین حالا که خیلی ها مشغول خانه تکانی 
هستند، می توانند بســیاری از موارد را خودشان 
چک کنند تا نقص را رفع کرده یا مواد اشتعال زای 
خطرناکی که نیازی به نگهداری آنها نیست را دور 
بریزند یا تحویل غرفه های بازیافت دهند. شــاید 
لابه لای وسایل انباری شما تینر یا چراغ نفتی قدیمی 
باشد که با گرم شدن هوا می توانند خطرساز شوند. 
پس هم با ساده ترین روش، همراه طرح پلاک ایمن 
شــوید و هم تا دیر نشــده خودتان فکری به حال 

وسایل و مواد خطرساز کنید.

اولویت با ساختمان های پرخطر است
مهدی داوری، مدیرعامل ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری تهران درباره پروژه پلاک 
ایمن می گوید: »این طــرح آگاهی و خود اظهاری 
شهروندان درباره ایمنی محله شان و خانه ای است 
که در آن زندگی می کنند و در آن چک لیستی از 
خطرات و نکات ایمنی موجود را به شهروندان ارائه 

می کنیم.«
با توجه به اینکه بیش از 2میلیون و 500هزار واحد 
مســکونی آپارتمانی و 300هزار واحد مسکونی 
غیر آپارتمانی در تهران وجود دارد، نمی توان انتظار 

داشــت که همه آنها مورد بازرســی قرار گیرند و 
ساختمان هایی که بیشتر در معرض خطر باشند در 
اولویت قرار دارند. از طرف دیگر هیچ قانون الزام آوری 
وجود ندارد که بتواند این مالکان را مجبور به اجرای 
دستور العمل های ایمنی کند اما تأکید شهرداری بر 
اینکه ساختمان های نوساز باید تأییدیه  آتش نشانی 
را داشــته باشــند باعث شده که ســطح ایمنی 
ساختمان های جدید بیشتر شود. معاون حفاظت 
و پیشگیری سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی در 
این رابطه می گوید: »ما 400واحد از ساختمان هایی 
که بعد از ســال 1390ساخته شــده اند را بررسی 
کردیم و مشخص شد در ساختمان هایی که تأییدیه 
آتش  نشــانی را دریافت کرده اند یــا حادثه ای رخ 
نداده یا بسیار جزئی بوده است.« کامران عبدولی 
می افزاید: »در کشور های پیشرفته به قدری روی 
ایمنی و فرهنگسازی ســرمایه گذاری کرده اند که 
تقریبا در هر خانه یک فرد آگاه به مسائل آتش نشانی 

و ایمنی حاضر است.«
یکی از مزایای طرح پلاک ایمن آگاهی شهروندان 
از نکات ایمنی است که باید در واحد های مسکونی 
آپارتمانی رعایت شــود و با مرور ســؤال ها و دیگر 
نکات بیان شده در خوداظهاری این طرح می توان 
به مهم ترین نکاتی پی برد کــه باعث ایجاد حادثه 
می شود. در ماه های سرد امسال باز هم گازگرفتگی و 
آتش سوزی، حوادث زیادی در شهر آفرید که توجه 

به نکات ایمنی میزان آن را کاهش خواهد داد.

نصبپلاکایمنباتاییدآتشنشانی
 طرح »پلاک ایمن« با خوداظهاری مالکان خانه ها و بازدید کارشناسان ایمنی آتش نشانی 

در پایتخت اجرا می شود

 حضور مدیران شهری در مرقد مطهر امام)ره(
شهردار تهران به همراه رئیس شورای شهر تهران، معاونان 
و اعضای شورای اسلامی شهر تهران صبح دیروز جمعه ۱۳ 

اسفندماه، همزمان با آغاز ماه شعبان به زیارت مرقد مطهر 
امام خمینی )ره( و قبور شهدا رفتند. به گزارش همشهری، بر 
این اساس، علیرضا زاکانی و مهدی چمران، شهردار و رئیس 
شورای شهر تهران و جمعی دیگر از مدیران شهری با حضور 
در قطعه ۲۴ شهدا و گلزار ۷۲ تن بهشت زهرا)س( ضمن 

قرائت فاتحه به مقام شامخ شهدا ادای احترام کردند. شهردار 
تهران همچنین پس از زیارت قبور شهدا به مجتمع عروجیان 
سازمان بهشت زهرا)س(رفت و ضمن بازدید از این مجموعه 

به کارکنان خداقوت گفت./عکس: مجتبی عرب زاده

محمد سرابیگزارش
خبرنگار

 کاهش زمان صدور پروانه ساخت
 از 7 ماه به ۲ ماه 

شهردار تهران: کاهش زمان صدور مجوز، فرصت 
مناسبی برای سرمایه گذاران است

در حاشیه مراسم امضاي تفاهمنامه مشترک وزارت راه و شهرداری 
تهران برای ســاخت 130هزار واحد مسکونی، شــهردار تهران از 
تلاش شــهرداری برای کاهش زمان صدور پروانه ساخت خبر داد 
و گفت: هم اکنون صدور پروانه ســاخت در تهــران بین ۷ تا ۸ماه 
زمان می برد اما با تلاشــی که در 3ماه اخیر در شــهرداری شده 
گلوگاه ها شناسایی شده و پیش بینی می کنیم این روند تا ابتدای 
اردیبهشت ماه سال آینده به 2ماه کاهش یابد. به گزارش همشهری، 
علیرضا زاکانی گفت: کاهش روند صدور مجوز فرصت مناسبی را 
هم برای سرمایه گذاران ایجاد می کند تا ضمن اینکه خواب سرمایه 
نداشته باشــند، فرایند تولید را با سرعت بیشتری اجرا کنند و هم 
شهروندانی که صاحب مسکن هســتند و تمایل به نوسازی پلاک 
مســکونی خود دارند؛ در انجام این روند مشــکلی نداشته باشند. 
شهردار درباره ایمن ســازی  ساختمان های شهر تهران نیز تصریح 
کرد: هم اکنون بیش از 2هزار ســاختمان ناایمن در شــهر تهران 
شناسایی شده است که 200ساختمان نیاز جدی به مقاوم سازی  
دارد که در کنار نوسازی روند مقاوم سازی  نیز انجام می شود. وقتی 
در مسیر درستی حرکت کنیم ایمن سازی  بناهای شهری نیز اتفاق 
می افتد. وزیر راه و شهرسازی نیز در حاشیه این مراسم تصریح کرد: 
در ۶ ماه گذشته اقدامات خوبی در زمینه زیرساخت های نرم افزاری 
برای ساخت 4میلیون مسکن در کشور ایجاد شــده است. وی با 
بیان اینکه هم اکنون زمین برای بارگذاری یک میلیون و 500هزار 
واحد مسکونی آماده شده است، تأکید کرد: این ظرفیت به زودی به 
2میلیون و 400هزار واحد مســکونی در کشور می رسد. وزیر راه و 
شهرسازی با اشاره به اینکه اکنون ۸00هزار واحد مسکونی در کشور 
در شهرها و روستاها در دست ساخت است، بیان کرد: این توانمندی 
در کنار 2هزار و200واحد مسکونی مهر که در حال ساخت است 
ظرفیت خوبی را در کشور ایجاد کرده است. رستم قاسمی با اشاره به 
ساخت تنها 10هزار واحد مسکونی در سال های گذشته در محدوده 
بافت فرسوده تهران گفت: طبق آمارهای موجود 2میلیون و 500هزار 
واحد مسکونی در بافت فرسوده قرار گرفته است که نیاز به نوسازی 
دارد. طبق برنامه ریزی های انجام شده ســاخت سالانه 150هزار 
واحد مسکونی در هر یک از کلانشهرهای کشور انجام می شود. این 
طرح در شهرهای دیگر شروع شده است و با امضای این تفاهمنامه 
با همت شهرداری تهران، در پایتخت نیز آغاز می شود. حمیدرضا 
صارمی، معاون شهرســازی و معماری شهرداری تهران نیز در این 
مراسم گفت: در گذشته ســالانه 33هزار واحد مسکونی در تهران 
ساخته می شــد، اما در یک دهه اخیر این میزان به ساخت سالانه 
5هزار واحد مسکونی کاهش پیدا کرده است. این در حالی است که 
در سال1390 حدود 40هزار واحد مسکونی در تهران نوسازی شده 
اما در یک دهه اخیر این تعداد کمتر شده است. معاون شهردار تهران 
با اشاره به اینکه 2۸0هزار پلاک در بافت فرسوده پایتخت قرار دارد، 
بیان کرد: همچنین 110هزار پلاک در بافت ناپایدار تهران وجود 
دارد که امکان تولید 500هزار واحد مسکونی را فراهم کرده است. 
این در حالی است که از 110هزار پلاکی که در بافت ناپایدار تهران 
قرار دارد، 40هزار پلاک فاقد سند است که شهرداری تهران توانسته 
با همکاری دفاتر خدمات نوسازی برای 10هزار پلاک آن برای صدور 
سند تشــکیل پرونده دهد. صارمی با بیان اینکه روند صدور سند 
هم اکنون در تهران 2 تا 3سال زمان نیاز دارد، یادآور شد: لازم است 
تا با ورود جدی وزارت شهرسازی این روند به ۸ماه کاهش یابد. وی 
با اشاره به بلاتکلیفی پلاک های فرسوده واقع در حریم راه آهن نیز 
تأکید کرد: هم اکنون امکان نوسازی در 4هزار و 500پلاک فرسوده 
حاشیه حریم راه آهن به ویژه خط راه آهن تهران- اهواز وجود ندارد و 
لازم است تا وزیر راه و شهرسازی در این زمینه تصمیم گیری جدی 
داشته باشد. صارمی در ادامه گفت: همچنین 4هزار و 500پلاک در 
حریم دکل های پرفشار برق فشار قوی قرار دارد که اگر این دکل ها 
جابه جا و یا به زیر زمین منتقل نشوند، امکان نوسازی در این پلاک ها 
وجود ندارد. مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران نیز در این 
مراسم گفت: امیدواریم وعده ساخت سالی 130هزار واحد مسکونی 
در شهر تهران با همکاری و همراهی شهرداری تهران محقق شود. 
براساس آمارهای موجود ۶0هزار و 400هکتار محدوده بازآفرینی 
شهری در کشور وجود دارد که 4هزار و 500هکتار از آن مربوط به 
تهران است.محمد آیینی بیان کرد: 110هزار پلاک فرسوده هم در 
تهران وجود دارد که برنامه ریزی شده در گام نخست 400هزار واحد 
مسکونی جدید در شهر ساخته شود که از این تعداد 300هزار واحد 
آن به عنوان واحدهای اضافی برای اسکان جمعیت مازاد تهران درنظر 

گرفته شده است.

رویداد کارآفرینی زنان و 
تولید ملی آغاز به کار کرد

رویــداد  شــانزدهمین 
کارآفرینی زنان و تولید ملی، 
از پنجشنبه12اسفندماه در 
بوستان گفتگو )محل دائمی 
نمایشــگاه های شهرداری 

تهران( آغاز به کار کرد.
به گزارش همشهری، مشاور شهردار و مدیرکل 
امور بانوان شهرداری تهران در این رابطه گفت: 
»رویداد کارآفرینی زنــان و تولید ملی با حضور 
43مرکز توانمندســازی کوثر و تولیدکنندگان 
برتر داخلی برگزار خواهد شــد و در راســتای 
حمایت از مشــاغل خرد و خانگی 200غرفه به 

فعالان این حوزه اختصاص یافته است.«
مریم اردبیلی افــزود: »همچنین در این رویداد 
میزبان عشایر عزیزمان از 15استان کشور هستیم 
که به صورت مســتقیم محصولات خــود را به 

بازدیدکنندگان عرضه خواهند کرد.«
اردبیلی گفــت: »به دلیل رعایــت پروتکل های 
بهداشــتی عرض راهروها از 3 به 4متر افزایش 
یافته و غرفه سازی نسبت به ادوار گذشته کاهش 
پیدا کرده است.« این رویداد نمایشگاهی با هدف 
حمایت از معیشت پایدار زنان سرپرست خانوار، 

تا 22 اسفندماه برپاست.

شورا

ساخت و ساز

 خبر

برخی از سؤال های خود اظهاری
1  آیــا حریــم ایمــن بــرای اجــاق گاز در 
آشــپزخانه از وســایل تزئینــی و قابــل 
اشــتعال )مانند پــرده، لوردراپــه چوبی یا 
پلاســتیکی، زبــرا، پارچــه دم کنــی و...( 

لحاظ شده است
2  آیــا وضعیــت ظاهــری سیم کشــی، 
از کیفیــت و ســرهم بندی )اتصــالات( 

مناسب برخوردار است؟
3  آیا در واحد شــما از فیوز های قدیمی 
)فشــنگی، تقویت شــده و...( اســتفاده 

شده است؟
4  آیــا در واحد شــما از ســیم های ســیار 
غیراســتاندارد و بــا چندیــن انشــعاب 
)چندیــن مصرف کننده( اســتفاده شــده 

است؟
بــودن  خطرآفریــن  بــه  باتوجــه    5
آشفتگی، نابســامانی، دپوی کالا و مواد 
مختلــف در انباری هــا آیا نحــوه چیدمان 
کالا در انباری هــا مناســب و به صــورت 

منظم است؟
6  باتوجــه بــه خطــرات )انفجــار، حریق 
و...(اســتفاده از مواد ســریع الاشــتعال 
ماننــد بنزیــن، تینــر، الــکل و... آیــا از 
اینگونــه مــواد در خانــه خــود نگهــداری 

می کنید؟
7  آیــا در داخــل واحــد یــا داخــل پاگــرد 
)کپســول  خاموش کننــده  طبقــه، 
آتش نشــانی( در ارتفاع مناسب و دارای 
شــارژ به صــورت اســتاندارد و بــا طــول 

دسترسی مناسب نصب شده است؟
8  آیــا در واحــد شــما سیســتم اعــلان 
حریق وجــود دارد و با نحــوه کارکردن آن 

آشنایی دارید؟
9  درصورت آتش سوزی در منزل شما، 
آیا طرح فراری برای خود و خانواده درنظر 

گرفته اید؟
10  آیا در ساختمان شما افراد سالخورده 

و یا با هر نوع معلولیتی وجود دارند؟
11  آیــا واحــد و یــا ســاختمان شــما بیمه 

آتش سوزی دارد؟

چگونه بفهمیم خانه مان ایمن است؟
ایمنسازیازمسیر»تهرانمن«

برای اینکه کارشناســان ســازمان آتش نشــانی میزان ایمنی ســاختمان شما را 
مشخص کنند باید از طریق سامانه »تهران من« اقدام کنید.

 پس از ورود به سامانه، وارد بخش پلاک ایمن در صفحه کاربری می شوید. 
بعد از مشــخص کردن محل خانه از طریق نقشــه یا ارســال کد شناســایی 
ملــک، دو گزینه در مقابل شــما قــرار می گیــرد؛ خوداظهاری یا درخواســت 

بازدید.
با ورود به بخش خود اظهاری باید به 26سؤال پاسخ دهید در مقابل هر سؤال 
لینک راهنما قرار گرفته است. اگر پاسخ شما به شکلی باشد که احتمال خطر را 
نشان دهد در پایان جزئیات بیشتری برای راهنمایی شما نشان داده می شود.

اگر شرایط دیگری در خانه وجود دارد که ممکن است خطرآفرین به نظر برسد 
اما در ســؤال ها ذکر نشــده اســت می توانیــد آن را شــرح دهیــد یا تصویــر آن را 

بارگذاری کنید.

 در انتهای خوداظهاری نیز درصورت تمایل باز هم می توانید برای بازدید رایگان 
آتش نشان ها تقاضا کنید.

 تدوین برنامه جلوگیری
 از فرونشست تا تابستان

رئیس کمیته عمران شــورای شــهر 
تهــران از تدویــن برنامــه ای برای 
جلوگیری از پیامدهای فرونشســت 
در تهران و ســایر اســتان ها تا اوایل 
تابستان1401 خبر داد. رئیس کمیته 
عمران شورای شهر تهران درباره برگزاری جلسات مختلف 
با استادان دانشگاه و کارشناسان درخصوص فرونشست در 
تهران، گفت: »پدیده فرونشست در تهران و سایر کلانشهرها 
جدی است که این در نتیجه برداشت زیاد آب های زیرزمینی 
و عدم  بازه چرخانی آب است که سبب شده زمین به نوعی 
رطوبت مورد نیاز خود را از دست بدهد.« سیدمحمد آقامیری 
با بیان اینکه به همه استادان دانشگاه و کارشناسان در این 
حوزه نامه زدیم که در جلســات شورای شهر فکری به حال 
فرونشست در کشور کنیم، ادامه داد: »در شورای شهر تهران 
حتما مصوبه ای درخصوص ممانعت از فرونشست در تهران 
خواهیم داشت و از طریق شورای عالی استان ها این مصوبات 
را به کلانشهرهای دیگر تسری می دهیم، اما لازم است که 
پیش از تدوین طرح یا لایحه ای، از تجربیات و نظرات همه 
استادان دانشگاه و کارشناسان بهره ببریم.« آقامیری با بیان 
اینکه حدود 220دشت در ایران داریم که در جنوب تهران 
و دشت ورامین سالانه برای آنها 34سانتی متر نشست ثبت 
شده است، گفت: »این فرونشست در حالی است که اگر در 
دنیا سالانه 4سانتی متر فرونشست ثبت کنند، اعلام شرایط 
بحرانی می کنند، اما می بینیم با این حجم فرونشســت در 
تهران هیچ اتفاقی نمی افتد. مطالعات میدانی، تحقیقات و 
جلسات 5 تا ۶ ماه زمان می برد، اما درنظر داریم در سال آینده 

تا اوایل تابستان این مهم را به سرانجام برسانیم.«

 صدور رأی ماده ۱۰۰ برای ۲۰۰دکل غیرمجاز

لزوم حساسیت برای ساماندهی اطراف برج آزادی

عضــو کمیســیون ســلامت، 
محیط زیست و خدمات شهری 
شورای شهر تهران درباره صدور 
مجوز بــرای نصــب دکل های 
مخابراتی در پایتخت توضیحاتی ارائه داد. مهدی 
بابایی به ایلنا گفت: »با توجــه به تعاملاتی که با 
اپراتورها داریم، مشــکل خاصی در صدور مجوز 
برای دکل هــا نداریم. تقریبا هــر 2هفته یک بار 
جلســات کمیته بررســی تشــکیل و با بیشتر 
درخواست ها نیز موافقت می شود و اعلام کردیم 
که  اگر درخواســت ها بیشتر باشــد، هر 2هفته 
یک بار نیز این جلســات را برگزار می  کنیم.«     او 
درباره تعداد دکل های غیرمجاز در شــهر تهران 
گفت: »دکل های غیرمجازی که نصب شده اغلب 
دکل هایی هستند که برای سال های قبل بوده که 
به کمیسیون ماده 100 ارســال و پرونده ها رأی 
جمع آوری گرفته اند.« بابایی اضافه کرد: »برای 
هر اپراتور حدودا 100 رأی ماده 100 گرفته شده 

 که این آرا مربوط به دکل های قدیمی هستند. ما دو 
سه اپراتور اصلی تلفن همراه بیشتر در کشور نداریم 
و به غیر از آن اپراتورهای اینترنتی دیگر را نیز داریم. 
اغلب مشکلات قبل از تشکیل این کمیته است و 
به صورت انگشت شمار شاهد نصب دکل غیرمجاز 
هستیم. الان تعامل خوبی با اپراتورها داریم. حدود 
200 مورد رأی ماده 100 درخصوص دکل های 
غیرمجاز داریم که مجددا در حال بررسی هستند.« 

سخنگوی شورای شــهر تهران 
طرح »چهارشنبه های فرهنگی« 
را از منطقه 9 شــهر تهران آغاز 
کرد و آن را بهانــه ای برای توجه 
ویژه به موضوعات فرهنگی دانســت. به گزارش 
همشهری، علیرضا نادعلی ضمن تأکید بر لزوم 
گســترش فعالیت های فرهنگــی در منطقه  9 
شــهرداری تهران گفت: »طرحی از قبل وجود 
داشت مبنی بر اینکه میدان آزادی تبدیل به یکی 
از میدانگاه های فرهنگی شود؛ لذا در کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر تهران 

این طرح دچار تغییراتی شــد و برای این منظور 
ســاماندهی اطراف این میدانگاه بایــد با دقت و 
حساسیت بیشتری صورت گیرد.« محمدجواد 
خسروی، شــهردار منطقه 9 نیز در این برنامه 
با اشاره به تراکم جمعیتی در محلات منطقه، 
آماری از سرانه پایین فضای ســبز و امکانات 
ورزشی و فرهنگی ارائه کرد و گفت: »با رویکرد 
عدالت محورانه و جهادی می توان بر مشکلات 
غلبه کرد، در این راستا با هدف بهبود کیفیت 
زندگی و خدمت رسانی بهتر به مردم شایسته 

منطقه همه توان خود را به کار گرفته ایم. «
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غرب با وجود اعمال تحریم های متنوع 
علیه روسیه هنوز ســراغ نفت نرفته است، آیا 

جایگزینی برای نفت و گاز روسیه وجود دارد؟
روســیه روزانه 8میلیون بشــکه نفــت و فرآورده 
صادر می کند و جایگزینی بــرای آن وجود ندارد، 
جایگزینی گاز روســیه در بازار اروپا حتی از این هم 
سخت تر است. بازار نفت با کمبود جدی مواجه است، 
مصرف کنندگان سراغ ذخایر تجاری و استراتژیک 
خود رفته اند در نتیجه آینده بازار نفت به چشم انداز 

جنگ در اوکراین بستگی دارد.
چشم انداز صادرات نفت و گاز روسیه 
را درصورت ادامه جنگ اوکراین چگونه ارزیابی 

می کنید؟
آنچه بازار جهانی نفت را نگران  می کند، تحریم های 
بسیار ســنگین وضع شــده علیه روســیه است. 
کشورهای حامی اوکراین هرچند گفته اند صادرات 
نفت و گاز روسیه را تحریم نمی کنند اما با این حال 
تحریم های مالی در نهایت آینده نفت و گاز روسیه را 
تحت تأثیر قرار می دهد. اگر سیستم مالی و بانکی و 
تحریم سوئیفت استمرار پیدا کند و روسیه مجبور 
شود مانند ایران نفت خود را از طریق نظام تهاتری یا 
در بازار غیررسمی عرضه کند، وضع متفاوت خواهد 
شد. هم اکنون نه تنها احتمال مسدود شدن مسیرهای 
مالی و بانکی روســیه وجود دارد بلکه کشــتی ها و 
نفتکش هایی که نفت روســیه را جابه جا می کنند 
و شــرکت های بین المللی روســیه هم در وضعی 
بلاتکلیف قرار دارند و نمی داننــد اگر فرایند انتقال 

و تاسیسات نفت و گاز این کشــور را تحث پوشش 
بیمه ای قرار دهند، مشمول تحریم  می شوند یا نه؟ به 

همین دلیل چشم انداز آینده روشن نیست.
با این مقدمه، آینده قیمت جهانی نفت 

و گاز را چگونه می بینید؟
بازار به شدت ملتهب است و قیمت ها، هم در بخش 
گاز و هم در بازار نفت در حال افزایش اســت. روند 
صعودی قیمــت جهانی گاز حتی از رشــد قیمت 
نفت هم بیشــتر اســت، همین مســئله به شکلی 
دومینویی باعث افزایش هرچه بیشــتر قیمت نفت 
می شود. فراموش نکنیم که 60درصد صادرات نفت 
و فرآورده های نفتی روسیه به اروپا انجام می شود و 
40 تا 45درصد گاز اروپا را روسیه تامین می کند و 
جایگزین کردن این میزان نفت و گاز ممکن نیست.

آیا نفت ایران درصورت دستیابی به 
توافق در وین می تواند بخشی از خلأ نبود نفت 

روسیه را در بازارهای جهانی پر کند؟
ایــران هم اکنــون براســاس خبرهــا و گفته ها تا 
1.2میلیون بشکه نفت در روز صادر می کند. ظرفیت 
صادرات نفت ایران قبل از تحریم هــا روزانه 2.2 تا 
2.5میلیون بشــکه بود بنابراین در بهترین شرایط 
این احتمال وجود دارد که ایران بــا رفع تحریم ها 
تا 1.5میلیون بشکه نفت بیشتر وارد بازار کند این 
میزان مازاد نفت صادراتی ایران نمی تواند جای خالی 
نفت روسیه را، حتی برای تامین نیاز اروپا پر کند. به 
همین دلیل بزرگ ترین آسیب ناشی از تحریم روسیه 
را خود اروپا خواهد دید زیرا وابستگی آن به نفت و گاز 

روسیه قابل توجه است.
آیا کشورهای دیگر پتانسیل پر کردن 

خلأ احتمالی نفت روسیه را دارند؟
براساس آمار مؤسسات بین المللی معتبر از آنجا که 
در سال های گذشته سرمایه گذاری کافی در صنعت 
نفت و گاز دنیا صورت نگرفته، کل ظرفیت مازاد نفت 
در جهان 2میلیون بشکه در روز برآورد می شود، تازه 
این ظرفیت بیشتر ادعایی و مطالعاتی است به همین 
دلیل بازار با کمبود شدید مواجه است. حتی اخیرا 
آمریکایی ها هیأتی را به عربستان فرستادند تا این 
کشــور صادرات نفت خود را بیشتر کند اما واقعیت 
این است که عربستان هم ظرفیت مازاد ندارد وگرنه 
بدش نمی آید با قیمت نفــت 120دلاری صادرات 
خود را افزایش دهد، در نتیجه اصلا به حضور هیأت  

آمریکایی برای فشار به سعودی  نیازی نبود.
تا چه اندازه درصورت رفع تحریم ها، 
امکان افزایش فوری ظرفیت تولید و صادرات 

نفت ایران وجود دارد؟
یک شبه نمی توان چاه های بسته شده را احیا کرد 
و صادرات را افزایش داد زیرا در دولت قبل صادرات 
نفت ایران به کمتر از 500هزار بشکه در روز رسید. 
بازگرداندن ظرفیت تولید نفت ایران به سطح قبلی 
به وضعیت مخزن ها و چاه های نفتی بستگی دارد، ما 

برای احیای تولید به زمان نیاز داریم.
 آیا ایران نفت روی دریای زیاد دارد که 

بتواند بخشی از آن را فوری وارد بازار کند؟ 
اطلاع دقیقی از میزان نفــت روی دریا وجود ندارد. 
برخی منابع خبری ادعا می کنند ایران نفت زیادی 
روی دریا دارد. اگر میانگیــن ظرفیت نفتکش ها را 
2میلیون بشــکه درنظر بگیریم برای صحت ادعای 
150میلیون بشــکه نفــت روی دریا، ایــران باید 
75نفتکش با ظرفیت 2میلیون بشــکه  در اختیار 

داشته باشد که بعید است.
استمرار بحران اوکراین چه تأثیری 
بر چشم انداز ســرمایه گذاری در صنعت نفت و 

گاز دنیا دارد؟
بدون تردید سرمایه گذاری ها را کاهش خواهد دارد. 

با خروج شرکت های بین المللی از روسیه این وضع 
پیچیده تر هم می شــود البته روسیه بسته به منابع 
مالی خود می تواند خلأ خروج شرکت های بین المللی 
را با تکیه بر توان فنی شرکت های روس جبران کند 
اما استمرار بحران اوکراین و تشدید تحریم ها قطعا بر 
ظرفیت آینده تولید جهانی نفت در 3سال آینده اثر 

منفی خواهد داشت.
در این شرایط و با فرض رفع تحریم ها، 

جایگاه صنعت نفت ایران را چگونه می بینید؟
اگر توافق در ویــن به معنای فراهم شــدن امکان 
صادرات نفت برای ایران باشد، کافی نیست، به ویژه 
اینکه الان دنیا به نفت ایران نیاز دارد. بنابراین ما در 
مذاکرات وین باید زنجیره تحریم ها علیه صنعت نفت 
و گاز، شامل بیمه کشتی ها، سرمایه گذاری در صنعت 
نفت و گاز، تحریم های نفتی و مالی را برداریم و نباید 
به صرف اجازه افزایش صــادرات نفت زیر بار توافق 
برویم. مهم تر از برداشتن تحریم صادرات نفت ایران و 
دسترسی به منابع آن، برداشته شدن موانع بر سر راه 
سرمایه گذاری هاست. براساس گزارش های رسمی 
صنعت نفت و گاز ایران نیاز به 150تا 180میلیارد 
دلار سرمایه گذاری دارد و دوستان حاضر در مذاکرات 
باید به دقت مطالبه گر باشند تا موانع سرمایه گذاری 

برداشته شود.
تا چه میزان امکان حضور شرکت های 
نفتی آمریکایی برای ســرمایه گذاری در ایران 

وجود دارد؟
2عامل در این زمینه مهم اســت، نخســت اراده 
طرف مقابل به گونه ای که مثل گذشته که قرارداد 
خرید هواپیمای آمریکایی داشتیم بدعهدی نکنند 
و یک طرفه ایــن قراردادها لغو نشــود. دوم اینکه 
دولت موضع خود را شــفاف اعلام کند. البته الان 
شــرکت های نفت و گازی دنیا چندملیتی هستند 
و به همین دلیل موضع دولت ایران هنوز شــفاف 
نیست و بهتر است موضع رسمی دولت درباره امکان 
حضور و ســرمایه گذاری شــرکت های آمریکایی 
یا شــرکت هایی که بخشی از ســهام آن در اختیار 

آمریکاست، اعلام شود.

آینده نفت ایران در تحریم روسیه
محمدعلی خطیبی، نماینده اسبق ایران در اوپک تحلیل می کند

همشهری نقشه بازار املاک تهران را بررسی می کند

میزان افت تعداد معاملات در 12منطقه بیش از میانگین شهر بوده و جالب اینکه از منظر میانگین قیمت فقط 8منطقه کمتر از میانگین شهر رشد کرده اند

رکود معاملات مسکن در 21 منطقه پایتخت

در ماه گذشــته، بــا وجود 

مسکن
کاهش 13.1درصدی تعداد 
معاملات مســکن در شهر 
تهران، میانگین قیمت مســکن 0.4درصد 
افزایش پیدا کرد؛ اما بررسی جزئیات این بازار 
به تفکیک مناطق 22گانه حاکی از این است 
که در این ماه میزان افت تعداد معاملات در 
12منطقه بیش از میانگین شهر بوده و جالب 
اینکه از منظر میانگین قیمت فقط 8منطقه 

کمتر از میانگین شهر رشد کرده اند.
به گزارش همشهری، در بهمن امسال، 8هزار 
و 532معامله در بازار مســکن تهران انجام 
شــده که این تعداد 13.1درصد کمتر از ماه 
قبل اســت. نکته قابل توجه اینکــه از میان 
مناطق 22گانه شهرداری تهران، فقط تعداد 
معاملات مسکن در منطقه 6حدود 5درصد 
نســبت به دی ماه افزایش پیدا کرده اســت 
و 21منطقــه دیگر بدون اســتثنا با کاهش 
خریدوفروش مواجه بوده اند. از منظر قیمت 
نیز گرچه در این ماه میانگین یک مترمربع 
زیربنای مسکونی در شــهر تهران کمتر از 
0.4درصد رشــد کرده؛ اما رشــد قیمت در 
14منطقه از میانگین شــهر فراتــر رفته و 
فقط به دلیل پایین بودن تعــداد معاملات، 
قدرت اثرگذاری چندانی بر قیمت میانگین 

نداشته اند.

رکوردداران بازار مسکن
بررســی مناطق 22گانه شــهرداری تهران 
به تفکیــک میزان تغییر تعــداد معاملات و 

میانگین قیمت در بهمــن 1400حاکی از 
این است که در این ماه، منطقه 19با کاهش 
31.2درصدی تعداد معاملات نسبت به ماه 
قبل، کسادترین بازار مسکن را تجربه کرده و 
در مقابل منطقه 6به عنوان تنها منطقه ای که 
با رشد تعداد معاملات در شهر تهران مواجه 
بوده، توانســته افزایش 5.5درصدی تعداد 

معاملات را تجربه کند.

بررســی وضعیت مناطق 22گانــه از منظر 
قیمت نیز حاکی از این است که در بهمن ماه، 
منطقه 15با کاهــش 2.1درصدی میانگین 
قیمت، رکــورددار بیشــترین افت قیمت 
مسکن بوده و در مقابل منطقه 16با افزایش 
1.8درصــدی میانگین قیمــت، بالاترین 

افزایش را تجربه کرده است.
بررسی ها نشــان می دهد با وجود کسادی 

شدید بازار مسکن، همچنان تغییرات قیمتی 
این کالای ســرمایه ای محدود و اندک است 
به گونه ای که در بهمن مــاه، اختلاف میزان 
تغییر قیمت در میان مناطقی که بیشترین 
کاهش و بالاترین افزایش را تجربه کرده اند از 
3.9درصد فراتر نمی رود؛ درحالی که از منظر 
تعداد معاملات، اختلاف مناطق اول و آخر به 

36.7درصد می رسد.
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صمت در مسیر تحول
بسیاری از کارشناسان و صاحب نظران 
بر این نکته باور دارند که حل مشکلات 
و معضلات متعدد چندین و چند ســاله 
کشور در یک بازه زمانی کوتاه امکان پذیر 
نیست. این گزاره حقیقی و واقعی نمی تواند و نباید برای هیچ 
مسئولی در نظام اسلامی عذر و توجیه قابل قبولی باشد بلکه 
می بایســت تقویت روحیه و انگیــزه کار و تلاش و حرکت 

مجاهدانه و خدمت خستگی ناپذیر را باعث شود.
با این حال القای تصور حل یک شبه تمام مشکلات انباشته 
شده نیز به نظر می رســد بیش از آنکه برخاســته از فضای 
امیدآفرین اســتقرار دولت مردمی باشد، نشــأت گرفته از 
اتاق های فکر عملیات روانی علیه مــردم و دولت برآمده از 

آنان است.
رصد وپایش خط خبری و جریان های رســانه ای کشور دو 
سر یک مقراض خطرناک برای قطع سرمایه اعتماد عمومی 
به نظام و انقلاب اسلامی را هویدا می کند؛ مقراضی که یک 
سر آن را دوستان ناآگاه و سر دیگر را همان جریانی تشکیل 
می دهد که تمام داشته هایش را در سبد تخریب و تضعیف 

دولت سیزدهم قرار داده است.
مخاطب این یادداشــت البته دوســتان عزیزی هستند که 
از روی سهو و ناخواســته با جریان تحریف و تخریب دولت 
مردمی همراه شــده اند. همان دوســتان عزیزی که گاه با 
بزرگنمایی وعده ها، گاه از ســر عدم دســتیابی به خواسته 
ترجیحی و یا گاه به علت عدم تحلیل و تبیین درست شرایط 
روز در مســیر تضعیف دولت و در نهایــت کاهش اعتماد و 
اعتقاد مردم به نظام و انقلاب قرار می گیرند. همان هدف و 
خدعه ای که در بیان رهبری معظم انقلاب توسط بدخواهان 
ایران اسلامی از راه فشارهای اقتصادی و دروغ پردازی های 
رســانه ای دنبال می شــود و برای خنثی کردنش، به تعبیر 
شهید همت در وهله نخست باید آتش دشمن را دنبال کنیم 
که کدام ســمت را می کوبد تا جبهه خودی و راه حقیقی را 

گم نکنیم.
در وزارت صنعت، معــدن و تجارت از روز نخســت با تعدد 
مشکلات انباشته شده در یکی از حجیم ترین دستگاه های 
اجرایی کشور روبه رو بوده ایم اما شناخت دقیق از نقاط قوت 
و ضعف و فرصت ها و چالش های این وزارتخانه، وزیر صمت و 
همکارانش را در مسیر تحقق وعده های داده شده در هنگامه 

رأی اعتماد به مردم و نمایندگانشان مصمم کرد.
وعده هایی که براساس برنامه ریزی زمانبندی شده مشخص 
و معین در معرض ملاحظه افکارعمومی و نخبگانی کشــور 
قرار گرفته است و به ساده ترین شکل ممکن، امکان ارزیابی و 

قضاوت عملکرد وزارت صمت را فراهم می سازد.
تحقق وعده هایی نظیر کاهش قیمت، تعادل و تنظیم بازار 
کالاهای پایه مانند سیمان و فولاد، افزایش صادرات کشور 
به بیش از 40میلیارد دلار در ســال1400، هوشمندسازی 
فرایندها و حذف امضاهای طلایی، ارائه گزارش شفاف از روند 
اجرای برنامه ها، اجرای طرح مهم تأمین مالی زنجیره ای، روند 
پرشتاب تکمیل ســامانه جامع تجارت و از همه مهم تر گره 
نزدن معضلات و مشکلات فضای تولید و تجارت به تحریم ها، 
نشانه هایی امید آفرین از آینده روشنی است که با همراهی 
مردم و تمام ارکان نظام به ویژه نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی حاصل خواهد شد و پیشــرفت و ارتقاي همه جانبه 
شــاخص های اقتصادی و همینطور بهبود ملموس شرایط 

اقتصادی و معیشتی جامعه را در پی خواهد داشت.
اجرای بیش از 100 برنامه تحولی در قالب 11 ســبد پروژه 
شامل پروژه های مدیریت بازار، صنایع حمل ونقل، سامانه های 
اطلاعاتی، ارتقاي کســب وکارها، بازآفرینی وزارت، تأمین 
مالی، معادن، زیرساخت، پروژه بین المللی و توسعه صادرات، 
اجتماعی-حمایتی و منابع مالی و دارایی تحت ســاختار و 
معماری سازمانی جدید وزارت صمت آغاز شده و با جدیت 
دنبال می شود که در نوبه های 3ماهه گزارش پیشرفت و روند 

تکمیل آنها به اطلاع عموم می رسد.
پروژه هایــی کــه پــس از ادغام واقعــی ســاختار وزارت 
صمت، سیاســت ها و برنامه های بالادســتی نظام همچون 
بیانیه گام دوم انقلاب، سیاســت های اقتصــاد مقاومتی و 
سیاستگذاری های مربوط به نامگذاری های سالانه را با تکیه 
بر ظرفیت های گســترده درون زا و برون نگر کشور دنبال 

می کند.
ذکر این نکته مهم خالی از لطف نیست که در طراحی تمام 
پروژه ها و آسیب شناسی و تکمیل روند پیشرفت آنها از آرا، 
دیدگاه ها و نظــرات تمامی ذینفعان و فعــالان بخش های 
صنعتی، معدنی و تجاری استفاده شده و در فرایند اجرا نیز از 

پتانسیل های عظیم آنان بهره  گرفته می شود.
بدون تردید در مسیر تحقق اهداف بلند وزارت صمت همپای 
همت بلند و روحیه جهادی خانواده بزرگ تولید و تجارت، 
همراهی و مســاعدت نمایندگان مجلس بیــش از هر چیز 

اثرگذار و راهگشا خواهد بود.
ســاکنان خانه ملت می توانند در عین بهره گیری از جایگاه 
رفیع تقنینی و نظارتی خود، بهترین مشاوران وزیر و وزارت 
صمت در مســیر اجرای برنامه های تحولی باشــند. نقش 
بی بدلیلی که شــخص وزیر در فرایند طراحــی برنامه ها و 
پروژه های تحولی همواره بر آن تأکید داشــته و بهره مندی 
از نظرها، پیشنهادها، انتقادها و نصایح نمایندگان را موجب 
جامعیت و مانعیت طرح ها و همینطور تسهیل در فرایندهای 

مرحله اجرا می داند.
بر همین اساس است که بیشترین جلســات هم اندیشی و 
هم فکری وزیر و مدیران ارشد وزارت صمت با کمیسیون ها، 
فراکســیون ها و فرد فرد نمایندگان مجلس بوده و همواره 
از جایگاه رفیع، نقش کــم نظیر و آرا آنــان در جریان حل 
مشکلات و رفع معضلات و حرکت پرشتاب به سمت قله های 

تحول و امیدآفرین استفاده شده است.
نمونه بارز این همکاری و مودت در تکمیل طرح جامع آمایش 
صنعتی، معدنی و تجاری کشور است که بهره مندی از دیدگاه 
و نقش نمایندگان ملت در فرایند تکمیل طرح به عنوان یکی 
از ارکان اساسی و مهم پیش بینی شده و در سایر بخش ها نیز 

به همین منوال دنبال می شود.
به تعبیر رهبر معظم انقلاب، ایران قوی به اقتصاد قوی نیاز 
دارد، وزارت صمت موتور محرکه این اقتصاد است و جامعه 
تولید و تجارت تنها در فضای همدلی و اتحاد و انسجام ملی 
است که می تواند بخش صنعت، معدن و تجارت را به افتخار 

ملی ایرانیان مبدل کند.

مصلحت در مزد منطقه ای
علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط کار 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه مزد منطقه ای نافــی مزد حداقلی 
کارگران نیست، گفت: با وجود اینکه بیشتر 
کارفرمایان دغدغه نیروهای کار خود را دارند، اما به نظر می رسد 
که با منطقه ای شدن دستمزدها، شاید در حق کارگران اجحاف 
شود و از عدالت مزدی به دور باشد؛ ازاین رو اجرای آن هم اکنون 
به صلاح نیست. این گفته معاون وزیر کار، دقیقا همان چیزی 
اســت که در ماده41 قانون کار نیز به صراحت آمده اما هراس 
کارشناسان و کارگران از این است که در ادامه مسیر همان اتفاقی 
که در جریان تعیین حداقل مزد رخ داد، در تعیین مزد منطقه ای 
نیز تکرار شــود و دستمزد تعیین شــده کفاف معیشت خانوار 
کارگران را ندهد. در ماده41 قانون کار، شورای عالی کار مکلف 
شده همه ساله میزان حداقل مزد کارگران را برای نقاط مختلف 
کشــور یا صنایع مختلف با توجه به 2معیار تعیین کند. معیار 
اول درصد تورمی اعلام شده از طرف بانک مرکزی است و معیار 
دوم اینکه حداقل مزد بدون آنکه مشخصات جسمی و روحی 
کارگران و ویژگی های کار محول شــده را مورد توجه قرار دهد 
باید به  اندازه ای باشد تا زندگی یک خانواده، که تعداد متوسط 
آن توسط مراجع رسمی اعلام می شود را تأمین کند. براساس 
این قانون، حداقل مزد تعیین شده اگر به صورت منطقه ای هم 
باشد، باید کفاف معیشــت خانوار را بدهد اما مسئله اینجاست 
که به استناد آمارها و گزارش های رسمی، دستمزدهای فعلی 
در کمتر منطقه ای قادر به جبران هزینه های معیشت است و این 
سؤال مطرح می شود که با منطقه ای شدن مزد قرار است چه بر 
سر دستمزد کارگران بیاید که هم معیشت کارگر را تأمین کند 

و هم بار مالی کارفرمایان را کاهش دهد؟

 پایان گازسوزی
و شروع فرصت سازی

  خبر: جواد اوجی، وزیر نفت می گوید: به جرأت 
می گویم 500 میلیون فوت مکعب گازهای مشعل 
تا 2ســال آینده جمع  و به خــوراک مجتمع های 

پتروشیمی تبدیل می شود.
  نقد: روایت وزیر نفت نشان می دهد هم اکنون 
40 میلیون مترمکعب و نزدیک به 2 فاز پارس جنوبی 
گازهای مشعل در کشور می سوزد که بیشتر مربوط 
به گازهای  میدان های نفتی در حال تولید در استان 
خوزستان است. پایان گازسوزی در میدان های نفت 
و گاز ایران یک شروع برای فرصت سازی است که 
البته به سرمایه گذاری نیاز دارد. این در حالی است 
که تأمین خوراک نیز از دغدغه های فعالان صنعت 
پتروشیمی بوده و می تواند با جمع آوری نزدیک به 
500 میلیون فوت مکعب گازهای مشعل طی یک 
تا 2ســال آینده این دغدغه برطرف شود.  اکنون 
فرصت در اختیار پیمانکاران داخلی قرار گرفته تا 
در غیاب رقبای خارجی خودی نشــان دهند و راه 
را برای اتلاف گاز مســدود کنند. اگر جواد اوجی 
بتواند به قول خود عمل کند، می توان شاهد پایان 
فرصت سوزی گازی بود؛ به ویژه اینکه گازی که از 
چاه های نفتی خارج می شود، باعث مرگ زودرس 
این چاه ها خواهد شــد. 2سال دیگر صبر می کنیم 
ببینیم مشعل ها خاموش می شوند یا اینکه دوباره 

وعده ها تکرار خواهند شد.
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 محمدجواد حاجی حسینی یادداشت
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رشد معاملات مسکن در بهمن1400 
نسبت به ماه 

در بهمن ماه امسال، میانگین قیمت مسکن در 17منطقه بیش از متوسط 
شهر تهران رشد کرده و در 5منطقه افت قیمت تجربه شده است.

در بهمن 1400، تعداد معاملات مسکن فقط در یک منطقه از شهر تهران افزایش 
پیدا کرده و 21منطقه دیگر با کاهش تعداد معاملات روبه رو بوده اند.

کاهش معاملات مسکن در بهمن1400 
نسبت به ماه قبل

درصد تغییر تعداد معاملات مناطق 22گانه تهران در بهمن 1400نسبت به ماه قبل

منطقه

 منطقه 19
 با کاهش 31.2درصدی
تعداد معاملات، کسادترین بازار مسکن 
را در تهران تجربه کرده است. در مقابل 
منطقه 6، توانسته افزایش 5.5درصدی 
تعداد معاملات را تجربه کند.

تهاجم نظامی روسیه به اوکراین و افزایش احتمال توافق در وین و رفع 

گفت وگو
تحریم نفتی ایران، 2رویداد مهم این روزها برای ایرانیان است. اما در 
حوزه اقتصاد سؤال اصلی اینجاســت که آیا ادامه جنگ در اوکراین 
می تواند چشم انداز بازار جهانی نفت را ملتهب تر ســازد ؟ در مقابل درصورت توافق 

احتمالی بر سر رفع تحریم های ایران، آینده برای صنعت نفت ایران چگونه ترسیم خواهد شد؟ محمد علی 
خطیبی طباطبایی، نماینده اسبق ایران در سازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( در گفت وگو با 
همشهری می گوید: جایگزینی برای نفت و گاز روسیه وجود ندارد و به همین دلیل غرب اعلام کرده  نفت و گاز 
روسیه مشمول تحریم ها نمی شود. او می افزاید: تیم مذاکره کننده هسته ای در وین باید تلاش کند تا علاوه بر 
رفع تحریم فروش نفت، همه زنجیره تحریم ها علیه صنعت نفت و گاز برداشته شود. این گفت وگو را بخوانید:
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ذخایر خونی کشور در وضعیت بحران است. براساس 
اعلام سخنگوی ســازمان انتقال خون، منابع خونی 
کشــور در 5  استان به زیر 3روز رســیده، درحالی که 
براساس استاندارد، این میزان باید 7روز باشد. سازمان 
انتقال خون برای چندمین بار در ماه های گذشته نسبت 
به وضعیت بحرانی منابع خــون و فرآورده های خونی 
هشدار داد. عباس صداقت، ســخنگوی این سازمان 
به همشهری می گوید که وضعیت استان های تهران، 
سیستان و بلوچستان، خوزستان، مازندران و خراسان 
رضوی، به دلیل شرایط خاص و وجود 80درصد بیماران 
مبتلا به تالاسمی، شــدیدتر از ســایر استان هاست 
و حالا در 2هفته مانده به پایان ســال، این ســازمان 
از مردم می خواهــد تا اهدای خــون را در برنامه های 
همیشگی  شان قرار دهند. براساس اعلام این سازمان، 
اســتان تهران، حدود 15درصد از خون های اهدایی 
کشــور را به خود اختصاص می دهد درحالی که بیش 
از 25درصد خون در تهران مصرف می شود. بنابراین 
شرایط برای تهران حادتر است. گفته می شود سالانه 
2.5میلیون نفر برای اهدای خون مراجعه می کنند که 
500هزار نفرشان، اهداکننده مستمرند. از این تعداد 

2میلیون واحد خون اهدا می شود.

تهران در شرایط ویژه
با اینکه سخنگوی سازمان انتقال خون کشور می گوید 
تهران، جزو استان  هایی است که با بحران ذخایر خونی 
مواجه است، اما مدیرکل انتقال خون استان تهران، در 
عین حال که وضعیت ذخایر خونی در این استان را 
شــکننده توصیف می  کند، تأکید می کند که هنوز 
به بحران نرســیده ایم. محمدرضا مهدی زاده به ایرنا 
 گفته، از ابتدای اسفند، منابع خونی در استان تهران 
کم شده درحالی که میزان جراحی های غیرضروری 
هم در همین مدت بالا رفته است. از سوی دیگر مردم 
درگیر مشغله های شب عید هستند و مجموعه این 

مســائل منجر به کاهش مراجعه مردم برای اهدای 
خون می شود. سخنگوی ســازمان انتقال خون که 
برآورد دقیق تری از وضعیت خونی کشــور دارد، اما 
تأکید می کنــد که وضعیت تهران متفاوت با ســایر 
استان هاســت؛ چرا که این استان مرکز جراحی های 
فوق تخصصی اســت و از سایر اســتان ها مراجعات 
فراوانی دارد. به همین دلیل این استان همواره به خون 
و فرآورده های خونی نیاز دارد.  براساس اعلام سازمان 
انتقال خون کشــور، تنها در اســتان تهران، روزانه 
نزدیک به 3هزار واحد خون و فرآورده های آن مانند 
پلاکت و پلاسما از طرف بیمارستان ها و مراکز درمانی 
شهر تهران درخواست می شود و در هر عمل جراحی 
بزرگ مثــل پیوند کبد نزدیک بــه ۶0 واحد خون و 
فرآورده های آن مانند گلبول قرمز فشرده شده، پلاکت 
و پلاسما نیاز است. سخنگوی سازمان انتقال خون، 
یکی دیگر از دلایل کاهش ذخایر خون در هفته های 
پایانی ســال را افزایش مراجعه بیماران تالاسمی و 
هموفیلی برای دریافت خون می داند و می گوید: »در 
2هفته پایانی سال، بیماران تالاسمی، هموفیلی و سایر 
بیمارانی که به طور همیشگی خون دریافت می کنند، 
به دلیل تعطیلات نوروز، میزان مراجعه شــان برای 
دریافت خون بالا می رود. درحالی که کاهش مراجعه 
مردم برای اهدای خون و از ســوی دیگــر، افزایش 
مراجعه بیماران تالاسمی، به ذخایر خونی فشار وارد 
می کند.« پیش از این دبیر انجمن تالاســمی ایران 
گفته بود که بیماران تالاسمی ســالانه به 500هزار 
واحد خون نیاز دارند، این در حالی است که تاکنون 
23هزار مبتلا به تالاسمی شناسایی شده اند که از این 
تعداد تنها حدود 4هزار نفر، خون کمتری اســتفاده 
می کنند و مابقی از مصرف کنندگان همیشــگی اند. 
استان های جنوبی و شمالی هم به دلیل وجود جمعیت 

زیادی از این افراد، بیشترین نیاز را به خون دارند.

 پیش بینی کاهش دوبــاره ذخایر خونی در 
اواسط فروردین

ســازمان انتقال خون هر ســال در هفته های مانده 

به تعطیلات نوروز، فراخوان اهــدای خون در قالب 
کمپین های مختلف برگزار می کند تا کمبود ذخایر 
خونی جبران شــود، حالا اما سخنگوی این سازمان 
تأکید می کند که فعلا فراخوانی برپا نمی شود: »هر 
ســال پویش هایی برای اهدای خــون در هفته های 
پایانی سال راه اندازی می شود. اما نکته اینجاست که 
سال آینده به محض پایان تعطیلات، ماه رمضان شروع 
می شود، در آن دوره میزان اهدای خون بالا می رود، 
درصورتی که حالا فراخوانی راه بیفتد، ممکن اســت 
خیلی ها برای اهدای خون مراجعه کنند و از آنجا که 
3ماه باید میان هر بار اهدای خون فاصله وجود داشته 
باشد، این افراد دیگر نمی توانند برای جبران کمبود 
خون در تعطیــلات و ماه  رمضــان مراجعه کنند. به 
همین دلیل از ظرفیت این افراد برای آن دوره استفاده 
می شــود.« صداقت تأکید می کند کــه گلبول های 
قرمز 30 تا 35روز و پلاکت را تنها 3روز می توان نگه 
داشت، بنابراین باید همیشه برای اهدای خون اقدام 
شود: »افراد با مراجعه به بخش نوبت دهی در سایت 
رسمی ســازمان انتقال خون می توانند برای اهدای 

خون اقدام کنند.« 

تزریق واکسن کرونا، مانع اهدای خون نیست
ذخایر خونی در دوران شیوع کرونا، بیشترین کاهش 
را در سال های گذشته داشت؛ این موضوع در ماه های 
اول شــیوع، وضعیت نابســامانی رقم زده بود و حالا 
صداقت می گوید وضعیت در حال بهبود است. به گفته 
او، در دوران شیوع کرونا، بسیاری از کشورها ازجمله 
ایالت های آمریکای شمالی و کشــورهای اروپایی، 
اســتانداردهای اهدای خون را پایین آوردند و حتی 
شرایط اهدای خون را از نظر ضریب سلامتی کاهش 
دادند. در ایران اما این اتفاق نیفتاد و حتی در 11ماه 
اول امسال نسبت به مدت مشــابه سال قبل، میزان 
اهدای خون ۶.8درصد افزایش پیدا کرد و توانســت 
ذخایر خونی را ارتقا دهد. به گفته او، نه تزریق واکسن 
کرونا و نه ابتلا به این بیماری، مانعی برای اهدای خون 
نیست: »افراد پس از بهبودی از نشــانه های کرونا، 

می توانند برای اهدای خون مراجعه کنند، مراکز انتقال 
خون، تمام پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنند.« 

 نیاز به خون در مراکز درمانی واقعی  تر شود
بالابــودن میزان مصــرف خون در مراکــز درمانی، 
به عنوان یکی از دلایل تحت تأثیر قرار گرفتن ذخایر 
خونی عنوان می شــود. پیش از این بر بهینه سازی 
مصرف خون در این مراکز تأکید شده بود. با این حال 
آبان امسال، مدیرکل انتقال خون استان تهران اعلام 
کرد که به دلیل بالا رفتن میــزان انجام جراحی های 
غیراورژانســی، درخواســت خون در بیمارستان ها، 
40درصد افزایش پیدا کرده. به گفته او، همین موضوع، 
وضعیت ذخایر خونی اســتان تهــران را تحت تأثیر 
قرار داد. حالا سخنگوی سازمان انتقال خون کشور 
می گوید که مصرف خون در مراکز درمانی قابل کنترل 
است؛ جراحان با یک آزمایش پیش از انجام جراحی، 
کمبود خون بیمار را مشخص می  کنند و براساس نیاز 
می توانند واحدهای خونی را مصرف کنند: »ما موظف 
به پاسخگویی به نیازهای مراکز درمانی هستیم، اگر 
نیاز به خون واقعی تر اعلام شــود به مدیریت ذخایر 
خونی کمــک می  کند. مصرف بهینه خون، بیشــتر 
جنبه آموزشی دارد. ما از تمام مراکز درمانی استان ها 
خواسته ایم تا این موضوع در قالب کارگاه های آموزشی 
به افراد آموزش داده شــود، بــرای مدیریت مصرف 
خون در این مراکز نمی توان به صورت دستورالعملی 
اقدام کرد.« به گفته صداقت، از طریق شــبکه ملی 
خون رسانی، شــاخص توزیع خون به درخواست در 
مراکــز درمانی، بالای 95درصد اســت، آن 5درصد 
هم به معنی تامین نشدن خون نیست، بلکه احتمالا 
به دلیل نیاز بیش از حد یک مرکز بوده است. در کشور 
بیش از 900مرکز درمانی وجــود دارد، درحالی که 
220مرکز اهدای خون در 31استان فعال است. با این 
حال تاکنون این اتفاق نیفتاده که نیاز مراکز درمانی 
به خون، بی پاسخ مانده باشد. یکی از وظایف سازمان 
انتقال خون جلوگیری از هدررفت سرمایه های ذخایر 

خون و فرآورده های خونی است.

ذخایر خون 5  استان به کمتر از 3روز رسید
 سخنگوی سازمان انتقال خون کشور به همشهری می گوید استان های تهران، خوزستان، خراسان رضوی، مازندران 

و سیستان و بلوچستان به دلیل شرایط خاص و وجود بیشترین بیماران تالاسمی، با بحران منابع خونی مواجهند

پس از 2هفته، تعداد فوتی های کرونا   به زیر 200نفر رسید،  اما هنوز در بسیاری از شهرها، آمار مرگ ها بالاست
روند نزولی مرگ در 6  استان

روند بســتری های کرونا در مراکز درمانی کشــور نزولی شده است؛ جز 
تهران، همدان و کهگیلویه  و بویراحمد، ســایر استان های کشور در هفته 
اول اسفند آمار بســتری کمتری نســبت به بهمن ماه داشتند. براساس 
آخرین گزارش ها، به نظر می رسد 2۶استان کشور در وضعیت عبور از پیک 
بیماری اند، با این حال به گفته متخصصان، شــرایط بسیار شکننده است 
و نمی توان به ثبات آن امید داشــت، چرا که تهران و همدان هم با وجود 
روند نزولی بستری در هفته های آخر بهمن، هفته اول اسفند را با افزایش 
موارد بستری پشت سر گذاشتند. در این میان، شــمار فوتی های کرونا 
هم براساس اعلام وزارت بهداشت کاهش پیدا کرده، به طوری که پس از 
2هفته، تعداد فوتی  به زیر 200نفر یعنی 154نفر رسید. البته هنوز هم در 
بسیاری از شهرها، آمار فوتی ها بالاست، تا جایی که در 19استان آمار مرگ 
در هفته اول اسفند نسبت به هفته آخر بهمن افزایش داشته است. استان 
تهران با 218فوتی و پس از آن خراسان رضوی و فارس با 139و 100فوتی 
استان های دارای آمار مرگ ســه رقمی در یک هفته گذشته هستند. در 
اصفهان، آذربایجان شــرقی، کرمان، گیلان، مازندران، خوزستان و البرز 
هم آمار فوتی ها بیش از 50نفر است. البته گیلان، مازندران، خوزستان، 
مرکزی، کرمانشــاه، قم، یزد، هرمزگان و زنجان در فهرست استان های با 
کاهش آمار مرگ قرار دارند. در گیلان طی یک هفته گذشته در مقایسه با 
هفته آخر بهمن 1۶نفر کمتر فوت کردند و این عدد در مازندران22نفر، در 
خوزستان21نفر، در مرکزی ۶نفر، در کرمانشاه 2نفر، در قم 9نفر، در یزد 
13نفر، در هرمزگان 10نفر و در زنجان ۶نفر است. حالا در آستانه نوروز و 

با عبور احتمالی از پیک ششم کرونا در روزهای آینده، برخی استان ها با 
ثبت موارد کاهشی از پیک اومیکرون عبور کرده یا در آستانه عبور از موج 
بیماری هستند. خراسان شمالی، کرمان، خراسان جنوبی، چهارمحال و 
بختیاری، ایلام، سمنان، گیلان، لرستان، مرکزی، یزد، هرمزگان، بوشهر، 
آذربایجان شرقی، اردبیل، قم، مازندران، قزوین، زنجان، گلستان، اصفهان، 
خراسان رضوی، فارس، البرز، خوزستان، کردستان، سیستان و بلوچستان 
در یک هفته اخیر روند نزولی در موارد بستری داشتند. در کرمانشاه روند 
بیماری مانند هفته های آخر بهمن است اما در 2استان تهران و کهگیلویه و 
بویراحمد افزایش موارد بستری و فوت ثبت شد. در کهگیلویه و بویراحمد 

موارد فوتی در یک هفته از 7نفر به 10نفر رســید و در تهران هم مقایسه 
هفته اول اسفند با هفته آخر بهمن نشان می دهد 74نفر بیشتر جانشان را از 
دست دادند و موارد فوتی از 144نفر به 218نفر رسیده است. این در حالی 
است که در تهران روند بیماری در 2هفته آخر بهمن نزولی بود اما در هفته 
اول اسفند باز هم صعودی شد. همدانی ها هم وضعیت مشابه تهرانی ها را 
دارند و با وجود روند کاهشی در آخر بهمن، اما باز هم موارد بستری در این 
استان هفته گذشته افزایش پیدا کرد. در استان مرزی شمال غرب، یعنی 
آذربایجان غربی هم با وجود کاهش موارد بســتری اما افزایش بارز موارد 

فوتی ثبت شده و تنها در یک هفته اخیر 24نفر بیشتر فوت کردند.

زهرا جعفرزادهگزارش
روزنامه نگار

 سود جهانی 6/۴ میلیارد دلاری
از فروش »رمدیسیویر«

بیش از 2سال از شروع پاندمی کووید 19 
می  گذرد.  مرگ حدود ۶میلیون نفردر دنیا 
تأیید شــده، هر چند که تعداد مرگ های 
مشکوک ناشی از این بیماری بسیار بیشتر 
از این عدد است. اپیدمی کرونا در کنار تهدید  سلامت، اقتصاد 
و معیشــت مردم، کل جوامع را تحت تأثیر قرار داده و دولت ها 
را مجبور به صرف بودجه های کلان برای مقابله با این اپیدمی 
کرده اســت؛ هزینه هایی که برای کشــورهایی ازجمله ایران 
به دلیل متحمل شدن فشــار اقتصادی تحریم ها چندین برابر 
بوده است. همه اینها در حالی اســت که با وجود فشار جانی و 
اقتصادی ناشــی از این پاندمی گروه هایی از این سفره آلوده به 
درد و رنج مردم سودهای کلانی بردند. این سودآوری همچنان 
برای این عده ادامــه دارد. در وضعیت اپیدمــی، بیماری های 
نوپدید که روش  مقابله با آنها تا مدت ها نامشخص است، ایجاد  
و سبب می شــود مردم و دولت ها برای محافظت از خودشان 
به هر میزان هزینــه  کنند حتی خارج از توانشــان. در پاندمی 
کووید19 این اتفاق رقم خورد. این تجارت پرســود، بسیاری 
را تشــویق کرد تا با تبلیغات کاذب درباره اثربخشی یک ماده 
ضدعفونی کننده، دارو یا آزمایشــی خاص و حتی واکسن و... 
مردم را به دنبال خود بکشــند. با رصد فضای اپیدمی کشورهم 
نشانه هایی از احتمال این سود جویی ها دیده می شود. اقدامات 
تبلیغاتی تاجران پاندمی در تمــام دنیا به تقاضاهای القایی و با 
بزرگ نمایی یا کوچک نمایی به تولید شبه مستندهای  علمی 
دروغین و سودآوری منجر می شــود.  ممکن است در فضاهای 
تصمیم گیری و مدیریتی هم نفوذ کند. رقابت آنها قابل تعمق 
است و گاهی با ائتلاف و تشــکیل کنسرسیوم های چندملیتی 
برای کسب سود بیشتر همراه است. گاهی هم با تخریب محصول 
رقیب برای بیرون رانــدن آنها از عرصه اقتصــادی پاندمی یا 
اقدامات مخــرب ازجمله بدنامی، تهدیــد و تطمیع مزاحمان. 
بررسی های انجام شده در جهان نشــان می دهد که با گذشت 
بیش از 2سال از شیوع کووید19مشاغلی ازجمله شرکت های 
هواپیمایی، هتل ها، رستوران ها، تولیدکنندگان، مشاغل خرد 
و... آســیب اقتصادی جــدی دیده اند. در ســوی دیگر برخی 
مشاغل، شرکت ها و تولیدکنندگان، سودهای کلانی برده اند. 
برخی کمپانی های نرم افزاری مانند مایکروسافت در یک سال 
اول پاندمی 500میلیون دلار درآمد بیشــتر نســبت به سال 
قبل داشتند. نتفلیکس هم در یک ســال اول اپیدمی بیش از 
100میلیارد دلار سود کرد. شرکت های اینترنتی چین هم در 
این مدت ۶89میلیارد دلار یعنی 50درصد بیشتر از سال قبل 
اپیدمی سود داشته اند. در حوزه دارو و درمان هم شرکت های 
فایزر، بیونیک و مدرنا که واکسن کرونا تولیدمی کنند در هر ثانیه 
هزار دلار سود داشتند. درآمد برآورد شده فایزر تاکنون حدود 
40میلیارد دلار اعلام شده اســت. شرکت جیلید تولید کننده 
اصلی رمدیسیویر هم اعلام کرده که تنها در طول 3ماه از سال 
گذشته میلادی ۶.4میلیارد دلار سود برده است. این اعداد و ارقام 
وسوسه انگیز  با اغوای افراد و شرکت ها دلالان این شرکت ها را 
وا می دارند در هر جا که ممکن است اهداف آنها را تامین کنند، 
حضور داشته باشند تا آنها هم از این اوضاع سود خود را ببرند. در 
این شرایط باید مسئولان نظام سلامت، مراقب سودجویی این 

تاجران باشند تا هزینه هایی کمتری به آنها تحمیل شود.

پشت مانیتور کنکور بدهید
رئیس ســازمان ســنجش آموزش کشــور از برگزاری کنکور 
الکترونیکی تا سال 1403 خبر داد و گفت: از این زمان دیگر هیچ 
کاغذی بین داوطلب و ســازمان سنجش تبادل نمی شود یعنی 
برای هر داوطلب یک مانیتور و یک صفحه هوشــمند طراحی 
می شود که آزمون خود را برگزار کند. عبدالرسول پورعباس در 
این زمینه توضیح داد: در دوره قبلی مسئولیت من در سازمان 
ســنجش تمامی مراحل آزمون های سراسری ازجمله ثبت نام، 
صدور کارت ورود به جلسه، انتخاب رشــته و اعلام نتایج همه 
به شکل الکترونیکی و غیرکاغذی شد و تنها دفترچه سؤالات و 
پاسخنامه داوطلبان در جلسه آزمون به شکل کاغذی باقی مانده 
است که این فرایند نیز تا ســال 1403 الکترونیکی خواهد شد. 
همچنین تلاش می شود از ظرفیت گوشی های تلفن همراه متصل 
به اینترنت، تحت شرایطی برای برگزاری آزمون استفاده شود. 
رئیس سازمان سنجش آموزش کشــور در ادامه به ایسنا گفت: 
ثبت نام مجدد آزمون سراسری ســال 1401 برای جاماندگان 
این آزمون و همچنین ویرایش اطلاعات افرادی که در مهلت های 
تعیین شده نسبت به ثبت نام خود اقدام کرده بودند، انجام شد 
و تعداد 12 هزار و 574 داوطلب در مرحله جدید ثبت نام کردند 
و در مجموع بیش از یک میلیون و 500 هــزار داوطلب برای5 
گروه آزمایشی نام نویسی کرده اند. طبق اعلام سازمان سنجش 
آموزش کشور، آزمون سراسری سال 1401 در روزهای 8، 9، 10 
و 11 تیرماه سال 1401 برگزار خواهد شد و نتایج آن نیز همانند 
سنوات گذشته )به جز سال 1399 که به دلیل کرونا زمان اعلام 
نتایج با تغییراتی همراه بود( اواســط مردادماه سال آینده اعلام 
می شود. انتخاب رشته داوطلبان پس از اعلام نتایج اولیه آزمون 
سراسری 1401 آغاز می شود و برای داوطلبان بورسیه و داوطلبان 
دارای شرایط خاص در انتهای مردادماه انجام می شود و نتایج آن 
نیز قبل از مهرماه و اوایل دهه ســوم شهریورماه از طریق سایت 
سنجش آموزش کشور اعلام خواهد شد تا داوطلبان دانشگاه ها 
و مؤسسات آموزش عالی از ابتدای ســال تحصیلی جدید وارد 
دانشگاه ها شــوند. سازمان ســنجش آموزش کشور همچنین 
تأکید کرده اســت که تغییراتی در ســهمیه های داوطلبان در 
کنکور سال 1401 ایجاد نمی شــود؛ چرا که هنوز مصوبه ای در 
این زمینه ابلاغ نشده است. همچنین با اعلام این سازمان، یکی 
از تغییرات کنکور 1401 این است که پاسخ نامه ها حداقل 70 تا 
80 دقیقه در اختیار داوطلب قرار داشته باشند و بعد از اتمام کار 
داوطلب با پاسخ نامه اول، پاسخ نامه بعدی به داوطلب داده شود 
که این تصمیم امنیت آزمون را به شدت تقویت می کند. به تبع 
تغییر دفترچه ها در آزمون 1401، تعداد سؤالات آزمون نیز تغییر 
خواهد کرد و ممکن است تعداد5یا ۶ سؤال کمتر از گذشته باشد 
اما در عین حال محتوایی کردن سؤالات مدنظر سازمان سنجش 

آموزش کشور قرار دارد.

علی کاظمیان
رئیس انجمن سلامت دهان و 

دندانپزشکی اجتماعی
شــیوع  افزایــش  درمــورد  نگرانی هــا 
پوسیدگی دندانی بالاست، زیرا به عنوان 
مهم ترین فاکتور، رژیم غذایی که در بخش 
زیادی از جمعیــت ایران رایج شــده، رژیم 
غذایی پوسیدگی زایی است که مهم ترین 

مورد آن مواد قندی است. )ایلنا(

مجتبی همتی فر
رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک

حضــور مربیــان مهدهــای کــودک و 
پیش دبستانی ها در دوره های آموزشی 
الــزام آور خواهــد بــود و شــخصی کــه 
می خواهد در یک مرکز تربیتی خدمت 
کنــد بایــد دارای گواهینامه هــای لازم 
که در اساســنامه اشــاره شــده اســت، 

باشد. )ایسنا(

سید پرویز فتاح
رئیس بنیاد مستضعفان 

۲۶ دســتگاه آمبولانــس بــه سیســتم 
بهداشت و درمان مناطق محروم کشور 
توســط بنیاد مســتضعفان اهدا شــد. 
اعلام نیازی که به ما از طرف وزارتخانه 
کردنــد، بخشــی معطــوف بــه کمبــود 
آمبولانس می شد. ما سفارش دادیم، 
خوشبختانه بنیاد اینها را از ایران خودرو 
خریده است و سپس تجهیز و تبدیل به 

آمبولانس شده است. )ایسنا(

تا 1500نفر از فرزندان اعضای هیأت علمی 
هرســال ســهمیه اســتفاده کرده انــد. ایــن 
امتیاز خــلاف عدالــت بــوده و ظلــم در حق 
داوطلبــان دیگر اســت زیــرا با این ســهمیه 
رتبــه 1۶0هــزار در حــال تحصیــل در رشــته 
پزشــکی اســت و رتبــه 140هــزار در حــال 
تحصیل در رشته دندانپزشکی است. )علی 
امرایی عضو کمیســیون آمــوزش دیده بان 

شفافیت و عدالت در گفت وگو با فارس(

1000

تا ۳0 درصد تماس های تلفنی اورژانس، 
مزاحمان تلفنی هســتند اما بسیاری از 
ایــن مزاحمت ها نیز نــا آگاهانه اســت. 
به عنوان مثال در برخی مــوارد کودکان 
با تلفن بزرگســالان تماس می گیرند یا 
تلفن همراه افراد در جیبشان است و به 
اشتباه شماره اورژانس گرفته می شود. 
)مجتبــی خالــدی، ســخنگوی ســازمان 

اورژانس کشور(
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مورد درخواســت کارکنان و شهروندان 
که در 11ماه اخیر با سامانه 14۷ پلیس 
تمــاس گرفتــه بودنــد به صــورت چهــره 
بــه چهــره و یــا از طریــق ســامانه اداری 
رسیدگی شد. در سال جاری ۷۹4 مورد 
پیــام صوتــی در ایــن ســامانه دریافــت 
شده است. در سال جاری هیأت رئیسه 
و رؤســای پلیس هــای تخصصــی فاتب 
پاســخگوی بیــش از 10 هــزار مــورد 
درخواســت همــکاران و شــهروندان 
بودند. )سرهنگ رسول احمدی، رئیس 

دفتر فرمانده انتظامی تهران بزرگ( 
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سیگار در ایران مجانی است
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات 
وزارت بهداشت با انتقاد از درست اجرا نشدن 
قوانین وضع شده برای کاهش مصرف دخانیات، 
موضوع افزایش قاچاق سیگار به دنبال افزایش 
مالیات را بهانه ای غیرواقعی و دستاویزی برای 
از دست ندادن بازار مصرف کنندگان دانست. 
بهزاد ولی زاده به ایسنا گفت: موضوع از دست 
دادن شــغل، خط قرمز دولت و مجلس است. 
چرا باید با افزایش مالیات بر دخانیات شــغل 
از دســت دهیم؟ این صنایع آخرین تجهیزات 
تولید دخانیــات را به صــورت اتوماتیک وارد 
کشــور کردند؛ یعنی این صنایع اصولا نیازی 
به کارگــر برای تولیــد ندارنــد. الان صنعت 
دخانیات خودکفا شده اســت و کارخانه های 
کشــور تقاضای داخل را بــرآورد می کنند و 
نزدیک ۶1 میلیارد نخ ســیگار تولید می شود 
که وزارت بهداشت براساس داده های موجود 
معتقد است ما بیشتر از 45 میلیارد نخ مصرف 
نداریم. تولید سیگار در کشور ما نسبت به سایر 
کشــورها که 85 درصد قیمت خرده فروشی 
مالیات می گیرند، تقریبا مجانی تمام می شود. 
بحث قاچاق یک بهانه است تا قیمت محصول 
دخانی زیاد نشود که مصرف کنندگان از چرخه 
مصرف خارج نشــوند. ما حداکثر 10 میلیون 
مصرف کننده دخانیات در کشــور داریم، چرا 
باید دود مصرف آنها به چشــم 75 میلیون نفر 

دیگر برود؟

نقل قول

عدد خبر

آموزش

 خبر

نگاه

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

آمار فوتی ها در هفته آخر بهمن

آمار فوتی ها در هفته  اول اسفند

حمید سوری؛  اپیدمیولوژیست

پور
ید

د س
حم

ی/ ا
هر

مش
س: ه

عک

۲00

150

100

50

0

۲18

هران
ت

ضوی
ن ر

سا
خرا

س
فار

فهان
اص

شرقی
ربایجان 

آذ
رمان

ک

یلان
گ

دران
مازن

ستان
خوز برز
ال

غربی
ن 

جا
ربای

آذ
زوین

ق
رکزی

م
دبیل

ار
شاه

مان
کر

ان
ست

گل
نوبی

ن ج
سا

خرا قم
ستان

لر
مدان

ه
ستان

 بلوچ
ن و

ستا
سی

مالی
سان ش

خرا
ان

من
س یزد

تیاری
ل و بخ

هارمحا
چ

شهر
بو

زگان
هرم

ستان
کرد لام

ای
زنجان
سوج

یا



شنبه 14 اسفند 61400
 شماره  8453

دستگیری راهزنان 
جنایتکار جاده

خانوادهمازندرانیدرمخروبهزندگیمیکند
به رغم اطلاع رســانی گســترده خانواده 4نفــره مازندرانی در 
شهرستان نکا همچنان در سازه سیمانی نزدیک به پمپ بنزین 
شــهر نکا کنار تابلوی آبی رنگ زندگــی می کنند؛ درحالی که 
2کودک 5 و 9ساله دارند. از مسئولان و خیرین تقاضا داریم به 

داد این خانواده برسند.
شهروندساروی

درجقیمتکارخانهرويکالاباعثکاهشقیمتنمیشود
درج قیمت کارخانه به جای قیمت تولید کننده بیشتر یک 
بازی به نظر می رسد تا راهبرد جدید برای کنترل قیمت. زیرا 
به ظاهر قیمت ها کاهش پیدا کرده، اما درواقع فروشندگان 
به قیمت دلخواه می فروشــند از طرفی طبق بخشــنامه و 
دستور دولت قرار شد ارزش افزوده از کالاها و مایحتاج مردم 
برداشته شود که اینگونه نیست و ارزش افزوده همچنان از 

مردم گرفته می شود.
آبنیکیازتهران

غیرفعالشدنرسانههادرپیامرسانهایداخلیدرستنیست
درحالی که مردم را مدت ها تشویق به حضور در پیام رسان های 
داخلی می کردند امروز بسیاری از رسانه ها و روزنامه ها در این 
پیام رسان ها غیرفعال شده اند و طبیعی است که مردم هم دوباره 
برای دسترســی به اخبار و اطلاعات به پیام رسان های خارجی 

مراجعه کنند.
ثامنازمشهد

باتبلیغاتتخلیهچاهولولهبازکنیبرخوردقانونیشود
سال هاست تبلیغات تخلیه چاه و لوله بازکنی در و دیوار خانه های 
مردم را پر می کند و هیچ قانون جدی برای برخورد با این فعالیت 
آلاینده که چهره شــهر را زشــت می کند وجود نــدارد. لطفا 

مسئولان راهکاری قانونی برای برخورد با متخلفان پیدا کنند.
اصغرزادهازتهران

هیچنظارتیبرقیمتقالیشوییهانیست
قالیشویی ها بابت شست وشــوی هر متر قالی و فرش بسته به نوع 
شست وشــو یک قیمت ارائه می دهند که در اصل همه شان یکی 
است و فقط بازی تبلیغاتی است. آیا درست است قالیشویی ها تلافی 
11ماه سال که به قول خودشــان کم کارتر هستند در اسفندماه 
ســر مردم دربیاورند. 3فرش 9متری درجه یک مــا را به قیمت 
یک میلیون و100هزار تومان شســتند. کجای این قیمت با جیب 
من بازنشسته و امثال من و باقی مردم در این شرایط سازگار است؟
سبزهپرورازکرج

بازرگام،کالایخریداریشدهراباتأخیر2هفتهایتحویلمیدهد
سامانه بازرگام که برای خرید آســان کالاهای اساسی با قیمت 
مصوب دولت راه اندازی شــده از تحویل بموقع کالای خریداری 
شده امتناع کرده و حتی پس از یک هفته هم نسبت به تحویل اقدام 
نمی کند. مدام هم می گویند جنس را تحویل می دهیم ولی خبری 
از کالا نیست. بعد از یک هفته تقاضا کردم که پولم را پس بدهند که 
می گویند امکانش نیست باید کالا بگیرید. به کجا اعتراض کنیم؟
محمودزادهازتهران

همهکالاهاکدرهگیریداشتهباشند
 داشتن کد رهگیری و علائمی که نشــاندهنده قاچاق نبودن 
کالاهاست، راهکاری برای مبارزه دراین زمینه است. اگر متولیان 
اقتصادی، بهداشت و درمان و دستگاه های دیگر، نشان برندهای 
معتبر و غیرقابل تقلب خود را روی کالا حک کنند و مردم هم 
به عنوان مصرف کننده از این موضوع مطلع باشند، اقلام قاچاق 
و احتکارشــده مشخص شــده و ضمن پرهیز از خرید، مراجع 
ذیصــلاح را در جریان این اقدامات غیرقانونــی قرار می دهند. 

بنابراین ضروری است همه کالاها کد رهگیری داشته باشند.
نوحعلیعسکرآبادی

همسانسازیبرایسنواتزیر30سالجوابنمیدهد
چند سال قبل با 20سال سابقه و 60سال سن بازنشسته شدم 
و حقوقم بعد از 16سال به یک میلیون و600 هزار تومان رسید. 
درست است که سابقه ام کم اســت اما همسان سازی  برای آنها 
که 30سال کامل بیمه دارند تأثیر دارد و تاکنون در مورد من و 

خیلی های دیگر انجام نشده است.
سودمندازشاهرود

کودکانخردسالازمعتادانمتجاهرمولویگرفتهشوند
ســربازار مولوی معتادان متجاهر زن و مــرد در حال مصرف 
مواد مخدر در جلوی چشــم مردم و کودکانشان هستند. شاید 
نتوان اینها را به سادگی سامان داد اما می توان کودکان خردسال 

را از آنها جدا کرد تا آینده آنها نیز تباه نشود.
ضیاییازتهران

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

ارسالپیامکوتاهخوانندگانپیامک

جیببرهادرکمینمشتریانعید
این روزها که خریدهای شب عید رونق گرفته و مراکز خرید پر 
شده از مشــتریان، جیب برها هم بیکار ننشسته اند. آنها تلاش 
می کنند با سوءاستفاده از شلوغی های بازار جیب های خود را پر 
از پول کنند. اما آنها از چه شگردهایی استفاده می کنند و چطور 

می شود جیب برها را در اجرای نقشه شان ناکام گذاشت؟
هر جایی که ازدحام جمعیت وجود داشــته باشــد، سر و کله 
جیب برها هم در آنجا پیدا می شود. از ایستگاه های اتوبوس گرفته 
تا مترو و مراکز خرید. معمولا هم شگردهای جیب بری در3 دسته 
خلاصه می شود. اول، جیب بری به شــیوه گروهی: در این گونه 
جیب بری یک نفر به عنوان سارق اصلی اقدام به سرقت  و همزمان 
با وی یک یا 2 نفر در نقش ســیاه کن مانع از دیده شدن لحظه 
سرقت توسط دیگران می شوند. بدین گونه که آنها با جمع شدن 
در اطراف فرد مورد نظر و با ضربه زدن و هل دادن او یا مطرح کردن 
برخی سؤالات تمرکز شخص را به هم زده ودر همین زمان سارق 
اصلی اقدام به سرقت اموال داخل جیب افراد از قبیل گوشی تلفن 
همراه و پول و... می کند. دوم،  جیب بری به روش انفرادی: در این 
شگرد سارق خود به تنهایی با مهارت زیادی که دارد در ازدحام 
جمعیت به بهانه سوارشدن به خودروهای عمومی، واگن مترو، 
خرید از دســتفروش ها و... جیب بری می کند. سوم، جیب بری 
در پوشش مسافرکشی: این گروه از سارقان جیب بر در پوشش 
مسافرکشی اقدام به سرقت می کنند. بدین صورت که به بهانه 
مسافرکشی دو نفر از سارقان در صندلی عقب می نشینند و زمانی 
که طعمه  سوار شد با گفتن  اینکه  در خودرو باز است، لطفا آن را 
باز و بسته کنید، حواس طعمه شان را پرت و در فرصت پیش آمده 

اقدام به ربودن محتویات جیب مسافر می کنند.

راههایمقابله
اول: در صورت همراه داشتن وجه نقد توصیه می شود وجوه نقد   به 

هیچ عنوان تنها دریک جیب به ویژه جیب عقب نگهداری نشود.
دوم: با توجه به تجهیز مراکز فروش به دستگاه های pos واستفاده 
از دستگاه پرداخت الکترونیکی وجه نقد، تأکید و سفارش پلیس 
استفاده از امکانات سیستم بانکی و رعایت نکات ایمنی است به 
جای همراه داشتن پول نقد. سوم: به هیچ عنوان رمز ورودی کارت 
عابر بانک روی آن و یا در کنار درج نشود. چهارم: در زمان پرداخت 
پول به شیوه الکترونیکی به هیچ عنوان رمز کارت را با صدای بلند 
و در حضور دیگران، اعلا م نکنید. توصیه پلیس این است که رمز 
کارت توســط صاحب کارت ثبت و پس از انجام عملیات بانکی 
رسید پرداخت پول به فروشنده تحویل داده شود. پنجم: حضور 
بانوان در داخل خودروهای مسافرکش شخصی به ویژه در صندلی 
شاگرد راننده نمی تواند دلیلی بر این باشد که خودرو مسافرکش و 
سرنشینان آن مسافر هستند. درصورت سوار شدن به خودروهای 
مسافرکش شخصی همیشه مراقبت محتویات جیب خود باشید. 
ششم: هنگام سوار شدن به  خودروهای عمومی یا حضور در مراکز 
خرید، حواستان به گوشی تلفن همراهتان باشد و آن را در جیبی 
قرار دهید که خارج کردن آن توسط جیب برها امکان پذیر نباشد.

قاتلجوانورزشکارقصاصشد
قاتل پسر جوان که قهرمان یکی از ورزش های رزمی کشور بود 
پس از گذشت 2ســال از جنایت، در زندان رجایی شهر به دار 

مجازات آویخته شد.
به گزارش همشهری، این جنایت شامگاه بیست و سوم مرداد98  
رخ داد و در جریان آن جوانی 19ســاله با ضربات چاقو به قتل 
رسید. جنایت مقابل رستورانی در دربند رقم خورده بود و یکی از 
دوستان مقتول به مأموران گفت: مقتول از دوستان و همشهریانم 
بود و باهم برای کار از شهرستان به تهران آمده بودیم. شب حادثه 
تصمیم گرفتیم برای تفریح و صرف شام به رستورانی در دربند 
برویم و وارد رستوران شــدیم و منتظر غذا بودیم که 2دختر به 
همراه 2پسر جوان وارد رســتوران شدند و پشت میز روبه روی 
ما نشستند. بعد از دقایقی ناگهان یکی از پسرها سراغ دوستم 
)مقتول( آمد و با لحن تندی گفت که چرا چپ چپ نگاه می کنی؟ 
همین جمله او باعث درگیری میان آنها شد. صاحب رستوران 
همه ما را بیرون کرد و به همین دلیل درگیری بیرون از رستوران 
ادامه پیدا کرد تا اینکه قاتل با چاقو دوستم را به قتل رساند و با 

همراهانش فرار کرد. 
به دنبال این حادثه تلاش برای بازداشــت قاتل شــروع شد و 
مأموران با استفاده از ســرنخ های به جا مانده متهم را دستگیر 
کردند. او وقتی مقابل تیم جنایی قرار گرفت به قتل اعتراف کرد و 
مدعی شد که چون مقتول چپ چپ به او و دختر موردعلاقه اش 
نگاه کرده با وی درگیر شــده بود. متهم مدتــی بعد در دادگاه 
کیفری پای میز محاکمه رفت و در جلســه دادگاه مادر مقتول 
درخواست قصاص قاتل پسرش را کرد و با گریه به قضات گفت: 
ما ساکن اهواز هستیم و پسرم برای پیدا کردن کار به تهران آمده 
بود. او قهرمان رزمي کار بود و 16مدال طلا و نقره و مقام کشوری 
داشت. پســر من بی آنکه گناهی مرتکب شود به قتل رسیده و 
حالا درخواست قصاص قاتل او را دارم. متهم نیز در جلسه دادگاه 
گفت: در رســتوران بودیم که متوجه شدم مقتول به ما زل زده 
است و وقتی اعتراض کردم او ناراحت شد و فحاشی کرد. وقتی 
کارگر رستوران داشت ما را بیرون می کرد با مقتول دست به یقه 
شدیم و او با مشت ضربه ای به من زد که سرم گیج رفت. به همین 

دلیل بیرون از رستوران با چاقو به او ضربه زدم.
متهم در دادگاه به قصاص محکوم و ایــن حکم در دیوان عالی 
کشور قطعی شد. پس از آن پرونده در اختیار شعبه اجرای احکام 
دادســرای جنایی تهران قرار گرفت و هفته گذشته عامل این 
درگیری مرگبار در زندان رجایی شــهر پای چوبه دار رفت و با 

قصاص او، این پرونده جنایی بسته شد.

  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردمپیام

کوتاه از حادثه سارقانسابقهدارپسازآزادیاززندانباندسرقتمسلحانهتشکیلدادند

راهزنان مسلح با تیراندازی به سوی 
خودرو های باری و با تهدید، راننده 
را مجبور به توقف کــرده و در ادامه 
خودرو را با بارش ســرقت می کردند. آنها که اغلب 
سابقه دار هستند در جریان یکی از سرقت ها مردی را 

جلوی چشمان فرزندش به قتل رسانده و گریختند.
به گزارش همشــهری، تحقیقات مأمــوران پلیس 
آگاهی لرســتان در این باره از اواسط مهرماه امسال 
با شکایت یک راننده کامیون آغاز شد. او که در جاده 
خرم آباد- معمولان به سوی پلدختر حرکت می کرد 
طعمه راهزنان مســلح قرار گرفته بود. این راننده به 
مأموران گفت: من بار پوشــاک داشتم و در جاده در 
حال حرکت بودم که حدود ساعت 10شب یک پژو 
405 سفیدرنگ به خودروام نزدیک شد. چند جوان 
سوار پژو بودند. آنها از من ســبقت گرفتند و وقتی 
جلو افتادند یکی از آنها ناگهان اسلحه ای را از پنجره 
ماشین بیرون آورد و شــروع به تیراندازی کرد. بعد 
راننده پژو کمی سرعتش را کم کرد و همان جوانی که 
مسلح بود اسلحه اش را به سمت من گرفت و با اشاره 
دست تهدید کرد که باید کامیون را نگه دارم. من هم 
وقتی دیدم آنها جدی هستند و ممکن است به طرفم 
تیراندازی کنند ماشین را نگه داشتم. این راننده در 
ادامه گفت: آنها 5نفر بودند که من را از پشت فرمان 
با زور و تهدید پایین آوردنــد و در جاده رها کرده و 

کامیون را با بارش سرقت کردند.
با ثبت این شکایت تحقیقات پلیس برای دستگیری 
راهزنان آغاز شد و در حالی که تحقیقات ادامه داشت  
راننده دیگری نیز طعمه ســارقان مسلح  شد. او که 
برای شــکایت به پلیس آگاهی رفته بود به مأموران 

گفت: از خرم آباد به سوی تهران در حرکت بودم که 
یک پژو 405 که 3سرنشین داشت سر راهم شد. آنها 
مسلح بودند و با تهدید من را مجبور کردند خودروام را 
متوقف کنم و در ادامه من را از ماشین بیرون انداخته 

و آن را سرقت کردند.
آنطور که اظهارات مالباختگان نشان می داد عاملان 
همه سرقت ها اعضای یک باند بودند که با شگردی 
مشابه و با استفاده از یک پژو 405 سفیدرنگ دست 

به راهزنی می زدند.

جنایتهنگامسرقت
با افزایش شــمار شــاکیان این پرونده، شناسایی 
و دســتگیری راهزنــان به صورت ویژه در دســتور 
کار مأمــوران قرار گرفت. بررســی های فنی پلیس 
در این باره ادامه داشــت تا اینکه خبر رسید راننده 
خودرویی در جاده خرم آباد به قتل رســیده است. 
زمانی که مأموران به محل حادثه رســیدند معلوم 
شد راهزنان هنگام سرقت از خودرویی راننده آن را 
جلوی چشمان اعضای خانواده اش به قتل رسانده اند. 
آنطور که شــاهدان می گفتند آنها چند مرد مسلح 
سوار پژو 405 بودند که این بار سد راه خودرویی که 
سرنشینان آن اعضای یک خانواده بودند شدند. آنها 
که قصد سرقت داشتند با شلیک گلوله پدر خانواده 

را به قتل رساندند.

راهزنیدرمرخصیاززندان
چندین تیم عملیاتی از مأموران پلیس آگاهی لرستان 
برای دســتگیری اعضای این بانــد در تلاش بودند 
تا اینکه ســرانجام چند روز قبل به ســرنخ هایی از 

آنها دســت پیدا کردند و در عملیاتی ضربتی موفق 
شــدند هر 5عضو این باند مخوف را دستگیر کنند. 
در این عملیات 4قبضه سلاح از متهمان کشف شد. 
همچنین بعضی از اموال مسروقه شامل پوشاک نیز 
در مخفیگاه آنها به دست آمد. از سوی دیگر بررسی 
سوابق دستگیرشدگان نشان می داد که آنها از افراد 
ســابقه داری هســتند که پیش از این نیز دستگیر 
شــده اند. ازجمله آنها جوانی بود که سال گذشته به 
اتهام درگیری مسلحانه با مأموران پلیس بازداشت 
شده اما توانســته بود با مرخصی از زندان آزاد شود. 
ماجرا از این قرار بود که این متهم سال گذشته همراه 
با برادرش که او نیز از اشرار و سارقان سابقه دار بود در 
جریان یک ســرقت با مأموران پلیس درگیر شد. در 
این درگیری یکی از برادران ســارق به ضرب گلوله 
پلیس از پا درآمد و دومین نفر نیز دســتگیر شد اما 
پس از مدتی توانست با گرفتن مرخصی از زندان آزاد 
شود. شواهد نشان می داد او بلافاصله پس از آزادی از 
زندان سرقت های مسلحانه اش را ازسر گرفته و این 

بار راهزنی را در پیش گرفته  است.
سردار یحیی الهی، فرمانده انتظامی استان لرستان 
با اعلام جزئیات این پرونده گفــت: اعضای این باند 
در ماه های گذشــته مرتکب چندیــن فقره راهزنی 
در جاده های استان لرستان شــده بودند که یکی از 
این سرقت ها منجر به قتل یکی از همشهریان شد. 
در این شــرایط مأموران پلیس آگاهی توانستند با 

تلاش شبانه روزی 5 عضو این باند سرقت مسلحانه 
را دســتگیر کنند که از آنها 4 قبضه اسلحه شامل   2 
قبضه اسلحه جنگی کلاشــنیکف و 2 قبضه اسلحه 

ساچمه زنی کشف شده است.
وی ادامه داد: اعضای این بانــد تا کنون به 12فقره 
سرقت مســلحانه اعتراف کرده اند. یکی از آنها سال 
گذشته در درگیری مسلحانه در دلفان شرکت داشته 
و یکی دیگــر از آنها نیز مدتی قبل بــه اتهام قاچاق 
مواد مخدر دستگیر شــده بود که با گرفتن 10روز 
مرخصی از زندان خارج شــده و به این باند سرقت 
پیوســته بود. به گفته فرمانده انتظامی لرســتان از 
اعضای این باند 9هزار قلم کالای مسروقه کشف شده 

که قرار است به مالباختگان برگردانده شود.

یک دوربین مخفی و تراشه ای برای کپی اطلاعات 
کارت بانکی. این، همه تجهیزات سارق اسکیمری 
بود که با استفاده از آنها توانست حساب 500نفر را 

خالی و بیش از 7میلیارد تومان سرقت کند.
به گزارش همشــهری، متهم که مردی جوان اســت از یک شگرد 
قدیمی برای سرقت هایش استفاده می کرد. او ابتدا دستگاهی کوچک 
)اسکیمر( در دهانه دستگاه های عابربانک)ای تی ام( نصب می کرد که 
درصورت ورود کارت بانکی به داخل عابربانک، اطلاعات داخل کارت 
را کپی می کرد. متهم همچنین یک دوربین مخفی بسیار کوچک نیز 
در بالای دستگاه عابربانک نصب می کرد؛ به طوری که وقتی فردی 
رمز کارتش را در دستگاه عابربانک وارد می کرد، این دوربین مخفی 
با وضوح بالا تصاویر را ضبط می کرد و به این ترتیب متهم رمز کارت 
بانکی طعمه اش را نیز به دســت می آورد. این مجرم حرفه ای که با 
استفاده از اسکیمر موفق شده بود اطلاعات داخل کارت های بانکی 
را کپی کند، با اســتفاده از تجهیزاتی که در مخفیگاهش داشــت، 
اطلاعات کپی شــده را روی کارت های بانکی خام ضبط می کرد. با 
این شگرد کارتی به دست می آورد درست شبیه کارت طعمه هایش. 
او حالا برای خالی کردن حســاب طعمه اش نیاز به رمز چهاررقمی 
وی داشت. همان رمزی که دوربین مخفی نصب شده بالای دستگاه 
عابربانک آن را ضبط کرده بود. پس از آن بود که وی با اســتفاده از 
کارت جدید و رمزی که در اختیار داشــت اقدام بــه انتقال وجه از 
حساب طعمه اش به حساب خودش می کرد یا اینکه راهی فروشگاه ها 
می شد و با اســتفاده از همان کارت جعلی که تهیه کرده بود، طلا و 

سکه می خرید و با این شگرد حساب طعمه اش را خالی می کرد.
سرقت های این تبهکار حرفه ای با این شگرد ادامه داشت تا اینکه 
افرادی که حساب هایشــان خالی شــده بود راهی پلیس فتای 
مازندران شدند و از سارق شکایت کردند. آنها اما نمی دانستند که 
حساب بانکی شان چطور خالی شده و مدعی بودند که در این مدت 
نه کارت بانکی شان را در اختیار فرد دیگری قرار داده بودند و نه روی 
لینک های جعلی که مخصوص کلاهبرداران اینترنتی است کلیک 
کرده اند. یکی از این شاکیان مردی بود که می گفت: آخرین باری که 
از کارت بانکی ام استفاده کردم در شهرستان عباس آباد بود. آن روز 
پای دستگاه عابربانک رفتم تا مبلغی پول نقد بردارم و مدتی پس از 
آن بود که پیامکی برایم ارسال شد که نشان می داد همه موجودی 

50میلیون تومانی حسابم برداشت شده است.
با افزایش شاکیان، تیمی از مأموران پلیس فتاي مازندران تحقیقات 
برای شناسایی و دستگیری سارق نامرئی را آغاز کردند. آنها حساب 
همه شاکیان را بررسی کردند و در نهایت به این نتیجه رسیدند که 
اطلاعات حساب تمامی آنها زمانی هک شده که برای برداشت پول 

یا انتقال وجه پای دستگاه عابربانک رفته بودند.
همه شواهد نشان می داد سارق حســاب های بانکی فردی است 
که با قرار دادن دستگاه اسکیمر در دهانه دستگاه های عابربانک و 

استفاده از دوربین مخفی، اطلاعات و رمز کارت بانکی طعمه هایش 
را به دست آورده و ســپس اقدام به خالی کردن حساب آنها کرده 
است. در این شــرایط مأموران به تحقیقات خود ادامه دادند و با 
ردگیری پول هایی که از حساب های شــاکیان سرقت شده بود و 

انجام بررسی های تخصصی موفق شدند سارق را شناسایی کنند.
سردار مرتضی میرزایی، رئیس پلیس استان مازندران گفت: متهم 
پس از کپی برداری کارت شهروندان و برداشت غیرمجاز از حساب 
آنها، اقدام به انتقال چندین مرحله ای وجوه سرقتی به کارت های 
بانکی مختلف کرده و در نهایت با استفاده از کارت ملی جعلی، به 
طلافروشی ها یا صرافی های شهرهای مختلف کشور رفته و اقدام به 

خرید طلا، سکه، جواهر و ارز دیجیتال می کرد.
وی ادامه داد: با تلاش شبانه روزی کارشناسان پلیس فتا، مخفیگاه 
متهم در شهرستان ساری شناســایی و او در یک عملیات ضربتی 
دستگیر و در مخفیگاهش یک دســتگاه کپی کارت های بانکی، 
دســتگاه جت پرینتر، دوربین طراحی شــده برای ســرقت رمز 
کارت بانکی طعمه ها، قطعات الکترونیکــی قابل نصب در دهانه 
دستگاه خودپرداز و... کشف شــد. به گفته سردار میرزایی، متهم 
در بازجویی ها به ســرقت اطلاعات بانکی شهروندان با این شگرد 
در شهرهای رشــت، تهران، آمل، بابل، نوشهر، چالوس، کلارآباد، 
سلمانشــهر و عباس آباد اعتراف کرد و معلوم شد که وی تا کنون 
حساب دست کم 500نفر را خالی کرده و بیش از 7میلیارد تومان 
سرقت کرده است. رئیس پلیس مازندران تأکید کرد: دستگاه های 
خودپرداز بانکی به جهت امکان نصب تراشــه در قسمت ورودی 
کارت باید از طریق مســئولان فنی بانک ها ایمن سازی   شوند تا 

بسترهای وقوع جرم از بزهکاران سلب شود.

تکنیسین های اورژانس که برای امدادرسانی به بیمار، راهی خانه او 
در شرق تهران شده بودند پس از ماموریت از سوی 10نفر از اوباش با 

چاقو و قمه مورد ضرب و جرح قرار گرفتند.
به گزارش همشــهری، ســاعت یک بامداد دیروز )جمعه( به مرکز 
اورژانس تهران خبر رسید که یکی از شهروندان نیاز به خدمات فوری 
پزشکی دارد. در این شرایط بود که تکنیسین های اورژانس راهی خانه 
این شهروند در خیابان عجب گل در حوالی میدان خراسان شدند. آنها 
پس از انجام ماموریت قصد بازگشت به پایگاه اورژانس را داشتند که با 

حدود 10نفر از اهالی محله که حالت عادی نداشتند روبه رو شدند. این افراد سؤالاتی شخصی درباره بیمار داشتند 
که امدادگران اورژانس به این سؤالات پاسخ ندادند و همین موضوع باعث شد که آنها با مشت و لگد و چاقو و قمه 
به جان امدادگران اورژانس بیفتند و آنها را مجروح کنند. یحیی صالح طبری، سرپرست مرکز اورژانس تهران 
در این باره گفت: ظاهرا افرادی که به همکارانم حمله کردند حالت طبیعی نداشتند و با سؤالاتی که جزء حریم 
شخصی بیمار محسوب می شود قصد مزاحمت داشتند که همکارانم به خاطر حفظ حریم شخصی بیمار به آنها 
پاسخ ندادند و با حمله آنها روبه رو شــدند. وی ادامه داد: در این حادثه همکارانم از ناحیه دست و صورت دچار 
آسیب جدی شدند و پیش از حضور نیروهای انتظامی ضاربان فرار کردند. به گفته وی هم اکنون تکنیسین های 

حادثه دیده تحت مراقبت پزشکی قرار دارند و اداره حقوقی اورژانس پیگیر شکایت از ضاربان است.

سارق اسکيمری حساب 500نفر را خالی کرد اينترپل در تعقيب قاتل ايرانی 
تحقیقات در پرونده قتل مرد تاجر نشان می دهد که فردی 
آشنا با انگیزه سرقت 500میلیون تومانی جان او را گرفته و 

پس از آن به ترکیه گریخته است.
به گزارش همشــهری، مدتی قبل گزارش ناپدید شدن مردی 70ساله که 
ساکن یکی از مناطق شمالی تهران بود به پلیس اعلام شد. یکی از فرزندان او 
گفت: پدرم تاجر و پولدار بود. او آخرین بار با یکی از دوستانش به نام جمشید 
که به تازگی با او آشنا شده و مردی جوان است قرارداشت. آنطور که پدرم 
می گفت قرار بود با مرد جوان به طباخی بروند و کله پاچه بخورند اما از همان 
زمان او ناپدید شد. پدرم تنها زندگی می کرد و وقتی به خانه اش رفتیم، آنجا 
کاملا بهم ریخته بود و حتی ماشــینش نیز در پارکینگ نبود. پس از آن با 
جمشید تماس گرفتیم اما او مدعی شــد که چون کار مهمی برایش پیش 

آمده قرارش با پدرم به  هم خورده و از او بی خبر است.

کشفجسد
تحقیقات پلیس برای یافتن مرد گمشده شروع شد تا اینکه چند روز بعد به 
پلیس تهران خبر رسید که جسد سوخته مردی در یک مخروبه در حوالی 
کرج کشف شده است. مشخصات ظاهری جسد با تاجر گمشده مطابقت 
داشت و بررسی ها نشان می داد که او ابتدا با ضربات چاقو به قتل رسیده و بعد 
عامل جنایت جسد را به آتش کشیده است. در این شرایط بود که خانواده 
تاجر گمشده راهی پزشکی قانونی شدند و جسد را شناسایی کردند. در ادامه 
تحقیقات معلوم شد که مقتول در جای دیگری به قتل رسیده و بعد قاتل 
جســد او را به کرج برده و در آنجا آتش زده است. پرونده این حادثه مرموز 
برای انجام تحقیقات بیشتر به اداره دهم پلیس آگاهی تهران فرستاده شد 
و کارآگاهان جنایی با انجام تحقیقات گسترده پی بردند که همزمان با گم 
شدن مقتول از حساب های بانکی او 500میلیون تومان برداشت شده است. 
فردی که پول از حساب مقتول برداشــت کرده بود، جمشید یعنی همان 
مرد آشنایی بود که به تازگی با مقتول آشنا شــده و روز حادثه با وی قرار 
داشت. در این شرایط تمام حساب های مقتول مسدود شد و با چیده شدن 
پازل ها در کنار هم برای پلیس محرز شد که کسی جز مرد آشنا قاتل مرد 
تاجر نیست. بررسی ها حکایت از این داشت که او مدتی قبل با مقتول آشنا 
شده و با یکدیگر مراودات کاری داشــته اند و به همین دلیل هر ازگاهی به 
خانه مقتول رفت وآمد داشته است. مأموران برای به دست آوردن اطلاعات 
بیشتر راهی محل زندگی مقتول شدند و سرایدار خانه گفت که روز حادثه 
ورود جمشــید به خانه مقتول را دیده بود اما دیگر متوجه نشده بود که او 
چه زمانی از آنجا خارج شده اســت. با توجه به این اطلاعات معلوم شد که 
جمشید پس از آنکه جان مرد تاجر را گرفته، 500میلیون تومان از حساب او 
برداشت کرده و گریخته است. در این شرایط دستور بازداشت این مرد صادر 
شد اما وقتی مأموران مخفیگاه او را شناسایی کردند معلوم شد که او همان 
روزی که مقتول ناپدید شده، پس از سرقت از حساب وی بلیت تهیه کرده 
و با هواپیما به ترکیه گریخته است.دراین شرایط نام او در لیست مجرمان 
تحت تعقیب اینترپل قرار گرفت تا به زودی متهم در کشور ترکیه دستگیر 

و تحویل ایران شود.

چاقوکشیبرایتکنیسینهایاورژانس
پلیس در تعقیب سارقان مسلحی است 
که در جریان درگیری با مأموران یکی از 
آنها را به شهادت رسانده اند. به گزارش 
همشهری، این درگیری در دقایق اولیه 
بامداد جمعه در چهارراه آتش نشــانی 
کرمانشــاه اتفاق افتاد. مأموران یگان 
امداد هنگام گشــتزنی متوجه حضور 
3 فرد مشــکوک شــدند و برای انجام 

بررسی های لازم به آنها فرمان ایست دادند. با توجه به شرایط بارانی و تاریکی هوا 
این افراد که مسلح بودند با دیدن گشت انتظامی اقدام به تیراندازی به سوی پلیس 
کردند که با اقدام متقابل مأموران مواجه شدند. در جریان این تیراندازی یک گلوله 
به یکی از مأموران به نام پوریا نظری برخــورد کرد و او مجروح و به مرکز درمانی 
منتقل شد که متأسفانه تلاش پزشــکان مؤثر واقع نشد و وی به شهادت رسید. 
سردار علی اکبر جاویدان، فرمانده انتظامی استان کرمانشاه در این باره گفت: در 
تحقیقات انجام شده مشخص شد افراد شرور از سارقان مسلح بودند که تلاش ها 

برای دستگیری شان ادامه دارد.

شهادت مأمور پليس به دست سارقان مسلح

داخلیجنایی

گزارش
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خط خبر
 پس از چندین ساعت درگیری شبانه، نیروهای روسیه موفق شدند نیروگاه هسته ای زاپروژیا 
در جنوب اوکراین را تصرف کنند. طبق اعلام آژانس بین المللی انرژی اتمی، آسیبی به 6رآکتور 

هسته ای این نیروگاه نرسیده است.
 یک میلیون و 200هزار نفر از اوکراینی ها در میانه جنگ این کشــور را ترک کرده و راهی 

کشورهای همسایه شده اند.
 رئیس جمهور اوکراین بار دیگر خواستار مذاکره رودررو با همتای روس خود شد.

 پس از دومین دور مذاکرات میان نمایندگان دولت های روســیه و اوکراین، دو طرف توافق 
کردند گذرگاه های امن برای خروج مردم از شهرها و همچنین ورود کمک های بشردوستانه 

ایجاد کنند. مذاکرات در بلاروس برگزار شد.
 بندر خرسون در جنوب غرب اوکراین به دست نیروهای روسیه افتاده است. درگیری ها در 
اطراف بندر ماریوپول در جنوب شرق همچنان ادامه دارد. در صورت سقوط این بندر، دسترسی 

اوکراین به آب های آزاد مسدود خواهد شد.

مکث

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

تلاش براي فتح جنوب اوکراین 
نیویورک تایمز، به جز نوار پایین صفحه، کاور خود را به جنگ 
اوکراین اختصاص داده و در گزارش یک خود، به تلاش روسیه 
براي فتح کامل جنوب اوکراین اشاره کرده است. این روزنامه 
همچنین به توافق مسكو و کي یف براي برقراري مسیرهایي 

امن براي ارسال کمک هاي انسان دوستانه اشاره کرده است.

جنگ میــان روســیه و اوکراین 
تا به امروز، آنطــور که انتظارش 
می رفت پیش نرفته است. تصور 
عمومی این بود که روســیه می تواند به سرعت 
شکســتی ســنگین به اوکراین تحمیل کند، اما 
عوامل آشــکار و پنهان زیادی دست به دست هم 
دادند تا جنگ آنطور که ولادیمیر پوتین و بسیاری 
از تحلیلگران پیش بینی کرده بودند پیش نرود. 
مقاومت اوکراینی ها، حمایت تســلیحاتی غرب 
از اوکراین، عدم استفاده کافی از قدرت نیروهای 
هوایی روسیه و اختلال در پشتیبانی لجستیکی 
نظامیان روســیه جزو مهم تریــن دلایل کندی 
پیشــرفت روس ها در جنگ اوکراین بوده است. 
در این میان، استفاده ارتش اوکراین از پهپادهای 
نظامی نیز دست کم در برخی نقاط باعث زمینگیر 
شــدن و غافلگیری نیروهای نظامی روسیه شده 
اســت. اثرگذاری پهپادها در جنگ اوکراین در 
کنار روندی قرار می گیرد که طی سال های اخیر 
در جنگ های جهان در حال شکل گیری است؛ از 
یمن گرفته تا لبنان، اتیوپی، لیبی و حالا اوکراین.

پیروزی های غیرمنتظره نظامی
پهپادهای نظامی زمانی مختــص ارتش آمریکا 
بودند، اما استفاده از این فناوری در سال های اخیر 
در میان ارتش های جهان رواج یافته و اکنون به 
بخشی ثابت از نبردهای قرن 21تبدیل شده است. 
احتمال اینکه پهپادها بتوانند مسیر جنگ های 
نابرابر را به سمت و طرف ضعیف تر درگیری تغییر 
دهند بسیار کم اســت. همانطور که بسیاری از 
تحلیلگران و کارشناسان سیاسی معتقدند اوکراین 
پیروز نبرد کنونی با روسیه نخواهد بود، اما آنچه 
مسلم است این است که پهپادها با زمینگیرکردن 
غیرمنتظره بخش هایی از کاروان های نظامی، چه 
در اوکراین و چه در دیگر کشورهای درگیر جنگ، 
توانسته اند سرنوشــتی متفاوت از پیش فرض ها 

رقم بزنند.
پهپاد ها در سال های اخیر در نبردهای مختلفی 
توانســته اند زمین بازی را به شکلی غیرمنتظره 
عوض کننــد. جدیدترین نمونــه آن در جنگ 
اتیوپی رخ داده است. در آخرین ماه سال 2021، 
ارتش اتیوپی توانســت به شــکلی غیرمنتظره 
شورشــیان تیگرای را که با پیروزی های متعدد 
به چند کیلومتری پایتخت اتیوپی رسیده بودند، 
شکســت دهند. پیروزی بزرگی که آبی احمد، 
نخســت وزیر اتیوپی آن را به شجاعت سربازانش 
نسبت داد، در واقعیت مدیون پهپادهای نظامی 
بود کــه دولت هــای مختلف از جملــه ترکیه و 
امارات در اختیار اتیوپی قرار داده بودند. تأثیر این 
پهپادها بر روند جنگ اتیوپی خیره کننده بود، زیرا 
ارتش اتیوپی به کمک آنها توانســت کاروان های 
شورشیان تیگرای و تجهیزات آنها را تار و مار کند 

و آنها را ده ها کیلومتر به عقب براند.
نیروهای حزب الله لبنان هــم به تازگی با به پرواز 
درآوردن پهپادهای خود در آسمان سرزمین های 
اشغالی نگرانی های زیادی برای نیروهای اسرائیلی 
ایجاد کرده اند. رســانه های اسرائیلی در ماه های 
اخیر بارها نســبت به خطر پهپادهای حزب الله 
واکنش نشان داده اند. در جدیدترین مورد، یکی 

از پهپادهای حزب الله توانست با عبور از مرزهای 
شمالی سرزمین های اشغالی، تمامی سامانه های 
هشدار اســرائیل را فعال کند. اسرائیل نگران آن 
است که حزب الله با استفاده از پهپادهایی که در 
اختیار دارد، سامانه های دفاعی را هدف قرار داده 

و توان موشکی اسرائیل را به خطر بیندازد.
این فناوری نظامی علاوه بر لبنــان و اتیوپی در 
سال های اخیر توانسته در لیبی و یمن هم دامنه 
نبرد را به آســمان بکشــاند. در لیبی پهپادهای 
امارات و ترکیه و در یمن هم پهپادهای ســاخت 
نیروهای انصارالله توانســته اند محاسبات اولیه 

جنگ را برهم زده و مسیر نبرد را تغییر دهند.

ردپای ترکیه در جنگ اوکراین
در تصاویــر ویدئویی کــه از حملــه پهپادهای 
اوکراینی به کاروان ارتش روســیه منتشر شده ، 
 »TB2 بازیگر نقش اصلی، پهپادهــای »بیرقدار
ساخت ترکیه اســت. ارتش اوکراین اعلام کرده 
که بیرقدار در روزهای اخیر توانسته یک مخزن 
سوخت و 2سامانه موشکی زمین به هوای ارتش 
روســیه را منهدم ســازد. در دیگر تصاویری که 
در توییتر دســت به دست شــده، دیده می شود 
که پهپادهای بیرقــدار در نقاط مختلف اوکراین 

کاروان خودرویی و تانک های روسیه را هدف قرار 
می دهند. بیرقدار پهپادی کوچک و ســبک وزن 
با بال های 12متری اســت کــه می تواند حدود 
30ســاعت در آســمان پرواز کند. این پهپادها 

قابلیت حمل موشک های لیزری را دارند.
نقش اصلی بیرقدار در نبرد اوکراین و روسیه، کند 
کردن پیشــروی نیروهای ارتش روسیه و برملا 
کردن نقطه ضعف های غیرمنتظره نیروهای روس 
در بخش دفاع هوایی بوده اســت. در واقع ضعف 
روسیه در تامین امنیت کاروان های نظامی اش در 
برابر حملات هوایی برای بسیاری از کارشناسان 
عجیب و دور از ذهن بوده اســت. عــلاوه بر این، 
به گفته تحلیلگران ویدئوهای منتشــر شــده از 
حملات پهپادی اوکراین بــه کاروان های نظامی 
روسیه به بخشی کلیدی از جنگ روانی اوکراین 
علیه روسیه تبدیل شده و در بحبوحه نگرانی های 
شدید اوکراینی ها از حملات شــدیدتر روسیه، 
موجب تقویت روحیه آنها شــده است. ارزش هر 
پهپاد بیرقدار حدود 2میلیون دلار برآورد شــده 
است، اما ارزش هر یک از ســامانه های موشکی 
زمین به هوای روسیه که توســط بیرقدار هدف 
قرار گرفته، حدود 50میلیون دلار برآورد شــده 
است. اما در نهایت بعید به نظر می رسد این پهپاد 

کوچک بتواند مســیر طولانی مدت جنگ را در 
اوکراین تغییر دهد.

سلطه ترکیه بر صنعت پهپادهای نظامی
به نظر می آید فروش بیرقدار به اوکراین هم راستا 
با منافع نظامی ترکیه به عنــوان یکی از اعضای 
ناتو اســت. زیرا با این کار، ترکیه در تلاش است 
موازنه قــدرت در منطقه دریای ســیاه را حفظ 
کند. درحقیقــت بیرقدار به نوعــی ابزار کمکی 
برای سیاســت خارجی ترکیه تبدیل شده است. 
در شــرایطی که چین، آمریکا و اسرائیل حاضر 
به فروش پهپاد نظامی به اوکراین نشــدند، این 
ترکیه بود که به درخواســت اوکراین برای خرید 
پهپاد نظامی پاســخ مثبت داد. اوکراین در سال 
2018اعــلام کرد طــی قــراردادی 69میلیون 
دلاری، 12پهپــاد بیرقدار، 3ســامانه کنترل و 
فرماندهی زمینی و تجهیــزات مرتبط دیگر را از 
ترکیه خریداری کرده اســت. اخیرا وزارت دفاع 
اوکراین اعلام کرده بود که 20فروند پهپاد بیرقدار 

را در اختیار دارد.
ترکیه امروز بــه یکی از تامین کننــدگان اصلی 
پهپادهای جنگی در جهان تبدیل شــده است. 
طی 2ســال گذشــته، بیرقدار ترکیــه علاوه بر 
اوکراین در نبردهــای اتیوپی، قره بــاغ، لیبی و 
ســوریه حضور داشته اســت. علاوه بر کمک به 
پیروزی ارتش اتیوپی بر نیروهای تیگرای، بیرقدار 
در آذربایجان هم توانســت در پیــروزی ارتش 
آذربایجان بر ارمنســتان نقشی کلیدی ایفا کند. 
حضور پررنگ بیرقدار در نبردهای مختلف باعث 
شده تا کارشناسان نظامی بیرقدار را مشهورترین 
پهپاد نظامی حال حاضر جهــان توصیف کنند؛ 
پهپادی که اصلی ترین مزیــت آن ارزان قیمت 
بودن و در عین حال داشــتن توانایی بالا در وارد 
کردن خســارات ســنگین بر تجهیزات نظامی 

دشمن است.

»بیرقدار«؛ غافلگیری روسیه توسط اوکراین
استفاده اوکراین از پهپادهای بیرقدار ساخت ترکیه، بار دیگر بر اهمیت استفاده از پهپادها در جنگ های قرن 21 افزوده است

مرور 5 سال سیاست خارجي فرانسه نشان مي دهد که حضور امانوئل مکرون در 
عرصه بین الملل، ترکیبي از موفقیت و شکست بوده است

مكروندرصحنهبينالملل
چقدرمعتبراست؟

ســال های  در  مکــرون،  امانوئــل 
ریاســت جمهوری اش، درگیــر بحران هــا و 
رویدادهای بین المللی بزرگــی بود و تلاش 
زیادی کرد تا از خود چهره ای جهانی نشان دهد. رئیس جمهور 
فرانسه، پنجشــنبه رســما اعلام کرد که برای دور دوم هم در 
انتخابات ریاست جمهوری شــرکت می کند و به احتمال زیاد 
فرصت خواهد داشت تا جاه طلبی ها و سیاست هایش در عرصه 
جهانی را پی بگیرد. او در حالــی اعلام کرد دوباره در انتخابات 
شرکت می کند که آخرین تلاشش برای جلوگیری از یک جنگ 

در اروپا، ناکام ماند.
جوان ترین، رهبر فرانسه از دوران ناپلئون به بعد در تمام دوران 
حضورش در کاخ ریاســت جمهوری، خود را یک میانجی در 
سطح جهانی نشان داده و فرانسه و خودش را در کانون توجه ها 
قرار داده است. او هرچند در جلوگیری از بروز جنگ اوکراین 
شکست خورد، اما تمام تلاشــش را کرد. او به مسکو رفت، سر 
یک میز با پوتین مذاکره کرد و به توافقاتی اولیه هم رسید اما 

همه  چیز فرو پاشید و سرانجام روسیه به اوکراین حمله کرد.
این شکســت، در پی یک ناکامی دیگــر در عرصه جهانی در 
دوران مکرون روی داد؛ پاریس حدود 2هفته پیش اعلام کرد 
نیروهایش را بعد از نبرد فرسایشی 9ساله با گروه های تروریست 
از مالی تخلیه می کند. امــا دوران مکرون فقط این ناکامی ها و 

شکست ها نبوده است.

دوستی غیرمنتظره
هیچ رهبــری در اروپا همچــون مکرون نتوانســته رابطه ای 
نزدیک و پایدار بــا پوتین برقرار کند. مکرون در 2ســال اول 
ریاســت جمهوری اش، 2بار از پوتین در پاریس میزبانی کرد. 
او درباره رابطه روســیه با اروپا گفته است: »ما از روسیه ای که 

پشتش را به اروپا کند نفعی نمی بریم.«
مکرون از همین استراتژی برای نزدیک شدن به یک میهمان 
دیگرش، یعنی دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا اســتفاده 
کرد. او اســتقبال درخوری از ترامپ در پاریس کرد و موفق 
هم شــد به او نزدیک شــود. دســت دادن های اغراق شده و 
روبوسی های غلیظ در جریان سفر مکرون به واشنگتن توجه 
رسانه های دنیا را به خود جلب کرد اما مکرون، با وجود نزدیکی 
عجیب به ترامپ، نتوانست این رئیس جمهور پیش بینی ناپذیر 
آمریکا را متقاعد کند که از پیمان محیط زیستی پاریس و توافق 
هسته ای ایران خارج نشــود. با کناره گیری عامدانه آمریکا از 
تحولات جهانی و خروج انگلیس از اتحادیه اروپا، مکرون این 
فرصت را به دست  آورد تا با اعتماد به نفس بیشتری در عرصه 

جهانی سیاست هایش و همینطور خودش را عرضه کند.

»مرگ مغزی« ناتو
بعد از ناکامی نگه داشــتن آمریکا در توافق هسته ای، مکرون 
تلاش کرد بن بست ها در لبنان و لیبی را بشکند. او در این راه، 
حتی حاضر شد به نخستین رهبر غربی تبدیل شود که بعد از 
قتل بی رحمانه جمال خاشقچی به عربستان سعودی سفر کرد. 
او به منتقدانش می گفت که برای دستیابی به صلح در لبنان و 

خاورمیانه، به همکاری عربستان نیاز دارد.
ســفر به عربســتان در آن دوره خاص، البته تنها باری نبود 
که متحدان فرانســه را غافلگیر و ناراحت کــرد. مکرون در 

گفت وگوی معروف خود با اکونومیست در سال2019، گفت 
که ناتو دچار »مرگ مغزی« شــده اســت و هم پیمانانش را 
شوکه کرد و با اعتراض های زیادی در واشنگتن و پایتخت هاي 
اروپایی مواجه شد. پاریس، امیدوار بود با روی کار آمدن جو 
بایدن، دوران جدیدی را در روابط با واشنگتن شروع کند اما 
توافق پنهانی آمریکا و انگلیس برای نوسازی زیردریایی های 
استرالیا، به قول فرانسوی ها، همچون خنجری که از پشت به 
آنها زده شود، فرانســوی ها را به طرز بی سابقه ای خشمگین 
کرد. پیش از این فرانسه با اســترالیا قراردادی چند میلیارد 
دلاری بسته بود و مکرون احســاس می کرد، بایدن او را دور 
زده اســت. به دستور مکرون، سفیر این کشــور از واشنگتن 

فراخوانده شد.
او در آفریقا، با وجــود خارج کردن نیروهــا از مالی، همکاری 
موفقی با دیگر کشورها برای مقابله با تروریسم داشته و موفق 
شده که بخشــی از مســئولیت در این حوزه را به دوش دیگر 

کشورهای اروپایی بیندازد و آنها را به آفریقا بکشاند.
در همه این سال ها، او به دنبال »استقلال استراتژیک« اتحادیه 
اروپا بوده و حتی از ارتش مشترک اروپایی صحبت کرده است. او 
معتقد است که اروپا باید بدون همراهی و اتکا به آمریکا، خودش 

نقشی مستقل در بحران های جهانی داشته باشد.
در مدتی که فرانســه به عنوان رئیــس دوره ای اتحادیه اروپا 
انتخاب شــده، مکرون تلاش کرده تمرکزش را روی مســئله 
امنیت بگــذارد و در 3ماه اخیــر، بر افزایــش هزینه دفاعی 
کشورهای اروپایی تأکید کرده است. این بخش از جاه طلبی های 
اروپایی مکرون، تا حد زیادی به جنگ اوکراین بســتگی دارد؛ 
این جنگ مشخص خواهد کرد که کشورهای قاره، باید به فکر 
تشکیل ارتش اروپایی باشند و یا تقویت ناتو با همکاری آمریکا 

را پیش ببرند.

اروپا

گزارش

ریشه جنگ اوکراین را باید در 
سال2008 جست وجو کرد

دیدگاه های استفان والت درباره جنگ اوکراین

10روز پــس از آغاز حمله روســیه به 
اوکرایــن، این جنگ بــه بزرگ ترین 
جنگ اروپا بعــد از جنگ جهانی دوم 
تبدیل شده است؛ جنگی که برخی آن 
را مستعد تبدیل شــدن به جنگ جهانی سوم می دانند. 
نخستین نشــانه آن هم اعلام آماده باش ولادیمیر پوتین 
به نیروهای هســته ای روســیه برای واکنش به اقدامات 
احتمالی کشورهای غربی بوده است. استفان والت، استاد 
روابط بین الملل دانشگاه هاروارد، در گفت وگو با یاهونیوز 
به جنبه هایی از بحران اخیر اشاره کرده که اغلب در فضای 

رسانه ای کنونی در غرب، نادیده گرفته شده است.

پوتین نیروهای هسته  ای روســیه را در حالت 
آماده باش قرار داده است. این تهدید واقعی است یا صرفا 

برای تحت فشار قرار دادن غرب است؟ 
به اعتقاد من این تصمیم با هدف بازدارندگی اعلام شده است. 
در واقع یادآوری این واقعیت از ســوی پوتین است که روسیه 
یک قدرت اتمی است و مسکو مســئله اوکراین را یک مسئله 
حیاتی می داند. یادآوری اینکه قدرت هــای دیگر باید مراقب 
سیاست هایشان در قبال بحران اوکراین باشند. پوتین می خواهد 
هشدار دهد که وارد اقدام نظامی نشوند؛ به خاک اوکراین نیروی 
نظامی نفرستند و به فکر ایجاد منطقه پرواز ممنوع هم نباشند. 
اینکه این هشدار واقعا چقدر خطرناک است را نمی توان حدس 
زد. هم اکنون، هیچ نشــانه ای وجود ندارد که قدرت های دیگر 

قصد ورود به جنگ را داشته باشند.
بحث های زیادی درباره رفتار پوتین در بحران 
اوکراین مطرح است. آیا به نظر شــما پوتین و روسیه تا به 

اینجا عقلانی عمل کرده اند؟ 
من همیشه گفته ام که بارها شده رهبران سیاسی که ما تصور 
می کنیم افراد باهوشــی هســتند، تصمیم هــای غیرعقلانی 
گرفته اند؛ نمونه بارز آن، تصمیم آمریکا برای حمله به عراق. اگر 
ما می توانیم در عراق چنین اشتباهی مرتکب شویم، روسیه هم 
می تواند در اوکراین چنین اشتباهی مرتکب شود. فکر می کنم 
پوتین در اوکراین دچار اشــتباه محاسباتی شد. او فکر می کرد 
اوکراینی ها مقاومت نمی کنند و دولت ولودیمیر زلینسکی به 
سرعت سرنگون می شــود. تصور روسیه این بود که نیروهایش 
بدون خونریزی به کی یف خواهند رســید و یک دولت متمایل 
به مسکو در آنجا روی کار خواهند آورد. پوتین در مورد شدت 
واکنش غرب هم اشــتباه کرد. اما مسئله مهم این است که اگر 
هدف او این بوده که مانع عضویت اوکراین در ناتو شود، احتمالا 

به این خواسته اش خواهد رسید.
کشیده شــدن جنگ به خاک دیگر کشورهای 

اروپایی چقدر محتمل است؟
خب آمریکا و اروپایی ها از ابتدا اعلام کرده اند که قصد ورود به 
جنگ را ندارند. اما جنگ منطق خودش را دارد. در واقع همزمان 
با ادامه حمایت تسلیحاتی غرب از اوکراین، اگر روسیه در این 
کشور درمانده و زمینگیر شــود و به هیچ یک از اهدافش نرسد، 
آن وقت ممکن است پیکان حملاتش به سمت کشورهایی برود 
که برای اوکراین سلاح ارســال می کنند. نمی گویم روسیه این 
کشورها را بمباران می کند، اما قطعا مسیرهای ارسال سلاح را 

هدف قرار خواهد داد.
چه اتفاقی باید بیفتد تا طرفین به سمت کاهش 

درگیری ها و آتش بس بروند؟ 
در بیشــتر درگیری ها، آتش بس زمانی اتفاق می افتد که همه 
طرف ها به این نتیجه برســند که نمی توانند بــه اهدافی که از 
قبل تعیین کرده  بودند، برسند و اکنون باید به یک توافق برای 
توقف جنگ تن دهند. آمریکا عادت کرده به اینکه همیشه طرف 
مقابل را تســلیم کند و به هر چیزی که می خواهد برســد؛ در 
این مورد خاص، این منطق جواب نمی دهد. شــفاف بگویم؛ در 
جنگ اوکراین، روسیه باید به این نتیجه برسد که نمی تواند در 
اوکراین یک دولت دست نشانده منصوب کند. اوکراین هم باید 
این واقعیت را بپذیرد که قرار نیست به عضویت ناتو در آید؛ تمام. 
شاید اوکراینی ها روی این خواسته خود پافشاری کنند اما ناتو 
باید در نهایت تصمیم بگیرد و بگوید که این ایده خوبی نیست. 
این حق اوکراین اســت که بگوید می خواهد عضو ناتو شود. در 

مقابل، این هم حق ناتو است که بگوید مخالف است.
آیا روسیه خواسته اش را شــفاف اعلام کرده 

است؟ و آیا غرب خواسته های روسیه را شنیده است؟
من فکر می  کنم روس ها خیلی شــفاف خواسته شــان را اعلام 
کرده اند. مسکو در سال2008، یعنی زمانی که آمریکا پیشنهاد 
عضویت گرجستان و اوکراین در ناتو را مطرح کرد، اعتراض خود 
را اعلام کرد. مسکو هم در سال2008 و هم در سال2014، برای 
نشان دادن اعتراضش دست به اقدام نظامی زد. در سال2008 
به گرجستان حمله کرد و در سال2014، کریمه را جدا کرد. از 
روســیه دفاع نمی کنم، اما در غرب کسی توجه نکرد که چقدر 
این خواسته که گرجستان و اوکراین نباید عضو ناتو شوند، برای 

مسکو حیاتی است.
یعنی بیانیه ســال2008 ناتو در بخارست]برای 

عضویت گرجستان و اوکراین[ را اشتباه می دانید؟
بیانیه بخارست یک اشتباه بسیار بزرگ بود. در واقع اشتباه اصلی 
متوجه دولت جورج بوش بود که تصمیم گرفت پیشنهاد عضویت 
گرجســتان و اوکراین را مطرح کند. آن زمان، همه کشورهای 
اروپایی و همه اعضــای ناتو جز آمریکا گفتند کــه این احمقانه 
اســت. نتیجه این اختلاف نظر شد بیانیه بخارســت؛ بیانیه ای 
که می گفت این دو کشور عضو ناتو خواهند شد، اما نه الان. این 
بدترین تصمیم ممکن بود. هم عضویت این دو کشــور را اعلام 
کرده اید، هم با عضویت آنها مخالفت کرده اید. ریشه آنچه امروز 
اتفاق افتاده را باید در تصمیم آن روز جســت وجو کرد. لهستان، 
مجارستان و چک را در سال1999 و کشورهای حوزه بالتیک را 
در سال2004 عضو ناتو کردید؛ اما حرکت به سمت گرجستان و 
اوکراین کاملا اشتباه بود. این دو کشور، اجزای جدایی ناپذیر اتحاد 
شوروی بوده اند. به تصویر بزرگ تر دقت کنید؛ آمریکا از معاهده 
ضد موشک های بالستیک)ABM( خارج می شود، به عراق حمله 
می کند، معمر قذافی را سرنگون می کند؛ اگر شما روسیه باشید، به  
خودتان می گویید: »اینجا چه خبر است؟ چرا آمریکا فکر می کند 
هرچه می خواهد، در هر کجا، می تواند انجام دهد؟! و حتی امنیت 
ما را تهدید کند!« روس ها اینها را کنار هم می گذارند. این همان 

پنجره ای است که پوتین از آن به قضایا نگاه می کند.

 ولادیمیر پوتین
رئیس جمهور روسیه

بــه همســایگان خــود می گوییــم کــه 
هیــچ نیــت ســوئی علیــه آنهــا نداریم. 
بــه آنها توصیــه می کنم از دســت زدن 
بــه اقداماتی کــه باعث تشــدید تنش 
شــود، خودداری کننــد و بــه تحریم ها 
نپیوندند. ما به تمــام تعهدات مان در 
قبال آنها پایبند بوده و پایبند خواهیم 

بود. )اسپوتنیک(

 وانگ ونبین
سخنگوی وزارت خارجه چین

آمریکایی ها با اتهام زنــی علیه چین از 
مسئولیت خود در بحران اوکراین شانه 
خالی می کنند. این شــیوه شانه خالی 
کــردن از مســئولیت و شــایعه پراکنی 
بســیار مزورانــه و زننده اســت. آمریکا 
هیــچ اقدامــی بــرای رســیدن بــه یــک 
راه حل دیپلماتیک برای پایان دادن به 
بحران انجام نداده است. آنچه از آن ها 
شاهد هســتیم، فقط تمایل به تحریم 

روسیه است. )شینهوا(

مكــرون بــا 26 درصــد آرا، پيشــتاز 
نظرسنجی هاســت. بعــد از او مــاری 
لوپن، نامزد جريان راست افراطی، با 

17 درصد قرار دارد.

 26
درصد

ده ها شهید در انفجار مسجد 
شیعیان در پاکستان

انفجار یک بمب در مسجد شــیعیان در پیشاور 
در شمال غرب پاکستان، دست کم 56 کشته به 
جا گذاشت. به گزارش الجزیره، در این انفجار که 
گفته مي شود انتحاري بوده، بیش از 200 نفر هم 

مجروح شده اند.
 تا عصر دیروز گفته مي شد که امکان دارد تعداد 
قربانیان بیشتر شود.  این انفجار، هنگام برگزاري 
نماز جمعه روي داد. شــیعیان در پاکستان در 
سال هاي اخیر هدف خشونت هاي فرقه اي بوده اند 
و هزاران نفر از آنها جانشان را به همین خاطر از 
دست داده اند. یک شــاهد عیني گفته که عامل 
حمله بعد از شلیک به دو پلیس خود را به داخل 
مسجد رســاند و کمربند انتحاري اش را منفجر 

کرد.

نقل قول خبر گفت و گو

 خبر

کیوسک
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گرينويچ

دوربین های ناامن اوکراينی

 

کیف: رســانه های فرانســوی نســبت بــه نقض 
امنيتی گسترده  در اوكراين هشــدار داده و گفتند 
 كه يک گروه از ســايت تحقيقــات ديجيتال روفله

)Reflets.info( توانسته اند از راه دور به دوربين های 
مســتقر در خودروهای پليس در كی يف دسترسی 
پيدا كنند. اين ســايت اطلاعاتی در تاريخ 27فوريه 
برای »مســتند كردن جنگ« و »مقابله با اطلاعات 
نادرست« اقدام به شناســايی تجهيزات متصل به 
اينترنت در اوكراين، شناســايی دوربين ها و سپس 
مکان يابی آنهــا كرد. آنهــا در مجمــوع در طول 
2روز توانســتند 55هزارو7 ابزار قابل دسترسی از 
طريق اينترنت را شناســايی كنند كه در ميان آنها 
هزارو251دوربين بدون پســورد در دسترس بودند 
و شناســه كارخانه آنها بدون تغيير باقی مانده بود. 
حدود 30دوربين از اين وب كم هــا در خودروهای 

پليس كی يف قرار داشتند. 

خانهتکانینهخانهخرابی...

گوزن ناقل کوويد
 

انتاريو: محققان گزارشــی منتشــر كرده اند كه نشان می دهد 
احتمال انتقال نوع جهش يافته ويروس كرونــای جديد از گوزن 
دم سفيد به انسان وجود دارد. اين مورد كه در كانادا رخ داده است، 
درصورتی كه تأييد شود نخستين مورد سرايت اين ويروس از گوزن 
به انسان خواهد بود. به گزارش اينديپندنت، اين مطالعه كه هنوز 
 )bioRxiv( داوری علمی نشــده اســت هفته پيش در بايوآركايو
منتشر شد. )بايوآركايو يا مخازن پيش چاپ: به بايگانی مقاله ها و 
مطالعاتی كه هنوز در مجلات علمی داوری منتشر نشده اند گفته 
می شود.( در اين مطالعه خوشه های شديدا جهش يافته ژنوم  ويروس 
سارس-كوو-2 در گوزن دم سفيد كشف شــد كه نشان می دهد 
احتمالا گوزن می تواند نقش مخزن حيوانــی اين ويروس را بازی 
كند. در اين مطالعه محققانی ازجمله بردلی پيکرينگ از مركز ملی 
بيماری های حيوانات كانادا 300نمونه از گوزن های دم سفيد نواحی 
جنوب غربی و شرقی انتاريو را كه در نوامبر و دسامبر2021)آبان و 
آذر 1400( گردآورده بودند بررسی كردند. اين محققان دريافتند 
17راس از گوزن های جنوب غرب انتاريو مبتلا به ويروس كرونای 
جديد شده اند. محققان با توالی يابی ژنوم های اين ويروس در 5نمونه 
»خانواده جديد و بسيار متفاوتی« از ويروس كرونای جديد كشف 
كردند كه در مقايسه با نسخه اصلی سارس-كوو2- كه در ووهان 

چين شناسايی شد 76بار جهش يافته تر بود. 

دستگاه ترجمه گريه نوزاد
 

زوريخ: يک استارت آپ توسعه هوش مصنوعی از فناوری يادگيری 
ماشينی برای ترجمه گريه نوزادان استفاده كرده است تا هوش 
مصنوعی بتواند به والدين و نوزادانشان كمک كند به هم نزديک تر 
شوند. به گزارش ساينس و به گفته صاحبان استارت آپ مستقر 
در سوئيس و اسپانيا موســوم به »زوندريم«، اين كمک می تواند 
به شکل هوش مصنوعی و يک دستگاه اختصاصی باشد كه آنچه 
را كه آنها »زبان جهانی نوزادان« می نامند، ترجمه كند. »روبرتو 
ايانونه« مديرعامل اين استارت آپ در مصاحبه ای در كنگره جهانی 
موبايل در بارسلون گفت: هر بار كه يک نوزاد گريه می كند، چيزی 
می خواهد. ايده شركت ما از اين اصل نشأت می گيرد كه كودكان 
برای نيازهای مختلف، به اشکال متفاوتی گريه می كنند. اگرچه 
قرار گرفتن كلمات كودک و هوش مصنوعی در كنار هم ممکن 
است تصوری از فيلم های علمی-تخيلی را به ذهن متبادر كند، اما 
به نظر می رسد دستگاه اين استارت آپ خوب عمل می كند؛ البته 
اين دســتگاه به هيچ وجه جايگزينی برای شهود عينی والدين 

نيست و تنها به عنوان يک نيروی كمکی عمل می كند.

کسب حلال، وقت حلال... عکس: همشهری/ محمد عباس نژاد اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

شنبه

امان از این بازی مار و پله!

ما نگرانیم

در سريال »يلواستون« وقتی  پسركی يتيم و ندار، از فرط 1
درماندگی به بثی، دختر خانــواده داتون، بزرگ ترين ملاک منطقه 
يلواســتون در مونتانای آمريکا پناه می بــرد و از او تقاضای كمک 
می كند، بثی به او می گويد: »حقيقتــی در كل دنيا وجود دارد كه 
تفاوتی نمی كند در كجای آن زندگی كنی، زن باشی يا مرد، همانطور 
كه هزار سال پيش صدق می كرد، امروز هم همان است؛ بچه جان، اگر 
بهترين ها را می خواهی، بايد بدانی پولدار شدن 4راه بيشتر ندارد.«  
پس از آن بثی با همان خونســردی و بدجنســی هميشگی اش آن 
4روش را به پســرک می گويد: »اول آنکه ارثی به تو برسد كه بايد 
خوابش را ببينی، دوم دزدی كنی كه نــه توانش را داری و نه صبر و 
هوش كافی برای آنکه چيزی باارزش بدزدی و آن را درست نگهداری 
كنی، سوم ســخت كار كنی، خيلی خيلی ســخت، ياد می گيری، 
شکســت می خوری، بعد بيشــتر ياد می گيری و بيشتر شکست 
می خوری ولی نبايد بگذاری هيچ وقت كسی از تو جلو بزند.« وقتی 
پسرک از راه چهارم می پرسد بثی پاسخی می دهدكه خلاصه اش با 
ادبياتی كه قابل نقل باشد، همان مجيزگويی و يا به قول امروزی ها، 

»پاچه خاری« است.

خوبی اينجا در آن اســت كه روش های تركيبی زودتر به 
نتيجه می رسند. مثلا برای برخی كه افزون بر مکنت، قدرت 2

هم موروثی است، آن را با دزدی تركيب می كنند و پديده »آقازادگی« 
را می سازند. يا عده ديگری كه دست شان از اين امکان خالی است، 
ابتدا با همان خاراندن پاچه های زورمداران شروع می كنند و بعد در 
فرصت مقتضی، چپاول را در دســتور كار قــرار می دهند. برای ما 
آدم های عادی كه نه چشــم مان از ارث و ميــراث آب می خورد، نه 
دست مان به كجی و دزدی می گردد و نه زبان مان به تملق و چاپلوسی 
می چرخد، راهی نيست جز آنکه دل به همان كار بسپاريم. اما بدی اش 
در آن است كه در اين اقتصاد متورم، زندگی ما شبيه بازی مار و پله 
شده؛ مسير را يکی و دوتا، با كار و تلاش به هر سختی طی می كنيم، 
تاس زندگی با بدشگونی ما را از نردبان پيشرفت دور می كند و بعد 
وقتی تصور می كنيم به خانه آرامش نزديک شده ايم، می بينيم مار 
جهش قيمت ها ما را به خانه اول باز گردانده است. برای همين است 
كه ناچاريم دوچندان كار كنيم. شيفت اضافه برداريم، 2 يا 3 جا كار 
كنيم و تازه پس از پايان كار معمول، مسافركشی كنيم، نه برای آنکه 
پولدار شويم، فقط سخت می دويم كه از بخورونمير زندگی جانمانيم، 

و اين بازی ناجوانمردانه همچنان سخت ادامه دارد.

در يک اقتصاد سالم، كار و تلاش بيشتر افراد جامعه، سطح 
رفاه را بالاتر می بــرد اما به طور طبيعی قرار نيســت همه 3

ثروتمند باشند. اين است كه در چنين اجتماعی، ساكنان طبقه وسط 
رشد می كنند، مردمانی كه تن به كار می سپارند ولی نه دست شان به 
دريوزگی پيش ديگران دراز می شود و نه سرشان از شرمندگی سر و 
همسر به پايين خم. تورم اما بمبی است زيرپای ساكنان طبقه وسط 
كه پس از انفجار، آنها را به ســمت خط فقر و حتــی زير آن پرتاب 
می كند. مرد رندترها كه در تعداد اندک اند با استفاده از نردبان های 
2و4 فرمول جهانی يادشده به سمت بالا خيز برمی دارند و الباقی كه 
عمده هستند گرفتار مارگزيدگی بی ارزشی ته مانده پول در جيب  
می شوند و پايين می روند. اين مردمان شــريف و زحمتکش توقع 
زيادی ندارند از همه كسانی كه بر آتش اقتصاد می دمند، طلب آنها اين 
است كه اگر نمی توانند اين مار مزاحم بر ســر راه زندگی را از ميان 
بردارند، دست كم هر روز با سياست های نادرست شان آن را فربه تر 
نکنند تا دهان اين اژدها، خانه های بيشتری از معيشت را پر كند و 

مردمان بيشتری را به پايين تر بکشاند. انتظار زيادی است؟

خبر واگذاری بخشی از سهام 2تيم 
فوتبال پايتخت در روزها و هفته های 
اخير، موجی از حواشی را در ميان اهالی فوتبال و طرفداران اين دو 
تيم ايجاد كرده است. آن دسته از دوستداران فوتبال كه سن شان 
به دهه70 و مرور اتفاقات آن ســال ها قد می دهد به ياد دارند كه 
سخن از واگذاری اين دو تيم در همان سال ها آغاز شد و در نهايت با 
تبليغاتی فراوان، اداره هركدام از تيم ها به يک وزارتخانه سپرده شد 
هرچند مالکيت اين دو تيم همچنان در اختيار بنياد مستضعفان 
باقی ماند. اما در ســال های بعد و با افزايش هزينه های تيم داری، 
وزارتخانه ها از اداره اين دو تيم كنار كشيدند و مديريت به سازمان 

تربيت بدنی آن دوران و وزارت ورزش كنونی بازگشت.
مرور آنچه در اين سال ها رخ داده و وعده هايی كه درباره واگذاری 
اين دو تيم داده شده، در يک يادداشت نمی گنجد و احتمالا تمام 
صفحات روزنامه را نياز دارد. مسئله اينجاست كه چرا پس از تمامی 
اين حرف ها و اتفاقات، زمانی كه واگذاری استقلال و پرسپوليس، 
نهايی شده، طرفداران اين دو تيم چندان راضی نيستند؟ آنها كه 
بيش از هركس ديگری با مشــکلات ســرخابی ها آشنا هستند و 
می دانند مديريت و مالکيت دولتی چه بلايی بر سر 2باشگاه بزرگ 
آسيا آورده و آنها را تبديل به 2تيم كرده است. 2تيمی كه به قول 
پيشکسوت يکی از آنها، تمام دارايی شــان در صندوق عقب يک 
پيکان جا می شود. موضوع اينجاست كه طرفداران فوتبال، مثل 
هر شهروند ديگری از اخبار روزمره مطلع می شوند. آنها ديده اند در 
اين سال ها چه بر سر شركت ها و كارخانه ها و صنايع واگذار شده به 
بخش غيردولتی آمده است. اعتصاب هر روزه كارگران را می بينند و 
سرنوشت كارخانه های ارج و آزمايش پيش رويشان است. طرفداران 
پرسپوليس و استقلال نگران تيم های محبوب شان هستند. اگر اين 
تيم ها پس از مدتی به سرنوشــت صنايع ورشکسته و منحل شده 
دچار شوند، چه كسی پاسخگو خواهد بود؟ مشکلات اين دو تيم را 
همه می دانيم؛ اما چه تضميمی وجود دارد كه اين مشکلات پس از 
واگذاری سهام به نهادی غيردولتی، بيشتر نشوند و در نهايت روزی 
نه چندان دور با خبر پايان كار آنها روبه رو شويم؟ می گوييد چنين 
چيزی امکان ندارد؟ از جوانان و نوجوانان امروزی بپرسيد آيا نامی 
از باشگاه های پاس تهران، برق شيراز، نيروی زمينی، بانک ملی، 
شاهين و دارايی و... شنيده اند؟ تيم های سايپا و پيکان كه پشتوانه 

صنعتی دارند در چه حال و روزی هستند؟
حل مشکل 2تيم پرطرفدار تهرانی برای حضور در آسيا منوط به 
تفکيک مديريت و منابع مالی آنها است، اما اشتباه در انجام اين كار 
می تواند هر دو باشگاه را نابود كرده و در نهايت فوتبال ايران را دچار 

ضرری جدی كند. ما طرفداران فوتبال، نگرانيم.

تقويم / رويدادعدد خبر

 تاسیس کمیته امداد

کمیته امداد امام خمینی)ره( از قديمی ترين 
نهادهايی اســت که بعد از انقلاب به وجود 
آمد. در واقــع، اين کمیته بعــد از کمیته 
انقلاب اســلامي، دومین نهــادی بود که 
امام خمینی)ره( در 14اســفند57 دستور 

تاسیس آن را صادر کرد.
اين فکر البته خیلی جديــد نبود؛ از همان 
ســال های 43-42 که امام مبارزه را شروع 
کرد، چند نفری را هم مأمور رســیدگی به 
خانواده های زندانیان سیاسی و مبارزان کرده 
بود تا زندگی به آنها خیلی سخت نگذرد. آن 
تشکیلات دهه40 به سال56 و اعتصابات که 
رسید، تبديل شــد به کمیته ويژه اعتصاب 
که کارش رســیدگی و نظــارت به وضعیت 
اعتصاب کنندگان بود. انقلاب که پیروز شد 
و مبارزه به سرانجام رسید، امام خمینی)ره( 
دستور تاســیس کمیته امداد را در تاريخ 
14اســفند1357 صادر کرد که اين بار محور 
اصلی فعالیتش رسیدگی به محرومان جامعه 
بود. در جلسه شــورای انقلاب هم قرار شد 
پول يک روز فروش نفت، به عنوان بودجه اين 
کمیته درنظر گرفته شود. امروز البته کمیته 
امداد برای خودش سازمان و دستگاهی دارد با 
انواع خدمات، فعالیت ها و بودجه ها؛ پرداخت 
وام قرض الحسنه و تهیه مواداولیه و ابزارکار 
به منظور کسب درآمد، برای اقشار بی بضاعت،  
همچنین تهیه جهیزيه برای نوعروســان 
خانواده های تحت پوشش، کمک به بیماران 
هموفیلی، کلیوی و تالاسمی، خدمات درمانی 
و بهداشتی، ارائه خدمات فرهنگی و آموزشی 
به دانش آموزان و دانشجويان تحت پوشش، 
کاريابی و معرفی آنان به مشــاغل مناسب، 
تامین مسکن برای خانواده های بی بضاعت، 
جبران ديه، اطعام و افطــاری، جمع آوری 
صدقات به منظور هدايــت صحیح آن، ارائه 
خدمات عمرانی مانند بازســازی و نوسازی 
مناطق ســیل زده و زلزله زده و آسیب ديده. 
جذب و صرف کمک های مردمی و بسیاری 
شبیه به اينگونه کمک ها از فعالیت های اصلی 

کمیته امداد امام خمینی)ره( است.

حافظ

به هر سو بلبل عاشق در افغان
تنعم از میان باد صبا کرد

توی فکر و خيال هــای دور و درازتان مثل هر روز 
داريد از كوچه رد می شويد؛ ناگهان يک نهر آب و 
كف می آيد روی كفش تان را می گيرد. پايين را نگاه 
می كنيد. از زير در خانه هــا، آب كف آلود می ريزد 
بيرون. تازه يادتان می افتد كه اسفند است. صدای 
جارو می آيد، صدای چوب خوردن قالی های كهنه، 
سايش يک برگ روزنامه روی سطح شيشه، آفتاب 
خوردن فرش های آويزان از بام، مردان پيژامه پوشی 
كه مثل بدلکاران حرفه ای روی لبه باريک پنجره ها 
ايستاده اند تا گوشه های دست نيافتنی شيشه ها را 
دستمال بکشند. زن هايی كه با قاطعيت افسران 
گشتاپو، پشت هم فرمان می دهند: »لک داره هنوز! 
يک پله برو بالاتر خاک هايش را درســت بگير...« 

دست به  دست دادن آدم ها، برق افتادن همه  چيز.
قشنگ است، نه؟ بله؛ همه اين تميزكاری هايی كه 
اسمش را گذاشته ايم خانه تکانی و تبديل شده به 
ســنتی ديرينه، با اينکه همه  چيز را نو می كند اما 
مصرف آب را هر ســال، درســت 2هفته مانده به 
عيد، 2 يا حتی 3برابر افزايش می دهد. همان وقتی 
كه آب را می گيريم روی فرش ها، ســطل ها را پر 
آب می كنيم برای شستن شيشــه ها و ديوارها، از 
ماشين لباسشويی 24ساعته كار می كشيم برای 
تميز كردن پرده هــا، لباس ها... همــه اينها آمار 
مصرف آب را تا روزانه 3ميليــارد ليتر در همين 
تهران خودمــان افزايش داده اســت. آن هم در 
شــرايطی كه ذخاير آبی در پايتخــت آنقدر كم 
شــده كه همه نگران بی آبی در ماه های گرم سال 
هستند. به اين 2قطره بارانی كه در اين 6 ماه پاييز 
و زمستان آمد نگاه نکنيد، سرانه بارش ها نسبت به 

سال های گذشته كم شده و به گواه آمارها حجم 
ذخاير سدهای تامين كننده آب تهران نسبت به 
سال قبل 45درصد كسری دارد و وضعيت بارش ها 
هم 46درصد نسبت به ســال گذشته كمتر شده 
است. حالا در اين شرايط و در روزهای اخير ميزان 
مصرف لحظه ای آب در تهران به 40هزار ليتر در 
ثانيه نيز رسيده كه اگر اين روند ادامه داشته باشد، 
اين رقم به 50 تا 55هزار ليتر در ثانيه هم می رسد و 
فشار بسيار زيادی به شبکه توزيع وارد می شود و در 
نهايت هم باعث افت فشار يا قطع آب خواهد شد. 
بد نيست بدانيد كه در اين وضعيت فقط با 10درصد 
كاهش مصــرف آب می توانيم از اين شــرايط به 
سلامت گذر كنيم و تابستان بی آبی را تجربه نکنيم. 
ببنديد آن شير آب را لطفا، می خواهيم برای سال 
نو خانه تکانی كنيم اما نمی خواهيم از بی آبی خانه 

خراب شويم...

ســال2019 ميلادی كرونا دهان 
همه متخصصانی كه آن را ويروسی 
ضعيــف و زودگذر می دانســتند 
با ماســک بســت و ديری نپاييد 
كه تقريبــا تمامی انســان ها)چه 
يادشان باشــد چه نباشد( كابوس 
پاندمی كرونا را ميــان خواب های 
شبانه شــان تجربه كردنــد. يکی 
در كابوس هايش ديــده كه آنقدر 
دست هايش را شســته، پوستی به 
دستش نمانده، ديگری كفن كردن 
عزيزانش را خواب ديــده و برخی 
هم ديده اند كه برای مبتلا نشــدن 
مثل ايــن فيلم هــای آخرالزمانی، 
ساكن جنگل های دوردست شده اند 
و بيشــترين افراد خواب می بينند 
يادشان رفته ماسک بزنند. بی استثنا 
بودن عموميت كابوس های كرونايی 
اين پرسش را به وجود می آورد كه 
چرا كابوس می بينيم. روانشناس ها 
دربــاره ريشــه كابوس ديــدن بر 
اين باورنــد كه ذهن ابتــدا عامل 
تهديد كننده  را شناسايی می كند، 
ســپس مانند مانور های نظامی كه 
ارتش هــای جهان بــرای آمادگی 
نيروهايشــان برگزار می كنند، فرد 
را در موقعيتی بســيار سخت تر از 
موقعيت فعلی قرار می دهد. به اين 
وســيله فرد برای روبه رو شــدن با 
موقعيت واقعی در بيداری آماده تر 
می شود. اين فرضيه ها فقط يکی از 
دلايل كابوس ديدن است. بنابراين 
جورجينا نارارد در بی بی ســی نيوز 
سراغ تهيه گزارشــی رفته است با 

همين موضوع تا ابعاد ديگر ماجرا را 
كشف كند. نکته جالب اين گزارش 
تجربه كابوس هــای كرونايی افراد 
مختلف براساس جغرافيا است. برای 
نمونه فيونا راميج اســکاتلندی از 
ترس كرونا كوســه ها را هم همراه 
پاندمی می بينــد و ماريلا كورتس 
سگ و گربه های پرشمار محله اش 
را می بيند كه همگی ماسک زده اند. 
دِئيدره برَِت، استاديار روانشناسی 
در دانشکده پزشکی هاروارد آمريکا، 
در يک نظرســنجی آنلاين، حدود 
15هزار  رؤيا را جمــع آوری كرده 
است. تقريبا دوسوم پاسخ دهندگان 
زن و يک ســوم مرد بوده اند. نتيجه 
آن كتابی شــد به نــام »رؤياهای 
همه گيری« كه به مــوج اول كرونا 
می پــردازد. دكتر بــرت می گويد 
در ابتــدای همه گيــری، خيلی ها 
بيشتر خواب خطر می ديدند؛ مثل 
حمله حشرات يا اينکه نمی توانند 
نفس بکشــند ولی بعــد، در زمان 
محدوديت  و تعطيلی  و تحصيل در 
خانه، يک موضوع مشــترک گير 
افتــادن در زندان يا يــک امتحان 
رياضی غيرمنتظــره و اجباری بود. 
تقريبا 6ماه بعد، دكتر برت متوجه 
افزايش چشــمگير رؤيابين هايی 
شــد كه خواب می ديدند فراموش 
كرده اند ماســک بزنند يا در خواب 
می ديدند كه ديگران ماسک نزده اند. 
اين روانکاوی كابوس های كرونايی 
همچنان و با ادامه قدرت نمايی اين 

ويروس ادامه دارد... .

دغدغه

روانکاوی کابوس کرونا

زن روی ايوان نشسته و به دری که خیلی از او فاصله دارد خیره مانده است. عینک 
شیشــه ای گردش را به چشــمانش می زند تا همه  چیز را بزرگ تر و با دقت ببیند؛ 
گلوله های برفی، در، درخت های قديمی و بافتنی در دستانش. مرد رو به آينه می ايستد 
و ريش هايی را که هنوز از اصلاح روز قبل، قد علم نکرده اند می تراشد و همزمان آهنگی 
را که از گرامافون در حال پخش است با لبخند زمزمه می کند. زن لبخندی می زند که اين 
لبخند او، باعث می شود چروك های صورتش بیشتر از قبل ديده شوند. مرد با دست، 
چند سیلی به صورتش می زند و بعد ادکلن را روی صورتش خالی می کند. همانند زمین 
کويری که آب به آن می پاشند، خط و خطوطش جان می گیرند. با کمی احساس درد 
در قفسه سینه می گويد: »ملوك باز که منتظری؟« ملوك عینکش را جابه جا می کند 
می گويد: »الان آخر ماهه، شايد بیان. سرهنگ اين ســومین باری که امروز ريشتو 
اصلاح کردی!« سرهنگ سراغ جلیقه و کتش می رود و درحالی که همچنان به آينه 
نگاه می کند می گويد: »خیلی وقته به ما سر نزدن. بايد عادت کنی. من که فراموش 
کردم همچین بچه هايی دارم.« پرستار وارد می شود: »به به زوج خوشتیپ. ملوك خانم 
اينم قرص هاتون.« ملوك با تعجب به قرص هايش نگاه می کند و می پرسد: »قرص های 
من!« پرستار با چشمکی به ســرهنگ، ادامه می دهد: »رئیس تشکر کرد. پسرتون 
پول پانسیون رو تا آخر سال داد. راستی سرهنگ همه پايین منتظر شما هستن برای 
جشن.« سرهنگ روی صندلی راکش می نشیند و قهوه می نوشد و با زمزمه ای می گويد: 

»کمترين کاری که از دستشون برمیاد.« پرستار اتاق را ترك می کند. 
ملوك: »بیا سرهنگ اين هم کادوی تولد امســالت. تولدت مبارك خوشتیپ من.« 
سرهنگ کادو را باز می کند و می بیند همان پیپی است که چند سال پیش ملوك برای 
او خريده بود. پس لبخند زورکی می زند و رواندازی توری شکل را، روی دوش ملوك 
می  اندازد و کنار صندلی او می نشیند و با هم بارش برف را تماشا می کنند و بعد به آرامی 

دست هم را می گیرند. 
ملوك: »می دونم دوســت داشــتی تو همچین روزی بچه ها کنارت باشن. مطمئنم 
نوه هامون جور بی معرفتی اونهارو می کشــن.« بعد هق هق کنــان به گريه می افتد. 
سرهنگ با ديدن شرايط ملوك، اشک از چشــمانش جاری می شود ولی خودش را 
جمع و جور می کند. اما اين بار درد بیشــتری را احساس می کند و چشمانش بسته 
می شود. سرهنگ بی دغدغه مُرد؛ چون می دانســت همانطوری که ملوك به خاطر 
آلزايمر، مرگ بچه هايشان را فراموش کرده، مرگ او را هم از ياد می برد. ملوك دوباره 
عینکش را به چشــمانش می زند و به بافتنش ادامه می دهد. برف شدت می گیرد و 
همه  چیز را می پوشاند، حتی راز مرگ بچه ها که زير سفیدی برف ها پنهان می ماند. حالا 
همه جا سفید پوش شده است؛ حتی ايوان. انگار برف، روپوش سفیدش را به روی همه 

می اندازد؛ زنده ها و مرده ها.

برف، انتظار، ملوک و سرهنگ

علی عمادی
روزنامه نگار

میثم قاسمی
روزنامه نگار

داستان 
پیام بهاریوارده

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار
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راهنمای رویارویی با 
قلدرهای سایبری

باتوجهبهگسترشاســتفادهازفضایمجازی
توسطدانشآموزانو...،محیطهایقلدرینیز
ازفضایحقیقیبهمجازیتغییرکردهاســت.
ازســوییامکاناتیکهفضایمجازیدراختیار
زورگویانقرارمیدهد،مانندناشــناسبودنو
نامحدودبودندراجرایاینکار،نقشبســیار
مهمیدررشدوماندگاریقلدراندرفضاهای
سایبریخواهدداشت.زورگویانسایبریهیچ
محدودیتزمانیندارندوهرزمانکهبخواهند،
بادسترسیبهشبکهمجازیبهقلدریشانادامه
میدهند.امــاآنچهبیشازاینمــوارداهمیت
دارد،آناســتکهافراددرمحیطهایمجازی،
چندانازماهیتفعالیتیکــهانجاممیدهند
مطلعنیســتند.مدتیپیشپرسشــنامهایرا
میاندانشآمــوزانتوزیعکردموباپاســخبه
سؤالاتمتوجهشدمکه25درصددانشآموزان
موردقلدریســایبریقرارگرفتهیاخودقلدر
ســایبریبودهاند.ازاینروبایدبهدانشآموزان
وخانوادههایشانقوانینسایبریآموزشداده
شودتابتواننداینمحیطرابهتربشناسند.حتی
تعدادیازدانشآموزاناعلامکردندکهازطریق
پیامک،موردآزارسایبریقرارگرفتهبودند.این
امرنشانازگسترشفضایقلدریدرنتدارد
کهلازمبــهیادگیریقوانینحضــوردرفضای

مجازیاست.
بامطالعهدربارهانواعزورگیریهایســایبری،
میتواناینمسئلهراطبقهبندیوبررسیکرد.
درمطالعاتدراینخصوصبه10نوعزورگویی
اشارهشدهاســت،اماپیشازمعرفیایننوعاز
قلدریهابایدوالدینازروحیهفرزندشانمتوجه

شوندکهآیاموردآزارقرارگرفتهاستیاخیر؟
خانوادههابایدازچندتغییــردرفرزندانخود
متوجهاینشــوندکهاوموردآزاروقلدریقرار
گرفتهاست؛مثلااگردانشآموزیکهدرفضای
مجازیبهشکلفعالیحضوردارد،دچارعوارضی
چونگوشهگیریوکمحرفیشدیاتمرکزشرا
ازدستدادوبااختلالغذا،خوابروبهروشدواز
همهگروههایعمومیوحتیخانوادگیبیرون
آمد،ممکناســتموردزورگوییهایسایبری
قرارگرفتهباشد.درشــرایطبدترحتیممکن
استنخواهددیگربهمدرســهبرودودرجمع
حاضرشــود.حتیدرمواردحادترشایددست
بهخودکشــیبزند.دربروزهریکازاینموارد

خانوادهآگاه،بهسرعتواردعملخواهدشد.
اینسوءاســتفادهالبتهدردانشآموزاندختر
وپسرمتفاوتاســتوبهنوعاســتفادهفرداز
فضایمجازیمربوطمیشود.هرچندرویکرد
اشتباهبعضیخانوادههاایناستکهدرچنین
شرایطیدسترســیفرزندخودراازشبکههای
اجتماعیقطعکنند.هشداراینجاستکههمین
محدودیتنیزنوعیقلدریسایبریمحسوب
میشود،زیراوقتیهمسنهایاوازچنینامکانی
بهرهمندهســتندواواینامــکانراندارد،فرد
احساسضعفمیکندودچاراسترسوناراحتی
خواهدشــد.ازاینروبایدآموزشهایلازمچه
ازسویصداوســیماوچهآموزشوپرورشبه
دانشآموزوخانوادهایشــاندادهشودتاکمتر

چنینمواردیبروزوظهورپیداکند.
امابرایشــناختقلدریســایبریبهمواردی
چونخندیدنومسخرهکردناشارهشدهاست.
اینکهفــردممکناســتکاریراازرویطنزو
برایخندیدنانجامدهد،امافردمقابلازعمل
اوآســیبهایروانیواجتماعیدیــدهودچارِ
قلدریسایبریشود.یاآزارواذیتباپیامهای
تهدیدآمیزباشد؛مثلااینکهباباجخواهیبهشکل
پیامهایمستقیمبرایدانشآموز،سلامتروانی
اوراموردهدفقراردهند.دراکثرمواردبچهها
اینمسئلهراباخانواده،معلمهاوروانشناسدر
میاننمیگذارند.قلدریممکناستباتحقیر
عمومیوانتشارپیامهایخصوصیهمراهباشد.
حتیدراینمورداگرخانــوادهپیامخصوصی
فرزندشراباصدایبلنــدبخواندنوعیقلدری
سایبریانجامدادهاست.همچنینگفتوگوو
اینکهباپروفایلیغلطبابچهارتباطگرفتهشود
وبااطلاعاتخــودش،اوراآزاردهندهمنوعی
زورگوییاست.ازســوییجعلهویت،پروفایل
جعلیواخاذیدرگروهکلاسی،ارسالمحتوای
قربانیوانتشــارآندرگروههایمرتبطبافرد
قربانی،فیشینگیاسرقتاطلاعاتدانشآموز
باطعمهگــذاریونیرنگوفریبباشــناختن
علایقفردوارتباطبرپایهاعتمادوسوءاستفاده
ازآنکهباعثعصبانیتوپاســخمیشودهمهو
همهنشــانههاییازقلدریمجازیهستندکه
زنجیرهایازاطلاعاتراحولفردایجادمیکند

وامنیتروانیاورابهخطرمیاندازد.
ایــنمــواردمیتواندبــارروانیمنفــیبرای
دانشآموزداشتهباشد.شایدابتداییترینگام،
کسبآگاهیوشــناختقوانینباشد.آگاهی
بهدانشآموزدربارهاینکــهدرهرگروهیعضو
نشود،بههرسایتیسرنزند،هرپیامیرابازنکند
ودرارتباطبادیگرانکمیدقتبهخرجدهد.از
سوییاگرمواردیآزارشداد،آنراباخانواده،

معلمومشاوردرمیانبگذارد.
نکتهمهمایناســتکــهدرهرشــرایطیبا
فرزندتانصحبتکنید.بایدمتوجهاینباشیم
کهسوءاســتفادهازطریقشبکههاوسایتهای
داخلیقابلپیگیریوشــکایتاست.ازاینرو
وجههحامیانهبرایفرزندتانراحفظکنید.فقط
بهآنهااطلاعرســانیکنیدواگردچارمشکلو
گرفتاریشدندآنهاراموردسرزنشقرارندهید.
دربارهمشــکلفرزندتانبامشــاورمتخصص
صحبتکنیدوایننوعارتباطسازندهرانیزبهاو
بیاموزید.ایجادمحرومیتوسرزنشفرزندتاناو

راازشمادورخواهدکرد.

یادداشت
مهدی شرفی

سرپرستمرکزبرنامهریزیو
فناوریاطلاعاتآموزشوپرورش

چه کسی از قلدرها نمی ترسد؟ 

بهنظرخیلــیازآنروزهادورشــدهایم.آن
روزهاکــهدرموقعیتیحســاسمجبوربه
باجدادنبــهقلدرانکلاسبودیــم.آنهاکه
نگذاشتندچراغآنبخشازمغزمانخاموش
شودکهچراچنینباجبزرگیدادهوچرادر
مقابلخواستهبیمنطقآنبهاصطلاحدوست
یاهمکلاســی،ایســتادگینکردیم.هرچند
بخشضعیفمغزهموارهدرحالدلجوییبود،
بخشعصبانیمداملگــدمیپراندکهازاین
پسچنینلطفهاییممنوعاست.امابااینکه
آنروزهاگذشته،انگارحالااینگروکشیهای
عاطفیوزورگوییهایقلدرانهفقطشمایل
جدیدیبهخودگرفتهاند.جالباستکهحتی
کلاسهایمجازیهمنمیتوانندجلویاین
دســتهآدمهارابگیرند.آنهاخوبمیدانند
چطوربهدیگران،حتیازراهدورزوربگویند
وکارشانراراهبیندازند.بهتازگیگزارشیدر
یکیازخبرگزاریهامنتشــرشدکهدرباره
همیــنزورگوهایمجــازیدرکلاسهای
درسبود.برایروشنشــدنایــنماجراو
راهکاریبرایآنسراغمعلمهاوتجربهشان
وروانشــناسرفتیمتاپاســخدرستیبرای

سؤالهایمانپیداکنیم.

ضعیف ترها در گروه تقلب راهی ندارند
ازوقتیکلاسهایمجازیبرگزارمیشــود،
هزارانفیلموصدادرفضایمجازیمنتشر
شدهکهچالشاختشدنبافضایجدیدرا
میاندانشآموزان،معلمهاووالدیننمایش
میدهد؛چالشهاییکهگاهمــارابهخنده
میاندازدوگاهــینگرانمــانمیکند.اما
دربارهمــوردخاصیکهماقراراســتاینجا
بهآنبپردازیم،کمترنمایشــیشکلگرفته.
قلدرهاوزورگوهاحواسشــانبهایناست
کهخواســتهبیمنطقخــودراکمترمقابل
دیگرانبیانکنند.آنهادرخفازورمیگویند
وخواستهشانرامطرحمیکنند.امامعلمها
چهنظریدربارهایندانشآموزانشاندارند؟
محدودهســنیدانشآموزانیکهبیدمشکی
معلمشاناست،مقطعدهمتادوازدهمبوده.
اومیگوید:»دراینچندســالکهکلاسها
آنلاینبرگزارشدند،بیشترکلاسهایدهمو
یازدهمراتدریسکردموباچنینموردیکه
قلدریدرکلاسباشد،مواجهنشدم.برعکس
احساسماینبودهکهحسهمدلیبینبچهها
نســبتبهگذشــتهبیشترهمشــدهاست.
بهنظرمآنهادردیکدیگررامیفهمندوسعی
میکنندبهدادهمبرسند.امامسئلهایوجود
داردکهنمیتوانمبهعنوانمعلماســمآنرا
قلدریبگذارم.مادرهردورهبادانشآموزانی
روبهروهستیمکهبرونگراهســتند.آنهادر
همیندورههمبهشکلگذشتهزندگیشان

رامیکنندوتوجهلازمرامیگیرند.اماپیش
آمدهکهدرونگراهاازدستمعلمدرآموزش
مجازیخارجشوندوخانوادهنیزنتواندکمک
چندانیبــهفرزندشبکنــد.همینغیبتو
ندیدندانشآموزوآمــوزشمجازیباعث
شدهمعلممتوجهایندانشآموزنباشد.این
گروهمهجورترمیشــوند،بهخلوتمیروند
ودیگرنشــانیازخوددرفضایکلاسیارائه
نمیکنند.«مشکینیامااینخلوتگزینیرا
محدودبههمیننقطهنمیداند.اومیگوید
ایندانشآموزاندیگرپیگیریشــانسخت
شده:»بعضیازدانشآموزانمبهعلتاسترس
وتــرسو...مشــکلاتروانیپیــداکردهو
درسخواندنراکنارگذاشتهاند.«اوقلدری
ســرکلاسرانفیمیکند،امابهآزمونهای
آنلایناشارهکردهومیگوید:»درتقلبهایی
کهدرآزمونآنلاینشــکلمیگیرد،ممکن
اســتچنینمواردیدیدهشــود،امادوراز
دیدرسماست.مگردانشآموزمشکلخودرا
باروانشناسوخانوادهمطرحکند.منزمان
تصحیحبرگههایامتحانیمتوجهاینمسئله
میشوم؛جوابهاییکســانبینگروههای
تقلب.درحالیکهبعضــیازدانشآموزانبا
وجوداینکهدردرسضعیفهستند،حتیدر
گروههایتقلبهمپذیرفتهنشدهاندوموفق
نمیشوندنمرهموردنظرراکسبکنند.بااین
حالزورگوییبهبچهها،خواستهنابجاازآنها
و...چیزینبودهکهمتوجهآنشدهیاگزارشی
دراینزمینهدراین2سالبهمنشدهباشد.«

فشارهای اخلاقی به ســرگروه ها و ورود 
هکرها

معظمیکهچندسالدرمقطعدبستانمعلم
بودهوحالا2سالاســتدرمقطعراهنمایی
تدریسمیکند،میگوید:هــمدرمدارس
دخترانهوهمپسرانهقلدرانیحضوردارند،اما
جنسقلدریشانباهممتفاوتاست.مثلادر

مدارسپسرانهکسیکهقلدرتراست،بیشتر
بهبچههازورمیگوید،امادرمدرسهدخترانه
ایناشخاصبیشترشــخصیتکاریزماتیک
دارند.ممکناستگاهیازاینویژگیخود
سوءاســتفادهکنند.مثلادوســتانخودرا
تهدیدکنندکهدیگرباآنهادوستینخواهند
کردومواردیازاینقبیل.«اومعتقداســت
قلدریدیگربهشکلگذشتهاتفاقنمیافتد:
»جالباینکهدانشآموزانزرنگترازموقعیت
آزمونمجازیسوءاستفادهمیکنند؛یعنیاز
بچههاپولمیگیرندوبــهجایآنهاامتحان
میدهنــد.«اوبــهقلــدریدانشآموزان
سالهایگذشتهاشارهمیکندکهخوراکی
دانشآموزانضعیفتــررامیگرفتندواین
دانشآموزانهمــوارهگرســنهمیماندند.
ایــنکاررامیکردنــدتــاآندانشآموزان
دوستیشــانراباآنهاادامهدهند.اینشکل
قطعادرکلاسمجــازیاتفــاقنمیافتدو
کاملاتغییرکردهاست.»آزمونمجازی،حل
تکالیفوگرفتنپولبابتهمهاینمســائل
یاتهدیدبهاینکهاگرتکالیفراانجامندهند
دوستیشانادامهپیدانمیکندو...نمونههای
بهروزتــرایــنقلدریهاســت.«معظمیبا
اشارهبهاینمواردمیگوید:»مثلادرکلاس
نهمسرگروههاییهستندکهوظیفهحضورو
غیابدانشآموزانورسیدگیبهتکالیفشان
رابرعهدهدارندتابرایمعلمارسالکنند،اما
دانشآموزانیغیبتمیکنندیاتکالیفخود
راانجامنمیدهندوازدیگرانمیخواهنداین
کاررابهجایشــانانجامدهندوبااینترفند
احساسیکهازدورهابتداییباسرگروهدوست
بودهاند،اورادرفشــاراخلاقیقرارمیدهند
وآنهاراتهدیدبهقهرمیکنند.امامشــورت
منبهاینسرگروههاایناستکهدردوستی
واقعیبایــداینرادرنظربگیرنــدکهاینبه
ضررآندانشآموزاستودرامتحاننهایی
کهحضوریاست،آنفردآسیبجدیتری

خواهددید.«
هوشــیارکهمعلمدورهمتوســطهاستدر
اینبارهمیگوید:»درفضاییکهمنتدریس
میکنم،یعنیدانشآموزانتیزهوشونمونه
دولتیکمتــرچنینمــواردیرخمیدهد.
شایدبهاینخاطرکهبچههاخودشاننگران
آیندهدرسیوقبولیدرکنکورهستند.حتی
درگروهاستعدادهایدرخشــانفضاکاملا
برعکساستوبچههاباهمدرارائهتکالیف
وحضورمؤثــردرکلاسرقابــتمیکنند.
بهعبارتیدانشآموزبيانضباطیاقلدربااین
معنیکهماپیشترمیشناختیموجودندارد
یابسیارکماست.حتیآندستهکهدرکلاس
اخلالایجادکنند،همنداریم.«اماهوشــیار
نیزبهنمونهتازهایدرآموزشمجازیاشاره
میکند.اودرتجربهتدریسمجازیباهکرها
درکلاســشروبهروبودهاســت:»کسانیبا
عنوانجعلیگاهیسعیدراخلالدرکلاس
وبههمزدننظمآنداشتند،امادرایندوره

باحضورکارشناسفنیسعیدرحفظگروه
بود.اماپسازمشکلاتبهوجودآمدهوحضور
هکردرگروهمجبوربــهازبینبردنفضای

موجودوایجاددوبارهآنشدند.«

با حضور قلدر هیچ جا امن نیست
سانازفلاحزاده،روانشناسسلامتدرتوضیح
اینوضعیــتمیگوید:»قلدریســایبری،
قلدریبااســتفادهازفناوریهایدیجیتال
است.ایننوعازقلدریمیتوانددررسانههای
اجتماعی،پلتفرمهایپیامرسان،پلتفرمهای
بازیوتلفنهایهمراهانجامشــود؛رفتاری
تکراریکههدفآنترساندن،عصبانیکردن
یاشرمسارکردنکسانیاستکهموردهدف
قرارگرفتهاند.مثلانشراکاذیب،ارسالعکس
یافیلمشــرمآوردررســانههایاجتماعی،
ارسالپیام،تصاویریاویدئوهایمضر،توهین
یاتهدیدآمیزازپلتفرمهایپیامرسان،جعل
هویتشخصیوارسالپیامهایبدبهدیگران
ازطرفاویاازطریقحسابهایجعلی.«با
توجهبهاینکهقلدریچهرهبهچهرهوقلدری
ســایبریاغلبمیتواننددرکنــاریکدیگر
اتفاقبیفتند،اماآزارواذیتسایبریردپایی
دیجیتــالبرجایمیگــذارد.وقتیقلدری
آنلایناتفاقمیافتد،ممکناستاینحس
راداشــتهباشــیدکهدرهمهجاموردحمله
قرارمیگیرید،حتیدرخانه.بهنظرهیچراه
فراریوجودندارد.ایناثراتمیتواندمدت
زیادیطولبکشــدوبهشکلهایمختلفی
رویفرداثربگذارد.فلاحزادهمیگوید:»این
اثرگذاریگاهبهشــکلذهنیاســت؛یعنی
احســاسناراحتی،خجالت،حماقت،ترس
یاعصبانیت.گاهیبهشکلاحساسیاست؛
یعنیاحساسشــرمندگییاازدستدادن

علاقهبهچیزهاییکهدوستداردوگاهیاز
نظرجسمیوخستگی)ازدستدادنخواب(،
یاتجربهعلائمیمانندمعدهدردوســردرد.
آزارواذیتســایبریمیتواندماراازجهات
مختلفیتحتتأثیرقراردهد،امامیتوانبر
اینمواردغلبهکردواعتمادبهنفسوسلامت

خودرابازیافت.«

با قلدرها چه باید کرد؟
اگرفکرمیکنیــدمــوردآزارواذیتقرار
میگیرید،نخســتینقدمایناســتکهاز
کسیکهبهاواعتماددارید،مانندوالدینتان
یایکیازاعضاینزدیک،بخواهیدبرنامههای
خاصیراحذفکنندیابرایمدتیآفلاین
بمانیدتابهخودتانفرصــتدهید،روحیه
خودرابازیابیکنید.اماخــروجازاینترنت
یکراهحلبلندمدتنیســت.شماهیچکار
اشتباهینکردید،پسچرابایدآسیبدیده
باشید؟حتیممکناستسیگنالاشتباهی
رابهقلدرهاارسالکندورفتارغیرقابلقبول
آنهاراتشــویقکند.بنابراینچهبایدکرد؟
فلاحزادهپیشــنهادشدراینبارهخصوصا
برایدانشآموزانآناســتکهازخانواده
یابزرگســالمورداعتمادکمکبگیرند.او
میگوید:»درمدرسهمیتوانیدبایکمشاور،
مربیورزشییامعلمموردعلاقهخود–چه
بهصــورتآنلاینوچهحضــوری–تماس
بگیرید.اگرقلدریدریکپلتفرماجتماعی
اتفاقمیافتد،قلدررامسدودکنیدورفتار
اورابهطوررســمیدرخودپلتفرمگزارش
دهید.شــرکتهایرســانههایاجتماعی
موظفبهحفظامنیتکاربرانهستند.پس
اگرمزاحمتســایبریراتجربهمیکنید،
ممکناســتبخواهیدبرنامههایخاصیرا
حذفکنیدامانهبهشکلبلندمدت.درنظر
داشتهباشیدکهبایددرموردآنچهاشتراک
میگذاریمیامیگوییمفکرکنیم.بهصورت
آنلاینودرزندگیواقعیبایکدیگرمهربان
باشیم.آموزشاستفادهصحیحازپلتفرمهای
اجتماعیتوسطوالدینومربیاننبایدنادیده
گرفتهشود.متأسفانهبســیاریازوالدینو
حتیمعلمهاازآگاهیکافیودانشاستفاده
ازاینترنتبرخوردارنیستندوبههمیندلیل
فرزندانمــاننمیتواننددرصددجســتن

کمکازسمتمابرآیند.«
پیشــنهاداینروانشــناسآناســتکه
والدیــنواولیایامــورآموزشــیدانش
خودرابــهروزکنندوهموارهیــکقدماز
فرزندانخــودپیشتربایســتند:»قبلاز
آنکهفرزندشمادچارمشکلشــود،اورااز
خطرآگاهکنید.بااینکاراحســاساعتماد
وامنیــترادرفرزندانتانایجــادخواهید
کردوباکمکرســانیبهموقــعمیتوانید

ازخطــراتو بســیاری
آســیبهایناشــیازاین
منبع:ایرناپدیــدهراکاهــشدهید.«

سـانـــــاز فــلـــاح زاده، روانـشــنـــــاس 
سلامــــت : »قـــــلدری سایبــــری، 
قلــدری بــا اســتفاده از فناوری های 
دیجیتال اســت. این نــوع از قلدری 
می تواند در رســانه های اجتماعی، 
پلتفرم های پیام رسان، پلتفرم های 
بــازی و تلفن هــای همــراه انجــام 
شــود؛ رفتــاری تکــراری کــه هــدف 
یــا  آن ترســاندن عصبانی کــردن 
شرمســارکردن کســانی اســت کــه 

مورد هدف قرار گرفته اند

هم در مدارس دخترانه و هم پسرانه 
قلدرانــی حضــور دارنــد، امــا جنــس 
قلدری شــان بــا هــم متفاوت اســت. 
مثــلا در مــدارس پســرانه کســی کــه 
قلدرتر اســت، بیشــتر به بچه هــا زور 
می گویــد، امــا در مدرســه دخترانــه 
بیشــتر شــخصیت  اشــخاص  ایــن 
ممکــن  دارنــد.  کاریزماتیــک 
اســت گاهــی از ایــن ویژگــی خــود 
سوء اســتفاده کننــد. مثــلا دوســتان 
خــود را تهدیــد کنند کــه دیگر بــا آنها 
دوســتی نخواهنــد کــرد و مــواردی از 

این قبیل

نگار حسینخانیگزارش
روزنامهنگار

۹۸ 
 

همان سالی است که در 
اسفندماه آن، شبکه شاد 

راه اندازی شد.

 ۲۵۰میلیون
 

 پیام روزانه در شبکه شاد 
جابه جا می شود.

۸۰میلیون 
 

فایل روزانه در شبکه شاد 
جابه جا می شود.

۱۱میلیون 
 

کاربر روزانه در شــبکه 
شاد فعالیت می کنند.

۲میلیون و 
۵۰۰هزار 

 
 

کاربر همزمان در شبکه 
شاد حضور پیدا می کنند.

۵میلیون  و  
۲۰۰هزار 

 

گروه درســی برای همه 
مقاطع تحصیلی ساخته 

شده است.

۱۱میلیون و 
۴۰۰هزار 

 

دانش آموز در شــبکه 
شاد حضور دارند و از آن 

استفاده می کنند.

۷۰۰هزار

معلم در شــبکه شــاد 
مشــغول تدریــس به 

دانش آموزان هستند.

۱۲۰هزار

مدیر مدرســه در شبکه 
شاد به مســائل مدرسه 
و معلــم و دانش آموزان 

رسیدگی می کنند.

۳۰هزار 

مسئول ســتادی روزانه 
در شبکه شــاد مشغول 

فعالیتند.

۲۰۰هزار

گفت وگوی صوتی روزانه 
در شــبکه شــاد انجام 

می شود.

۵۰۰

پخــش زنــده روزانه با 
امکان اشــتراک تصویر 

معلم صورت می گیرد.

آتش، اینترنت را مختل کرد
مهار سیلاب ها، 

آزادسازی رودخانه ها

کارشناسانمیگویندتمرکزتجهیزات
زیرساختیدریکیا2نقطهبهلحاظامنیتی

میتواندباعثتکرارقطعاینترنتشود

مدیرعاملشرکتخاکریزآبدرگفتوگوباهمشهری
ازوضعیتشبکهجمعآوریآبهایسطحیمیگوید

پیگیریردپایدانشآموزهایزورگودرکلاسهایمجازی
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تکذیبمیکنیم!
کناره گیری کرباســچی و اختلاف درون حزبی بر ســر 
دبیرکلی مرعشــی نیز اختلاف ها در حزب کارگزاران را 
نمایان تر کرد. اگر چه رویکرد هر کدام از اعضا در استعفا و 
کناره گیری به نوعی از جانب برخی اعضا، توجیه شد اما 
این رفتار حزبی خبر از یک چالش درونی می داد اما محمد 
عطریانفر، از اعضای شورای مرکزی این حزب در گفت وگو 
با همشهری اختلاف نظر در حزب را رد کرد و گفت: درون 
حزب کارگزاران هر کدام از فعــالان و اعضا در قالب یک 

منظومه، کار سیاسی مشترک انجام می دهند.
 بنابراین مسائلی که از 6ماه گذشته در حزب به وجود آمده 
جزء ذاتی حزب اســت، تا جایی که اعضا، مسئولیت ها و 
حتی اختلاف نظرها طبیعی است و در یک فرایند تاریخی 

عادی پیش می رود.
وی درباره خارج شدن کرباسچی نیز از حزب گفت: ایشان 
ابتدای ســال1400دبیرکل حزب بودند که بنا به تمایل 
شــخصی مایل به کناره گیری شدند. حتی کرباسچی در 
4سال گذشــته به دلایل کاملا قابل فهم و موجه از اعضا 
می خواست نسبت به انتخاب دبیرکل جدید اقدام کنند 

که البته با مخالفت و اصرار آنها مواجه می شد.
عطریانفر درباره مرعشــی و ســمت دبیرکلی ایشان نیز 
گفت: طی چند وقت گذشــته به دلیل مشکلات بیماری 
کرونا کنگره کمتر تشکیل جلسه می داد تا اینکه در آخرین 
کنگره در بهمن سال گذشته دبیرکلی ایشان تأیید شد. 
از این رو مسائلی مربوط به تشتت آرا و اختلاف نظر اصلا 

مدنظر نیست و در واقع شایعه است.
این فعال سیاسی درباره دعوت دوباره محمد هاشمی به 
کارگزاران نیز گفت: تنها ایشــان نبودند که دعوت شدند 
بلکه ایرج فاضــل، همتی، جبارزاده و عادلــی نیز بودند. 
این افراد همفکران حزب هســتند که به دلیل پست های 
مدیریتی از حزب فاصله گرفتند؛ بدیهی است اکنون که 
قدرت دست اصولگرایان است می توانند مشارکت داشته 
باشند تا درباره تصمیمات آینده بیشتری همفکری کنیم.

عطریانفر با تأکید بــر اینکه کارگــزاران دارای رویکرد 
واقع گرایی اســت گفت: قرار نیســت فعالیت های حزب 
متوقف شود بلکه ما آماده هستیم تا به دولت مستقر نیز 

برنامه ارائه دهیم.
این عضو شــورای مرکــزی کارگزاران دربــاره رویکرد 
پوســت اندازی، جوانگرایی و عدم تمایل اعضای قدیمی 
بــا ورود اعضــای جوان تر گفــت: بحــث جوانگرایی و 
عدم جوانگرایی اصــلا مطرح نیســت. در واقع مجموعه 
کار حزبی بسته نیست و ورود اعضای جوان نیاز هر حزب 
اســت.ضمن اینکه می توان از تجــارب اعضای قدیمی 
اســتفاده کرد. بنابراین هیچ کدام از اعضا با ورود اعضای 

جوان مشکلی ندارند.

سیدمحمد حسینی
معاون رئیس جمهور 

7سال است ائتلاف سعودی به کمک 
غــرب و آمریــکا در حــال کشــتار مردم 
یمــن اســت، ولــی صدایــی از مدعیان 
غربــی حقــوق بشــر در نمی آیــد و از 
ســویی یمن را هم تحریم می کنند. به 
بهانه حوادث 11سپتامبر، افغانستان 
را اشــغال کردنــد و دســت بــه جنایت 
زدنــد، ولــی حــالا مدعــی حقوق بشــر 

شده اند. /مهر

محسن منصوری
 استاندار تهران 

هیچ کس از مردم سالاری موجود در کشور 
حرف نمی زند و در این باره نمی گوید. نظام 
جمهوری اســلامی در  این عرصــه مظلوم 
اســت. نظام در مدت کوتاه عمــر خود به 
موفقیت های بســیاری دســت پیدا کرده 
است، اما در این باره به مردم اطلاع رسانی 
کافی نشده است چراکه ما برای خودمان 

صاحب سبک هستیم./فارس

 اوایل دهه70 طبقه سیاســی و اقتصادی جدیدی 
در ســاختار قدرت ایــران ظهور کرد کــه ماهیتی 
تکنوکراتیک و ســرمایه دارانه داشــت؛ کارگزاران، 
گروهی بودند که طیف راست مدرن قرار می گرفتند 
و چندان دل در گرو فرهنگ و ســنت نداشــتند و 
عهده دار برنامه تعدیل اقتصادی شدند. آنها که رسما 
از انتخابات مجلس پنجم پا به عرصه سیاست حزبی 
گذاشته بودند، در انتخابات هفتم ریاست جمهوری 
با اصلاح طلبــان ائتلاف کردند. به طــوری که اعلام 
شــد دوم خرداد تداوم کارگزاران و حیاتش مدیون 
آن اســت. هر چند اصلاح طلبان که نسخه اقتصادی 
مشــخصی نداشــتند مجبور بودند به کارگزاران در 
مســائل اقتصادی تکیه کنند اما شــکاف بین آنها و 
دوم خردادی ها آنجا بیشــتر پدیدار شد که نیروهای 
اصلاح طلب به خصوص مجاهدین انقلاب اسلامی و 
جبهه مشارکت، بخش عمده ای از نیروهای کارگزاران 
را که به واسطه حمایت از خاتمی در انتخابات منتظر 
گرفتن مناصب دولتی بودند ، نادیده گرفتند و حتی 
رهبر معنوی کارگزاران را مورد نقد قرار دادند. تا جایی 

که محمد هاشــمی، رفتار اصلاح طلبان را قیم مآبانه 
و غیردمکراتیک قلمداد کرد؛ ایــن زنجیره حقارت 
کارگزاران تا آنجا ادامه یافت که اصلاح طلبان اعلام 
کردند که بیش از این نباید حضور مشکوک کارگزاران 

در مراکز مهم صنعت و اقتصاد ادامه پیدا کند.

حزبیکهمقبولنبود
رویکرد فرصت طلبانه کارگــزاران در حالی مورد انتقاد 
قرار می گرفت که در زمان حاکمیت دوم خردادی ها، 
فقر، تورم، رشوه خواری، انحرافات و آشفتگی اجتماعی و 
بی اعتمادی پیامد 2دوره قدرت نشینی آنها تلقی می شد. 
بنابراین در حالی مطرح می شــد که دوم خردادی ها 
را کارگزاران حمایــت کردند تا به قدرت برســند اما 
اقبال مردم به دوم خردادی ها ناشی از فساد ساختاری 
کارگــزاران در دوران پیش از آنها نیز تلقی می شــد؛ 
به عبارتی کارگزاران وجهه مقبول مردمی نداشــتند. 
به قرائت دیگر، حزب کارگزاران حزب دولت ساخته بود 
که به دست اعضای کابینه و نزدیکان هاشمی رفسنجانی 
ایجاد شده بود و به دلیل نداشتن پایگاه مردمی همواره 

رویکرد فرصت طلبانه را مشی خود قرار می داد.

فقرهایتاکتیکیآغازمیشود
پس از انتخابات نهم ریاست جمهوری، حزب کارگزاران 

دچار فقر استراتژی و تاکتیک بیشتری شد؛ تا جایی 
که هر کدام از اعضا، از یک کاندیدا حمایت می کردند؛ 
به عبارتی دچار تناقض و چند زیستی سیاسی شدند. 
این تشتت آرا و بحران تصمیم گیری باعث کارکرد 
نیم بند و ناقص این حزب شد تا جایی که اختلاف، 
روزبه روز در این حزب بیشتر شــد. همین پیشینه 
تاریخی و اختلافات عمده کارگــزاران با هر یک از 
اعضا از جمله مرعشــی، کرباسچی و هاشمی باعث 
شد که این ایده در تفکر سیاسی و رسانه ای پدید آید 
که کارگزاران دچار سیالیت حزبی – سیاسی شود تا 
جایی که این سیالیت باعث نوعی بحران مشروعیت و 
عدم احساس هویت اعضا به حزب شد. خبر استعفای 
اعضا از حزب کارگزاران همچون محمد هاشــمی، 
کرباسچی و فرزانه ترکان این ایده را تقویت کرد که 
کارگزاران دچار بحران حزبی شده است. همچنین 
مهرماه سال1۳۹۳ محمد هاشــمی، برادر مرحوم 
اکبر هاشمی رفســنجانی، رئیس دولت کارگزاران 
طی نامه ای از همه مســئولیت های خود در حزب 
کارگزاران سازندگی استعفا کرد.این گمانه زنی وجود 
دارد که ماجرای اســتعفای محمد هاشمی از حزب 
کارگزاران سازندگی که از لحاظ مشی و خط سیاسی 
به برادر او نزدیک و حتی در سپهر سیاسی، این حزب 
را حزب خانوادگی هاشمی عنوان می کنند، بیشتر 

به دلیل ورود برخی چهره ها همچون محمدقوچانی 
و... که وابسته به جبهه دوم خرداد بود، بر می گردد. 
وی 2سال بعد از استعفا از کارگزاران همین موضوع 
را تأیید کرد و گفت:»مســائلی که دربــاره اضافه 
شــدن افراد جدید مطرح شــده بود، یکی از دلایل 
کناره گیری ام از حزب بود اما آنچه من عنوان کردم 
این بود که حزب، دیگر حزب کارگزاران نبود، رفتار 
حزبی نداشت و جبهه ای عمل می کرد، برای همین 

به نظرم رسید که جدا شوم«.

تصویرسازیازکارگزارانآینده
 گفته هــای عطریانفر حــاوی نــکات قابل تاملی 
اســت؛ وی بر دعوت محمد هاشــمی و دیگر اعضا 
و برنامه ریــزی برای انتخابــات آتی اشــاره کرد. 
درحالی که به نظر می رســد هاشــمی دیگر به این 
حزب بازنمی گردد؛ چرا که نمی خواهد چهره راست 
میانــه روی خــود را در مقابل جریانــات رادیکالی 
همچون حزب اتحــاد ملت قرار دهــد. به عبارتی 
هوش سیاسی محمد هاشــمی نمی گذارد وی در 
مقابل جریاناتی قرار گیرد که دستمایه رقابت های 
نافرجام شود. از این رو بازگشتی برای وی قابل تصور 
نیست؛ این در حالی است که کارگزاران می خواهند 
با دعوت از هاشمی یا دیگر اعضای قدیمی تر بستر 
مدیریت جریان اصلاحات را تقویت کنند؛ بستری 
که هاشمی در راس آن است. این رویکرد کارگزاران 
ناشی از خلأ و انزوایی است که اصلاح طلبان در این 
دوره متحمل شدند. به عبارتی استراتژی یارگیری 
و قوت گیری سیاســی در حالی از جانب کارگزاران 
با وجود آشــفتگی های داخلی دنبال می شــود که 
اصلاح طلبان کمترین نفوذی در قدرت ندارند. با این 
حال باید دید اعضای دعوت شده به غیراز هاشمی، 
به این حــزب بازمی گردند؟ آیا حــزب با تغییرات 
جدید کنار می آید و رفت وآمد اعضای حزب در آینده 
چه تأثیری بر شاکله و ماهیت آن خواهد داشت؟ و 
سؤال مهم تر آنکه کارگزاران با وجود نداشتن پایگاه 
مردمی چقدر می تواند در دورنمای آینده مؤثر واقع 
شود و تأثیرگذاری کلان سیاسی داشته باشد؟یا به 
باور دیگر آیا در جامعه چند سال آینده رویکردهای 
آریستوکراتیک و الیگارشیک قابل پذیرفتن هستند 
تا ایــن حزب با تقویــت خود مؤثر واقع شــود؟ در 
تلقی دیگر آیــا کارگزاران همانطور کــه تمایل به 
یارگیری و رهبرســازی دارند آیا به گفتمان سازی  
نیز فکر می کنند؟ البته با وجــود اینکه کارگزاران 
همواره می تواننــد در بدنه اقتصــاد جولان دهند 
اما محصول زمان سیاســت های تعدیل ساختاری 
بودند و درحالی کــه رهبر معنوی خــود را ندارند 
قطعا گفتمان فراگیری نیز نخواهند داشــت. پروژه 
رهبرســازی و اصلاح گری نیز ره به جایی نمی برد 
و در انتخابات های پیش رو نیــز مردم اقبالی به آنها 

نخواهند داشت. 

صفیهرضاییگزارش
خبرنگار

دریچهنقل قول خبر

30سالانتظاربرایچراغ
سبزآمریکا

عضو هیأت  رئیسه مجلس دهم گفت: اصلاح طلبان 
در طول ســال های پس از انقلاب ۳0ســال امور 
اجرایی کشــور را         در دست داشــتند و در طول 
این ۳0ســال همواره منتظر چراغ ســبز آمریکا 
بودند که هرگز هم چراغ ســبزی از سوی آمریکا 
به آنها نشــان داده نشــد. اکبر رنجبرزاده افزود: 
دولت قبل تمام فرصت ها و توان داخلی کشور را 
معطل برجام گذاشته و منوط به این توافق شده 
بود. منوط کردن معیشت مردم و اقتصاد کشور به 
نتایج مذاکرات و توافق با کشورهای خارجی کاری 
اشتباه است و باید اینها هر یک مسیر مستقلی را         
طی کنند. وی ادامه داد: نباید فرصت های کشور را         
معطل برجام کنیم. همانطور که به مذاکره با طرف  
مقابل می پردازیم در داخل هم باید به ساماندهی 

نیروهای توانمند و کارآمد پرداخته شود. / فارس

 خبر

کارگزاران و بحران مشروعیت
پس از انتخابات نهم ریاست جمهوری، حزب کارگزاران دچار فقر استراتژی شده است
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صبــح روز گذشــته، گروهــی از کاربــران 
 اختــال و قطعــی اینترنــت را برای ســاعاتی

 تجربه کردند.
نخســتین اطاع رســانی ها، حاکــی از وقــوع 
آتش سوزی در مرکز LCT خیابان شیخ بهایی بود. 
این اختال باعث شــد که بعضی از سرویس های 
داخلی مانند اپلیکیشن های بانکی، مسیریاب ها 

و وب سایت ها از دسترس خارج شوند.
سایت نت باکس که یک پایگاه نظارت بر وضعیت 
اینترنت است، اعام کرده ۳ ساعت پس از آغاز این 
اختال، بخش زیادی از قطعی ها، برطرف شــده 
است. مقام های وزارت ارتباطات اختال در شبکه 
ارتباطی کشور را روز گذشــته در مصاحبه های 
خود با صدا و ســیما جزئی دانستند اما اطاعات 
نت باکس افت بیشتر از ۲۰ درصد را در اتصالات 

کشور به اینترنت نشان می دهد.
آنگونه که اعام شــده، مشــکل برق در یکی از 
اتاق های مرکــز LCT )اتــاق باتری یــا همان 
یو پی اس( باعث وقوع آتش ســوزی و پس از آن، 
برای جلوگیری از گسترش آتش سوزی، برق مرکز 
قطع می شود. اگرچه مرکز مخابرات امام خمینی 
جایگزین مرکز LCT شد، اما کارشناسان به طور 
کلی تمرکز تجهیزات در یک یا ۲نقطه را مناسب 

ارزیابی نمی کنند.

مشکل تمرکز در تهران
نعیم فرهادیان، کارشــناس شبکه در گفت وگو با 
همشهری معتقد است که تمرکز همه تجهیزات 
شرکت ارتباطات زیرســاخت در یک یا ۲نقطه به 
لحاظ امنیتی قابل تامل اســت و می گوید: »یکی 
از مشــکات اصلی که در زیرساخت وجود دارد، 
 LCT این است که همه  چیز در تهران و ساختمان

مستقر است.« 
با این حــال فرهادیان به وجــود ۲مرکز IXP در 
تهران اشــاره می کند. یکی همان مرکز LCT و 
دیگری مرکــز مخابرات امام خمینی اســت و به 
همین خاطر وقتی اینترنت قطع شد، اپراتورهای 

موبایل قطع نشدند.

او با اشــاره به اتصال ارتبــاط اپراتورهای موبایل 
مانند همراه اول و ایرانسل به مرکز امام می گوید: 
»از آنجا که بقیه به این مرکز وصل نبوده اند، باز هم 

قطعی ها محسوس بوده است.«

لزوم حضور در هر دو مرکز
این کارشناس شــبکه معتقد است که »بعضی از 
ارائه دهندگان صرفا به مرکز LCT وصل هستند 
و مادامی که همه دیتاسنترها به مرکز امام وصل 

نباشند، کاربران این اختال ها و قطعی ها را تجربه 
می کنند«. فرهادیان با تأکیــد بر اینکه باید همه 
 LCT دیتاسنترها و ارائه دهندگان، هم در مرکز
و هم در مرکز امام حضور داشته باشند، می گوید: 
»به این ترتیب اگر چنین مشــکلی پیش بیاید، 
سیســتم های جایگزین به طور خودکار وارد مدار 

یا اصطاحا failover می شوند.«
کارشناس شبکه به این پرسش که آیا مرکز دوم 
ظرفیت پذیرش همه دیتاسنترها و ارائه دهندگان 
را دارد، پاسخ مثبت می دهد و می گوید: »ظرفیت 
مرکز امام از ظرفیت مرکزLCT بیشــتر است، اما 
در حالت کلی، این دو مرکــز باید به طور موازی با 

همدیگر ارتقا پیدا کنند.«
فرهادیــان همچنین در پاســخ به این پرســش 
که هنگام آتش ســوزی، چه اتفاقــی می افتد که 
اینترنت قطع می شود، می گوید: »کادر فنی مرکز 
برای جلوگیری از اتفاقات بعدی، برق مرکز را قطع 
کرده اند و همین موضوع باعــث قطعی اینترنت 

شده است.«
این در حالی اســت که ســایت ها و پلتفرم های 
داخلی مانند اپلیکیشن های بانکی یا مسیریاب ها 
هم چند ســاعت از کار افتادند. این کارشــناس 
شــبکه در این مورد می گوید: »بیشــتر اپ های 
داخلی در دیتاســنترها مستقر شــده اند، مثل 
دیتاسنترهای شــاتل، مبین نت یا آسیاتک. این 
دیتاســنترها عموما به مرکز LCT وصل هستند. 
اگر همه دیتاسنترهای ما به طور همزمان به هر دو 
مرکز LCT و امام وصل باشند، علی القاعده نباید 

مشکلی پیش بیاید.«

چه باید کرد؟
فرهادیان به عنــوان توصیه به این نکته اشــاره 
می کند که »اگر همه دیتاسنترها و ارائه دهندگان 
این امکان را داشتند که تجهیزات خود را به صورت 
یکسان و متقارن در این دو مرکز مستقر کنند، این 

مشکل پیش نمی آمد«.
او با اشــاره به اینکه بعضی از ارائه دهندگان که از 
تمکن مالی برخوردار بــوده اند)مثل همراه اول و 
ایرانسل(، این کار را انجام داده اند، می گوید: »کار 
فنی مناسب این اســت که وضعیت زیرساخت ها 
 بهتــر شــود و به عبارتــی نقطه تکی شکســت

)single point of failure( نباشد.« 

آتش، اینترنت را مختل کرد
اختال ۳ ساعته اینترنت در روز جمعه سرانجام برطرف شد اما کارشناسان می گویند تمرکز تجهیزات زیرساختی در یک یا 

۲نقطه به لحاظ امنیتی می تواند باعث تکرار حوادثی مشابه شود

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

 دیمیتری روگوزین
رئیس سازمان فضایی روسیه

تصمیم گرفتیــم تحویل موتور موشــکی 
تولید شــده به ایــالات متحــده را متوقف 
کنیم. ایالات متحده می توانــد با هرچیز  
دیگــری مثــل جاروهایشــان پــرواز کنــد. 
بگذاریــد یــادآوری کنــم کــه تحویــل ایــن 
موشــک ها بــرای پرتاب هــای فضایــی 
به صــورت مســتمر از دهــه۱۹۹۰ ادامــه 

داشته است.

جلال رشیدی کوچی 
نماینده  مرودشت در مجلس

تاکنون ۱۸۰امضا جمــع کردیم تا طرح 
تنظیم مقررات فضای مجازی)صیانت( 
به صــورت شــفاف در صحــن علنــی 
مجلس دوباره بررسی شود. این طرح، 
کمیســیون تنظیــم مقــررات را بالاتر از 
بقیه نهادها قرار خواهــد داد و هرکاری 
را که می خواهد در حوزه فضای مجازی 
انجــام خواهــد داد کــه امــری خطرناک 

است. 

اســپيس ایکس با انجام موفقیت آمیز 
ماموریــت Starlink 4-9 از ســکوی 
A39 در مرکــز فضایــی کنــدی در 
فلوریدا موفق شد تا 47ماهواره جدید 
اســتارلینک را برای منظومــه اینترنت 
ماهواره ای خــود به فضا ارســال کند و 
نهمین پرتاب را از 52ماموریت فضایی 
برنامه ریزی شده خود برای سال جاری 

با موفقیت پشت سر بگذارد.

47
ماهواره

مطالعه انجام شــده توســط محققان 
ژاپنی نشان می دهد افرادی که بین 3۰ 
تا 6۰دقیقه در هفتــه تمرینات قدرتی 
انجام می دهند ۱۰ تا 2۰درصد کمتر از 
بقیه بــا خطر مرگ ناشــی از ســرطان، 
دیابــت و بیماری هــای قلبــی و عروقی 
روبــه رو خواهنــد شــد. فعالیت هــای 
قدرتــی می توانــد شــامل  ورزشــی 
وزنــه بــرداری، اســتفاده از کش هــای 
مقاومتــی، دراز و نشســت، اســکات، 
پــرس پــا و حتــی فعالیت هایــی ماننــد 
باغبانی از جمله بیل زدن زمین باشد.

 ۲۰
درصد 

نقل قول خبر

عدد خبر

فضا

اختلال جزئی یا گسترده؟
وب سایت نت بلاکس که اختلال اینترنت کشورها را رصد می کند، دیروز با انتشار نمودار، از 
قطعی 3ساعته و گسترده اینترنت ایران خبر داده است. با این حال، حمید فتاحی، مدیرعامل 
شرکت ارتباطات زیرساخت، طی یک گفت وگوی تلویزیونی این اختلال را جزئی اعلام کرد. 
بعد از چند ساعت از این اتفاق، فتاحی در پاسخ به پرسش شبکه خبر مبنی بر اینکه اکنون 
اینترنت در چه وضعیتی است، گفت: »۹۰ درصد مشکل قطعی اینترنت به دلیل آتش سوزی در 
این شرکت رفع شده است. او گفت: »به محض اینکه این اتفاق افتاد، با همکاری خوب سازمان 
آتش نشانی، در مرحله اول، حریق مهار و رفع اختلال از سامانه های برق رسانی هم آغاز شد.« 

مکث

برخورد زباله فضایی به ماه
بخش جدا شــده ای از یــک موشــک ۳تنی که با ســرعت 
9هزارو۳۳8کیلومتر بر ساعت در حال چرخیدن در فضا بود، 
ساعت15:55 روز جمعه به ماه اصابت کرد. فضانوردان ابتدا فکر 
می کردند که این موشک توســط برنامه اسپیس ایکس ایان 
ماسک به فضا پرتاب شده است اما بعدا تغییر نظر داده و اعام 
کردند بخش تقویت کننده ای از یک موشــک چینی است که 

البته با انکار چینی ها مواجه شدند.

به گزارش بی بی ســی، انتظار می رود که تأثیــرات برخورد آن 
با ماه جزئی باشد. دانشــمندان امیدوارند بتوانند دهانه 1۰ تا 
۲۰متری و توده های غبار ماه را که در اثر برخورد ایجاد شــده 
است مطالعه کنند. طبق گفته دانشمندان این قطعه از موشک 
نخســتین بار در مارس۲۰15 از زمین مشاهده شد. اما وقتی 
متوجه شدند سیارک نیســت و یکی از زباله های فضایی است 
به سرعت عاقه خود را برای بررســی های بیشتر آن از دست 
دادند. به هر حال این بخش تقویت کننده موشــک یک زباله 
فضایی به حســاب می آید. زباله های فضایــی در واقع قطعات 
سخت افزاری به جا مانده از ماموریت ها یا ماهواره هایی هستند 
که بدون ســوخت کافی یا انرژی به زمین باز می گردند. برخی 
از این قطعات به زمین نزدیک تر هســتند اما برخی مانند این 
تقویت کننده هزاران کیلومتر با ما فاصله دارند و در جو زمین 
در مدار معلق مانده اند. آژانس فضایی اروپا تخمین می زند که 
۳6هزارو5۰۰زباله فضایی بزرگ تر از 1۰سانتی متر هم اکنون 
در فضا معلق اســت. هیچ برنامه فضایی رسمی به طور جدی 
 زباله هــای فضایی را دنبــال نمی کند. نظــارت فضایی پروژه
گران قیمتی است و خطرات ناشــی از زباله های مدار بالا برای 
انســان کم اســت. بنابراین، این کار به دســت تعداد کمی از 
اخترشناسان داوطلب که وقت آزاد خود را صرف محاسبات و 
تخمین مدارها می کنند، انجام می شود. آنها ای میل  و هشدار به 
نهادهای مربوطه و سایر عاقه مندان نجوم ارسال می کنند و از 
هر کسی که در بهترین مکان روی زمین قرار دارد، می خواهند 

آن شي را در فضا تشخیص دهد.
به هر حال این آخرین قطعه ای نخواهد بود که احتمال اصابت 

به ماه یا زمین را دارد.
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میزان بارش های تهران را هم می توان بحرانی دانست و هم مناسب. 
قضیه از این قرار است که در پایتخت ایران، اگرچه بارندگی ها گاهی 
به حد مطلوب صورت می  گیرد، اما با توجه به جمعیت ساکن، مقدار 
آبی که مصرف می شود و البته مقدار آبی که هدر می رود، طبیعی است 
که حجم بارش  ها کافی نباشد. تنها یک  نگاه به پیامکی که این روزها 
از سوی شرکت آب و فاضلاب استان تهران برای مشترکان ارسال 
می شــود، بیندازید: »این عدد واقعی است! 3میلیارد لیتر مصرف 
روزانه آب در تهران!« حالا سؤال اینجاست که در چنین شرایطی 
چه باید کرد؟ پاسخ روشن است؛ مدیریت مصرف آب، صرفه جویی، 
هدایت آب های سطحی که هدر می روند و بازچرخانی آب مصرف شده. 
در این بین، هدایت صحیح آب های سطحی که طی سالیان طولانی 
به مسیر درست هدایت نمی شدند، یکی از مهم ترین ها برای تامین 
آب مورد نیاز تهران به حساب می آید؛ اقدامی که می تواند از خطر 
جاری شدن سیلاب نیز به میزان زیادی بکاهد. همین موضوع باعث 
شد تا سراغ مدیرعامل شرکت خاکریز آب شهرداری تهران برویم تا 
ببینیم چه اقداماتی تاکنون در این راستا صورت گرفته و چه طرح ها و 
پروژه هایی را در دستور کار دارند. سیدعبدالمهدی حسینی در این 
گفت وگو  از طرح هایی مثل احیا و ساماندهی رودخانه ها  و ایمن سازی 

و احیای روددره ها  هم صحبت کرده که در ادامه می  خوانید.

آیا واقعا آب های ســطحی می توانند در تهران سیلابی 
خطرناک به راه بیندازند؟

بله. با توجه به توپوگرافی خاص، اختلاف ارتفاع بیش از 900متری شمال 
و جنوب شهر، کوهستان های مشرف به شــهر و طبیعت رودخانه های 
عبوری، تهران از دیرباز در معرض سیلاب قرار داشته است. برای همین، 
احداث شبکه جمع  آوری آب های سطحی آغاز شده اما مقداری از آن هنوز 

تکمیل نشده است.
منظورتان 700کیلومتر شبکه جمع آوری آب های سطحی 
است؟ با توجه به اینکه توسعه کانال های اصلی مسیرهای آب های 
سطحی نیاز به اعتبارات چشمگیری دارد، فکر می کنید چه زمانی 

توسعه 700کیلومتر شبکه آب های سطحی به پایان برسد؟ 
بله. با توجه به اقدامات اجرایی انجام شــده، شــهر تهران دارای بیش از 
10هزارکیلومتر شبکه فرعی و 534کیلومتر شبکه اصلی جمع آوری و 
هدایت آب های سطحی و مدیریت سیلاب است. درحالی که با توجه به 
مطالعات عملیاتی کردن طرح جامع مدیریت آب های سطحی شهر تهران، 
نیاز به 700کیلومتر شبکه اصلی است. یعنی، توسعه حدود 166کیلومتر 
شــبکه اصلی آب های ســطحی باقی مانده  که عمده آن، در بخش های 
توسعه یافته جدید شهر در غرب و شرق شهر تهران شامل مناطق 21 و 22 
و همچنین شرق مناطق 4 و 14 قرار گرفته. در واقع در این مناطق توسعه 
زیرساخت های شهری متناسب با توسعه شهر در حوزه شهرسازی پیش 

نرفته است. برای تحقق این هدف، اعتباری بالغ بر 10هزار میلیارد تومان 
نیاز داریم تا شبکه به طور کامل احداث و بهره برداری شود که با توجه به 
میزان اعتبارات سال های اخیر، تحقق این پروژه ها بیش از 25سال به طول 
خواهد انجامید. البته اعتبار سال 1401 به لطف شورای محترم اسلامی 
شهر تهران و حمایت های معاون محترم فنی و عمرانی شهرداری تهران 
حدود 40درصد رشد داشته  و به 350میلیارد تومان رسیده است. طوری 
که نسبت بین 350میلیارد تومان و 10هزار میلیارد تومان، نشان می دهد 
که همچنان نیازمند افزایش اعتبار در حوزه سیلاب و ایمنی شهر تهران 

خواهیم بود.
 شرکت خاکریز آب در طرح احیا و ساماندهی رودخانه های 
شهر تهران فعالیت می کند؛ دراین خصوص نگهداشت عمرانی شبکه 

اصلی آب های سطحی توضیح می دهید؟
نگهداشــت عمرانی شبکه اصلی آب های ســطحی موجود و تاسیسات 
وابســته به منظور حفظ این سرمایه عظیم و اســتراتژیک زیرساختی و 
استمرار کارایی و عملکرد مطلوب آن از اهمیت زیادی برخوردار است. در 
این راستا، نگهداشت عمرانی شبکه موجود در 3محور اصلی شامل رفع 
گلوگاه های ســیلابی بحرانی، رفع آبگرفتگی میادین مثل میدان آزادی 
و شــریان های اصلی و ترمیم و مرمت اساسی کانال ها و مجاری موجود، 
برنامه ریزی و در دست اقدام است. براساس مطالعات یکپارچه انجام شده 
در شبکه موجود 47گلوگاه سیلابی شناسایی شده است که با عنایت به 
طرح های اجرایی تهیه شــده و برنامه ریزی صورت گرفته، رفع 8گلوگاه 
سیلابی در دستور شــرکت خاکریزآب قرار گرفته است. از این بین البته 
عملیات اجرایی 7گلوگاه سیلابی پایان یافته و تنها عملیات اجرایی یک 
گلوگاه با پیشرفت بیش از 85درصد در حال انجام است که در ابتدای سال 

آینده، تکمیل خواهد شد.

روددره ها و رودخانه های تهران طی دهه های گذشــته 
به دلیل ساخت وســاز در بســتر رودخانه دچار آسیب های  جدی 
شده است. آیا احیا و ساماندهی این بسترهای طبیعی را هم دنبال 

می کنید؟
در پاســخ ســؤال باید بگویم بله. طرحــی را در دســتور کار داریم که 
5هدف اصلی و اساســی را دنبال می کند. اول، ایمن سازی رودخانه ها و 
مسیل هاست؛ یعنی فضا و بستر را باید آماده کنیم تا بارندگی های با دوره 
بازگشت 50 یا 100ساله خسارتی را به شهروندان وارد نکند. هدف دوم، 
بهبود اکوسیستم شهری اســت. هم اکنون برخی از رودخانه های شهر 
تهران به لحاظ بصری اصلا زیبا نیست و جاذبه ای برای شهروندان ندارد. 
برای همین باید کاری انجام دهیم. ســوم، فرهنگسازی و هوشیارسازی 
اجتماعی است. متأسفانه در پیرامون رودخانه ها و درختان موجود در آنجا 
فضای بزهکاری ایجاد شده است. ازجمله رودخانه فرحزاد که شهرداری 
تهران با کمک معاونت اجتماعی و فرهنگی وارد این مقوله شده تا مشکلات 
را برطرف کند. در هدف چهارم، احیــای کمی و کیفی پایه رودخانه ها را 
خواهیم داشت که می تواند در شرایط بحران سیلاب تأثیر خود را نشان 
دهد. هدف آخر نیز توسعه و نوسازی بافت فرسوده پیرامون رودخانه هاست 
که ازجمله محدوده های کن و فرحزاد را به صورت خاص در برمی گیرد. با 
توجه به مطالعات انجام شده، در مقطع کنونی احیا و ساماندهی رودخانه 
کن حدفاصل بزرگراه فتح تا آزادگان در برنامه قرار دارد و کارهای اجرایی 
آن در حال انجام است. با این حساب رودخانه های شهر تهران با توجه به 
طرح های آزادســازی حریم آنها که از سوی دستگاه های مختلفی مانند 
شهرداری، استانداری و شرکت آب منطقه ای انجام می شود، احیا می شوند 
و روددره هایی مانند کن و فرحزاد با اقدامات بازگشــت به قبل و اجرای 

اکوپارک ها جان تازه ای می گیرند.

مهارسیلابها،آزادسازیرودخانهها
مدیرعامل شرکت خاکریز آب در گفت وگو با همشهری از وضعیت شبکه  جمع آوری آب های سطحی شهر تهران می گوید

محمود مولاییگفت وگو
روزنامه نگار

مسعود رنجبریان
شهردار منطقه۶ شهر تهران

امــاک اطــراف پردیــس دانشــگاه 
در  مــاده۵  کمیســیون  در  تهــران 
آینده ای نزدیک و پــس از تهیه گزارش 
امکان ســنجی توسط دانشــگاه تهران 
تعیین تکلیــف می شــود. ایــن یکــی از 
معضاتی اســت که ســبب نارضایتی 
شهروندان ســاکن در حوالی دانشگاه 

تهران شده است.

محمد نقیب
سرپرست معاونت امور فرهنگی و 

اجتماعی شرکت راه آهن
محتوای تصویــری آموزش شــهروندی 
برای اســتفاده از متــرو از طریق برنامه 
کاربردی شــاد در اختیار دانش آموزان 
تهرانی و همچنین دیگر دانش آموزان 
در سراســر کشــور قــرار می گیــرد. این 
آمــوزش در قالــب فیلم هــای کوتــاه و 

پویانمایی است.

نقل قول خبر

عدد خبر

داده نما

 در بهمن ماه1400 در شهر تهران معامله 
شده که منطقه۵ با داشتن 14.8درصد 
از این تعداد، بیشترین حجم معامات 
مسکن را در میان مناطق 22گانه به خود 
اختصاص داده است. چنین مسئله ای 
در مورد دی ماه امسال نیز صدق می کند 
و حتی گزارش های معامات مسکن در 
شــهر تهــران کــه از ســوی بانــک مرکزی 
منتشــر شــده حاکی از آن است که طی 
یک سال ونیم اخیر، منطقه۵ بیشترین 

حجم معامله را داشته است.

 8500
واحد مسکونی

از اراضــی حریــم شــمالی تهــران در 
ارتفاعات شــهرک قائم)عج( که توســط 
افراد ســودجو بــدون مجــوز، درختکاری 
و سپس اقدام به سوءاستفاده از حقوق 
مکتسبه و حق ریشــه کرده بودند، رفع 
تصرف شــد. این افــراد بــا برنامه ریزی و 
کاشــت ۳00اصله درخــت در ارتفاعات 
اقــدام بــه کوه خــواری و دســت اندازی 
بــه اراضی حریــم ارزشــمند شــهر تهران 
کرده بودند که درختان جمــع آوری و در 

بوستان افرا غرس شدند.

۴هزار 
مترمربع

شبکهاصلیجمعآوری
آبهایسطحیتهران

چهمزایاییوچهوضعیتیدارد؟

  مهار آب های سطحی و سیاب ناشی از 
بارندگی ها

  انتقال آب به شبکه های بازچرخانی آب برای 
آبیاری فضای سبز شهر

  تهران نیاز به احداث 700کیلومتر شبکه 
اصلی جمع آوری آب های سطحی دارد

  ۵۳4کیلومتر تاکنون توسعه یافته است
  1۶۶کیلومتر عملیات باقی مانده است

  ۶.8کیلومتر شبکه مدیریت آب های سطحی 
غرب شهر آبان ماه به بهره برداری رسید

  ۳.2کیلومتر شبکه تا پایان سال 1400 به 
بهره برداری می رسد

  پیش بینی می شود در سال 1401 دست کم 
4.۵کیلومتر شبکه توسعه یابد

1  شبکه مدیریت سیاب پیروزی - اصفهانک
2  هال احمر و هرنجی منطقه20

3  بزرگراه لشگری حدفاصل بزرگراه آزادگان تا 
رودخانه کن

4  شبکه جمع آوری و هدایت آب های سطحی 
مناطق 21 و 22

5  جمع آوری آب های سطحی شهر تهران 
قطعات 2 و ۳

مزایا

وضعیت تهران از نظر شبکه جمع آوری آب های سطحی

پروژه های در حال اجرا



13 شنبه 14 اسفند 1400
 شماره  8453

نسخه های متفاوت خاکشیری
خاکشــیر یکی از عجیب ترین گیاهانی اســت 
کــه در اقلیم کشــور ما بــه وفور وجــود دارد 
اما علت این فراوانی چیســت و قرار اســت چه 
کمکی به ما بدهد؟ خاکشــیر دارای طبع سرد 
اســت و در اقلیم گرم و خشــک ایران، فراوانی 
 این گیاه کمکی بزرگ به ســامت ما محسوب

 می شود. 
ترکیباتی که با این گیاه مفید به دســت می آید، 
رافع بسیاری از مشکات بدن است. ابن نفیس در 
کتاب الشامل)یکی از مراجع طب سنتی ایرانی( 
در این باره می نویســد: برای رفع بوی بد دهان، 
خاکشــیر را با ترنجبیــن و گاب بخورید. برای 
دفع سنگ کلیه، خاکشــیر را با ترنجبین و عرق 

خارشتر ترکیب کنید. 
برای بهبــود جوش صــورت و آکنــه، آن را به 
عرق های کاســنی و شــاتره بیفزایید. اما نکته 
جالب تر خواص دوگانه این گیاه اســت. به گفته 
بوعلی ســینا، برای رفع یبوســت، خاکشیر را با 
عســل و آب ولرم میل کنید و برای رفع اسهال، 
آن را به صورت پودر شده خام بخورید. همچنین 
برای کمک به کاهش وزن آن را ناشتا با آب گرم 
بخورید و برای کمک به افزایش وزن، ناشتا با شیر 

ولرم میل کنید.
همچنین برای کاهش اثرات منفی کبد چرب و 
کاهش طول درمان این بیماری، ناشــتا خوردن 
خاکشیر به شدت توصیه می شود که می تواند در 
پاکسازی کبد مؤثر باشد. از طرفی افرادی که در 
طول روز در معرض شدید آفتاب هستند در همه 
فصول سال توصیه می شود ترکیب خاکشیر، لیمو 
عسل و آب خنک را فراموش نکنند تا از اشعه های 

مضر خورشید بیشتر در امان باشند.

وکیل باشی

ظرافت های خرید و فروش املاک
یکــی از چالش هــای اساســی در 
جامعه امروز، خریــد و فروش اماک 
است.به نظر می رســد، درصورتی که 
در فرایند خرید یا فــروش، به نکات 
ذیــل توجه کافــی معمــول دارید، 
 کمتر با حاشــیه های نامطلوب این نــوع معامات درگیر 

شوید.  
نخستین توصیه ما در راستای تسهیل این امر، استفاده از 
خدمات افراد واجد تخصص حقوقی درخصوص معامات 
اماک است و لازم است فرایند خرید و فروش را با مشورت 
خبره این امر، اعم از کارشناســان حقوق، وکا یا ســایر 

متخصصان به اجرا در آورید. 
حتما از خرید ملک با سند عادی، خودداری فرمایید؛ زیرا 
اماکی که فاقد سند رسمی هســتند، متعاقبا برای شما 

مشکاتی ایجاد خواهند کرد.
قبل از انجام معامله از اصالت سند و مالک، نوع کاربری ملک 
و اینکه ملک مورد نظر در مسیر طرح های عمرانی شهرداری 
هســت یا نه تحقیق کنید.مخصوصا توجه داشته باشــید 
ملک عقب نشینی دارد یا خیر؟ این فرایند قابل استعام از 

شهرداری و ادارات ثبت است. 
لطفا توجه فرماییــد، درصورتی که فروشــندگان ملک، 
وراث مالک قبلی هســتند، حتما گواهی انحصار وراثت را 
از فروشــندگان مطالبه کنید و دقت فرمایید تمامی وراث 
مبایعه نامه را با امضا و اثر انگشــت تأیید کنند زیرا امضای 
اشــخاص به راحتی قابل انکار و جعل است اما اثر انگشت 
اشخاص قابل جعل نیست. نکته دیگر این است که در موقع 
پرداخت وجه معامله، سهم هر وارث مستقیما باید به خود 
او پرداخت شود، زیرا درصورتی که ســهم همه وراث را به 
یک شــخص بپردازید متعاقبا مجبور خواهید شد فرایند 
قضایی طولانی را برای باز پس گیری وجوه پرداخت شده 

طی کنید.

هنر گوش دادن
رابطه سازنده و مطلوب نیازمند رعایت 
آدابی اســت. یکی از آن آداب »گوش 
دادن« است و آنقدر از اهمیت برخوردار 
اســت که آن را »هنر گوش سپردن« 
می نامند. گــوش دادن، کلیدی ترین 
مهارت ارتباطی به حساب می آید و کمک می کند ما بفهمیم 
طرف مقابل چه در ذهن دارد، چگونه به زندگی می نگرد، 
ادراک او بر چه محوری می گذرد و دنیا برایش چگونه معنا 

می شود.
 چنین موضعی شاهراه ورود به ذهن و دنیای فرد مقابل را 

پیش روی ما می گشاید. آنگاه رابطه شکل می گیرد.
گوش دادن نیاز دارد ما ذهن را تعطیــل کنیم و میدان را 
به چشم و گوش بســپاریم. دقیق و متمرکز شویم و ببینم 
طرف مقابل چه می گوید و چگونه می گوید. هرکجا متوجه 
نشدیم، مشتاقانه بپرسیم. جویا شویم آیا آنچه را که گفته 
اســت، به درســتی فهمیده ایم یا خیر. اگر او تأیید کرد، 
مشتاقانه ادامه گفته هایش را می شنویم. اگر تأیید نکرد از او 

می خواهیم مجدد و روشن تر برایمان بگوید.
در بیشــتر مواقع وقتی طرف مقابل صحبــت می کند در 
ذهن مان دنبال این می گردیم که به او چه بگوییم و همین 
مانع بزرگ بر ســر خوب گوش دادن اســت. اینکه دنبال 
مطلبی برای پاسخ دادن به او بگردیم، تمرکز ما برای گوش 

دادن را می گیرد. 
پیامدش این است که آنچه در پاســخ می گوییم براساس 
ضرورت های طرف مقابل نیســت و همین موجب کاسته 
شدن از پهنای باند رابطه می شود. در چنین مواردی است 
که دو طرف رابطه هر کدام برای خودشان حرف می زنند 
و دیگر رابطــه ای در کار نخواهد بــود و دیالوگ تبدیل به 

مونولوگ می شود.
هنگامی که خــوب گوش نمی دهیم، نــگاه همدلانه رقم 
نخواهــد خورد. در چنین حالاتی اســت کــه مولفه های 
صمیمیت، مراقبت و آزادی در ارتباط برقرار نمی شود. گویی 

رابطه ای در کار نیست. 
چگونه هنر گوش دادن را مشق کنیم؟ تمرین کنیم وقتی 
دیگران برایمان حرف می زنند، فقط گوش کنیم و دنبال 
پاسخ دادن نباشیم. از طرف مقابل بپرسیم آیا برداشت مان 
از حرف های او منطبق با آنچه مدنظر اوست، هست یا خیر. 
با ســؤالات »دنبال کننده« اشــتیاق مان را برای شنیدن 
حرف های او نشــان دهیم. گاهی با ســرمان یا کام های 
تأیید کننده به او نشان دهیم، فعالانه و مشتاقانه به دنبال 

فهم ذهن او و درک دغدغه هایش هستیم.
با تجربه چنین فضایی جنس روابــط، اصیل خواهد بود و 

طعم یک رابطه سازنده و رضایت بخش را خواهیم چشید.

بازی های عیدانه 
یکی از دغدغه هــای والدین، فرایند شــکل گیری هویت 
فرهنگی بچه هاســت. مفاهیمی مثل شناخت و آشنایی با 
موقعیت جغرافیایی، فرهنگی و تاریخی کشور، وطن دوستی 
و احساس تعلق به هم وطنان، موضوعاتی هستند که معمولا 
والدین را به فکر وامی دارند.  مناسبت های فرهنگی یکی از 
بسترهای مناسب برای پرداختن به این موضوعات هستند. 
حالا که کم کم صدای پای بهار به گوش مي رســد، فرصت 
مناسبی اســت که در خال بازی ها و ســرگرمی ها به این 

دغدغه های فرهنگی هم پاسخ دهید.

سبزه بکارید
اولین بازی پیشنهادی ما، سبز کردن 
سبزه عید با کمک بچه هاست. بهترین 
گزینه، دانه مرکبات اســت. با کمک 
بچه ها، چند دانه مرکبات را در ظرفی 
خیس کنیــد و رویش را با دســتمال 
بپوشانید.  می توانید مسئولیت مرطوب نگه داشتن دستمال 
را به کودک واگذار کنید. وقتی دانه ها جوانه زدند، فرصت 
مناسبی است که در مورد فرایند رشد گیاه با کودک صحبت 
کنید. با همفکری کودک گلدان مناســبی برای کاشــت 
جوانه ها انتخاب کرده و جای مناســبی بــرای آن در نظر 
بگیرید. در این فرصت می توانید راجــع به نیاز گیاه به نور، 
آب و خاک با او گفت وگو کنید.  آشــنایی با فرایند کاشت 
و رشد دانه و مراقبت از آن، در تقویت هوش طبیعت گرای 
کودک مؤثر اســت. ضمن اینکه مراقبت از گیاه، به تقویت 

مسئولیت پذیری کودک کمک می کند.

تخم مرغ های رنگی 
یک بازی جــذاب و ســرگرم کننده 
بــرای روزهــای پایانی ســال، رنگ 
کردن تخم مــرغ و تزئین آن اســت.  
برای ایــن کار می توانیــد از تخم مرغ 
آب پــز یــا تخم مرغ هــای ســفالی 
یا پاســتیکی موجود در بازار اســتفاده کنید. برای رنگ 
کردن تخم مرغ هــا هم ایده هــای متعددی وجــود دارد 
 که براســاس شــرایط خودتان می توانید از آنها استفاده 
کنید.  مثا از گیاهانی مثل پیاز یا کلم قرمز یا چغندر استفاده 
کنید. یا اینکه با قلمو و آبرنگ یا گواش تخم مرغ ها را به شکل 
و طرح دلخواه دربیاورید.  این فعالیت فرصت مناسبی برای 

تقویت خاقیت کودک و دست ورزی اوست.

هفت سین بچینید 
کودک را در فرایند چیدن سفره هفت سین مشارکت دهید. 
انتخاب جای چیدن وسایل، ظروف و نحوه چیدمان، عاوه بر 
اینکه به افزایش توانایی کودک در انتخاب کمک مي کند، 
تجربه ارزشمند مشارکت و مشورت را نیز به همراه دارد.  این 
فعالیت در افزایش هوش فضایی کودک نیز مؤثر است. حین 
چیدن وسایل هفت سین، راجع به علت استفاده از هر کدام 
و فلسفه آنها با کودک گفت وگو کنید.  تجربه های خوشایند 
حین فعالیت ها، در عاقه مندی کودک به آداب و رســوم و 
سنت های فرهنگی نقش مؤثری دارد. عکس یادگاری کنار 

سفره هفت سین را فراموش نکنید!

روح الله بهرامی؛ وکیل دادگستری  علیرضا زرندی؛ روانشناس و مشاور پویشیشناخت روان 

سیدمحمد فخارحکیم باشی

چرخ مالی بسیاری از مردم این روزها خوب نمی چرخد 
و لنگ می زند، هر کس گــره ای دارد. گره مالی یکی 
در درمان اســت،  گره مالی دیگری در خرج تحصیل. 
پدری جهیزیه دخترش نیمه مانــده و نان آوری ابزار 
کار و معیشتش کهنه و فرسوده شده است. نیازهای 
ضروری و واجبی که گاهــی وقت ها در میانه زندگی 
آدم ها خودش را نمایان می کند و راهی جز طلب یاری، 
باقی نمی گذارد. یاری رساندنی که بیشتر مواقع در قالب 
قرض دادن، هم گره کوچک یا بزرگی از زندگی را باز 
می کند و هم فوج ثواب ها را به سوی قرض دهنده اش 
ســرازیر می کند.ثوابی که به گفته پیامبر اکرم)ص( 
در برابر هر درهم قرض داده شــده، هم وزن کوه احد 
و رضوان و سینا،  حســنات خواهد داشت و اگر برای 
وصولش نیز مــدارا کند، بدون حســاب از پل صراط 

خواهد گذشت.

چگونه قرض دهنده باشیم
در آیات قــرآن و احادیــث و روایات متعــدد از ائمه 
معصومین)ع( به کرات درباره حسنات و پاداش قرض 
الحسنه و یاری رساندن به دیگران گفته شده و بر قرض 

دادن تأکید شده است. قرض دهنده حس مثبتی به 
پول و ثروت دارد و دادن ثروتــش برای رفع نیاز یک 
نیازمند، برایش مثبت خواهد بود اما این هم شرایطی 
دارد و باید رعایت شــود.قرض دهنده باید از شرایط 
قرض گیرنده،  نیاز او و توان او در پرداخت بدهی آگاهی 
داشته باشد.گاهی قرض گیرنده نیاز مالی دارد و توانایی 
پرداخت بدهــی اش را نیز ندارد، در این شــرایط به 
اوکمک باعوض شده که حکم صدقه را دارد و خداوند 
10ثواب برایــش تعیین کرده اســت.در حالت بعد 
می دانیم که فرد نیاز دارد اما امکان پرداخت بدهی را نیز 
دارد.در این شرایط به او قرض داده و شرعا نیز بدهی از او 
طلب می کنیم چراکه منجر به فعالیت اقتصادی خواهد 
شد.این قرض است و 18ثواب دارد. در نوع دیگری از 
قرض گرفتن برای تهیه ملزومات مهم، قرض دهنده 
می تواند آن کالارا خریداری کرده و با قیمت بیشتری 
در اختیار قرض گیرنده قرار دهد، قرض گیرنده نیز مبلغ 
مورد نظررا طی زمان و مبلغی مشخص به قرض دهنده 
برمی گرداند؛ رودی، کارشناس اقتصادی با تأکید بر 
اینکه این شیوه به دلیل وجود کالایی مشخص و واقعی، 
ربا محسوب نخواهد شد بر توجه به مسائل شرعی امور 
مالی نیز تأکید کرده ومی گوید: » براساس آیه 186سوره 
بقره، آنچه میان دو نفر به عنوان قرض دهنده و قرض 
گیرنده مقرر می شود باید مکتوب شود. این به معنای 
عدم اعتماد نیست بلکه برای ثبت دیون و حقی است که 

بر گردن دو طرف است و درصورت فوت یکی از طرفین، 
هم حق و دینی بر گردن نمی ماند و هم بازماندگان در 

جریان قرار می گیرند.«

کراهت در قرض گرفتن
 در مقابل تمام ثواب و پاداشی که در قرض دادن وجود 
دارد، به قرض نگرفتن نیز توصیه و تأکید شده است که 
انسان برای رفع نیازهایش به تاش و فعالیت بپردازند.

کمیل رودی، کارشناس اقتصادی و عضو آکادمی هوش 
مالی در این خصوص می گوید: » قرض گرفتن، عملی 
مکروه است، چرا که ما بدون آنکه خدمت یا فعالیتی را 
به جامعه برسانیم، می خواهیم سطح زندگی خودمان 
را بالا ببریم.با این کار،  درآمد خود را نیز جلوتر مصرف 
کرده ایم، بدهکار می شویم و حس خوب تولید ثروت در 
ما ایجاد نمی شود.« با این حال گاهی اوقات در شرایطی 
قرار می گیریم و تنها با قرض گرفتن می توان آن نیاز 
را برطرف کرد. این کارشــناس اقتصادی با تأکید بر 
اینکه بهتر است قرض گرفتن به امور ضروری مربوط 
بوده و برای تامین کالاهای با دوام و سرمایه ای باشد 
به همشهری می گوید: » به عنوان قرض گیرنده باید 

توان و ظرفیت پرداخت بدهی، منبع پرداخت و طول 
و میزان پرداخت بدهی را مشخص کنیم. و نکته مهم 
این است که براساس ســواد مالی، تنها تا 30درصد 
درآمد ما باید صرف پرداخت بدهی شــود. این نوع، 
می تواند قرض خوبی باشد.« نوعی قرض گرفتن نیز 
برای ســرمایه گذاری و یا اصطاحا برای اهرم سازی  
است که به گفته رودی، در زمره قرض های عالی قرار 
می گیرند.به عنوان مثال ما قصد خرید خانه ای به قیمت 
یک میلیارد تومان داریم اما موجودی ما 600میلیون 
تومان است.400میلیون تومان دیگر قرض  می کنیم و 
خانه را که کالای سرمایه ای است خریداری می کنیم، 
در اینجا 600میلیون تومان را اهرم یک میلیارد تومان 
کرده ایم و حالا از راه هایی همچون اجاره دادن خانه، 
 می توان آن بدهی را پرداخت کرد.پس انداز معکوس نیز 
ازجمله دیگر قرض های عالی محسوب می شود. رودی 
در این باره می گوید:» پس انداز پول برای خرید کالایی 
ضروری، به ویژه در شــرایط تورمی کار سختی است. 
در حالت معکوس می توان آن کالا را خرید و به مرور 
پول آن را پرداخت کرد مانند ماشینی که خریداری 
می کنیم و هر ماه مبلغ مشخصی برایش می پردازیم.«

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

نعیم نظری طهرانییادداشت
مدرس توسعه سازمانی

چطور یکپارچگی را در سازمان مان محقق کنیم؟
فرش چهل تکه 

 برای ایجاد یکپارچگی در هر سازمان، لازم است تک تک نفرات آن سازمان 
ابتدا روی زندگی شخصی خودشان متمرکز شوند و سطحی از یکپارچگی 
را در بستر زندگی شخصی شان تجربه کنند و بعد یکپارچگی را در سطح 
سازمان بیازمایند. اگر تک تک اجزای ســازمان آماده حضور و فعالیت 
یکپارچه نباشند، این موقعیت در سطح ســازمان محقق نخواهد شد. 
درنظر بگیرید فرش چهل تکه ای دارید که قطر بعضی از تکه فرش هایش 
با قطر باقی آنها متفاوت است. آن فرش قطعا فرش یک دستی نخواهد 
شد، ممکن است یک اثر هنری دیگر شود اما فرش نیست. بنابراین تمرکز 
بر حوزه های شخصی تک تک نفرات در محیط کار، یکپارچگی در سطح 
ســازمان را به ارمغان می آورد. از دیگر مولفه های ایجاد یکپارچگی در 
سازمان، ایجاد گفت وگوی راهبری و رهروی است. زمانی می توان در یک 
سازمان، راهبری تک تک نفرات را ایجاد کرد که هریک از پرسنل سازمان 
رهرو و پذیرای تعلیم و آموزش باشند. این باز و پذیرا بودن فقط درصورتی 
ممکن می شود که آنها تک تک اجزای آن فرش چهل تکه را به رسمیت 
بشناسند؛ یعنی من به عنوان کارشــناس یک واحد از سازمان حضور 
کارشناسی دیگر در واحد دیگر را به رسمیت بشناسم.  آن زمان است که 

می توانم کنار او فضایی یکپارچه و منسجم را تجربه کنم. در این حالت 
هیچ یک از اجزای سازمان نسبت به دیگری برتری ندارند بلکه افراد برای 
ایجاد فضای یکپارچه، خود را در جایگاهی قرار می دهند که همه هم راهبر 
هستند و هم رهرو. حالا سؤال اینجاست که چه چیزی باعث می شود 
 کنار هم قرار گرفتن تکه های کوچک بافته شده یک فرش چهل تکه زیبا 
بسازد؟  تنها لازمه اش این است که فرش باشند، نه موکت یا زیلو و گلیم 
و... ؛ به این معنی که پرسنل هر سازمان واجد مشخصاتی هستند که آنها 
را برای حضور در آن سازمان مناسب می کند؛ مثا این مشخصه که چقدر 
ارزش های بنیادین آن سازمان در روزمره تک تک افراد نقش اساسی دارد؛ 
به عنوان مثال اگر سازمانی ارزش بنیادینش »خدمت صادقانه« است، 
آیا پرسنل آن سازمان در رابطه شان با همدیگر خدمت صادقانه را تجربه 
می کنند که خروجی اش را مخاطب تجربه کند؟ ما به این می گوییم وصل 

بودن افراد به یکدیگر از مسیر ارزش ها.
همه ما تسبیح دیده ایم، که از یک نخ و تعدادی مهره تشکیل شده. اگر از 
تک تک مهره ها نخ رد نشده باشد، دیگر مهره های آن تسبیح نیستند. اگر 
سازمان را یک تسبیح درنظر بگیریم نخ تسبیح چیست؟  آیا نخ تسبیح یک 
سازمان چشم اندازها و مأموریت های آن سازمان است؟ دعوت می کنیم به 
این مسئله نگاه جدیدی بیندازید. شاید نخ تسبیح ارتباطی به ارزش های 

وجودی یک سازمان داشته باشد.
   یکی از پیامدهــای عدم یکپارچگی در یک ســازمان ایجاد فرهنگ 

بی تفاوتــی بین پرســنل،  مدیران، کارکنــان و اعضای آن ســازمان 
اســت. اینکه گاهي مشــاهده می کنیم افراد بی تفــاوت از کنار هم 
می گذرند، نســبت به محیط خود بی تفاوتند، نســبت بــه میز کار و 
لــوازم کار خــود بی تفاوتنــد و اینکــه در چــه ســطحی از کارایی 
و کیفیــت کار می کننــد همه اینها بــر می گــردد به اینکــه افراد 
در ســازمان، خودشــان را یکپارچه به عنوان یک فــرش چهل تکه یا 
 به عنوان یک تســبیح و یا به عنــوان یک مجموعــه یکپارچه کارآمد
 نمی بینند.  در انتها من از شما دعوت می کنم چند سؤال را از خودتان 
بپرسید؛ اگر از افرادی هستید که در یک سازمان کار می کنید، مدیر میانی 
هستید،  مدیر ارشد هستید یا معاون هستید و یا مدارج بالاتر چند سؤال از 

خودتان بپرسید واقعا چقدر آگاهید از ارزش های آن سازمان؟ 
سؤال بعدی:  واقعا چقدر تا الان قدم برداشتید برای اینکه ارزش های آن 
سازمان بشود ارزش های شما و اگر این ارزش ها با هم مغایرند چرا محیط 
کارتان را ترک نکردید؟ چرا جایی کار نمی کنید که ارزش هایشــان با 

ارزش های شما یکی باشد؟
 سؤال بعدی و  آخرین سؤال:  چرا من نسبت به همکارم بی تفاوت شده ام 
و چرا نسبت به محیط کارم بی تفاوت شده ام چرا نسبت به محیط کارم 
و کیفیت کارم بی تفاوت شده ام؟ من از شما دعوت می کنم این سؤالات 
را از خودتان بپرسید و مشتاقم در گزارش ها و مقالات بعدی آرام آرام به 

تک تک این موارد بپردازیم تا بتوانیم شفافیت بیشتری را حاصل کنیم.

مهناز جعفری ؛ مربی و تسهیلگر کودکبازیگوشی
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سپردن قلکی کوچک  
نزد خدا 

بر خاف قرض دادن، قرض کردن عملی مکروه است اما قرض 
گرفتن برای سرمایه گذاری ازجمله قرض های خوب است 

اشکال بزرگ صندوق های قرض الحسنه خانگی
پیچ و خم های اداری در قرض گرفتن از نهادهای مالی و اعتباری موجب شده بعضی از مردم   
سراغ تشکیل شبکه های مالی دوستانه و خانوادگی بروند. هرچند مراجعه به افراد خانواده برای 
قرض گرفتن مزایایی دارد اما شرایط غالب این صندوق های دوستانه وخانوادگی به گونه ای است 
که هم خوانی با رفع نیازهای ضروری ندارد. کمیل رودی، به همشهری می گوید:»اگرصورت 
تورمی این صندوق ها را که موجب کم ارزش شدن مبلغ دریافتی نفرات آخر صندوق می شود 
درنظر نگیریم،  مهم ترین مشــکل آنها قرعه کشی بودنشان اســت.اگر قصد از راه اندازی 
صندوق های قرض الحسنه خانگی، کمک رسانی به افراد است باید هیأت مدیره ای سه نفره 
برای آن تعیین کرد وهرماه براساس نیازهای افراد که به صورت محرمانه عنوان می شود، مبلغ 
صندوق را در اختیار آنها قرار داد.کمک رسانی با قرعه کشی معنا ندارد و عملا این صندوق ها 
را بدون کارکرد کرده است.« در برخی از صندوق های خانگی نیز شیوه هایی باب شده که آنها را 
از کارکرد اصلی دور کرده و موجب بی اعتمادی افراد می شود. یکی از این موارد، تعلق داشتن 
نخستین سهم، به مسئول صندوق است.در برخی موارد نیز مسئول صندوق با ابداع شیوه ها و 

قواعدی، عملا صندوق خانگی را به محل درآمدی برای خودش تبدیل کرده است.

مکث
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سیدمحمد فخارگزارش
روزنامهنگار

محمد باریکانیگزارش
دبیرگروهزیستبوم

رئیسجمهوریباسفربهجزیرهآشورادهفرمان
تسریعدراجرایپروژهگردشگریدر38هکتاراز
اینذخیرهگاهزیستکرهراصادرکرد.بدینترتیب
22هکتاراز38هکتارفضایگردشــگریدرنظر
گرفتهشدهدرجزیرهآشورادهبهزونگردشگریبا
احداثاسکله،مسیردسترسی،آلاچیق،رستوران
وکمپاسکانموقتگردشگرانتبدیلمیشود.

سال93زمانیکهحســنروحانی،رئیسدولت
یازدهمبــههمراهاعضــایکابینهبهآشــوراده
رفت،پیشــنهادواگذاریجزیرهآشورادهباهدف
گردشگریمطرحشــد.پسازآنبودکهسعید
شــیرکوند،معاونوقتســرمایهگذاریوزارت
میراثفرهنگیدریکنشســتخبریازامضای
تفاهمنامهایمیانعلیاصغرمونسان،رئیسوقت
ســازمانمیراثفرهنگیومعصومهابتکار،رئیس
وقتســازمانحفاظتمحیطزیستخبردادکه
بهموجــبآن380هکتاراز800هکتاروســعت
جزیرهآشورادهبهســرمایهگذاربخشخصوصی
واگذارمیشدتابهگفتهاوبادرنظرگرفتنضوابط
سازمانحفاظتمحیطزیست،پروژهگردشگری

آشورادهآغازشود.
معصومهابتــکار،رئیسوقتســازمانحفاظت
محیطزیستازدورهاصلاحاتکهسکانهدایت
محیطزیستکشوررابرعهدهداشت،تلاشزیادی
برایواگذارکردنجزیرهآشورادهداشتکههربار
اینتلاشهابهنتیجهنرســید.حتیهمانزمان
برخیرسانههاخبردادندکهاودرتلاشبودجزیره

آشورادهرابهشرکتمجریکهازمنسوبینخود
بود،واگذارکند.

تلاشهایابتکاربرایواگذاریجزیرهآشــوراده
هرباربامخالفــتصریحفعالانوکارشناســان
محیطزیســتمواجهشد.چونآشــورادهعلاوه
بــرآنکــهازســال1354درفهرســتجهانی
ذخیرهگاههــایزیســتکرهثبتشــدهبود،در
فهرستجهانیتالابهانیزقرارداشتوبنابراین
ازحساسیتهایویژهمحیطزیستیبرخورداربود.
ســال93امــااوتوانســتحســنروحانــی،
رئیسجمهوریوقــترابرایواگــذاریجزیره
آشورادهباهدفگردشگریاقناعکندوخبراین
اتفاقازسویوزارتمیراثفرهنگیاعلامشد.اما
همیناعلامناگهانتبدیلبهیکبمبخبریدر
حوزهمحیطزیستشدوســرانجامکاربهجایی
رسیدکهحتیکارشناسانوقتسازمانحفاظت
محیطزیستواسماعیلکهرم،مشاوررئیسوقت
اینســازمانمخالفتجدیخودبااجرایطرح
گردشگریدرجزیرهآشورادهوواگذاریاینجزیره

بهسرمایهگذاربخشخصوصیرامطرحکردند.
هوادارانمحیطزیستهمکارزارهاییدرمخالفت
باواگذاریجزیرهآشــورادهراهانــدازیکردندو
سرانجامباهمینمخالفتهابودکهموضوعکاهش
وسعتزونگردشگریجزیرهآشورادهمطرحشد

وبهجایواگذاری380هکتــارازاینذخیرهگاه
زیستکرهکشورقرارشدطرحگردشگریآشوراده
در38هکتارازاینجزیــرهمتروککلیدبخوردو
22هکتارازاینوســعتآنهمنهدرطبیعتبکر
آشورادهکهدرفضایمسکونیمتروکشدهجزیره
تبدیلبهزوناحداثتاسیساتگردشگریشود
تاآسیبکمتریبهمحیطزیستاینتنهاجزیره

مهمایرانیدریایخزربرسد.
همینســالجارینیزطرحگردشگریآشوراده
وواگذاریایــنجزیرهبهســازماندهیاریهاو
شهرداریهایاستانگلســتانآنهمباپیگیری
مداوماستاندارگلستانبهنتیجهرسیدوستادملی
تالابهانیزطرحارائهشدهبرایتوسعهگردشگری

درجزیرهآشورادهراتصویبکرد.
سیدابراهیمرئیســی،رئیسجمهوریایرانحالا
بهجزیرهآشورادهرفتهاســتودربازدیدازطرح
هدفگذاریشدهتوسعهگردشگریآشوراده،دستور

تسریعدراجرایاینطرحراصادرکردهاست.
رئیسیباحضوردرجزیرهآشورادهازمحلاجرای
پروژهبومگردیوطبیعتگردیتنهاجزیرهایرانی
دریایخزربازدیدکردهودراینبازدیدجمعیاز
اعضایهیأتدولت،ازجملهوزیرمیراثفرهنگی،
نمایندهولیفقیهدراستانگلســتانواستاندار

گلستاننیزحضورداشتند.

رئیسجمهوریمسیرجزیرهآشورادهراباقایقطی
کردهوتصویراوســواربریکفروندقایقموتوری
بهتنهاجزیرهایرانیدریایخزربســیاردرفضای

مجازیمنتشرشد.
ســفرباقایقبهجایاســتفادهازبالگــردبرای
رسیدنبهمنطقهحفاظتشــدهآشورادهتوسط
رئیسجمهــوریاگرچــهبهزعمکارشناســان
محیطزیســتاقدامیقابلتحســینبرایحفظ
آرامشگونههایجانوریوزیستمنداناینجزیره
بکرکشــوراســت،امانگرانیهاازنظارتبعدی
سازمانحفاظتمحیطزیستدراجرایفازهای
مختلفگردشگریدراینذخیرهگاهزیستکره

همچنانپابرجاست.
جزیرهآشــورادهعلاوهبرآنکهمیتوانددرتوسعه
پرندهنگرینقشمهمیداشــتهباشــد،دردوره
صفویهبهعنوانشــکارگاهشاهانصفویانتخاب
شــدودژهاییازآندوراندرجزیرهساختهشد.
برخیمورخاندرتاریخنگاریجزیرهآشــوراده
اینجزیرهراهمانجزیرهآبســکوندانســتهاند
کهدرزمانحملهمغولبهایران،ســلطانمحمد
خوارزمشــاهبهآنگریختوهمانجــامصادفبا
1220میلادیدرگذشت.ســال183۷میلادی،
جزیرهآشورادهتوسطروسهااشغالشدوبهرغم
آنکهایرانمعترضایناشــغالبود،آنهادرهمان
جزیرهپاســگاهنظامیاحداثکردنــد.هنوزهم
بقایایتخریبشده2بنایتاریخیاینجزیرهکه
یادگاراشغالروسهاست،درآشورادهپابرجااست؛
یکیقلعهروسهاکهدرزمــانرضاخانمرمتو
بهعنوانپاسگاهنظامیاســتفادهوبعدهاتخریب
شدوآندیگریخانهوزیرمختارروسکهآنهم

درحالتخریباست.
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 چهارشنبه سوری؛ تغییر رفتار
 و مرگ پرندگان شهری 

اززمانیکهبازارپررونقترقههایچینیبهایرانبازشــد،هرسال
جشنباستانیچهارشنبهسوریازهویتاصلیخویشبیشترفاصله
گرفت.آیینهاوجشنهایباستانیایرانیانهموارهتوأمبااحترام
بهطبیعتبودوباهدفحفظمحیطزیستبرگزارمیشد.فلسفه
جشنچهارشنبهپایانسالدورکردنزشتیهاوپلیدیهاوپاکو
منزهشدنروحانسانبرایاستقبالازسالجدیدبودکهباشادیو
جشنهمگانینزدیکآتشیکهبهدورازپوششگیاهیبرافروخته
میشد،همراهبود.اماسالهاستکهبانزدیکشدنبهاینآیینزیبا،
مردماقدامبهخریدترقهونارنجکهایضدمحیطزیستیمیکنند.
اماتأثیرآسیبهایناشیازآلودگیصوتیوهواییجشنچهارشنبه
پایانسالبررفتاروبقایبسیاریازگونههایجانوریبهخصوص
پرندگانشهریبسیارزیاداست.دربینحیوانات،پرندگاننسبت
بهآلودگیصوتیحساسیتبیشــتریدارند.چونپرندگانبرای
ارتباطباهمنوعانخویشازطیفگســتردهفرکانسهایصوتی

استفادهمیکنند.
بیشترگونههایپرندگانآستانهتحملکمتریبهصدایزیاددارند
وبراثرانفجارهایمتعددترقهها،واکنشهایمختلفیمانندافت
شنوایی،ناتوانیدرشــنیدنصدایطبیعیاطرافوصدایدیگر
حیوانات،افزایشضربانقلبوتنفسوعکسالعملتندعصبی
نشانمیدهند.پرندگانیکهجانســالمازآلودگیصوتیشدید
چهارشنبهسوریبهدرمیبرندباپیامدهایمنفیدیگرهمچون
تغییراترفتاریدرتغذیه،شــکارومهاجــرتگروهی،تغییردر
ارتباطاتدرونگونهای،ترکزیستگاه،تغییرفرکانسوشدتصدای

آوازوعدمجفتگیریمواجهمیشوند.
درآستانهفصلبهار،بسیاریازجانورانبارداریادرفصلجفتگیری
هستند.بنابراینصدایمهیبترقههاموجبسقطجنینوترکلانه
میشود.حتیبرخیجانوران،مانندپرندگانکهرویتخمهایخود
خوابیدهاند،بهدلیلآلودگیصوتیمرگبار،لانهخودرابرایهمیشه
ترکمیکنندواینیعنیمرگمیلیونهاجوجهوکاهشجمعیت

وتنوعزیستیپرندگان!
چراپرندگاندرشبچهارشنبهسوریکهآلودگیصوتیتشدید
میشــوددچارایستقلبیومرگمیشــوند؟بهطورکلیرابطه
معکوســیبینجثهحیواناتوضربانقلبآنهاوجوددارد.یعنی
حیواناتکوچکتردارایضربانقلببالاتریهســتند.متوسط
))bmpضربانقلبدرحالتاستراحتبراساسضرباندردقیقه
اندازهگیریمیشــود.بهطورمثالدرگوزن)50-40(،انســان
)80-60(،ســگباجثهبزرگ)120-80(،عقاب)100-120(،
گربــه)180-120(،کلاغ)345(،گنجشــکخانگــی)460(،
موشخانگی)500(،مرغمگسخوارگردنیاقوتی)615(ضربان

دردقیقهدارند.
پرندگاندرنواحیشهریکهازقدرتشنواییبالایخودبرایشکار
استفادهمیکنند،بهدلیلتداخلصدایتولیدشدهتوسطانسان
بهخصوصصداهایمهیبناشیازانفجارترقهها،تواناییشکاررااز
دستمیدهند.سطوحبالایصداهمچنینمیتواندتأثیرمنفیبر
الگوهایتغذیهوزادوولدداشتهباشدوهمینموضوعیکیازدلایل

انقراضبرخیگونههاست.
پرندگانیکهباایجادصدادرفرکانسهایپایینبایکدیگرارتباط
برقرارمیکنندنیزمتحملبیشترینتأثیرناشیازآلودگیصوتی
میشوند.سطحبالایصداباعثشنیدهنشدنصدایآنهامیشودو
درنتیجهپرندگاننردرجلبپرندگانمادهبامشکلمواجهمیشوند.
تغییردررفتارهایتغذیهای،تولیدمثلومهاجرتحیوانات،کاهش
زیستگاههایقابلاستفادهودرنهایتانقراضبرخیگونههاوآسیب
بهاعصابشنواییوخونریزیازگوشدربرخیحیواناتنیزنتیجه

تأثیرآلودگیصوتیدرحیواناتاست.
نورپردازیهایمصنوعیشدیدوآتشبازیهایچهارشنبهسوری
نیزتمامسیستمعصبیاینگونههایجانوریرابرهممیزندوحتی

منجربهمرگآنهامیشود.
علاوهبرآسیبهاییکهرفتارانســانیدرچهارشنبهپایانسالبه
حیواناتواردمیکند،هرســالنیزگزارشآتشگرفتندرختان
بهدلیلبیاحتیاطیوانفجارترقهوهواکردنبالنهایآرزوکهبه

شاخهدرختانگیرمیکنندمنتشرمیشود.
برگزارکنندگانجشنهایچهارشنبهپایانسالبایددررفتارهای
خودکهمنجربهتداخلدرروندطبیعیزندگیحیواناتومرگآنها
میشوداندکیتاملکنند.وقتیدرایران،آغازسالجدیدباتولد
ورویشگیاهانوجانورانهمراهاســت،چگونهمیتواندرفصل
زادآوریگونههایجانوریموجبمرگآنهاشد؟بایددانستکه
خریدموادمحترقهچینیوتدارکانفجارهایشادمانهبرایجشن
چهارشنبهسوریکهبهآســیببهدرختانومرگهزارانپرنده

میانجامدجایگاهیدرآیینپاسداشتاینجشنباستانیندارد.

سگ های ولگرد باعث تخریب 
اکوسیستم می شوند

ســگهایولگردبهعنوانگونــهجانــوریمهاجمبرای
زیستگاههایطبیعیمحسوبوموجبرقابتباگونههای
بومی،انتقالبیماریوتخریباکوسیســتممیشــوند.به
گزارشباشگاهخبرنگارانجوان،سرپرستدفترحفاظتو
مدیریتحیاتوحشسازمانحفاظتمحیطزیستگفت:
باتوجهبهگزارشهایفراوانمســتنددرسازمانحفاظت
محیطزیست،سگهایبدونصاحبورهاشدهدرطبیعت
منجربهحملهگروهیوشــکارگونههایحیاتوحشکم
توانازجملهبرههایقوچ،میش،آهــووجبیروهمچنین
بزغالههایکلوبزوبرخیازگونههایبزرگجثهازجمله
مرالمیشوند.بهگفتهرضافرجیگزارشهایمتعددیاز
حملهگروهیوکشتنگونههایشاخصگربهسانانازجمله
یوز،پلنگ،کاراکال،ســیاهگوش،گربهپالاس،گربهشنی،
گربهجنگلیوگربهوحشیوســایرگونههاتوسطحملات
گونههایمهاجمدرمحیطزیستکشوروجوددارد.اوگفت:
»اختلالاتژنتیک«باسگسانانحیاتوحشازمهمترین
آسیبهایسگهایولگردوبدونصاحبدرطبیعتاست
وایناختــلالاتژنتیکمیتواندمنجربــهتهدیدخلوص
ژنتیکگرگخاکستریوشغالطلاییوازطرفیبههیبرید
خطرناکگرگاسشودکهبرخلافخصوصیاترفتاریحیات
وحش،انسانگریزنیســتندوبانزدیکیبهجوامعانسانی

منجربهآسیبوحتیمرگومیرکودکانمیشوند.

حجت الاسلام محمدجواد 
حاج علی اکبری

خطیب جمعه تهران
حفاظتازمحیطزیســتومنابعطبیعی
بایدبهمطالبــهعمومیتبدیلشــودو
مجموعههایجهادیبهمیدانبیایند.باید
گروههایجهادیومتخصصرافراخوان
کنندتابرایحفاظتازمحیطزیســتو

توسعهفضایسبزکمککنند.

عزت الله ضرغامی
وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و 

صنایع  دستی
اجرایتلهکابینعلیآبادکتولدرخارج
ازمحدودهاصلیعرصهثبتجهانیشده
جنگلهیرکانیمشکلنداردواجرایآن
منوطبهتصمیممشترکوزارتجهاد
کشاورزی،سازمانجنگلها،حفاظت

محیطزیستووزارتمیراثاست.

فرهاد عزیزی زلانی
مدیر پایگاه های ملی و جهانی وزارت 

میراث  فرهنگی
15اســفند،همزمانباروزدرختکاری،
کاشتنهالدرپایگاهها،موزههاواماکن
تاریخی،اجرامیشــود.امکانسنجی
کاشتنهالباتوجهبهضوابطحفاظتی
عرصهوحرائمآثارودقتدرانتخابنوع
نهالباتوجهبهاقلیموبومانجاممیشود.

ظرفیت اقامتی در مشهد برای شرایط 
عادی، خــاص و بحرانی در نــوروز1401 
پیش بینی شده است و حجت الاسلام 
حجت گنابادی نژاد، معاون هماهنگی 
و امــور زائــران اســتانداری خراســان 
رضــوی در جلســه ســتاد خدمــات 
ســفر گفته اســت: اگر همراهــی تمام 
بخش هــا نبــود چنیــن ظرفیتــی بــرای 
اســکان و اقامــت زائــران در مشــهد 

فراهم نمی شد.

  350
هزار

جانوری از 1023گونه مهره دار ثبت شده 
در ایــران، در فهرســت ســرخ اتحادیــه 
جهانی حفاظت از طبیعت و در معرض 
انقراض هستند. رضا فرجی، سرپرست 
دفتر حفاظت و مدیریــت حیات وحش 
محیط زیســت  حفاظــت  ســازمان 
گفته اســت، با توجــه بــه تهدیداتی که 
متوجه اکوسیســتم های طبیعی کشور 
 اســت ممکن اســت تعداد این گونه ها

بیشتر باشد.

151
گونه

تاریخــی در اســتان تهــران ثبــت ملــی 
شــدند و مراتــب ثبــت ملــی ایــن آثــار 
توســط عــزت الله ضرغامــی، وزیــر 
میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
 دســتی به اســتاندار تهران ابلاغ شــد. 
خانه هــای تاریخــی ثبــت ملــی شــده 
در خیابــان وصــال شــیرازی، خیابــان 
میرزای شــیرازی، شــهر ری، خیابــان 

مولوی و میدان بهارستان قرار دارند.

5
خانه

خرید، فروش و حمل مار، 
سمندر و لاک پشت جرم است

مدیرکلحفاظتمحیطزیســتگیلانبابیان
اینکهخرید،فروشوحملحیواناتیمانندمار،
سمندرولاکپشتجرماســت،اعلامکرد:در
روزهایپایانیسالبرخیافرادسودجواقدامبه
خریدوفروشاینحیوانــاتدرکنارماهیهای
قرمزدراماکنعمومیمیکنندکهطبققانون

شکاروصید،جرماستوپیگردقانونیدارد.
بهگزارشادارهکلحفاظتمحیطزیستگیلان،
رضازمانیگفت:عمدتاحیواناتتزیینیکهدر
روزهایپایانیســالبازارگرمیدارند،مهاجر
وکمیابهســتندوفروشآنهاتخلفاستوبا
متخلفانوعرضهکنندگاناینجانورانبرخورد

جدیمیشود.
بهگفتهمدیرکلحفاظتمحیطزیستگیلان،
مردمپــسازمدتــیبهدلیــلعدمتواناییدر
نگهداریایندستهازحیواناتآنهارادرطبیعت
رهامیکنندکــهباعثبروزمشــکلاتمحیط

زیستیمیشود.
زمانیاعلامکرد:متخلفانخریدوفروشوحمل
مار،سمندرولاکپشتبهمراجعقضاییمعرفی
میشــوندوطبققانونبهجزاینقدییاازیک
تاشــشماهحبستعزیریمحکوممیشــوند؛
بههمینمنظورگشــتویژهنظارتوبرخورد
بامتخلفانایــنحوزهدراســتانگیلانایجاد

شدهاست.

نقلقولخبر

عددخبر

خبر

خبرروز

کیانا گودرزی؛ متخصصتنوعزیستیدریچه

ذخیره گاه زیست کره خزر
جزیره آشوراده، از 51سال پیش به منطقه حفاظت شده تبدیل شد. این جزیره به عنوان بخشی 
از پناهگاه حیات وحش میانکاله در سال1354 نیز به عنوان ذخیره گاه زیست کره در فهرست 
یونسکو به ثبت رسید. آشوراده تنها جزیره سواحل جنوبی دریای خزر است که بخش عمده 
تخم ریزی ماهیان خاویاری در آن انجام می شود و زیستگاه پرندگان کمیابی همچون قرقاول و 
زنگوله بال است. 70درصد از عرصه های جزیره آشوراده نیز در زون حفاظت قرار گرفته که دخل 
و تصرف در آن مجاز نیست. آشوراده همچنین ایستگاه زمستان گذرانی پرندگان مهاجر است.

مکث

فرمان گردشگری در آشوراده
رئیسجمهوریدربازدیدازآشورادهدستورتسریعدراجرایطرحگردشگریاینجزیرهراصادرکرد

حفاظت از جنگل های هیرکانی جان تازه می گیرد
طرحتوسعهپایدارجنگلهایشمالکشورازابتدایسالآیندهبا350میلیاردتوماناعتبارآغازمیشود

قائممقاممعاونتجنگلسازمانمنابعطبیعی:خلأهایموجوددرطرحتنفسجنگلموجبشدسراغطرحجایگزینبرویم

طرحجدیدحفاظتازجنگلهایشمالاز16روز
دیگراجرامیشــود.اینطرحکه»طرحتوســعه
پایدارجنگلهایشمالکشور«نامدارد،قراراست
جایگزینطرحتنفسجنگلهایهیرکانیباشد
کهاجرایآنامســالبهتأخیرافتادهبودوباحل
مشکلاتبودجهایوکارشناسیاجراییمیشود.
بهگزارشهمشــهری،60درصدبودجهحفاظت
کلجنگلهایکشورازسالآیندهبهجنگلهای
هیرکانــیاختصــاصمییابــد.طــرحتنفس
جنگلهایهیرکانیازســال1396آغازشــده
بودوتاپایانســال1399اجراشــد.قراربوداز
ابتدایســال1400طرحجدیداجراییشوداما
بررسیدقیقایرادهایطرحقبلیوعدماختصاص
بودجهموردنیازموجبشداجرایطرحجدیدبا

مشکلاتیمواجهشود.

تمهیدات اجرای طرح مدیریت پایدار
براساسطرحتنفسجنگلهایهیرکانی،اجازه
بهرهبرداریوقطعدرختانجنگلیازســال96
بهطورکاملقطعشدودرسال99اینممنوعیت
بهچوبهایشکستهسطحجنگلنیزتسریپیدا
کرد.اینطرحموجبشددرسالهاینخستاجرا
محمولههایقاچاقچوببسیاریکشفشوداما

بهمرورچوببریکاهشیافت.
رضابیانی،قائممقاممعاونتجنگلسازمانمنابع
طبیعیکشوردراینبارهبههمشهریمیگوید:از
سال1401طرحجایگزینطرحتنفسجنگلها
اجراییخواهدشد.براساسبند3ماده38قانون
ششمبرنامهتوســعهدرســازمانمنابعطبیعی

کشورتصمیمگرفتهشدتاطرحجایگزینیتدوین
شودوبراساسشــیوهمدیریتپایدارجنگلدر
104حوضهآبخیزیعنیدرتمامجنگلهایشمال
طرحجدیدمدیریتپایداراجراییشــود.بیانی
میافزاید:درابتدایاجرایطرحتنفسجنگلدر
سال96تعداد33قراردادحفاظتیجنگلبرقرار
شــدومجریانموظفبودندتابهبهتریننحواز
جنگلهایهیرکانیمحافظتکنند.اماخلأهای
موجودباعثشدسراغطرحجایگزینبرویم.البته
طیسالجاریکهمجبورشــدیمطرحتنفسرا
تمدیدکنیــمهماقداماتینظیــرمرمتراههای
جنگلی،غنیسازی،فنسکشیدرجنگل،عملیات
بهداشتیوپرورشیوعملیاتحفاظتیانجامشد
ومسائلفنیوحفاظتیراتجمیعوتقویتکردیم.
همچنینلایههایاطلاعاتیکاربردینظیرمیزان
بارندگی،خاکشناســی،زمینشناســی،سیل،
آبهایزیرزمینــی،لایهپوشــشگیاهی،لایه
مناطقبحرانی،لایهآتشســوزیولایهحفاظت
درقسمتهاییکهبایدحفاظتیباشدرابررسی
کردیمکــهنقشــههایهریکازایــنلایههای
اطلاعاتیتهیهشــدهاســتتابهمرحلهتلفیق
برســدوبرایســالپیشروباقوتطرحجدید

اجراییشود.

مختصات اجرای طرح جدید
درطرحتوســعهپایــدارجنگلهــایهیرکانی
تمامیاصولجنگلشناسیشاملاحیایجنگل،
جنگلکاری،اصلاحســاختاریتــودهجنگلیو

ســایراقداماتکارشناســیبهدقتموردتوجه
وبررســیقرارگرفتهوتلاشهــایزیادیبرای
تهیهآنبانظرکارشناســاناینحــوزهدرحال
انجاماســت.جنگلهایهیرکانیکهقراراست
طرحجایگزیــنتنفسبــرایآناجراشــودبا
1.9میلیونهکتاروســعتازآســتارادرشمال
استانگیلانشروعمیشودوتاگُلیداغدرشرق
استانگلســتانبهطولتقریبی800کیلومترو
عرض20تــا۷0کیلومترپراکنــشدارد.بخش
کوچکیازجنگلهایهیرکانیهممعادل20هزار
هکتاردرکشــورآذربایجانقراردارد.بخشــیاز
جنگلهیرکانیایرانسال98درفهرستمیراث
جهانییونسکوثبتشــدتاحفاظتومراقبتاز
آنبهعنوانمیراثطبیعیبراینسلهایبعدی

تشدیدشود.

گستره 1/9میلیون هکتار جنگل
جنگلهایهیرکانیبخشــیازمیــراثطبیعی
ایرانوجهاناســتکهبایدتمرکــزبالاییبرای
حفاظتازآنصورتگیرد.نقیشعبانیان،معاون
امورجنگلســازمانمنابعطبیعیکشورنیزدر
اینبارهبههمشــهریمیگوید:درطرحتوسعه
پایدارجنگلهایهیرکانــیبرنامههایویژهای
بــرایاحیاونجــاتجنگلهیرکانــیبهصورت
کلانپیشبینیشــدهوقراراستازابتدایسال
آیندهباتعاملسایردســتگاههااجراییشود.وی
میافزاید:طــرحجایگزینتنفــسجنگلهای
هیرکانیباقانوناصلیتنفسجنگلپیونددارد

وبهمدت5ســالبرایتمامیگسترهجنگلهای
هیرکانیکــه1.9میلیونهکتاراســت،اجرایی
خواهدشد.ازسوییتهیهطرحتفصیلیوگسترده
توسعهومدیریتپایدارجنگلهایهیرکانیبرای
10سالدردســتورتدوینقرارداردکهبراصول
جنگلشناســی،اکولوژی،اقتصادیواجتماعی

تمرکزخواهدداشت.
وقتیطرحتنفسجنگلهادرســال1396کلید
خورد،قرارشدطرحهایقبلیکهبرپایهبرداشت
وبهرهبرداریازچوبدرختانبوده،متوقفشود
وطرحهاییبراساسبرنامههایتوسعهپایدارارائه
شود.هادیکیادلیری،دبیرمرجعملیکنوانسیون
تنوعزیســتیکشــوردراینبارهمعتقداست:به
جاینگاهصرفاقتصادیبهجنگلها،بایدنگاهی
اکولوژیستیوزیستمحیطیداشتهباشیموهمه
مجموعهاکوسیســتمرادرنظربگیریم.درطرح
تنفستأکیدبراینبودکــهبهرهبرداریازچوب
درختانانجامنشــودوازمیزانخساراتکاسته
شودچونقراربرتغییراینمواردنیستوبایدطرح
مدیریتیاصلاحشودامامتأســفانهطرحاصلاح
شدههنوزارائهنشدهاست.بهگفتهکیادلیری،در
طرحهایقبلیبراســاسبهرهبرداریهایچوبی
برنامهریزیمیشــدکهســالانهبراساسمیزان
چوبیکهبهرهبرداریمیشــدچنداصلهدرخت
هممیکاشــتندکهخیلیچشــمگیرنبودواین
طرحهافقــطبرای50درصدجنگلهــابود؛چرا
کهدر50درصددیگراصلاچوبیوجودنداشــت
وبهنوعیرهاشــدهبودند.ویتأکیــدداردباید
درطرحهــایجدیدازحیاتوحــش،تنوعهای
زیستیوگونههایگیاهیودرختهایجنگلها
مراقبتکنیموطرحهایمــابایدتماماینموارد
راشاملشــودوتعدادبیشــتریازشاخصهارا

درنظربگیریم.

بودجه سال1401 حفاظت از جنگل های شمال
درصد رشدبودجه سال آیندهبودجه امسال محدوده حفاظت

60درصد350میلیارد تومان53.3میلیارد تومانطرح تنفس هیرکانی
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ریزگردهای وارد شده از کشور عراق، 

اردن و ســوریه روز گذشــته )جمعه گزارش
13اسفند( هوای لرستان، کرمانشاه، 
اصفهان، ایلام، همدان، مرکزی، کردستان و خوزستان 
را تحت  تأثیر قــرار داد به طوری که عــلاوه بر کاهش 
کیفیت هوا و دید افقی، پرواز فرودگاه های دزفول، اهواز 

و کرمانشاه را لغو کرد. 
مردم 8  اســتان نوار غربی کشــور از صبح دیروز در 
شــرایطی شــاهد گردوغبار غلیظ بودند که در برخی 
اســتان ها از جمله تهران، قزوین، آذربایجان شرقی و 
خراسان ها وزش شــدید باد و برخی استان های نیمه 

شمالی هم بارش باران و رگبار را شاهد بودیم.

آلودگی در خوزستان، 74برابر حد مجاز 
از میان استان های درگیر با ریزگرد، خوزستان اوضاع 
وخیم تری داشــت به طوری که مرکز ملــی پایش و 
هشدار سریع گرد و خاک هواشناسی خوزستان صبح 

دیروز در اطلاعیه ای نســبت به ورود گــرد و خاک به 
این استان با منشأ کشــور عراق هشدار سطح نارنجی 
صادر کرد و اداره کل حفاظت محیط زیست خوزستان 
 از وقوع گــرد و غبار شــدید در 11شهرســتان این

استان خبر داد.
به  گــزارش همشــهری، میزان گــرد و غبــار دیروز 
در ماهشــهر 6388میکروگــرم بــر مترمکعب، بندر 
امام خمینــی )ره( 6081میکروگرم بــر مترمکعب، 
خرمشــهر 5607میکروگــرم بــر مترمکعــب، 
اهواز 5هــزار میکروگرم بــر مترمکعب و شــادگان 
5248میکروگرم بر مترمکعب اعلام شــد. همچنین 
این میزان در آبــادان 4847میکروگرم بر مترمکعب، 
سوســنگرد 2835میکروگرم بر مترمکعب، رامشــیر 
2327میکروگرم بر مترمکعب، شوش 2540میکروگرم 
بر مترمکعب، شوشتر 1028میکروگرم بر مترمکعب و 

اندیمشک 356میکروگرم بر مترمکعب ثبت شد.
حد مجاز غبار در هوا 150میکروگرم بر مترمکعب است 

و بر همین اساس، آلودگی هوا در خرمشهر به 54برابر 
حد مجاز و در آبادان و شــادگان به 74برابر حد مجاز 
رسید و اهواز، سوســنگرد، بندر امام )ره( و شوش هم 
درجات مختلفی از آلودگی را در اثر این پدیده تجربه 
کردند.اداره کل هواشناسی خوزستان منشاء این توده 
گرد و غبار را کشور عراق اعلام و پیش بینی کرد کاهش 
دید افقی و کاهــش کیفیت هوا تا اواخــر وقت امروز، 

شنبه ادامه دارد.

  آلودگی در ایلام، 40برابر حد مجاز 
در ایلام هم اوضاع بهتر از خوزستان نیست به طوری که 
طبق اعلام احسان احمدی نژاد، کارشناس پیش بینی 
هواشناسی استان این توده، همه شهرها را در برگرفته 
است. آلودگی 40برابر حد مجاز در ایلام، دید افقی را در 
ایلام و ایوان به یک هزار متر، مهران و سرابله 100متر، 
لومار 300متر و مهران 500متر رســاند و در آبدانان، 
دهلران، دره شــهر و بدره کاهش داده است.  غلامرضا 
ابدالی، مدیرکل حفاظت محیط زیست ایلام در این باره 
می گوید: میزان آلودگی در شهرستان های سیروان و 
چرداول به 51 و  ایوان و مهران 13برابر حد مجاز رسید. 

بحران ریزگرد در نوار غربی 
گردوغبار وارد شده به کشور در کنار ایلام و خوزستان، 
هوای کردستان و کرمانشاه را در نوار غربی تحت  تأثیر 
قرار داد. به گفته سرپرســت محیط زیست کرمانشاه، 
شاخص لحظه ای کیفیت هوا برای شــهر کرمانشاه و 
تعدادی دیگر از شهرهای استان وضعیت بحرانی پیدا 
کرد. احد جلیلیان با بیان اینکه روند این آلایندگی در 
استان کاهشی است به همشهری می گوید: 9ایستگاه 
کنترل کیفیت هوا در استان وضعیت را رصد کرده اند و 
با توجه به آنچه از این ایستگاه ها اعلام شده آماده باش 

برای شرایط اضطرار در استان وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه کرمانشاه کانون گردوغبار نیست، 
می گوید: وضعیت کنونی اســتان ناشــی از وزش باد 
از ســوی عراق اســت و کرمانشــاه به دلیل داشتن 
370کیلومتر مرز مشــترک با این کشــور تحت تاثیر 

شرایط آب وهوایی این کشور قرار می گیرد.
اقبال حمیدی، معاون محیط زیست انسانی اداره کل 
حفاظت محیط زیست کردستان هم هوای 7شهرستان 
بانه، سقز، سنندج، کامیاران، مریوان، دیواندره و سروآباد 
را بحرانی اعلام کرد. دیگر اســتان های نوار غربی نیز 

هشدارهایی را در این باره صادر کردند. 

     
اغلب استان های درگیر با پدیده ریزگرد از اواخر وقت 
دیروز یا ساعت های ابتدایی امروز شاهد افزایش کیفیت 
هوا بودند.  با وجود این به دلیــل برخی پیش بینی ها 
درباره ماندگاری گردو غبار جلسه های مدیریت بحران 

در برخی از استان ها تشکیل شده است.  

دبیرخانه ای برای ریزگردهای خارجی 
بخشی از ریزگردها منشا داخلی دارند و بخشی هم منشا خارجی. استاندار خوزستان با بیان اینکه 
طی سال های گذشته به ویژه 2سال اخیر اقدامات زیادی برای کاهش ریزگردهای داخلی انجام شده 
است به همشهری می گوید: این اقدامات تاثیر نسبی داشته، اما همچنان جای کار وجود دارد.  صادق 
خلیلیان درباره ریزگردهای خارجی نیز توضیح می دهد: در برنامه خود به هیات دولت پیشنهاد 
دادم یک دبیرخانه دائمی برای پیگیری موضوع ریزگردهای خارجی در وزارت امور خارجه تشکیل 
شود. در حال حاضر پیگیر تشکیل این دبیرخانه هستیم و قطعا همه استان های تحت تاثیر در این 
دبیرخانه نماینده ای خواهند داشــت. او تاکید می کند محیط زیست، وزارت امور خارجه و جهاد 

کشاورزی اعضای اصلی این کمیته خواهند بود، اما نقش و محور اصلی با وزارت امور خارجه است.

مکث

دستور استاندار گیلان برای صدور 
مجوز سرمایه گذاری ظرف 7روز

اســتاندار گیلان با بیان اینکه مهم ترین ماموریت مدیران 
اجرایی حــوزه تولید و اشــتغال، رفع موانــع و مهیاکردن 
زیرســاخت های لازم برای جذب ســرمایه گذاری و توسعه 
اقتصادی است، گفت: مجوزهای سرمایه گذاری در گیلان 
باید کمتر از یک هفته صادر شود. به گزارش روابط عمومی 
اســتانداری گیلان؛ اسدالله عباســی گفت: مدیران متولی 
حوزه تولید، اقتصاد و اشتغال، با حذف موازی کاری، کاهش 
بروکراسی اداری و تسریع در امور با توجه به جغرافیای گیلان، 
مجوزهای سرمایه گذاری در استان را کمتر از یک هفته صادر 
کنند. عباســی با ابراز رضایت از شناسایی 172 عرصه برای 
واگذاری به سرمایه گذاران بخش خصوصی در مناطق مختلف 
استان توسط اداره کل اقتصاد و دارایی گیلان، خاطر نشان 
کرد: تاکنون 63 مجوز بی نام برای سرمایه گذاران علاقه مند 
در حوزه های گردشــگری، تولیدی، کشــاورزی، صنعتی، 

صنایع تبدیلی و بسته بندی صادر شده که باید بیشتر شود.
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پیشنهاد ویژه برای مهار ریزگردها
استاندار خوزستان از پیشنهاد تشکیل دبیرخانه دائمی برای پیگیری موضوع ریزگردها در 

وزارت امورخارجه خبر داد

ریزگردها به 8 استان  هجوم آوردند

و  باغبانــی  امــور  مســئول  کارشــناس 
گلخانه های همدان گفت: سالانه ۱۸هزار 
تــن از محصــولات گلخانه هــای همــدان 
به کشــورهای خارجــی صادر می شــود. به 
گــزارش تســنیم، علی رضــا ابراهیمــی بــا 
بیــان اینکــه مجمــوع گلخانه هــای اســتان 
202هکتار اســت، گفت: ۱95هکتار از آن 
مربــوط به تولید ســبزی و صیفــی  و مابقی 
هــم بــرای تولیــد گل و گیــاه زینتی اســت. 
به گفته وی، 2هزار نفر به طور مستقیم در 

گلخانه ها مشغول به کار هستند.

۱۸
هزار

همدان

وزیر راه وشهرسازی از نیاز به 650میلیارد 
تومان اعتبار برای تکمیل زیرساخت های 
فــاز یــک لجســتیک راه آهــن اینچه برون 
خبر داد. به گزارش ایسنا، رستم قاسمی 
بــا بیــان اینکــه تقویــت زیرســاخت های 
ریلــی و راه آهــن اینچــه بــرون یکــی از 
مطالبــات مــردم گلســتان بــود، گفــت: 
بخشی از اعتبار مورد نیاز از محل اعتبار 
شــرکت راه آهــن و مابقــی از محــل تهاتر 

نفت تأمین خواهد شد.

650
میلیارد

گلستان

 راه » ابریشم« 
جاده سنگ فرش ابریشم مربوط به دوره صفوی بوده و در 

شهرستان گرمسار- دشت کویر نمک- منطقه سیاه کوه واقع 
شده است. این اثر در 25اسفند۱۳۸0 با شماره ثبت565۳ 
به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسید. این جاده به 

دستور شاه عباس صفوی از دریاچه نمک تا دامغان ساخته 
 شد و از کاروانسراهای مرنجاب و سیاه کوه می گذشت و از آثار 

تاریخی مهم ایران به شمار می رود. /فارس

سمنان

مجتبی عبداللهی
استاندار البرز

طرح ســاماندهی 55 محله کم برخوردار و 
محروم در مناطق مختلف این اســتان آغاز 
شــد. در این محلات 55 خانه محله ایجاد 
می شود که نیازها و افراد نیازمند را به دستگاه 
و یا نهــاد منتقل خواهند کــرد. همچنین 
ســاماندهی بافت های ناکارآمد شــهری با 
اســتفاده از طرح ملی نهضت مسکن یکی 
دیگر از کارهایی اســت که در این محلات 

انجام خواهد شد. 

نقل قول خبر

گیلانخبر

البرز

امیر رضا نقش
معاون هماهنگی امور اقتصادی 

استانداری اصفهان
تامین مالی زنجیره ای، روش جدیدی برای 
تامین ســرمایه مورد نیاز بخش صنعت و 
واحدهای تولیدی است که اصفهان برای 
اجرای آن آمادگی دارد. نیاز کمتر به تزریق 
نقدینگی به بخش تولیــد، امکان کنترل 
تورم و حذف فساد از وام های تولید به شرط 
حذف فاصله اســمی و واقعی تسهیلات از 

مزایای این روش جدید است.

اصفهان
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 پــس از آنکه فرابــورس جزئیات 

بورس
پذیره نویسی ســهام پرسپولیس و 
اســتقلال را منتشــر کرد، رئیس 
سازمان خصوصی عرضه سهام این دو باشگاه را در روز 
یکشنبه قطعی اعلام کرد. به گفته حسین قربان زاده، 
از فردا، یکشنبه، این دو باشگاه وارد اتاق شیشه ای 

می شوند که آغاز درمان مشکلات آن هاست.
به گزارش همشهری، با احراز شروط 5گانه فرابورس 
2باشگاه پرسپولس و استقلال آماده عرضه شده اند. 
قرار اســت فردا بخشی از ســهام این 2باشگاه بعد 
از 2دهه تلاش برای نخســتین بــار از طریق بازار 
پایه فرابورس پذیره نویســی شــود. هفته گذشته 
تردید هایی در مورد عرضه این سهام ایجاد شده بود. 
مدیرعامل فرابورس اعلام کرده بود این باشگاه ها باید  
شروطی را برای پذیرش و درج در فرابورس رعایت 
کنند. حالا اما آنطور که خبر ها نشان می دهد و رئیس 
سازمان خصوصی سازی  هم تأیید کرده شروط 5گانه 
فرابورس احراز شده و این دو باشــگاه قطعا فردا از 

طریق بازار پایه فرابورس عرضه خواهند شد.

عرضه قطعی سهام 
دیروز رئیس سازمان خصوصی سازی  به همشهری 
گفت: همه شروط عرضه سهام این دو باشگاه رعایت 
شده و قطعا سهام این دو باشــگاه در مبادلات روز 
یکشنبه عرضه می شوند.حســین قربان زاده با بیان 
اینکه همه می توانند در پذیره نویسی افزایش سرمایه 

این دو باشگاه شرکت کنند درباره مقاومت هایی که 
برسر عرضه سهام این دو باشگاه وجود داشت گفت: 
این مقاومت ها را بر طرف کرده ایم در نتیجه عرضه 

سهام طبق وعده در موعد مقرر انجام می شود.

نحوه قیمت گذاری 
رئیس ســازمان خصوصی ســازی  دربــاره نحوه 
ارزشگذاری سهام ســرخابی ها گفت:کل باشگاه به 
روش ارزش خالص دارایی ها قیمت گذاری شده زیرا 
مطابق قانون و دســتورالعمل قیمت گذاری، ارزش 
ســهام شــرکت هایی که در بورس حضور ندارند و 
در 3سال گذشته هم ســودآوری نداشته اند باید با 
این روش محاسبه شود. او درباره بحث هایی که در 
مورد نحوه ارزشــگذاری برند این دو باشگاه وجود 
دارد، توضیح داد: ارزش برند پرســپولیس 1900و 
اســتقلال 1700میلیارد تومان تعیین شده و این 
ارزشگذاری با مدل بازدهی که در آینده خلق خواهد 
شد برآورد شــده اســت. او اضافه کرد: در ارزیابی 
مدل های درآمدی این باشــگاه حتــی درآمد های 
حق پخش درنظر گرفت نشده و مطابق با طرح های 
کســب وکاری بوده است که دو باشــگاه برای سال 
بعد پیشــنهاد کرده اند. قربان زاده ادامه داد: هر دو 
باشگاه یک مدل کســب وکار برای سال آینده ارائه 
کرده اند و براســاس آن روش ها و میزان درآمد زایی 
باشگاه مشخص شده اســت. بر همین اساس آینده 
ارزشگذاری برند باشگاه ها حتی بدون درنظر گرفتن 

حق پخش تلویزیونی محاسبه شده است.

 نوری بر تاریکخانه سرخابی ها
رئیس ســازمان خصوصی ســازی  در مورد اهمیت 
واگذاری سهام باشگاه های پرسپولیس و استقلال 
از طریق فرابورس گفت: مهم ترین موضوع در مورد 
واگذاری سهام باشگاه های پرسپولس و استقلال به 
شفاف سازی  آنهابازمی گردد. در واقع از فردا، این دو 
باشگاه وارد اتاق شیشه ای می شوند که مسیر را برای 

حل مشکلات آنها هموار می کند.
او خصوصی سازی  در این دو باشگاه پرطرفدار را به 
نوری توصیف کرد که بر تاریکخانه دو باشگاه تابیده 
خواهد شد و اضافه کرد: با عرضه سهام و گزارش هایی 
که 2باشگاه ارائه خواهند کرد، مشخص می شود چه 
اتفاق هایی در گذشته در آنها رخ داده و مدیرعامل 
و هیأت مدیره آنها دیگر نمی توانند مانند گذشــته 
اقدام کنند. او با تأکید بر اینکه این پذیره نویســی 
که به روش صرف ســهام انجام می شود آغاز درمان 
مشکلات این باشگاه ها است ادامه داد: از این نظارت 
مردم بر عملکرد ســرخابی ها بیشتر می شود و این 

همان سرآغاز درمان مشکلات آن هاست.

جزئیات عرضه سهام 
فرا بورس با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرده است میزان 
سهام قابل عرضه استقلال بیشتر از پرسپولیس است.

طبق این گزارش فردا و در جریان پذیره نویسی سهام 

این دو باشگاه 11.5درصد از سهام باشگاه استقلال 
که معادل یک میلیاردو 236میلیون ســهم است و 
10درصد از سهام پرسپولیس که معادل یک میلیارد 
و 34میلیون سهم این باشگاه است فردا از طریق بازار 
پایه فرابورس عرضه می شود. درصورت فروش همه 
سهام این دو باشــگاه در روز یکشنبه، 350میلیارد 
تومان نقدینگی به باشگاه پرسپولیس و 360میلیارد 
تومان منابع مالی جدید به استقلال تزریق می شود.

قرار اســت این عرضه ســهام به روش صرف سهام 
انجام شــود به این معنا که خریداران سهام باشگاه 
پرسپولیس باید به ازای هر سهم 3387ریال و برای 
باشگاه استقلال 2910ریال به ازای هر سهم پرداخت 
کنند.حداکثر سهام قابل خرید برای متقاضیان سهام 
پرسپولیس 885سهم و برای استقلال 1030سهم 
اســت. بعد از این عرضه، درصورتی که همه سهام 
به فروش برسد سهم دولت درباشگاه پرسپولیس به 
90درصد و در باشگاه استقلال به 88.5درصد خواهد 
رسید. بعد از این مرحله نوبت به واگذاری بقیه سهام 
دولت به سهامداران عمده می رسد که هنوز جزئیات 
دقیقی در مورد آن مشــخص نیســت اما خبرهای 
دریافتی نشان می دهد احتمالا دو شرکت همراه اول 
و ایرانسل ازجمله متقاضیان خرید سهام دولت در این 
دو باشگاه هستند. با توجه به آنکه وزیر کار نیز طرح 
واگذاری سهام این دو باشگاه را به شکل تعاونی ارائه 
کرده هنوز مشخص نیست که آیا سهام بلوکی این دو 

باشگاه نیز در فرابورس واگذار خواهد شد یا خیر؟

طلسمواگذاریسرخابیهافرداشکستهمیشود
رئیس سازمان خصوصی سازی : عرضه سهام پرسپولیس و استقلال در روز یکشنبه قطعی است

پس از 2دهه ناکامی

افت فشار تورم نقطه به نقطه نسبت به تورم سالانه و کاهش تورم تولید، احتمال تثبیت منحنی 
نرخ تورم در سطوح پایین تر را افزایش داده است

2سیگنال کاهش تورم

داده های آماری و البته بررسی نهادهای تحقیقاتی از 

تورم
روند فعلی نشان از کاهش دمای تورم در ماه های آینده 
دارد. انتظار برای پایین آمدن تورم در ماه های آینده تا 
اندازه زیادی به کیفیت سیاســتگذاری پولی، رفتار مالی دولت و البته 
مدیریت انتظارات تورمی دارد. برآورد می شود نرخ تورم در پایان سال 
آینده درصورت توافق در وین و همچنین تدبیر صحیح برای پوشــش 
کســری بودجه دولت و رفع مشــکلات ناترازی بانک هــا به محدوده 
25درصد برسد که 5واحد درصد بالاتر از ســطح انتظار و وعده دولت 
خواهد بود. با این حال پایین آمدن نرخ تورم نقطه به نقطه از سطح نرخ 
تورم 12 ماهه از تیرماه1400 به بعد، به گفته کارشناســان مؤسســه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی ایران از افت شاخص تورم در ماه های 

آینده حکایت دارد.

به گزارش همشــهری، درحالی که هم مراکز تحقیقاتی و هم مسئولان 
اقتصادی دولت و البتــه داده های آماری از اســتمرار روند نزولی تورم 
سخن می گویند، اما برخی تصمیم های مجلس درباره بودجه سال آینده 
نگران کننده است، پیش بینی می شود درصورت اصلاح نشدن این روند 
کسری بودجه  دولت در سال آینده تشدید شود در این صورت اقتصاد 

ایران با موج تازه ای از تورم از نیمه دوم سال آینده مواجه خواهد شد.

افت فشار تورم
در تازه ترین برآورد از چشم انداز تورم، بازوی تحقیقاتی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اعلام کرده است: تورم مصرف کننده از دی ماه سال99 تا 
شهریور سال جاری روندی صعودی داشته و از 32.2درصد به 45.8درصد 
رسیده و پس از آن روند نزولی را تجربه کرده و به 42.4درصد در پایان 

رستم قاسمی
 وزیر راه و شهرسازی

پرداخــت تســهیلات نهضــت ملــی 
مســکن با مدت بازپرداخت ۲۰ ســاله 
آغاز شــده و تــا پایان ســال جــاری برای 
۲ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد از ۳ میلیون 
واحدی که در دســتور کار است، زمین 
آمــاده می شــود. ســاخت مســکن در 
کشــور بــه بــازه زمانــی یکســال و نیمه 
نیاز دارد و بر این اســاس برای تحقق ۴ 
میلیون مسکن تا پایان دولت سیزدهم 
باید در ۲مرحله ۲ میلیونی هدف مورد 
نظر را دنبال کنیم تا به تعهد خود جامه 

عمل بپوشانیم.

رضا فاطمی امین
وزیر صنعت، معدن و تجارت

امســال تجــارت خارجــی ایــران بــه 
۱۰۰میلیــارد دلار نزدیــک شــد کــه ۸۰ 
میلیــارد دلار آن بــدون نفــت بــود. 
ایــن حجــم از مبــادلات بــا روش هــای 
مختلفی از جمله تهاتــر در حال انجام 
اســت و امســال نیــز ۴۰ درصــد بیــش 
از ســال گذشــته صادرات داشتیم. ما 
ظرفیت های زیادی داريم اما مشــکل 
نقــل و انتقــالات مالــی یکــی از موانــع 
اصلــی بــرای رشــد روابــط اقتصــادی 

است.

حجت الله عبدالملکی  
وزیر کار

شــورای عالــی کار، جلســات زیــادی 
را بــا محوریــت تعییــن حقــوق ســال 
آینــده برگــزار کــرده و در کمیتــه حقوق 
و دســتمزد هــم برخــی از شــاخص ها 
مانند تعیین شــاخص کیفیت زندگی 
مشخص شده است. برگزاری جلسات 
بین نماینده کارگران و کارفرمایان ادامه 
دارد و برای تعیین حداقل حقوق ســال 
آینــده کارگــران در انتظــار نتایــج ایــن 

جلسات هستیم.

سی
عبا

اد 
رش

ی/ ف
هر

مش
س: ه
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قیمت انواع آجیل در میادین 
تورم 257درصدی قیمت تخمه جابانی 

مقایســه آخرین قیمت  انواع آجیل در میادین میوه و تره بار با 
نرخ های مدت مشابه سال گذشــته نشان می دهد انواع تخمه، 
صدر جــدول افزایش قیمت را در اختیــار دارند. قیمت تخمه 
جابانی در بازه زمانی یک سال گذشته 257درصد و آفتابگردان 
100درصد رشد داشته است. نخودچی با 63هزار تومان قیمت 

در هر کیلو ارزان ترین آجیل میادین است.

مغز بادام

195.000
238.000

بادام هندی

288.000
340.000

پسته

187.000
285.000

بادام 
زمینی

68.000
95.000

مغزگردو

204.000
242.000

تخمه کدو

98.000
172.000

 قیمت
اسفند 1399

 قیمت
اسفند 1400

کیلوگرم/ تومان

40.000
80.000

تخمه 
آفتابگردان

تخمه 
جابانی

42.000
150.000

قیمت رشته پلویی 2برابر شد
نگاهی به قیمت های درج شــده روی بســته های 
رشــته پلویی از برندهای مختلف نشــان می دهد 
متوسط قیمت این ماده غذایی پرطرفدار برای شام 
چهارشنبه سوری و شب عید، از 22هزار تومان برای 
هر بسته نیم کیلویی فراتر رفته و تا 25هزار تومان 
رسیده است. قیمت رشته پلویی از اسفند98 تا امروز 
4برابر و در مقایسه با مدت مشــابه پارسال دو برابر 
شده است. متوســط قیمت هر بسته سال گذشته 

12هزار تومان بود.

میادین

بازارها

چهره ها

یادداشت

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان

مزیت زدایی از مناطق آزاد
کسری بودجه و کاهش درآمدهای دولت طی سال های اخیر، 
سیاستگذار و قانونگذار را به ســمت حذف برخی معافیت های 
مالیاتی پیش برده اســت؛ یکی از معافیت های مالیاتی حذف 
شده، معافیت مالیات بر ارزش افزوده فعالان اقتصادی در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی است. اگرچه انتقادهای زیادی به عملکرد 
مناطق آزاد وارد است و این مناطق در دستیابی به اهداف خود 
به دلایل مختلف ازجمله اجرا نشــدن کامل قانون مناطق آزاد 
و اعمال محدودیت و صدور بخشــنامه های متناقض و برخی 
سوءاســتفاده ها، ناکامی هایی داشــته اند؛ اما ازآنجا که قوانین 
شــفاف و باثبات اصلی ترین پیش نیاز هر نوع فعالیت اقتصادی 
است؛ این تصمیم قانونگذار و سیاســتگذار، نمود بارز بی ثباتی 
در فضای اقتصادی است و با ارسال پالس منفی به سرمایه گذار، 
بدبینی نسبت به تعهدات دولت را درپی دارد. کاهش معافیت ها 
و مشوق ها در این مناطق همچنین باعث خودتحریمی و ایجاد 
فرصت برای کشورهای رقیب و خروج سرمایه می شود. حذف 
معافیت مالیاتی مناطق آزاد، علاوه بر تهدید ســرمایه گذاری و 
کاهش رغبت فعالان اقتصــادی، افزایش هزینه تولید و قیمت 
تمام شــده کالا و خدمات برای تولیدکننده و مصرف کننده و 
همچنین کاهش قدرت رقابــت در بازارهای صادراتی را در پی 

دارد.

معافیت های مناطق آزاد در کشورهای اطراف
تجربه مناطق آزاد موفق در ســطح بین المللی نشان می دهد 
این مناطق با تسهیل فرایندهای ســرمایه گذاری و تشریفاتی 
و گمرکی باعث توســعه و رونق نواحی پیرامونی نیز شــده اند. 
چین به عنوان رکــورددار تعداد مناطق آزاد بخــش زیادی از 
موفقیت اقتصادی خود را مدیون توســعه مناطق آزاد است. از 
5هزارو400منطقه آزاد در دنیا 2هزارو500منطقه در این کشور 
ایجاد شده اند. در کشورهای درحال توسعه اطراف نیز به منظور 
رشد سرمایه گذاری انواع مشوق ها برای این مناطق در مقایسه با 
سرزمین اصلی تعریف شده است. هم اکنون معافیت مالیاتی در 

کشورهای عمان، امارات و ترکیه بیش از 30سال است.

بازگشت مناطق آزاد به ریل
اصلی ترین فلسفه وجودی تأسیس مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
تقویت اقتصاد ملی با ایجاد فضای کسب وکار آسان و برخوردار 
از مشــوق ها و مزیت های قانونی و پشــتیبانی و مانع زدایی از 
فعالیت های قانونی اقتصادی اســت. با حذف معافیت مالیاتی 
به عنوان یکی از مشــوق های ســرمایه گذاری و تولید، فعالان 
اقتصادی وارد بوروکراسی و فرایندهایی می شوند که در تضاد با 

سیاست تسهیل کسب وکار و اهداف وجودی مناطق آزاد است.
راه حل جبران ناکامی های مناطق آزاد در دســتیابی به اهداف 
تولیــدی، صادراتی و توســعه ای، مانع گذاری جدیــد، ایجاد 
محدودیت و بی ثباتی و تنبیه ســرمایه گذاری با وضع قوانین 
متناقض با قوانین بالادســتی و در تقابل با فلسفه وجودی این 
مناطق نیســت. اصلاح این روند و بازگشت مناطق آزاد به ریل 
اهداف وجودی، نیازمند افزایش نظارت و پیش بردن تعاملات 
به نحوی است که به ورود ســرمایه، دانش، تکنولوژی و توسعه 
تولید و صادرات منجر شــود و با ایجاد و انعقاد موافقتنامه های 
ترجیحی با کشورهای همسایه به توســعه صادرات و صادرات 

مجدد بینجامد.
در پایان باید گفت از آنجا  که مناطق آزاد تصویب شــده عمدتا 
در نزدیکی مرزهــا و مناطق محروم واقعا شــده اند، با رشــد 
سرمایه گذاری و سرریز ارزش افزوده ایجاد شده، علاوه بر آبادانی 
و رونق شهرهای اطراف در ایجاد امنیت کم هزینه مرزها نقش 
مؤثری دارند و این مهم نباید مورد غفلت حاکمیت، سیاستگذار 

و قانونگذار قرار گیرد.

25.000انسی،500گرمی

18.500ترخینه،400گرمی

17.600کامبیز،500 گرمی

23.900برتر،400گرمی

19.900گلها،400گرمی

20.900نفس،500 گرمی

20.000جهان،400گرمی

18.500ربیع،500 گرمی

علی چاغروند؛ تحلیلگر کسب وکار

دی ماه و 41.4درصد در بهمن امسال رسیده است. از سوی دیگر تورم 
نقطه به نقطه هم از 46.2درصد در دی سال گذشته به 49.5درصد در 
فروردین امسال جهش کرد و پس از آن روند کاهشی تا 35.4درصد در 
بهمن امسال را داشته و از نظر مؤسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی 
پایین بودن سطح تورم نقطه به نقطه نسبت به تورم سالانه طی ماه های 
گذشته نشانگر استمرار کاهش افت تورم در ماه های پیش رو خواهد بود. 
این نهاد تحقیقاتی می افزاید: بین نرخ ارز و شاخص بهای کالاهای بادوام 
و بی دوام هم حرکتی وجود دارد و با افزایش نرخ ارز با وقفه زمانی کوتاه، 
نرخ تورم مرتبط با کالاهای یادشده افزایش می یابد و نرخ ارز یک متغیر 

کلیدی پیشران رشد شاخص قیمت ها به حساب می آید.

ثبات ارزی
به گزارش همشهری در ماه های استقرار و فعالیت دولت سیزدهم بازار ارز 
دست کم تحت تأثیر 3متغیر بوده است. نخست، بهبود درآمدهای نفتی 
ناشــی از بالارفتن قیمت جهانی نفت و البته میزان فروش نفت ایران، 
افزایش صادرات غیرنفتی و همچنین تعدیل انتظارات تورمی نسبت به 
پیش بینی نرخ ارز. بازار ارز تحت تأثیر این انتظارات و همچنین تقویت 
احتمال موفقیت در مذاکرات وین، وضع باثباتی را تجربه کرده اســت. 
پیش بینی می شود درصورت رفع تحریم ها و گشایش های ارزی بیشتر و 
دسترسی به ارزهای بلوکه شده، تا اندازه زیادی خطر افزایش تورم ناشی 
از جهش قیمت ارز خنثی شود. هرچند که کسری بودجه دولت و ناترازی 
شدید بانک ها می تواند همانند تورم آفرین و دردسرساز هم برای دولت 

سیزدهم و هم مردم باشد.

سیگنال دوم کاهش تورم
نشــانه دیگر از احتمال کاهش دمــای تورم، پایین آمــدن نرخ تورم 
تولیدکننده در فصل پاییز است به گونه ای که نرخ تورم تولیدکننده از 
26.7درصد در تابستان سال99 به 64.6درصد در تابستان امسال رسیده 
که ازجمله دلایل این صعود نوسان نرخ ارز، افزایش هزینه مبادله ناشی 
از تحریم ها و همچنین افزایش هزینه حمل ونقل بوده است. تازه ترین 
گزارش مرکز آمار از شــاخص بهای تولیدکننده در فصل پاییز امسال 
همان نشان از کاهش محسوس هزینه تولید دارد به نحوی که نرخ تورم 
فصلی تولید در پاییز امسال نسبت به تابستان گذشته 10درصد و نرخ 
تورم نقطه به نقطه هم 10.3درصد کاهش را در پاییز امسال نسبت به 
فصل قبل تجربه کرده است. از سوی دیگر میانگین شاخص کل قیمت 
تولیدکننده در 4فصل منتهی به پاییز امسال نسبت به دوره مشابه سال 
قبل به 60.9درصد رسیده که نسبت به تورم سالانه فصل پاییز 3.5درصد 

کاهش داشته است.

  به واردات گوشت نیازی نداریم
مدیرعامل اتحادیه دام سبک گفت: با توجه به کاهش سرانه 
مصرف و مازاد دام روی دست دامدار، نیازی به واردات گوشت 
نداریم. افشین صدر دادرس افزود: در شرایطی که دام روی 
دست دامداران مانده، واردات گوشت به نابودی تولید منجر 
می شود. بنابر آمار ســالانه یک میلیون تن گوشت قرمز در 
کشور مورد اســتفاده قرار می گیرد که 800هزار تن آن در 

داخل و مابقی از طریق واردات تامین  می شود.

  کاهش ۶۰درصدی تولید خشکبار در سال جاری
تولید تخمه ازجمله آفتابگردان، جابانــی و کدو 60درصد 
کاهش داشت از این رو اگر صادرات تخمه به کشورهای عراق، 
افغانستان و پاکستان ادامه داشــته باشد در داخل کشور با 
مشکل مواجه خواهیم شد. مردم بیشــتر به مصرف تخمه 
تمایل دارنــد، اما افزایش نرخ خشــکبار در همه اقلام قابل 
مشاهده است، قیمت آفتابگردان دیگر 10هزار تومان نیست 

و قیمت آن به کیلویی 70هزار تومان رسیده است.

  قیمت موز به بیش از ۳۵هزار تومان رسید
مشــاهدات میدانی از بازار میوه و صیفی حاکی از افزایش 
قیمــت مــوز در هفته هــای اخیر اســت. ســیب زمینی، 
گوجه فرنگی، شلغم و خیار نیز نسبت به ماه های قبل افزایش 
قیمت داشته اند. براساس مشاهدات میدانی قیمت هر کیلو 
پیاز 10 تا 13هزار تومان، سیب زمینی 16 تا 19هزار تومان، 
گوجه فرنگی 15هزارتومان، خیــار 15هزار تومان، پرتقال 
تامسون شــمال 18هزار تومان، موز 35 تا 38هزار تومان، 
ســیب 25هزار تومان، پرتقال شمال 24هزار تومان، کیوی 
25هزار تومان، لیموشــیرین 32 تا 39هزارتومان و نارنگی 

35هزار تومان است.



 پایان دوران
خوش رومن 

چلسی، هرگز روزگاری خوش تر از 2دهه اخیر 
نداشــته و  احتمالا هرگز نخواهد داشت؛ وقتی 
رومن آبراموویچ چلسی را خرید، آبی های لندن 
یک تیــم تقریبا معمولی بودند کــه روزگاری، 
یک بار دستشان به جام قهرمانی لیگ انگلیس 
رسیده بود. آبراموویچ اما چلســی را به یکی از 
بزرگ ترین باشــگاه های جهــان تبدیل کرد. 
دوران خوش رومن و چلسی اما به پایان رسیده 
و میلیاردر روسی گفته است که می خواهد باشگاه 
را بفروشد. به گزارش بی بی سی، آبراموویچ آخر 
هفته در بیانیه ای اعلام کرد که تصمیم سخت 
فروش باشگاه را گرفته است. او در بیانیه اش گفته 
نمی خواهد وام هایی که برای باشــگاه گرفته را 
پس بگیرد و خودش آنها را پرداخت خواهد کرد.

تصمیم فروش چلســی، به گفته رســانه ها در 
انگلیس به نقل از منابع نزدیــک به آبراموویچ، 
بعد از آن جدی شــد که ثروتمند روس ترسید 
که تحریم ها علیه مسکو، دامن او را هم بگیرد. 
نهادهــای دولتی در روســیه و همینطور افراد 
نزدیک به رئیس جمهور این کشور یعنی ولادیمیر 
پوتین، به خاطر تهاجم مسکو به اوکراین، تحریم 
شده اند. گفته می شود آبراموویچ 55 ساله، روابط 
نزدیکی با پوتیــن دارد. او البته ایــن ادعا را رد 
می کند. آبراموویچ در بیانیــه ای که در این باره 
منتشر کرده، گفته اســت که درآمد حاصل از 
فروش، به قربانیان جنــگ اوکراین اختصاص 
داده خواهد شــد. او در این بیانیه آورده است: 
»در شــرایط فعلی، تصمیم گرفته ام که باشگاه 
را بفروشــم چون فکر می کنم ایــن کار به نفع 
باشگاه، هواداران، کارکنان و همینطور شرکا و 

اسپانسرهای آن خواهد بود.«
گفته می شود قیمت باشگاه حدود 4میلیارد دلار 
خواهد بود. آبراموویچ در سال 2003چلسی را 
به قیمت 140میلیون پوند خرید. از زمان خرید 
باشگاه، چلسی در کنار موفقیت های خیره کننده، 
به نماد تزریق پول به باشگاه های فوتبال اروپایی 
تبدیل شد. در دوران آبراموویچ، چلسی تقریبا هر 
جام بزرگ ممکن را کسب کرده است؛ ازجمله 
2 بار لیگ قهرمانان، 5 بار جــام حذفی و لیگ 
برتر، 2  بار لیگ اروپا و 3 بار جــام اتحادیه. این 
موفقیت ها با حضور بازیکنــان و البته مربیان 
زیادی در این دوران به دســت آمده؛ در دوران 
آبراموویچ، 13مربی متفاوت روی نیمکت تیم 
نشسته اند. آبراموویچ همچنین 2 میلیارد پوند 
هم در بازار نقل و انتقــالات برای خرید بازیکن 

پرداخت کرده است.
اقدام به فروش چلســی، از نظر بسیاری اقدامی 
پیش دستانه به شمار می رود. سخنگوی آبراموویچ 
گفته  که این تاجر روس، کار نادرستی انجام نداده 
که نگران باشد. با این حال برخی منابع گفته اند 
او از ترس تحریم ها، می خواهــد ویلاها و دیگر 
دارایی هایش در انگلیس را هم بفروشد. بسیاری 
در انگلیس، آبراموویچ را یکــی از اثرگذارترین و 
چشمگیرترین شخصیت های فوتبال این کشور 
می دانند و معتقدند حضور او در فوتبال انگلیس، 
چنان اثری بر آن گذاشــته که پیش از آن هرگز 
سابقه نداشــته اســت. بعد از حضور آبراموویچ 
بود که دیگر ثروتمنــدان خارجی به خرید دیگر 

باشگاه های انگلیسی علاقه نشان دادند.

محرومیت روس ها از 
کشتی جهان

تبعات جنگ روســیه و اوکراین بالاخره به رشته 
کشتی هم کشیده شــد. اتحادیه جهانی کشتی 
علاوه بر منع میزبانی کشورهای روسیه و بلاروس، 
آنها را از حضور در تمامی رقابت های کشتی محروم 
کرد. پیش از این فدراسیون های تکواندو، جودو 
و وزنه برداری نســبت به جنگ روسیه و اوکراین 
واکنش نشــان داده بودند. فدراســیون جهانی 
تکواندو، دان9 افتخاری رئیس جمهور روســیه 
را هم پس گرفت. فدراســیون جودو هم ریاست 
افتخاری پوتین بر فدراسیون جهانی جودو را لغو 
کرد و فدراسیون جهانی وزنه برداری ورزشکاران و 
مسئولان روسیه و بلاروس را تحریم کرد و میزبانی 

مسابقات بین المللی را از این دو کشور گرفت.
روس ها پیش از این اتفاقات هم شــرایط خوبی 
در ورزش دنیــا نداشــتند و به دلیــل دوپینگ 
سیســتماتیک از حضــور در تمامــی میادین 
ورزشی محروم بودند. آنها با پرچم کمیته المپیک 
کشورشان در رقابت ها شرکت می کردند. تحریم 
روسیه در کشتی بســیار عجیب بود چراکه نناد 
لالوویچ رئیس اتحادیه جهانی با حمایت روس ها 
به این سمت رسیده بود و البته خود روس ها نفوذ 
زیادی در کشتی دنیا دارند. روس ها قدرت اصلی 
کشــتی آزاد، فرنگی و بانوان محسوب می شوند 
و به عبارتی قهرمان ســنتی رقابت های جهانی و 
المپیک هستند. تحریم آنها منجر به افت شدید 
کیفی مسابقات خواهد شد. بنابراین احتمالا این 
تصمیم اتحادیــه جهانی زمان زیــادی به طول 
نخواهد انجامید و محرومیت روس ها حداقل در 
کشتی تعلیق خواهد شــد. زمان آغاز محرومیت 
آنها هم بسیار هوشمندانه بود به این دلیل که این 
محرومیت پس از پایان جام یاشاردوغو که روس ها 
در آن حضور داشــتند اتفاق افتاد که نخستین 
مســابقات دارای رنکینگ سال2022محسوب 
می شد. موموشــویلی رئیس فدراسیون کشتی 
روسیه هم پیش از اعلام محرومیت از سوی اتحادیه 
جهانی اعلام کرده بود تیم جوانان آنها در مسابقات 
قهرمانی اروپا در بلغارستان شرکت نخواهد کرد 
و عملا این تحریم تا به اینجا اثری روی کشــتی 

روس ها نداشته است.
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سرلک تمدید نمی کند
ترابی تردید دارد

باشگاه پرسپولیس برای تمدید قرارداد 
ستاره هایش با چالش بزرگی روبه رو ست
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می خواهم از پرسپولیس 
به اروپا بروم

 نگران نسل آینده  
در دوومیدانی هستم

فرزانه فصیحی بعد از المپیک مسابقه بزرگ 
دیگری را هم تجربه می کند
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رودی ژستد با آمار نازل گلزنی اش به 
بازيکن منفور هواداران تبديل شده 
است. مجيدی می گويد وظيفه او 
کارهايی غيراز گلزنی است که به خوبی 
هم انجام شده، اما به نظر می رسد 
 اينگونه وظايف از عهده
 آرمان رمضانی هم برمی آيد
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جهان
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از بازیکنان پرسپولیس  را می شناخته است
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چرا ناخن اینها بلند است؟

از همه انتقاد می شود برادر

همه اینها تصادفی است؟

وضعیــت در لیــگ برتر ایــران به 
جایی رســیده که از صبح تا شب 
همــه باشــگاه ها دارنــد زیرآب 
همدیگر را می زنند. کلی شکایت 
و شکایت کشــی داریم و البته این 
وسط استقلالی ها هم نامه زده اند که چرا 
بازی های ما قبل از پرسپولیس برگزار می شود. به طور کلی فقط 
در چند هفته آخر مسئله زمان انجام مسابقات مهم می شود، اما 
استقلالی ها آن را از ابتدای فصل حساب کرده اند و حالا می گویند 
ما در 15بازی نیم فصل اول، 10بار زودتر از پرســپولیس بازی 
کرده ایم. مشخص نیست چرا سازمان لیگ مثلا در هفته های سوم 
یا چهارم باید دنبال رعایت مساوات در پس و پیش بودن بازی های 
پرسپولیس و استقلال می رفت. اینطور که کار دارد پیش می رود، 
چهارصباح دیگر باشگاه ها به سازمان لیگ نامه می نویسند و از 

بلند بودن ناخن بازیکنان حریف شکایت می کنند!

گروهی از اســتقلالی ها عقیده دارند 
چون این تیــم در صدر جدول قرار 
دارد، نباید از آن انتقاد شود. آرش 
برهانی یکی از همین نفرات است. 
پیشکسوت آبی ها می گوید: »به طور 
مشخص چندین گروه وابسته به رقبای 
اصلی در طول فصل تلاش کردند، آرامش را از استقلال بگیرند. 
انتقادات از صدرنشــین عادی نیســت، برای استقلال نقشه 
کشــیده اند.« این حرف ها در حالی مطرح می شود که مثلا از 
پرسپولیس هم به عنوان دیگر مدعی کســب عنوان قهرمانی 
انتقادات زیادی مي شود. یحیی گل محمدی تا به حال بارها مورد 
نقد قرار گرفته که چرا تیمش به اندازه قبل مقتدر نیست، راحت 
گل می خورد یا جوانگرایی جایی در پرسپولیس ندارد. اتفاقا وقتی 
اســتقلال در صدر جدول قرار دارد، طبیعتا نگاه های بیشتری 
معطوف به این تیم است. پس باید با نقدها بسازید و قوی بمانید.

سریال مصدومیت ها در پرسپولیس 
همچنان ادامه دارد و این بار نوبت 
به میلاد سرلک رسیده که مدتی 
خانه نشین شود. سرلک در بازی با 
مس رفسنجان مصدوم شد و از زمین 
بیرون رفت. حالا خبر رسیده او حداقل 
بازی با نفت آبادان را از دست می دهد. به این ترتیب سرلک هم به 
جمع بازیکنان زیادی اضافه شد که در این فصل دچار مصدومیت 
جدی شدند. ســرآمد این نفرات امید عالیشاه است که معلوم 
نیست چه زمانی می تواند کارش را از سر بگیرد. کمال کامیابی نیا 
هم یکی از بازیکنانی بود که امسال مدت زمان طولانی مصدوم 
شد، همینطور مهدی ترابی. سیامک نعمتی هم شرایط مشابهی 
را تجربه کــرد، هرچند فعلا به خاطر یــک جراحی غیرمرتبط 
خانه نشین شده است. آیا همه اینها تصادفی است یا مثلا به نوع 

بدنسازی تیم هم مربوط می شود؟

فقط یک تیم در فصل جــاری لیگ برتر 
فوتبال وجود دارد که هر بار گل اول بازی 

را زده برنده از زمین خارج شده و هرگز 
کام بک نخورده است. به شکل جالبی 

این تیم هیچ یک از تیم های مدعی بالای جدول نیست. این تیم 
ذوب آهن است که 6بار گل اول بازی را زده و هر 6بار توانسته پیروز 
شود تا در این زمینه بالاتر از استقلال و پرسپولیس و سپاهان قرار 
بگیرد. هر دو تیم استقلال و پرسپولیس 14بار گل اول بازی را 

زده اند و هر دوی آنها در این 14بازی به 12برد و 2تساوی رسیده اند. 
بنابراین آنها با میانگین امتیاز 2.7پایین تر از ذوب آهن قرار می گیرند که 
میانگین امتیازاتش در این بخش 3امتیاز کامل است. سپاهان هم 10بار 

گل اول بازی را زده و 9برد و یک باخت نصیبش شده است.

اما رکــورد کام بــک زدن در این فصل 
متعلــق به گل گهر ســیرجان اســت. 
شاگردان امیر قلعه نویی 6بار با خوردن 
گل اول بــازی از حریــف خــود عقب 
افتاده اند اما در این 6بازی فقط یک بار متحمل باخت شده اند. آن یک 
بازی هم مصاف با فولاد بود که با تنها شکست گل گهر در این فصل 
)تنها شکست در جریان بازی( تمام شــد. در سایر بازی ها گل گهر 
توانســته از باخت فرار کند و به 2برد و 3مســاوی برسد. میانگین 
امتیازگیری این تیم در بازی هایی کــه گل اول را خورده 1.5امتیاز 
بوده است. پرسپولیس در این فصل 4بار عقب افتاده که هرگز برنده 
نشده و 3مساوی و یک باخت نصیبش شده است. استقلال هم فقط 
یک بار گل اول را خورده که کار را با مساوی یک-یک تمام کرده است.

بعد از سپری شدن 20هفته و برگزاری 
159بازی، فقط در 8مســابقه تیمی که 
گل اول را خورده توانســته بازی را ببرد. 
گل گهر و پیکان 2بار، آلومینیوم، سپاهان، 
مس رفســنجان و هوادار یک بار بعد از خوردن گل اول توانسته اند 
بازی شان را ببرند. هوادار به جز آن یک مورد 8بار دیگر گل اول بازی را 
خورده و هر 8بار بازنده شده است. پدیده مشهد هم رکورددار خوردن 
گل اول بازی است. این تیم 15بار با خوردن گل اول از حریفش عقب 
افتاده که فقط 3بار موفق به جبران و گرفتن مساوی شده و در 12بازی 
دیگر شکست خورده است. بازی هایی که پدیده گل اول را زده فقط 
2بازی بوده )کمتر از همه تیم ها( که یکــی از آنها با برد مقابل نفت 

مسجدسلیمان و دیگری با شکست مقابل گل گهر تمام شده است.

دیدارهای رفت مرحله یک چهارم نهایی لیگ برتر فوتســال در 
ملارد، رفسنجان، اهواز و شیراز برگزار شد و به جز رفسنجانی ها 
همه میزبانان بازنده بودند. در رفسنجان مس 2 بر صفر پالایش 
نفت آبادان را شکســت داد. در اهواز تیم ملــی حفاری 2 بر یک 
مقابل تیم بوتاپــارس ایرانیان باخت. در مــلارد تیم فراهان این 
شــهر 3بر یک از مهمان البرزی اش نصر فردیس شکست خورد. 
پویندگان فجر شیراز هم شکست سنگینی مقابل پیکان تهران 
داشتند و این بازی 8 بر صفر به پایان رسید. در مرحله مقدماتی 
کم نبودند بازی هایی که با اختلاف گل بالا به پایان می رسید اما 
تصور نمی شد که در مرحله یک چهارم نهایی هم یک بازی کاملا 

یکطرفه باشد.
اتفاق مهم دیگر این مرحله شکست تیم ســرمربی تیم ملی بود. 
بازی اهوازی ها مقابل بوتاپارس در شــرایط مناسبی برگزار نشد. 
گردوخاک نه تنها آسمان اهواز که داخل سالن را هم پر کرده بود 
اما در این شرایط 2 تیم مجبور شــدند بازی کنند. قبل از شروع 

بازی کمتر کســی پیش بینی می کرد که تیم فروزان ســلیمانی 
بازنده باشد. او قبول دارد که تیمش خوب بازی نکرده است: »بازی 
ســنگینی بود و متأسفانه مجبور شدیم در ســالن خاکی مسابقه 
بدهیم. برای این بازی چند بازیکن مصدوم داشتیم و امیدوارم که 
آنها به بازی بعدی برسند. 2بازیکن که داخل زمین بودند هم با درد 
بازی کردند. اما با این حال در ایــن بازی به لحاظ تیمی هم خوب 
نبودیم و موقعیت های زیادی را خراب کردیم، ولی بازی برگشت 
داریم و ناامید نیســتیم.« مریم فرید، ســرمربی بوتاپارس هم از 
برگزاری بازی در سالن پر از گردوخاک گلایه دارد: »بازی پرتنش 
و خوبی بود. اینکه در زمین حریف نتیجه بگیریم، دور از دسترس 
به نظر می رسید ولی توانستیم به چیزی که می خواستیم، برسیم. 
گردوخاک فضای سالن را گرفته بود و برای نخستین بار بود که این 
شرایط را می دیدم. فکر می کردم در آن شرایط بازی برگزار نشود 
اما انجام شد و بچه ها خیلی اذیت شدند.« بازی های برگشت این 

مرحله جمعه آینده ساعت 11برگزار می شود.
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سرلک تمدید نمی کند 
ترابی تردید دارد

باشگاه پرسپولیس برای تمدید قرارداد ستاره هایش با 
چالش بزرگی روبه رو ست

امیرحسین اعظمی |  رضا درویش، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس چند روز پیش اعلام 
کرد که براساس خواســته یحیی گل  محمدی به زودی مذاکرات جدی با بازیکنانی که 
قراردادهایشان به اتمام رســیده را آغاز خواهد کرد. این در حالی است که تعدادی از 
بازیکنان تأثیرگذار سرخپوشان در پایان فصل آزاد خواهند شد و باید دید باشگاه در 
مورد حفظ آنها چه اقداماتی انجام خواهد داد. بازیکنانی مثل سیدجلال حسینی، مهدی 
ترابی، سعید آقایی، میلاد سرلک، عیسی آل کثیر، علی شجاعی، احسان پهلوان، رامین 
رضاییان، رضا اسدی، محمد شریفی و محمدمهدی مهدی خانی رو به اتمام است و باید دید 
در نهایت سرنوشت این بازیکنان به کجا خواهد رسید. این در حالی است که پرسپولیس 

در هفته های اخیر قرارداد 2 بازیکن زیر 23 سال و حامد لک را توانسته تمدید کند!

یکی از ویژگی های مثبت جلال حسینی، این است که معمولا 
موجب ارتقای سطح فنی بازیکن کناری اش می شود. خیلی ها 
می گویند مدافعانی مثل هادی عقیلی، محســن بنگر، شجاع 
خلیل زاده، محمدحســین کنعانــی زادگان و... غیــراز اینکه 
خودشــان بازیکنان خوب و توانمندی بودند، نان بازی در کنار 
حسینی را خوردند. جلال با تجربه و قدرت رهبری بالا، آگاهی 
محیطی چشــمگیر و توانایی بازیخوانی، معمولا به خوبی سایر 
نفرات را راهنمایی می کند و این مســئله موجب پیشرفت فنی 
آنها می شود. به علاوه شما وقتی کنار حسینی بازی می کنید، 
می توانید با دقیق شــدن در حرکات او، درس هایی بگیرید که 
بسیار ارزشمند است. در نتیجه خیلی ها از بغل جلال ملی پوش 

شدند و معمولا هم خط دفاعی تیمی که این بازیکن را در اختیار 
دارد، آمار پایینی در گل های خورده ثبت می کند.

همه اینها را گفتیم تا یادآوری کنیم این روزها همای ســعادت 
روی شانه های وحدت هنانوف نشسته اســت. مدافع 21ساله 
تاجیکستانی که برخلاف هموطنش منوچهر صفروف این روزها 
به ترکیب اصلی پرسپولیس رسیده، به مدافعانی همچون فرشاد 
فرجی و علی نعمتی ترجیح داده شده تا به عنوان زوج حسینی 
به میدان برود. نمایش های وحــدت تا اینجا با اقبال هواداران و 
کارشناسان مواجه بوده و این بازیکن نمره قبولی گرفته است؛ 
هرچند او بی نقص هم نیست. هنانوف روی زمین کمی راحت جا 
می ماند، اما با توجه به سن کمش می توان امیدوار بود که در گذر 

زمان کاستی هایی از این دست را رفع کند. قطعا بازی در کنار 
حسینی هم برای او سودمند است.

به عنوان مثال در همین مســابقه با مس رفسنجان، هنانوف در 
حالی روی تک گل دریافتی سرخپوشــان مقصر بود که جلال 
حسینی به او گوشــزد می کرد مجید علیاری را بگیرد. اگرچه 
اهمال هنانوف در این مورد موجب فروپاشی دروازه پرسپولیس 
شد، اما هر اشتباه برای بازیکنی در این سن می تواند یک تجربه 
مهم باشــد. با شــرایطی که این بازیکن دارد، انتظار می رود او 
حالا حالاها جزو مدافعان اصلی پرسپولیس باقی بماند. وحدت 
پتانسیل لازم برای خوب شدن را دارد و باید منتظر ماند و دید او 

چقدر از این ظرفیت بالقوه را می تواند به فعل برساند.

وحدت در کلاس درس جلال
تجربه ای رایگان و ارزشمند برای مدافع تاجیک

   چرا ترابی تمدید نمی کند؟
ترابی بعد از بــازی با مس رفســنجان بــه مدیران 
پرسپولیس بابت جدایی احتمالی بازیکنان هشدار داد. 
او به شکلی صریح اعلام کرد که اگر باشگاه برادری اش 
را ثابت نکند احتمال جدایی برخی بازیکنان وجود دارد 
و البته شاید خودش یکی از آنها باشد. ترابی یک بار بعد 
از حضور در پرســپولیس از این تیم جدا شد که البته 
حضور او در فوتبال قطر موفقیت آمیز نبود و در نهایت 
هم به پرسپولیس برگشت. حالا آخرین اخبار حاکی 
از آن است که چند پیشنهاد اروپایی به ترابی رسیده 
و برخی ایجنت ها در تلاش هستند تا فصل آینده این 
بازیکن را به اروپا ببرند. از طرفی گفته می شود ترابی 
یک پیشنهاد هم از لیگ امارات دارد که از لحاظ مالی 
پیشنهاد خوبی است. ترابی اما بابت فصول گذشته مبلغ 
یک میلیاردو400میلیون تومان از باشگاه پرسپولیس 
طلب دارد که هنوز موفق به دریافت این مبلغ از باشگاه 
نشده است. همین مسائل باعث شــده تا ترابی برای 
تمدید قرارداد با پرسپولیس تردید داشته باشد. مدیران 
پرســپولیس با مدیر برنامه های ترابی صحبت کردند 
ولی هنوز پاسخ روشنی دریافت نکرده اند. البته برخی 
دوستان ترابی هم به او توصیه کرده اند که در سال جام 

جهانی ریسک نکند و در فوتبال ایران بماند.

   پاسخ منفی سرلک
میلاد سرلک هم یکی دیگر از بازیکنان پرسپولیس است 
که باشگاه به شدت در تلاش است تا قراردادش را تمدید 
کند ولی این بازیکن تا به امروز به مدیران پرسپولیس 
بابت تمدید قرارداد پاســخ منفی داده و گفته دوست 
دارد شانس خودش را برای حضور در تیم های خارجی 
امتحان کند. سرلک امیدوار است در پایان فصل با رسیدن 
پیشنهاد خارجی فوتبال ایران را ترک کند و با این شرایط 
پرســپولیس باید تا پایان فصل منتظر مشخص شدن 
وضعیت سرلک بماند. البته می گویند قرار است 
گل محمدی هم با سرلک صحبت کند تا 
این بازیکن برای تمدید قرارداد راضی شود 
ولی فعلا او چنین تصمیمی ندارد. باید دید 
باشگاه پرسپولیس می تواند سرلک را راضی کند 

یا اتفاقات دیگری رخ خواهد داد.

   احتمال جدایی چند بازیکن
سعید آقایی، عیســی آل کثیر، علی شجاعی، احسان 
پهلوان و محمد شریفی هم جزو نفراتی هستند که در 

پایان فصل بازیکن آزاد خواهند شد ولی یک منبع آگاه 
در باشگاه پرسپولیس به همشهری ورزشی خبر داد که 
آقایی، شجاعی، پهلوان، رضاییان و شریفی در لیست 
تمدیدی ها هستند ولی هنوز وضعیت آل کثیر مشخص 
نیست. جالب اینجاست که این بازیکن هنوز راضی به 
عمل جراحی نشده و از طرفی شرایط بازی را هم پیدا 
نکرده است. در جمع بازیکنانی که قراردادشان به اتمام 
می رســد، مهدی خانی در لیست تمدیدی ها نخواهد 
بود و رضا اســدی هم به دلیل مبلغ سنگین قرارداد و 
همچنین فصل نه چندان خوبی که پشت سر گذاشت، 

شاید در نهایت از پرسپولیس جدا شود.

   سیدجلال، علامت سؤال بزرگ پرسپولیس
سیدجلال حسینی، کاپیتان پرسپولیس هم برای فصل 
بعد وضعیت مبهمی دارد و از درون تیم هیچ اخبار روشن 
و دقیقی در مورد ماندن یا جدایی این بازیکن به بیرون 
درز نکرده است. حسینی وقتی در ترکیب پرسپولیس 
قرار می گیرد، همچنان یک مهره تعیین کننده در خط 
دفاعی است و در سن 40سالگی نشان داده که می توان 
همچنان روی او حســاب کرد. اینکــه گل محمدی و 
مطهری در مورد حسینی چه تصمیمی بگیرند، هنوز 
مشخص نیست. البته می گویند سیدجلال شاید خودش 
تصمیم به جدایی گرفته و برای خداحافظی از فوتبال 

راهی ملوان انزلی، تیم سابقش شود.

   پورعلی گنجی پرسپولیسی می شود؟
مرتضی پورعلی گنجی هم مدتی است که با پرسپولیس 
تمرین می کند تا به آمادگی کامل برسد. ظاهرا از مدت 
قرارداد او با تیم چینی 3ماه باقی مانده و گفته می شود 
گل محمدی بــا پورعلی گنجی صحبت کــرده تا این 
بازیکن فصل آینده پیراهن پرسپولیس را بر تن کند. 
نزدیکان پورعلی گنجی هم خبر می دهند که او تمایل 
دارد تا فصل آینده در پرسپولیس فوتبالش را ادامه دهد.

   یحیی دوباره مهاجم می گیرد؟
پرســپولیس چند روز پیــش با تمیــروف، مهاجم 
ازبکستانی قرارداد رسمی امضا کرد ولی به نظر می رسد 
یحیی برای تقویت خط حملــه تمایل به جذب یک 
مهاجم خارجی دیگر هم دارد. یحیــی به دنبال یک 
مهاجم نوک گلزن است و چند بازیکن هم به سرمربی 
پرسپولیس معرفی شده اند که قرار است گل محمدی در 

این زمینه تصمیم نهایی را بگیرد.
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رئال مادرید این هفته بازی مهم با پاریس را در پیش دارد. خبر 
بد برای رئالی ها اینكه مندی و کاسمیرو را به دلیل محرومیت 
در این بازی در اختیار ندارند. مصدومیت تونی کروس و والورده 
پیش از بازی امشب مقابل رئال سوسیداد بوده است. واکنش 
آنچلوتی در کنفرانس مطبوعاتی پیش از بازی با سوســیداد 
به خبر مصدومیت بازیكنانش اینچنین بوده اســت: »آنها را 
برای بازی با رئال سوسیداد در اختیار نخواهیم داشت اما فكر 
نمی کنم مشكلی برای بازی با پاری سن ژرمن داشته باشند. هر 
دوی آنها تا دیروز تمرین می کردند و فكر نمی کنم طی چند روز 
فرم خوب خود را از دست بدهند. کروس مقابل آلاوز استراحت 
کرده بود و فكر نمی کنم مشكل خستگی داشته باشد، گاهی 
اوقات فقط کمی بدشانسی می آورید و باید با این مصدومیت ها 
کنار بیاییم. او 5-6روز دور از میادیــن خواهد بود. والورده 
مطمئناً برای بازی با پاری سن ژرمن آماده خواهد بود و کروس 
هم شاید آماده شود چون مصدومیتش جزئی است. قسمت 
مهمی از فصل اســت و فعلًا تیم مصدومان زیادی ندارد که 
نشان می دهد روی جنبه های فیزیكی تیم خوب کار کرده ایم.«

مائوریسیو پوچتینو امیدوار است در بازی این هفته مقابل رئال 
بتواند از تجربیات ســرخیو راموس، کاپیتان سابق مادریدی ها 
استفاده کند: »طی چند روز آینده شرایط را ارزیابی خواهیم کرد. او 
17 سال در رئال مادرید بازی کرده و کاپیتان تیم بوده است. می تواند 
تجربه اش را منتقل کند و به هم تیمی های خود توصیه هایی داشته 

باشد. اگر او در مادرید حضور داشته باشد خوب خواهد بود.«

یادداشت

روزگار تردید
چطور در اعتماد استقلالی ها نسبت به آجورلو رخنه افتاد؟

بهروز رسایلی |  شیرینی های حضور مصطفی آجورلو روی صندلی 
مدیریت باشگاه استقلال، زودتر از حد انتظار به پایان رسید. او کار را 
با قدرت، در کمال اطمینان و اعتماد هواداران آغاز کرد. استقلالی ها 
که از مدیریت احمد مددی به ستوه آمده بودند، جانانه به استقبال 
جانشین او شتافتند. از قضا آجورلو اســم و رسم مهمی هم داشت؛ 
کسی که چند ماه بعد از شکســت در انتخابات ریاست جمهوری، با 
شعارهای بزرگ آمده بود تا استقلال را رستگار کند. از قضا آجورلو 
در شروع کارش دست به اقداماتی زد که برای هواداران جذاب بود. او 
قرارداد فرهاد مجیدی، سرمربی این تیم را به مدت 3 فصل تمدید کرد. 
به هر حال مجیدی چهره ای محبوب بین هواداران به شمار می رود 
و طبیعی بود که سیاست آجورلو در این زمینه با اقبال بخش زیادی 
از استقلالی ها مواجه شود. بعد هم موفقیت آجورلو در کسب امتیاز 
تبلیغات محیطی، محبوبیت او را به حداکثر رساند. به هر حال او از 
نظر اقتصادی کار مهمی کرده بود و این نوید را داد که مدیریت جدید 
استقلال، باشگاهداری حرفه ای را وارد فاز جدیدی کرده است. به طور 
همزمان نتایج خوب استقلال و اینکه فرهاد مجیدی »استثنائاً« علیه 
مدیر باشگاه حرف نمی زد، باعث شد همه از آجورلو راضی باشند. این 
وضعیت اما آنقدرها بادوام نبود. این اواخر اتفاقاتی رخ داد که باعث 
شد نگاه ها نسبت به آجورلو تغییر کند و خوش بینی مطلق اولیه از 

بین برود.

   داستان بغرنج سربازها
بدون شک اصلی ترین ضربه به اعتماد هواداران را داستان سربازها زد. 
بعد از هفته ها جنجال، حالا دیگر یک تصویر شفاف و روشن از موضوع 
ایجاد شده است؛ اینکه سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادمند باید به 
خدمت سربازی اعزام می شدند، اما مدیران استقلال تصور می کردند با 
توجه به روابطی که دارند، می توانند اعزام آنها را تا پایان فصل به تعویق 
بیندازند. این، چیزی نیست که کســی بیرون از استقلال در موردش 
حرف زده باشد. خود سیاوش یزدانی در کمال شگفتی می گوید نه تنها 
باشگاه پرونده او را پیگیری نمی کرد، بلکه وقتی خودش دنبال کارش 
افتاده بود، آجورلو بر او خرده گرفت که چرا چنین کرده است! واضح 
است که مدیرعامل آبی ها برداشتی ناقص و نادرست از موضوع داشته و 
همین اشتباه او باعث شد در حساس ترین مقطع فصل، 2 مدافع میانی 
ثابت تیم جدا شــوند، بدون اینکه کادرفنی آماده چنین اتفاقی بوده 
باشد. حتی یک سر سوزن شک نکنید که اگر امسال قهرمانی از کف 
آبی ها برود، آجورلو به خاطر داستان سربازها بیش از پیش تحت فشار 
قرار خواهد گرفت. واقع گرایی او در این زمینه می توانست استقلال را 
برای جدایی یزدانی و مرادمند آماده کند یا حداقل مانع از خروج عارف 

آقاسی شود.

   وضعیت مالی، واقعاً خوب است؟
بزرگ ترین وعده های آجورلو در آغاز حضورش در باشــگاه استقلال، 
مضمون اقتصادی داشتند؛ از تولید فلان قدر ثروت تا آپارتمان سازی 
برای پیشکسوتان. با این حال به نظر می رســد اوضاع مطابق انتظار 
پیش نرفته اســت. حرف و حدیث های زیادی در مورد محقق نشدن 
کف درآمدی مورد انتظار از تبلیغات محیطی و نیز بدهی اســتقلال 
به سازمان لیگ در این مورد به گوش می رسد. به علاوه شکایت چند 
بازیکن قدیمی استقلال مثل فرشید باقری هم برای باشگاه دردسرساز 
شده؛ حال آنکه رقم طلب آنها اصلا چشــمگیر نیست. به تازگی هم 
بازیکنان و مربیان استقلال بار دیگر به مشــکلات و کمبودها اشاره 
می کنند. به طور مثال مجیدی اخیرا گفته بود: »حفظ روند رو به رشد 
تیم، بستگی به رفع مشکلات دارد. اینکه حرف نمی زنیم، به معنای آن 

نیست که مشکلی نداریم.«

   پرسپولیسی بودن آقای مدیر
طرح شایعه پرسپولیســی بودن مدیران استقلال هیچ چیز جدیدی 
نیست. زمانی در مورد رضا افتخاری این ادعا مطرح می شد و خیلی از 
معاونان و مدیران میانی باشگاه هم در ادوار مختلف با اتهام مشابه مواجه 
بودند. با این حال هیچ کس انتظار نداشت چنین برچسبی روی آجورلو 
هم بخورد. اشتباه عجیب مدیرعامل آبی ها در داستان کندن لوگوی 
قرمز آن خبرنگار اما این ســرفصل را هم باز کرد. ابتدا رضا درویش، 
مدیرعامل سرخپوشان به صراحت اعلام کرد آجورلو یک پرسپولیسی 
قدیمی است و بعد هم چند پیشکسوت دیگر چنین مسئله ای را تکرار 
کردند. به هر حال این نکته، چیزی نیســت که هواداران استقلال را 
خوشحال کند. شاید اگر آجورلو کلا مرتکب آن رفتار عجیب نمی شد، 

چنین فضایی هم به وجود نمی آمد.

طی هفته گذشــته و در بحث ها و کامنت های هواداران فوتبال در حوزه لیگ برتر ایران، هیچ 
بازیکنی به اندازه رودی ژستد مورد انتقاد قرار نگرفت. او مقابل نساجی باز هم یکی دو موقعیت 
گلزنی را از دست داد و توقف اســتقلال مقابل حریفش هم مزید بر علت شد تا همه هواداران 
استقلال یکصدا علیه او فریاد بکشند و به تندترین انتقادها رو بیاورند. انتقاد از ژستد البته مسبوق 
به سابقه است. این بازیکن برخلاف کوین یامگا که خیلی خوب خودش را در دل هواداران جا 
کرده، هرگز نتوانست اعتماد هواداران را جلب کند. او بازیکن محبوب مجیدی و مغضوب سایر 
استقلالی ها است. هر هفته توسط سرمربی در ترکیب اصلی قرار می گیرد و خط حمله را اشغال 
می کند اما درنهایت آمار گلزنی اش از ارســلان مطهری که دقیقا یک سوم او بازی کرده کمتر 
است. همین ها برای انتقادات تند هواداران کافی است چون آنها از بازیکن مهاجم فقط یک توقع 
دارند که همان گلزنی است. کارهایی که ژستد در خط حمله استقلال انجام می دهد و تبحرش 
در سرزنی چیزی نیست که به چشم هواداران بیاید. ژستد حالا تبدیل به یکی از همان بازیکنانی 

شده که نمونه شان را قبلا هم دیده بودیم. بازیکن محبوب سرمربی و مغضوب هوادار.

   فرمانده نیروی هوایی استقلال
سری به آمار و اعداد بزنیم تا تحلیل بهتری از عملکرد رودی ژستد در طول این فصل داشته 
باشیم. این مهاجم از هفته چهارم به ترکیب استقلال اضافه شد و درحالی که آبی ها 3بازی 
اول فصل را برده بودند، حضور او در بازی چهارم مصادف شــد با ثبت نخستین تساوی و از 
دست دادن 2امتیاز در شیراز. البته ژستد در آن بازی فقط 61دقیقه در زمین بود و هنگامی 
که فجرسپاسی داشت گل تساوی را در دقیقه95می زد این مهاجم در زمین حضور نداشت. 
از آن روز به بعد رودی ژستد به اســتثنای بازی معروف با گل گهر که مجوز بازی نداشت در 
همه بازی ها در ترکیب اصلی اســتقلال حضور داشته اســت. او طی 16بازی برای این تیم 
1272دقیقه در زمین بوده و حاصل کارش 2گل، 2پاس گل و کسب یک پنالتی است. همین 
جا توجه داشته باشید که ارسلان مطهری در این فصل 422دقیقه برای استقلال بازی کرده 
و حاصل کارش 3گل، یک پاس گل و کسب یک پنالتی بوده است. ضمن اینکه مطهری در 

جام حذفی هم تک گل صعود تیمش را مقابل پیکان به ثمر رســانده است. اما ژستد در هر 
بازی 12.2نبرد پیروز داشــته و در این زمینه فقط محمدحسین مرادمند در استقلال آمار 
بهتری نسبت به او دارد. تازه این آمار مربوط به کلیه نبردهاست وگرنه در نبرد هوایی که او به 
تنهایی صدرنشین است و آمارش فاصله قابل ملاحظه ای با سایر بازیکنانی دارد که در لیگ 
برتر فیکس بازی می کنند. ژستد در هر 90دقیقه به طور میانگین 8.8نبرد هوایی موفق داشته 
که این بهترین آمار در میان همه بازیکنان لیگ جاری است. در این زمینه رتبه دوم را مدافع 
سپاهان گئورگی گولسیانی و همان مرادمند اســتقلال دارند که هر کدام به آمار 6.7نبرد 

هوایی موفق در هر بازی رسیده اند و فاصله زیادی با رودی ژستد دارند.

   مطهری هیچ؛ آرمان  را چه می گویید؟
می شود با تکیه بر همین آمارهای بالا تصمیمات فرهاد مجیدی را توجیه کرد و به این نتیجه رسید 
که او ژستد را برای برتری در نبردهای تن به تن و به خصوص نبردهایی هوایی می خواهد و نه برای گل 
زدن. وظیفه گل زدن را که در استقلال بازیکنان دیگری در سایر خطوط به دوش کشیده اند. اما یک 
نکته؛ اگر به آمار آرمان رمضانی در همان دقایق کوتاهی که فرصت بازی داشته نگاه کنیم مشخص 
می شود کاری که ژستد برای استقلال انجام می دهد ظاهرا از عهده آرمان هم برمی آید. رمضانی در 
لیگ جاری فقط 3بار در ترکیب اصلی قرار گرفته و مجموعا بیشتر از 212دقیقه بازی نکرده است. 
اما آمارهای جالبی دارد که قابل رقابت با آمارهای مهاجم فرانسوی است. ژستد در هر 90دقیقه 
8.8نبرد هوایی موفق دارد و رمضانی در هر 90دقیقه 8.5نبرد موفق؛ ژســتد به طور میانگین در 
هر بازی 2.1بار شــوت زده و رمضانی 2.5بار؛ پاس های کلیدی ژستد 0.8در هر 90دقیقه بوده و 
پاس های رمضانی 1.3یعنی حدودا یک ونیم برابر! تعداد شوت های داخل چارچوب رمضانی و حتی 
عملکردهای دفاعی او هم اندکی بیشتر از ژستد بوده است. درنهایت هم رمضانی طی 212دقیقه 
بازی یک گل زده و ژستد هر 636دقیقه یک گل می زند. بنابراین حتی اگر بپذیریم که توقع مجیدی 
از ژستد گلزنی نیست و این مهاجم را برای کارهای دیگری می خواهد، باز هم به نظر می رسد آن 
کارها از عهده آرمان رمضانی هم ساخته بوده و دیگر چه نیازی به یک مهاجم گران قیمت خارجی؟!

مدافع استقلال از 
عربستان آمد

همانطور که از قبل پیش بینی می شد، با قطعی شدن جدایی 
مرادمند و سیاوش یزدانی، استقلالی ها سراغ مدافع خارجی 
رفتند و خیلی زود مقدمات ســفر مدافع جدید شان به تهران 
را فراهم کردنــد. رافائل ســیلوا دا آرودا، مدافع 29 ســاله و 
193 سانتی متری است که روز گذشــته خودش را به تهران 
رســاند تا هم مذاکرات نهایی را با اســتقلالی ها انجام دهد و 
هم تست های پزشکی را پشت ســر بگذارد. باشگاه استقلال 
درخصوص این مدافع برزیلی نوشــته اســت:  »این بازیکن 
فوتبالش را از تیم ریو پرِِتو برزیل آغاز کرد و ســپس راهی تیم 
پونته پرتا شد و حضور در سری آ و ســری بی  برزیل را تجربه 
کرد. بوآ اسپورتو، کریسیوما و گویاس در سری بی  برزیل دیگر 
تیم هایی هستند که رافائل سیلوا تجربه پوشیدن پیراهن آنها را 
در کارنامه دارد. این مدافع باتجربه پس از چند سال حضور در 
سری بی، در سال 2018 راهی تیم بوآویشتا پرتغال شد و یک 
فصل نیز برای این تیم به میدان رفت. رافائل سیلوا سال 2019 
راهی تیم الفیصلی عربستان شــد و در این مدت 74 بار برای 
این تیم به میدان رفت و فصل گذشته نیز توانست با الفیصلی 
عنوان قهرمانی جام حذفی عربستان و سهمیه مستقیم آسیایی 
را به دست بیاورد. رافائل سیلوا تا پیش از پنجره نقل و انتقالات 
زمستانی عربستان و فسخ قرارداد با الفیصلی، در 13 دیدار از 
18 هفته ابتدایی فصل جاری لیگ حرفه ای عربستان به میدان 
رفت و یک گل نیز در دیدار برابر تیم الهلال به ثمر رساند. این 
بازیکن همچنین در دیدار سوپرجام عربستان 90دقیقه مقابل 
الهلال بازی کرد. آخرین حضور رافائل سیلوا با پیراهن الفیصلی 
عربستان، به تاریخ اول بهمن امسال بازمی گردد. فرهاد مجیدی، 
ســرمربی اســتقلال برای جذب یک مدافع باکیفیت، روی 
آماده بودن گزینه موردنظر و فاصله کــم از زمان آخرین بازی 
رسمی وی تأکید فراوانی داشت که رافائل سیلوا نیز در همین 
پنجره زمستانی امسال از تیمش جدا شده و از آخرین حضور او 

در میادین، زمان زیادی نمی گذرد.«

محمد زارعی |  شــرزود تمیروف یا همان 
شــیرزاد خودمان، بازیکن جدیدی است که 
از ازبکســتان به پرسپولیس پیوســته تا در 
ادامه بازی های لیگ به کمک خط حمله این 
تیم بیاید. او البته هنــوز فرصت بازی را پیدا 
نکرده اما خیلی امیدوار است که با درخشش 
در خط حمله پرســپولیس، هم به قهرمانی 
سرخپوشــان کمک کند و هم خودش را در 
معرض پیشنهادهای بهتر قرار بدهد. شیرزاد 
در گفت وگویی کوتاه به ســؤالات همشهری 

ورزشی پاسخ داده است.

  وقتی با پیشنهاد پرسپولیس 
روبه رو شدی، نخســتین واکنشت چه 

بود؟
پرسپولیس تیم بزرگی است که در همه آسیا 
شناخته شده اســت. وقتی فهمیدم مربی این 
تیم به فوتبال من اعتقاد دارد و خواستار حضور 

من در این تیم شده بسیار خوشحال شدم.

  پرســپولیس را از قبــل 
می شناختی؟

بله پرسپولیس را از قبل می شناختم. همانطور 
که گفتم پرسپولیس تیم بسیار بزرگی است، 
بازیکنان شناخته شده ای دارد و افتخارات 

زیادی را کسب کرده است.

  قبــل از حضــور 
در پرســپولیس کدام یک 
از بازیكنــان ایــن تیم را 

می شناختی؟
مــن بســیاری از بازیکنان 
پرســپولیس مثل کاپیتان 
تیم ســیدجلال حسینی، 
شــماره9 مهــدی ترابی، 
مهدی عبدی و... را می شناختم. سطح بسیاری 
از بازیکنان پرســپولیس بالاتر از آسیاست و 

خوشحالم که در چنین تیمی بازی می کنم.

  نظــرت در مــورد لیــگ
 برتر و در مجموع ســطح فوتبال ایران 

چیست؟
سطح فوتبال ایران بسیار بالاست. هم فیزیکی 
و هم تاکتیکی در ســطح بالایی قــرار دارد و 

امیدوارم که به من هم کمک کند.

  سقف آرزوهایت بعد از حضور 
در پرسپولیس چیست؟

در تیم ملی ما بازیکنان بزرگی مانند شمردف 
وجود دارند که در اروپا بــازی می کنند. من 
هم دوست دارم مانند او پیشــرفت کنم و از 

پرسپولیس به اروپا بروم.

  برای حضور در ترکیب اصلی 
پرسپولیس رقبایی مثل عبدی و پاکدل 
را داری. شــرایط رقابت با آنها را چطور 

ارزیابی می کنی؟
همه ما با هم برای موفقیت تیم تلاش می کنیم 
و رقابت درون تیم معنا ندارد. هر کســی که 
بازی کند قطعا در همین راستا تلاش خواهد 

کرد.

  آیا می دانســتی پرسپولیس 
در سال های اخیر 5دوره متوالی قهرمان 
ایران شده و ۲بار به فینال لیگ قهرمانان 
آســیا صعود کرده است؟ هم اکنون هم 
این تیم به ششمین قهرمانی متوالی فكر 
می کند. به نظرت امســال هم می تواند 

قهرمان لیگ شود؟
بله از مدیر برنامه ام شنیده ام که پرسپولیس 
5سال متوالی قهرمان لیگ برتر ایران شده و 
به نظرم همین موضوع انتظارات را از ما بالاتر 
می برد. ما هم تلاش می کنیم برای ششمین 
ســال قهرمان لیگ شــویم. این مسئله برای 
خود من هم خاطره انگیز خواهد بود و من هم 
دوست دارم این اتفاق بیفتد و هر کمکی هم از 

دستم بر بیاید انجام خواهم داد.

می خواهم از 
پرسپولیس 
به اروپا بروم

شرزود تمیروف می گوید قبل 
از آمدن به ایران بسیاری از 
بازیكنان پرسپولیس مانند 

سیدجلال، ترابی، عبدی و... را 
می شناخته است

مرد  بازنده 
رودی ژستد با آمار نازل گلزنی اش به بازیكن منفور هواداران تبدیل شده است. مجیدی می گوید وظیفه او 
کارهایی غیراز گلزنی است که به خوبی هم انجام شده، اما به نظر می رسد اینگونه وظایف از عهده آرمان 

رمضانی هم برمی آید

چه خوش موقع پریدی سردار!
نرفت، نرفت، اما در بهترین زمان ممکن رفت

10سال حضور سردار آزمون در لیگ روسیه، واقعا حوصله همه را سر برده بود و بسیاری از 
هواداران فوتبال عقیده داشتند ستاره ایرانی با این کار در حال اتلاف روزهای مهم جوانی اش 
است. نهایتا اما آزمون دلش را به دریا زد و در انتقالی که کم حاشیه هم نبود، به بایر لورکوزن 
در لیگ آلمان پیوست. قرارداد آزمون با زنیت سن پترزبورگ در پایان فصل خاتمه می یافت 
و او بازیکن آزاد می شد. بنابراین سردار براســاس قوانین فیفا اجازه داشت در 6ماه پایانی 
قراردادش، به میل خود با باشــگاه های خواهان مذاکره کند. او از این امکان استفاده کرد و 
با لورکوزن به توافق نهایی رسید. با این حال باشــگاه روسی از این مسئله خشمگین شد و 
مشکلاتی برای بازیکن ایرانی به وجود آورد؛ آنچه در نهایت منجر به جدایی سردار از زنیت 

در همین زمستان شد.
حالا اما جنگ روسیه و اوکراین نشان می دهد سردار آزمون در بهترین زمان ممکن زنیت را 
ترک کرده است. او حتی اگر تا پایان قراردادش منتظر می ماند هم الان درگیر حاشیه های 
متعدد حمله نظامی روسیه به اوکراین می شد؛ ترکش هایی که تعطیلی لیگ و تحریم شدن 
فوتبال روسیه توسط یوفا و فیفا بخشی از آن بودند. طبیعتا این شرایط برای ستاره ملی پوش 
ایرانی نمی توانست خوشایند باشد. او اما حالا در آلمان رؤیای جدیدش را با لورکوزن دنبال 

می کند. در مورد سردار باید گفت نرف، نرفت، اما واقعا بموقع رفت!

نقل قول
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معروفبیمعروف؟

انتصاب امیر خوش خبر به عنوان سرپرســت تیم ملی بزرگسالان 
گمانه زنی هایی را در مورد بازگشت سعید معروف به تیم ملی در پی 
داشته اما به تازگی گفته شده است نه فدراسیون تمایلی به بازگشت 
کاپیتان دارد و نه سرمربی تیم ملی بنا دارد از کاپیتان سابق تیم ملی 
استفاده کند. امید بر این است جواد کریمی که جراحی کرده به تیم 
ملی برسد. غیر از او پاسورهای دیگری هم هستند که در لیگ برتر 
خودنمایی کرده اند؛ علی رمضانی، محمدطاهر وادی، احد حسن زاده، 
امیر افشار و فاضل پژومان. شاید آنها توانسته باشند نظر عطایی را 
جلب کنند. البته در نشست قبلی کمیته فنی فدراسیون، 4عضو این 
کمیته موافق دعوت معروف و محمد موسوی به تیم ملی بودند اما...

پرافتخارترینتیممیزبانشد

بعد از به مشکل خوردن میزبانی شــهرداری ارومیه، باشگاه پیکان 
به عنوان میزبان جام باشگاه های آسیا انتخاب شد. خودروسازان که 
پرافتخارترین تیم ایران و آسیا هستند، برای رسیدن به فینال لیگ 
ایران باید از سد سپاهان اصفهان بگذرند. پیش بینی اینکه پیکان یا 
سپاهان برنده 2بازی از 3بازی باشد، سخت است اما با توجه به اینکه 
ایران میزبان است و اجازه شرکت دادن 2 تیم را دارد، تحت هر شرایطی 
می شود پیکان را در جام باشگاه های آسیا دید. این رقابت ها از روز 2۵ 
اردیبهشت سال آینده در تهران برگزار می شود. از چهارم اردیبهشت  
هم جام باشگاه های زنان به میزبانی قزاقستان آغاز می شود. پیکان 7بار 

قهرمان آسیا شده و یک سومی هم در جام باشگاه های جهان دارد.

فدراســیون والیبال قبول کرده اســت کــه تیم ملی مشــاور یا 
تمرین دهنده خارجی داشته باشد. فدراســیون به بهروز عطایی، 
ســرمربی تیم ملی هم اختیار داده اســت تا این انتخاب را انجام 
دهد. ژاپنی ها چند سالی است که با انتخاب فلیپ بلین فرانسوی 
پیشرفت مقبولی داشته اند. گفته می شود انتخاب عطایی مربیان 
ایتالیایی است اما در بین مربیان ایتالیایی گزینه های زیادی وجود 
ندارد که والیبال ایران را بشناسند. خولیو ولاسکو که مدیر تیم های 
ملی گروه های سنی ایتالیاست، سواحل لاجوردین را ترک نمی کند. 
خوان سی چلو یا توماس توتولو می توانند انتخاب های عطایی باشند. 
آنها پیش از این در تیم ملی ایران کمک مربی بوده اند. شــاید هم 
عطایی گزینه دیگری را درنظر گرفته است و در آینده معرفی می کند.

مربیخارجیبرایتیمملی

پشت خط زن 
جمشید حمیدی | کارشناس والیبال
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 8 7 2      914835762

785126439
632497158
341769825
579382641
826541397
167954283
498273516
253618974

ساده

متوسط

158329467
463751298
729864351
934578612
876412935
215936784
591647823
642183579
387295146

سخت

     9 6   
 7   5     
  6 8   9  3
    6   1  
  8    7   
 6   7     
9  4   3 1   
    1   5  
  3 2      

ساده

9  4     6  
   1 2 6    
 3 2  9   5 8
3 4 1   9   5
  9 3  2 6   
8   5   3 9 7
1 6   5  2 8  
  8 2 7 3    
 5  6   9  4

لیلی خرسند |  مسابقات دوومیدانی قهرمانی جهان 
داخل سالن روزهای آخر اسفند در بلگراد صربستان 
برگزار می شود و فرزانه فصیحی نخستین زن ایرانی 
است که در این مســابقات حاضر می شود. او که با 
سهمیه یونیورســالیتی در دوی 100متر بازی های 
المپیک توکیو دوید، 2سال پیش در دوی 60متر به 
رکورد 7ثانیه و 29صدم ثانیه رسید و سهمیه جهانی 
گرفت. فصیحي در رنکینگ، نفر دوم آســیا و نفر 
شصتم جهان است. فاصله زیاد او با نفرات اول جهان 
انتظارات از او را به حداقل می رساند. بر همین اساس 
فصیحی توقع چندانی از خودش ندارد و می گوید 
می خواهد از دویدن کنار بزرگان جهان لذت ببرد. او 
اما نگران آینده است؛ نگران اینکه فاصله دونده های 

ایران با بهترین های جهان هر روز بیشتر شود.

  چند روز بیشتر به شروع مسابقات 
قهرمانی جهان نمانده است، آماده ای؟

بعد از یک دوره طولانی آســیب دیدگی و پشــت سر 
گذاشتن دوره درمان از خودم راضی ام. قبل از المپیک 
همسترینگ من آسیب دیده بود ولی فرصت نمی کردم 
درمان کنم. درد داشتم اما سر کردم تا المپیک بگذرد. 
بعد از المپیک هم مصدومیتم شدت گرفت و حتی لیگ 
را هم از دست دادم. خدا را شکر کار به جراحی نکشید 
و با PRP توانســتم درمان کنم. از وقتی به صربستان 
آمده ام و در باشگاه OAK تمرین می کنم، وضعیت خیلی 
خوب است. هم وضعیت بدنی ام خوب است و هم از نظر 
روحی به آرامش رســیده ام. مربی ام بالای سرم است و 

تمرین می کنم.

  چرا آرامش نداشتی؟
درد داشتم و نگران بودم که دیگر هیچ وقت نتوانم تمرین 
کنم یا تند بدوم. همیشــه بعد از آسیب دیدگی ترس 
هست اما این بار ترس من بیشتر بود. ولی بعد از یک مدت 

همه  چیز خوب شد.

  در مسابقه ترکیه هم دویدی. با توجه 

به مصدومیت از خودت راضی هستی؟
در مسابقات داخل ســالن ترکیه برای یک تیم ایرانی 
دویدم؛ تیم چادرملو. در مسابقه اول رکوردم 7.60ثانیه 
بود ولی در ترکیه به رکورد 7.30ثانیه رسیدم. مسابقه 
خیلی خوبی بود و نشان داد که مسیر تمریناتم درست 
است. مســابقات قهرمانی جهان داخل سالن در بلگراد 
برگزار می شود و برای من خیلی خوب است. فعلا اجازه 
نداریم در پیست اصلی مسابقات تمرین کنیم ولی قرار 

است نزدیک به مسابقه در پیست اصلی بدویم.

  مربی هم از وضعیتت راضی است؟
خیلی امیدوار است و منتظر است که در مسابقات جهانی 
رکورد خودم را بزنم. مسابقات قهرمانی جهان هم در حد 
المپیک اســت. همه قهرمانان بزرگ در این مسابقات 

شرکت می کنند.

  خودت چه توقعی داری؟
من توقع چندانی ندارم. بقیه هستند که از من خیلی توقع 
دارند. بعضی ها که منتظــر بودند در بازی های المپیک 
مدال بگیرم، الان هم می  پرســند در جهانی می توانی 

مدال بگیری؟

  واقعا کسی انتظار مدال دارد؟
باور کنید بعد از المپیک می گفتند چرا مدال نگرفتی؟ 
نمی دانســتم چه جوابی بدهم. من که هیچ، شــاید 
دونده های 2نســل دیگر ایران هــم نتوانند به مدال 
المپیک برسند. با این شــرایطی که الان داریم، بعید 
است اتفاقی بیفتد. اگر شرایط خوب شود و به سطح 
جهانی برســیم، می توانیم از چند نسل آینده انتظار 
مدال المپیک داشته باشیم. برای من همین که کنار 
بزرگان دوی جهان می دوم، اتفاق خیلی مهمی است. 
من می خواهــم از دویدنم لذت ببــرم و به یک عدد 

خوب برسم.

  عدد خوب چند است؟
امســال در المپیک رکوردهای عجیب و غریبی ثبت 

شــد. رکوردهای 7و۵صدم ثانیه و 7و6صدم 
ثانیه داشتیم. ولی با این حال باید روز مسابقه 
شرایط را دید. نمی شود از الان روی رکوردها 
حرف زد. فقط چند نفر هســتند که با این 
رکوردها می دوند. من اگر با بهترین رکورد 
خودم هم بدوم، 20صدم ثانیه با نفرات اول 

فاصله دارم.

  فکر کــردن به این 
موضوع که چقدر باید برای این 
20صدم ثانیه تــاش کنی تا 
فاصله ات را با نفــرات اول کم 

کنی، بهت استرس نمی دهد؟
این فاصله در ظاهــر خیلی زیاد 
نیســت. کمتر از 2کف پا با آنها 
فاصله دارم؛ 2کــف پا نه حتی 
2گام. امــا این خودش خیلی 
زیاد اســت، خیلی. ولی من 
نمی خواهم به این فکر کنم 
که من در چه زمانی می دوم 

و بقیه در چه زمانی. فکر کردن 
به این چیزها اجازه نمی دهد کار اصلی ام را انجام بدهم.

  در مسابقات جهانی برای نخستین بار 
است که مربی ات موقع مســابقه کنارت است. 
همیشــه ورزشــکاران گایه دارند که چون 
مربی شان سر مســابقه نبود، نتیجه نگرفتند. 

بودن مربی اختصاصی چقدر تأثیرگذار است؟
قبل از این در هیچ مســابقه ای مربی ام کنــارم نبود و 
حتی در المپیک هم من بدون مربی دویدم. نه من که 
بیشتر ورزشکاران ما در مســابقات مربی ندارند. در هر 
مسابقه برای تیم یک سرپرست و یک مربی می گذارند 
که شاید ورزشکار قبل از این آنها را ندیده باشد. مربی 
خود ورزشکار نکته هایی را به او می گوید که حتی خود 
ورزشکار هم آنها را نمي داند. مهم تر از همه این است که 

بودن مربی به آدم قوت قلب می دهد.

نگران نسل آینده ام 
 فرزانه فصیحی که سهمیه حضور در مسابقات دوومیدانی قهرمانی جهان داخل سالن را دارد

بعد از المپیک مسابقه بزرگ دیگری را هم تجربه می کند 

هیچ چیــز مــا قابل 
مقایسه با ورزشکاران 

دیگر نیســت. کدام امکانات ما شبیه 
آنهاســت که بخواهیم رکوردهایمان هم 

شبیه آنها باشــد و مثل آنها مدال بگیریم؟ 
از ما گذشــت ولی من نگران نسل های بعدی 

هستم. امیدوارم وضعیت بهتر شود اما با شرایطی 
که الان هست ورزشکاران ما به جایی نمی رسند.
تیم هلند به تازگی از ابزاری برای ریکاوری استفاده 
می کند که ورزشــکار را شــب قبل از مسابقه در 

خواب عمیق چند دقیقه ای فرو می برد. دستگاه 
عجیب و غریبی است که فقط هلندی ها دارند. 

در مقابــل این امکانات آنهــا ما لنگ یک 
جفت کفش و زمین تمرین هستیم.

تفاوت 
دونده های 

ایران با 
قهرمانان دنیا 

من توقع چندانی 
ندارم. بقیه 

هستند که از من 
خیلی توقع دارند. 

بعضی ها که 
منتظر بودند در 

بازی های المپیک 
مدال بگیرم، الان 
هم می  پرسند در 
جهانی می توانی 

مدال بگیری؟



21 شنبه 14 اسفند 1400
 شماره  8453

علاوه بر ســریال های ویــژه نوروز در جــدول پخش 
تلویزیــون، مدیران تلاش کردنــد برنامه های دیگر از 
مســابقه های تلویزیونی تا برنامه هــای ترکیبی را در 

کنداکتور نوروز امسال قرار دهند.

3سریال کمدی برای شب های نوروز
فصل ســوم »زیرخاکی«، »خداداد« و »دردسرهای 
شیرین« و فصل دوم »نجلا« 4 ســریالی هستند که 
نوروز امســال روی آنتن می روند. از میان 4ســریال، 
3 ســریال کمدی بوده و »نجلا« هم انتخاب شبکه 3 
اســت و به نظر این ســریال علاوه بر 13روز نوروز، در 

شــب های رمضان هم در جدول پخش شبکه 3 قرار 
گرفته است. شبکه های دیگر هم در تدارک سریال های 

ویژه شب های رمضان هستند.

انیمیشن پهلوانان
علاوه بر برنامه ها و سریال های نوروزی، قرار است فصل 
جدید انیمیشن »پهلوانان« در 11قسمت 3۰ دقیقه ای 
به نویسندگی و کارگردانی سیاوش زرین آبادی که از 
محصولات مرکز پویانمایی صبا هســت از شبکه اول 
پخش شــود. شــبکه یک، مجموعه »فرمول یک« با 
اجرای علی ضیا را هم در برنامه هایش دارد. این برنامه 
از 22اسفند پخش خود را شروع و تا بعد از تحویل سال 
نو ادامه می دهد. همچنین این شبکه که سال گذشته 
»دســتپخت« را روی آنتن داشــت و احتمالاً در کنار 
سری جدید »ایرانگرد«، این برنامه را به عنوان مجموعه 

سرگرمی آشپزی تلویزیون روی آنتن خواهد داشت.

نارنج و ترنج در ادامه محاکات
از شبکه 2 سیما هم ویژه  برنامه نوروزی »نارنج و ترنج« 
به تهیه کنندگی جواد فرحانی در 14 قسمت هر شب 
حوالی ســاعت 23:۰۰ روی آنتن مــی رود. »نارنج و 
ترنج« یک تاک شوی شبانه با اجرای منصور ضابطیان 
اســت که با محوریت آیتم های شاد و با نگاهی ویژه به 
فرهنگ و ادبیات به مسائل روز جامعه می پردازد .برنامه 
هر شب با حضور مهمان های ویژه و هنرمندانی که در 
فضای شعر، ترانه و ادبیات فارســی فعالیت می کنند 
مانند خواننده های مطرح کشــور با مخاطبان همراه 

می شــود.»نارنج و ترنج« در راســتای یک بخش 
از برنامه »محاکات« اســت. البته فصل جدید 
»محاکات« با اجرای منصور ضابطیان و داوران 
جدید بــا فــرم و محتوایی جدیــد در مرحله 

پیش تولید است.

تاک با داریوش کاردان
برنامه »تاک« با اجرای داریوش 
کاردان با قصه هــای متفاوت و 
فضایی جالب و جــذاب در ایام 

نوروز به طــور ویــژه روی آنتن 
شبکه 2 سیما خواهد بود. »کافه بازی« 
ماجد بازرگان از دیگــر برنامه هایی 
است که به عنوان ویژه برنامه نوروزی، 
جدیدتریــن بازی هــای ویدئویی 

متناسب با سن نوجوانان را در این ایام معرفی می کند.

بازگشت عموفیتیله ای ها
از دیگــر برنامه های شــبکه 2، پخــش »دوقلوها« و 
بازگشت عمو فیتیله ای ها به تلویزیون است. این برنامه 
به احتمال زیاد در نوروز پخش می شود، اما سازندگانش 
گفته اند که اگر به نوروز نرسد، در ماه رمضان از شبکه 2 
روی آنتن می رود. عموفیتیله ای ها یا عموهای فیتیله ای 
نام یک گروه متشکل از محمد مسلمی و حمید گلی و 
علی فروتن است که با هم به عنوان عموهای فیتیله ای 
در مجموعه های تلویزیونی و تئاترها برای کودکان نقش 
اصلی را اجرا می کردند. این ســریال را جمشید بیات 

ترک کارگردانی می کند.

آغاز ضبط خندوانه برای نوروز
ضبط ویژه برنامه نوروزی »خندوانه« از شنبه 
)14 اسفندماه( آغاز می شود. رامبد جوان 
با اعــلام این خبر، دربــاره آغاز ضبط 
قســمت های مربوط به پخش نوروز 
»خندوانه« می گوید: در حال انجام 
کارهــای مقدماتــی ویژه برنامه عید 
هستیم که از شنبه ضبط برنامه ها آغاز 

خواهد شد. 
به گفته جوان، خندوانه در ایام عید برنامه 
دارد و استودیو »خندوانه« تعطیل شده 
اســت و عوامل در حال آماده ســازی  

مقدمات نوروز هستند.

سیما در یک نوروز استثنایی
شبکه ها سعی دارند  با اجرای تاک شوها و سریال های کمدی بیننده نوروزی خود را حفظ کند

فهیمه پناه آذرتلویزیون
روزنامه نگار

  تغییر نظر مجلس  
سلبریتی ها باید مالیات بدهند

سخنگوی کمیسیون تلفیق می گوید هنرمندانی که 
بالای 2۰۰میلیون تومان در سال درآمد دارند باید 

مالیات بپردازند

این طور که سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس می گوید 
هنرمندانی که در سال بالای 2۰۰میلیون تومان درآمد 
دارند باید مالیات بپردازند. این در حالی اســت که چند 
روز پیش موضوع اخذ مالیــات در صحن علنی مجلس 
مطرح و قرار شــد همه  چیز طبق روال سال های گذشته 
پیش برود و هنرمندان از پرداخت مالیات معاف شــوند. 
حالا مشــخص نیســت که دقیقا چه اتفاقی رخ داده که 
سخنگوی کمیسیون تلفیق از بازگشت به نقطه آغازین 

خبر داده است. 
درحالی کــه نمایندگان مجلس ابقــاي معافیت مالیاتی 
فعالیت های هنری را تصویب کرده بودند و از این موضوع 
به عنوان عیدی مجلس به هنرمندان یاد می شد، با لغو این 
مصوبه، حذف معافیت مالیاتی هنرمندان را برگرداندند 
تا از این پس فعالان شاخه های هنری مکلف به پرداخت 

مالیات باشند.
اینطور که ایســنا روایت کرده، حالا پس از گذشت کمتر 
از 1۰روز، نمایندگان مجلس نظر خود را عوض کرده اند 
و طبق اعلام رحیم زارع - سخنگوی کمیسیون تلفیق- 
معافیت مالیاتی فعالیت های هنری از قبیل هنرپیشه ها، 
موضوع بند»ل« ماده13۹ قانون مالیات های مســتقیم، 
صرفاً تا ســقف 2میلیارد ریال)2۰۰میلیــون تومان( در 
سال قابل اعمال است و بیشــتر از آن حسب مورد به نرخ 
ماده1۰۵ یا ماده131 قانون مالیات های مستقیم )ضریب 

2۵درصد( مشمول مالیات می شود.
پیش تر براساس بند»ل« ماده13۹ مالیات های مستقیم، 
مشــاغل هنری از پرداخت مالیات معاف می شدند. این 
مشاغل در چند دسته تولید، تکثیر، توزیع و نمایش فیلم 
اعم از ســینمایی و خانگی/تولید، تکثیر و توزیع اجرای 
صحنه ای موسیقی، پخش و فروش آثار صوتی و تصویری 
اعم از خانگــی و تلویزیونی/ تئاتــر و نمایش صحنه ای/ 

هنرهای تجسمی و سنتی تعریف مي شوند.
در هفته های گذشته پس از انتشــار مصوبه کمیسیون 
تلفیق دربــاره حذف معافیــت مالیاتــی هنرمندان در 
رشته های مختلف، کارزاری به  راه  افتاد و بیش از 1۰هزار 
نفر با امضــاي نامه ای که خطاب بــه محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس نوشته شــده بود، به این مصوبه اعتراض 
کردند. در نامه آنها قید شــده بود: »پــس از همه گیری 
جهانی بیماری کرونا ما شاهد حمایت دولت ها در سراسر 
جهان از مشاغل هســتیم، متأســفانه با توجه به اینکه 
محصولات و تولیدات هنری در ســبد ضروریات جامعه 
نیست و بی شک جامعه فرهنگ و هنر به قدر چشمگیری 
متضــرر از این پاندمی شــده اند، به جای اینکه شــاهد 
حمایت از هنرمندان باشیم، با حذف این معافیت شاهد 
دوصد چندان گشــتن تضرر و عدم حمایت از هنرمندان 
خواهیم بود.« این نامه توســط هنرمندان مختلف امضا 
شد و با پیگیری های صورت گرفته سرانجام روز چهارم 
اسفند نمایندگان به ابقاي معافیت مالیاتی هنرمندان رأی 
دادند. در این مورد حتی نایب رئیس کمیســیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی )عباس 
مقتدایی( با اشاره به گلایه هنرمندان از لایحه بودجه برای 
پرداخت مالیات هنرمندان گفته بود که با مصوبه چهارم 
اسفند مجلس، هنرمندان مشــمول پرداخت مالیات در 

سال آینده نمی شوند.

قانونی برای دریافت مالیات از سلبریتی ها 
موضوع معافیت مالیاتی هنرمندان، معمولا از نقطه ای در 
افکارعمومی حساسیت ایجاد می کند که بحث سوپراستارها 
و ســلبریتی ها پیش می آید. اینکه چرا باید یک کارمند یا 
کارگر مالیات پرداخت کند ولی سلبریتی ها با درآمد های 
افسانه ای از پرداخت مالیات معاف باشند؟ به نظر می رسد 
جز خود سلبریتی ها، هیچ کس با گرفتن مالیات از این قشر 
بسیار پردرآمد، مخالف نباشــد. اما سؤال اینجاست که آیا 
شامل شدن درآمد بالای 2۰۰میلیون تومان در سال فقط 
این گروه را هدف می گیرد یا دامنگیر گروه قابل توجهی از 
هنرمندان می شود که اغلب ســلبریتی هم نیستند. نکته 
اینجاســت که ما در جامعه هنری با اقلیتی مواجه هستیم 
که درآمد سالانه چند میلیاردی دارند و با چنین مصوبه ای 
که فراگیری اش بســیار فراتر از این گروه برخوردار است، 

برقراری عدالت، همچنان دور از دسترس به نظر می رسد.

منتظر فرار مالیاتی باشید
فکر کنید شــما بازیگری هســتید که برای بازی در یک 
 سریال نمایش خانگی قراردادی با ارزش 3میلیارد تومان 
می بندید. اگر قرار باشد این درآمد شــامل مالیات شود، 
می توانید یک قرارداد صوری با تهیه کننده با دســتمزدی 
 پایین تر امضا   و دستمزد واقعی تان را هم به صورت زیرمیزی

دریافت کنید.
در واقع راه های فراوانی برای فرار از مالیات وجود دارد که 
قانونگذار باید آنها را درنظر بگیرد. در غیر این صورت، قانون 
فقط برای هنرمندانی اجرا می شود که بالای سقف تعیین 

شده درآمد دارند ولی سلبریتی نیستند. 
بدون سازوکارهای شــفاف مالی، بعید است قانونگذار به 
هدفش برسد و آنکه تا امروز با درآمد چندمیلیاردی در سال 
مالیات نمی داده راهش را پیدا می کند که چگونه همچنان 
ســهمی از درآمدش را به اداره مالیــات پرداخت نکند یا 

دست کم مالیات واقعی اش را ندهد. 

تجلیل  از فیلم »هناس« 
 آیین تجلیل از بازیگران 
و عوامــل اجرایــی فیلم 
ســینمایی »هنــاس« و 
همچنین تکریم خانواده 
شهید هسته ای، داریوش 
رضایی نــژاد بــا حضور 
محمد اســلامی، معاون 

رئیس جمهور و رئیس ســازمان انــرژی اتمی ایران، 
غلامعلی حدادعادل، رئیس فرهنگســتان زبان و ادب 
فارسی، جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
اعضای شورای اسلامی شهر تهران و سیدمحمدحسین 
حجــازی، مدیرعامل شــرکت نوســازی عباس آباد 
شهرداری تهران، در سالن همایش های منطقه فرهنگی 

و گردشگری عباس آباد تهران برگزار شد.
محمد اسلامی، رئیس ســازمان انرژی اتمی و معاون 
رئیس جمهــور در این آییــن ضمن تبریــک حلول 
ماه شــعبان و قدردانی از زحمات ارزشــمند عوامل و 
دست اندرکاران فیلم »هناس« گفت: این اثر هنری یک 
جلوه از فرمان مقام معظم رهبری در فرایند جهاد تبیین 
است. زیرا علاوه بر تبیین صحیح تاریخ، بزرگی شهید 
و راه شهیدان را به تصویر کشــیده است. راه شهیدان 
دستیابی به قله های رفیع و پیشرفت بود و در این مسیر 
برنامه دشمنان برای اینکه ایران به تعالی و تکامل دست 

پیدا نکند بسیار جدی و برنامه ریزی شده  است.
 در پایان مراســم نیز از عوامل فیلم ازجمله کارگردان، 
تهیه کننده، نویســندگان و بازیگران در کنار خانواده 

شهید رضایی نژاد تقدیر به عمل آمد.

اکران آنلاین »رستاخیز« 
فیلم عاشــورایی »رستاخیز« 
همزمــان بــا ســالروز میلاد 
حضرت عبــاس)ع( به صورت 

آنلاین اکران می شود.
پس از ۸ سال که از نمایش فیلم 
سینمایی »رستاخیز« در سی و 
دومین دوره جشنواره فیلم فجر 
می گذرد، این فیلم قرار اســت 

بالاخره به صورت عمومی اکران شود. البته رستاخیز پیش تر و 
در تابستان 13۹4 در سینماهای کشور اکران شد اما بلافاصله 
با انتقادهای برخی مراجع تقلید از پرده سینماها پایین کشیده 
شد. این انتقادها به نمایش چهره حضرت عباس)ع( در این فیلم 
مربوط بود. این فیلم با داشتن ۸ ســیمرغ بلورین از جشنواره 
فجر به دلیل نمایش چهره حضــرت عباس)ع( فرصت نمایش 
عمومی پیدا نکــرد. فیلمی که هزینه بالایی برای ســاخت آن 
شد و از 4۰ درصد سهام بخش خصوصی آن، 3۰ درصد متعلق 
به سرمایه گذاران غیرایرانی اســت. نسخه اولیه »رستاخیز« با 
انتقادهایی همراه بود، اما پس از آن، نسخه دیگری از فیلم تدوین 
شد که بسیاری از ایرادات نســخه اولیه را نداشت. خوشبختانه 
نسخه دوم همانند نسخه اول دچار قاچاق نشد و از اینترنت سر 
در نیاورد. حالا پس از گذشت ۹ سال از ساخت »رستاخیز« - 
فیلمی که یک دهه زمان صرف تولید آن شــده ـ قرار است این 
اثر به صورت آنلاین و از طریق تارنمای حلال چنل به نشــانی 
https://www.halalchanel.com  اکران شود. این اکران با 
چهارم شعبان زادروز فرخنده حضرت عباس)ع( همزمان است. 
هنوز جزئیاتی درباره مبلغ بلیت این فیلم اعلام نشده است اما 
با توجه به مدت زمان فیلم و پروداکشــن بزرگ آن، پیش بینی 

می شود مبلغی بیش از سایر اکران های آنلاین باشد.

نمایشگاه هنر انقلاب 
معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، طی حکمی 
سیدمســعود شــجاعی طباطبایی را به عنوان دبیر نمایشگاه هنر 
انقلاب منصوب کرد. محمود سالاری، معاون امور هنری وزیر ارشاد 
در حکمی خطاب به مسعود شجاعی طباطبایی نوشته است: »بنا به 
دانش و تعهد جنابعالی در زمینه هنر های تجسمی، شما را به عنوان 
دبیر نمایشگاه هنر انقلاب منصوب می نمایم. امید است با همراهی 
هنرمندان متعهد و انقلابی رویدادی در  شأن نام شهید مرتضی آوینی 
برگزار گردد.« نمایشگاه هنر انقلاب به مناسبت هفته انقلاب به همت 
معاونت امور هنری، حوزه هنری، اداره کل هنرهای تجسمی، مؤسسه 
توسعه هنر های تجســمی و همکاری موزه هنرهای معاصر تهران، 
انجمن هنر های تجسمی انقلاب و دفاع مقدس و نهاد های دیگر در 
فروردین سال 14۰1 در رشته های هنر های تجسمی و شاخه های 

هنری مرتبط و میان رشته ای برگزار خواهد شد.

اکران

خبر کوتاه

تجلیل

گزارش

از ماجرای سرقت مجسمه های تهران بیش از 1۰سال می گذرد. سال13۸۹ 
بود که طی مدت کوتاهی تعدادی از مجسمه ها و سردیس های نصب شده 
در مناطق مختلف تهران به ســرقت رفتند. هرگز نه سرنخی از عاملان این 
سرقت ها به دست آمد و نه خود مجسمه ها پیدا شدند و نه انگیزه واقعی این 

سرقت ها معلوم شد. 
از آن تاریخ به بعد هر گاه خبر تخریب یا سرقت مجسمه ای می رسید، رسانه ها 
گردوخاک این پرونده را می گرفتند و دوباره آن را مفتوح می کردند و درصدد 
یافتن ارتباط میان سرقت یا تخریب تازه با آن پرونده قدیمی برمی آمدند. 
این سرقت ها در زمانی انجام شدند که اغلب گوشی های همراه دارای دوربین 
بودند، اما هرگز تصویر یا ویدئویی از این ســرقت ها منتشــر نشد و همین 
موضوع تا اندازه ای می تواند بیان کننده مهارت سارقان یا مشکوک نبودن 
آنها در نظر عابران باشد. روز پنجشنبه خبر رســید که باز تکه ای از یکی از 
مجسمه های تهران به سرقت رفته و لنگه کفش متعلق به مجسمه مرد برنزی 

نشسته در پارک شفق دزدیده شده است.

ترمیم مجسمه
مرد برنزی پارک شفق مجسمه فرد شاخصی نیســت و فردی عادی را به 
یاد می آورد که برای هواخوری و گشت وگذار به پارک آمده و روی سکویی 
نشسته و برای اینکه کمی راحت باشد، کفش راستش را از پا درآورده و به 
فکر فرورفته است. انگار این مرد برنزی چنان در افکار خود غرق شده بوده 
که هیچ متوجه نشده لنگه کفشش را برداشــته اند و برده اند. همانطور که 
سال هاست مســئولان متوجه نمی شوند چرا مجســمه های تهران غیب 
می شوند و نمی توانند عاملان این سرقت ها را پیدا کنند. با سرقت این کفش 

بحث ترمیم این مجسمه به میان آمده است.
مجید قادری، معاون فرهنگی و هنری سازمان زیباسازی شهرداری تهران 
درباره جزئیات ربوده شدن کفش مجسمه پرویز تناولی در پارک شفق تهران 
به ایسنا گفت: »ما مطلع شدیم که یک لنگه کفش از مجسمه آقای تناولی در 
پارک شفق ربوده شده است. بلافاصله با خانواده این هنرمند تماس گرفتیم 
که هنرمندی را معرفی کنند که ان شاءالله مرمت اثر شروع شود و به حالت 
قبلش برگردد. با توجه به اتفاقی که افتاده و اثر، اثر ارزشمندی است، ما هم 

به فوریت به دنبال مرمت آن هستیم.« 
او در پاسخ به این سؤال که آیا ربوده شدن کفشِ مجسمه، بهانه ای برای توجه 
به ضرورت مرمت آن شده، گفت: »مرمت آثار با توجه به حجم و تعداد زیاد 

آثار، همیشه در زمره برنامه های متناوب سازمان زیباسازی شهرداری تهران 
قرار دارد. مرمت این اثر هم فوریت نداشته اما در برنامه ما بوده است و این 
امر هم ارتباطی با موضوع سرقت ندارد. این یک موضوع جدایی است که ما 
سالانه آثارمان را اولویت بندی می کنیم. آثار را سرکشی و مرمت می کنیم 
و رنگ و کارهای مختلفی که نیاز باشد، انجام می شود. درباره این اثر هم با 

توجه به اولویتی که داشته، در فهرست مرمت قرار داشته است.« 

معرفی نماینده
محافظت از مجسمه هایی که سال هاست در معرض سرقت قرار دارند و هر بار 
که از جای سابق شان غیب شان می زند، خاطره های فراوانی هم همراه شان 
ناپدید می شوند، برعهده کیست؟ قادری در این باره گفت: »نگهداری این آثار 
برعهده سازمان زیباسازی نیست. ما وظیفه نصب این آثار در سطح شهر را 
برعهده داریم. چون داخل پارک بوده مسئولیت حفظ و نگهداری آن برعهده 
سازمان زیباسازی شــهر تهران نبوده اســت.«  لنگه کفش این مجسمه را 
می شود ترمیم کرد؛ هرچند لنگه کفش جدید قدمت لنگه کفش دزدیده شده 
را ندارد، اما حداقل به کلیت این مجسمه لطمه نمی خورد و جای خالی آن 
لنگه کفش مثل زخمی سر باز، چشم رهگذران را نمی آزارد. تندیس تناولی، 
فرزند پرویز تناولی درباره ترمیم این مجسمه گفته است: »پس از انتشار این 
خبر، از سوی سازمان زیباسازی شــهر تهران با من تماس گرفتند که قرار 
بگذاریم و ما کسی را به آنها معرفی کنیم تا مجددا این کفش سرقت شده را 
بسازند. پدر من اکنون کانادا هستند و باید با ایشان صحبت کنم تا کسی را 

معرفی کنند که این قطعه مجسمه را مجدد طراحی کند و بسازد.«

مجسمه ساز مورد علاقه سارقان
14بهمن ماه سال13۹۸ نیز، سرو میانی تندیس »تقدیس« اثر پرویز تناولی 
در اصفهان به سرقت رفت و در نهایت با پیگیری شهرداری و عوامل انتظامی، 
علاوه بر شناسایی و دستگیری سارقان، بخش ربوده شده نیز پیدا شد. اواخر 
بهمن ســال13۹۹ این اثر پس از مرمت شدن دوباره در معرض دید عموم 
قرار گرفت. پیش تر نیز تناولی درباره یکی دیگر از آثارش یعنی مجســمه 
کودکان در حال بازی در پارک دانشجو گفته بود که این مجسمه ها 7عدد 
بودند که فقط 3تای آنها باقی مانده است. سرقت لنگه کفش مجسمه مرد 
برنزی پارک شفق را باید سرقتی هنری به قصد انتفاع مالی دانست یا سرقتی 
از سر غم نان؟ نمی توان منکر شد که با سخت ترشدن معاش گاه جرم ها و 
بزه هایی در جامعه گسترش می یابد که در شرایط عادی کمتر رخ می دهند.  
شاید سارقان لنگه کفش تناولی دزدانی حرفه ای باشند که از ارزش کارهای 
او مطلعند و شاید مجرمانی باشند که چیزی از هنر ندانند و لنگه کفش را به 
شکل ضایعات بفروشند و خرج چند روز خود را درآورند. در این میان، مرد 
برنزی در شب عید مثل خیلی ها بی کفش شد، هرچند احتمالا پابرهنگی اش 

خیلی طول نمی کشد. 

مجسمه های پرویز تناولی مورد علاقه سارقان

لنگه کفشی که غنیمت است

پلتفرم ها و برنامه های نوروزی
برخی از شبکه های نمایش خانگی هم برای نوروز 1401برنامه هایی را درنظر گرفته اند؛ یکی از 
برنامه هایی که احتمال می رفت نوروز به خانه ها بیاید، سریال جدید مرضیه برومند بود. سریال 
»کلیله و دمنه« به تهیه کنندگی سیدمصطفی احمدی که حضورش با توجه به پروسه تولیدی 

که دارد، در برنامه پلتفرم نت فیلم در نوروز پخش نمی شود.
اما برنامه »مهمونی« ایرج طهماسب برای نوروز آماده است. تهیه کننده برنامه اعلام کرد که 
این برنامه برای نوروز 1401 و پخش از شبکه نمایش خانگی به تازگی کلید خورده و جدیدترین 
اثر ایرج طهماسب پس از 4 سال دوری از ســینما و تلویزیون است. این مجموعه نمایشی به 
کارگردانی و اجرای ایرج طهماسب و تهیه کنندگی حسن خدادادی پس از گذراندن مراحل 
دریافت مجوز، برای پخش در نوروز آماده می شــود. این مجموعه قرار است از شبکه نمایش 

خانگی منتشر شود.
از دیگر برنامه های پلتفرم ها، پخش »شــب های مافیا«ی سعید ابوطالب است، این سریال با 

تکمیل شرکت کنندگان روی آنتن رفته و قسمت اول آن، هفته اول نوروز پخش می شود.
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